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No va centrala 
štirikrat 

močnejša
Pridobitev Mokronoga

M OKRONOG — Sobote, 19. sep
tembra 1987, se bodo krajani mokro- 
noške krajevne skupnosti in tudi so
sednjih krajevnih skupnosti Trebelno, 
Šentrupert, Šentjanž in Tržišče spomin
jali po pomembnem dogodku — otvo
ritvi nove avtomatske telefonske cen
trale z zmogljivostjo 768 priključkov.

»Telefonija na našem področju je bi
la dokaj nerazvita, zato smo se odločili, 
da s pomočjo krajevnega samoprispev
ka razširimo zmogljivosti. Plačevali 
smo ga štiri leta, krajani pa so prispevali 
še neprecenljiv delež v delu in materia
lu, saj so dali 803 telefonske drogove v 
vrednosti 4.818.000 din, opravili smo 
10.245 delovnih ur v vrednosti 
20.490.000 din. Poleg tega so združeva
li sredstva delavci združenega dela, ki 
imajo svoje tozde in obrate v naši kra- 
ievni skupnosti ter krajevne skupnosti 
Trebelno, Šentrupert, Šentjanž in Trži
šče v skupnem znesku 23.289.500 din. 
Še posebej se moram zahvaliti Iskri 
Mokronog, ki je prispevala največ, 
združevala pa je še 20 milijonov kot 
kratkoročno posojilo za nabavo ATC. 
Tako je bilo v manj kot štirih letih 
vloženo v razvoj krajevnega omrežja in 
sofinanciranje centrale ter v preureditev 
prostorov, kjer je postavljena ATC, 
skupaj 103.164.326 din. Tako bo imelo 
telefonske priključke v krajevni skup
nosti Mokronog preko 350 gospodinj
stev ali 80 odstotkov vseh gospodinj
stev,« je povedal predsednik sveta KS 
Mokronog Ivan Vovk.

Direktor tozda za ptt promet novo
meškega PTT podjetja Jože Kukec pa 
je dejal, da se mu zdi model za financi
ranje ptt naprav pravšen za današnje 
čase, a še tako, žal, vstopamo v informa
tiko skozi zadnja vrata. Montaža Isk
rine elektronske ATC 500 A /  1000 in 
vzpostavitev krajevnih zvez naj bi bili 
povsem končani do 10. oktobra. Cen
tralo je moč še povečati, in sicer na 
1536 priključkov, in tudi prostori omo
gočajo v prihodnosti to širitev. Po 10. 
oktobru bo možnih kar 36 hkratnih 
medkrajevnih pogovorov, saj bodo 
medkrajevne zveze za štiriinpolkrat 
večje, telefonskih naročnikov pa bo 
lahko štirikrat več kot doslej. »Vrednost 
naložbe bi po današnjih cenah presegla 
350 milijonov, pri čemer pa ne raču
namo krajevne mreže. Ob povprečnem 
telefonskem računu enega naročnika 
2000 din mesečno in ob sedanji cen im
pulza bi tako naložbo samo iz tega vira 
zmogli kvečjemu v 15 letih. Posebna 
zahvala velja prizadevnemu Ivanu Vov
ku in vodstvom ostalih krajevnih skup
nosti, saj je ta delovna zmaga dokaz, da 
je  možno tudi v kriznih časih napredo
vati, če je jasen cilj, je dejal Kukec.

P. PERC

NOVO DVIGALO
ZAGREB — Senovška Metalna seje 

na zagrebškem velesejmu predstavila z 
novim dvigalom za gradbeništvo, ki je 
precej večje nosilnosti, kakor sojih izde
lovali doslej. Za dvigalo HC 185 je 
precej zanimanja, dve dvigali pa so že 
prodali SCT in Gradisu.

šemu gospodarjenju
Krški komunisti zelo  kritično razpravljali o gospodarskih rezultatih — Silvo Go- 
 renc: afera v Agrokomercu nima nobene zveze s  TCP Djuro Salaj

KRŠKO — M ed 11. in 12. sejo občinskega komiteja ZK Krško —  
slednja je  bila pretekli četrtek —  sicer ni preteklo veliko časa, razmere pa 
so se tako v občini kot republiki in državi sploh tako spremenile, da raz- 
pravljalcem ni manjkalo iztočnic za razpravo. Največ je je bilo okoli pc= 
ročila o  polletnih gospodarskih rezultatih, k ije bilo tudi sicer osrednja toč
ka seje, a nanj se je  navezalo tudi veliko republik o  aktivnosti kom unistov, 
varnostno političnih razmerah itd.

Čeprav je  bilo v razpravi slišati tudi 
osamljen glas o določenih gospodarskih 
uspehih v občini, je vendarle prevladala 
kritičnost. Veliko je bilo govora o izgu
barjih, kakor so Kovinarska, Agro
kombinat, elektrogospodarstvo, o vzro
kih za izgube v teh delovnih kolektivih 
in načinih reševanja. Člani komiteja so 
med drugim ugotovili, da v delovnih 
organizacijah, ki poslujejo z izgubo, ne
kako še izdelajo sanacijske programe, a 
so ti največkrat zgolj analiza stanja, ne 
da bi bili hkrati tudi pot reševanja iz 
težav. Ta čas je  vsekakor najbolj kritič
no v Kovinarski, kjer sanacija ne poteka 
v skladu z načrti in pričakovanji, saj je 
ta delovna organizacija v prvem pollet
ju  izkazala izgubo. Zaradi razmer, 
kakršne pač so v Kovinarski, se seveda 
nadaljuje fluktuacija, iz delovne organ
izacije beže predvsem strokovnjaki. Po
ložaj je toliko težji, ker do konca leta ni 
zagotovljenega dovolj dela, kot neizo
gibna posledica takih razmer pa sta se 
pojavila še malodušje in nevera v us
pešnost reševanja.

Člani komiteja so menili, da je bil 
predsednik začasnega poslovodnega or
gana dobro izbran, česar pa ne bi bilo 
mogoče reči za vse člane. Omeniti je 
treba tudi, da so se ocene glede stanja v 
Kovinarski, ki jih je predočilo pred
sedstvo OK ZK Krško, razlikovale od 
ocen krškega izvršnega sveta. Vsekakor 
se mora kar se le da hitro sestati sana
cijska komisija, ki bo poročala izvrš
nemu svetu o dosedaj opravljenem de-
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SLABŠI PRIDELEK  JABOLK —  Na plantažah krškega Agrokombinata 
so že obrali letošnji pridelek hrušk. Pridelali so  okoli 80 vagonov hrušk 
sorte viljamovka, ki bodo, predelane v kom pote in žganje, našle kupce 
predvsem na tujih trgih, ter 50 vagonov zimskih hrušk. Pridelek jabolk bo 
letos za tretjino slabši kot lani, saj v Agrokom binatovem  tozdu Sadjarstvo 
računajo, da jih bodo obrali 350 vagonov. Cena jabolk za ozim nico je že 
dogovorjena, čeprav lahko kasneje pride tudi do sprememb. Starejše 
sorte, jonatan in zlati delišex bodo na plantažah prodajali po 400 dinaijev 
kilogram, novejši izbor jabolčnih sort pa po 500 din. K tem cenam je trebi, 
pribiti še nekaj več kot 30 odst., če hočem o dobiti maloprodajno ceno v 
trgovinah. V Agrokombinatu računajo, da bodo jabolka obrali do 15. ok
tobra. Na sliki: delavke prebirajo hruške v prostorih hladilnice. (Foto: J. 
Simčič)

lu. S težavami se ubadajo tudi v 
Agrokombinatu, kjer jih najbolj skrbi, 
kako bo tozd Vinska klet kmetom iz
plačal letošnji pridelek grozdja. Člani 
komiteja se tudi niso strinjali s pojmom 
»sistemska izguba«, ki ga uporabljajo v 
elektrogospodarstvu, itd.

V arnostno politične razmere v občini 
seveda zaradi takih in podobnih težav, 
pa ne samo v občini, seveda ne morejo 
biti rožnate, čeprav v zadnjem času ni 
bilo stavk ali kakšnih drugih delavskih 
protestov. Priložnost za vnovičen poziv 
komunistom k akciji pa bo že na

•  Silvo Gorenc, glavni direktor 
TCP Djuro Salaj, pa je na vprašanje, 
ali obstaja kakšna zveza med znano 
afero z menicami v Agrokomercu in 
bosanskimi bankami, odgovoril: Afe
ra v Agrokomercu nima nobene 
zveze s TCP. Bosna je plačala vse ob
veznosti, ki jih je sprejela v zvezi s sa
nacijo tovarne papiija v Titovem 
Drvarju. Še enkrat želim poudariti, 
da to pot ne gre za politično integraci
jo, ampak za čisto poslovno potezo, 
ki je naši tovarni prinesla precej ko
risti. Mi smo sedaj edina tovarna v 
Jugoslaviji in ena redkih v Evropi, ki 
lahko proizvaja surovino in jo prede
la v najkakovostnejše brezlesne pa
pirje. S tem seje položaj TCP bistve
no izboljšal, do česar pa brez te 
integracije ne bi prišlo. So pa tudi te
žave, ker so v enem tozdu v Krškem 
glasovali proti združitvi, saj združitev 
pravno formalno še ni čisto izpeljana.

programsko-volilnih sejah osnovnih or
ganizacij in občinske konference ZK, 
kjer bi morali spregovoriti tudi o nalog-

ITALIJANSKI 
PARTIZANI 
NA OBISKU

METLIKA — Metliška 
organizacija bo konec meseca imela v 
gosteh bivše pripadnike italijanskih par
tizanskih brigad Fontanot in Garibaldi, 
ki bodo 27. septembra pripotovali na 
obisk v Jugoslavijo. Veterani se bodo 
ustavili v več belokranjskih in drugih 
mestih, pretežni del obiska bo na belo
kranjskih tleh namenjen Suhotju. Sreča
nje nekdanjih partizanov organizira na 
italijanski strani vsedržavno združenje 
partizanov Italije, pokrajinski odbor za 
goriško.

ah komunistov pri uresničevanju načr
tov. Zlasti pa naj bi se komunisti pogo
vorili o sklepih CK ZKS, ki vendarle 
kažejo pot v bolj učinkovito družbo.

Na štiri ure trajajoči seji je  bilo seve
da razstavljenih tudi več drugih zani
mivih vprašanj. Eno izmed njih se je 
nanašalo na pomanjkanje rezervnih 
delov pri remontu JE. Vprašanje je pos
tavil Niko Žibret, član MS ZK za Po
savje, odgovoril pa mu je predsednik 
izvršnega sveta Igor Dobrovnik. Do
brovnik je dejal, da je dobil zagotovila 
iz JE  Krško, da remont oziroma delo
vanje elektrarne zaradi rezervnih delov 
ne bo ogroženo. Tako izjavo je dal di
rektor JE  Krško Janez Dular na sestan
ku na občini.

J. SIMČIČ

BREŽICE: VEČ 
IZVOZA NA ZAHOD

BREŽICE — Občinska skupščina 
bo šele konec septembra obravnavala 
gospodaijenje v prvem polletju. Deleg
atom bi -ilo zelo dobrodošlo, če bi že 
tudi kaj zvedeli o uspehih v juliju in av
gustu. Najbolj razveseljivo je, da se je 
število izgubaijev omejilo samo na 
Trimo in da so v resoluciji postavljeni 
cilji uresničeni. Spreminjati je potemta
kem ne bo treba, čeprav to še ne pome
ni, da seje ekonomska moč brežiškega 
gospodarstva dovolj okrepila. Obseg 
izvoza je ostal enak lanskemu, novo pa 
je  to, da se je zmanjšala prodaja na kli
rinškem tržišču. Največji izvoznik je 
Tovarna prikolic IMV, sledi ji Tovarna 
pohištva.

Pomanjkanje 
vode že 
kritično

Pozivi k varčnosti
BELA KRAJINA, KOČEVJE, 

NOVO MESTO — Dolgotrajna 
suša je  že dodobra osiromašila 
vodne vire na širšem območju 
Dolenjske, tako da postaja preskrba 
z vodo že kritična. V Beli krajini so 
v Semiču in KS Petrova vas začeli 
vodo zapirati že prejšnji teden, sez
nam krajev, ki trpijo zaradi suše, pa 
se še veča.

Odločajo se za omejitve; vodo 
zapirajo okrog 19. ure, znova pa 
priteče okoli 5. zjutraj. To velja za 
številna naselja KS Butoraj in KS 
Dragatuš. V Podrebri, Oskoršnici 
in Strekljevcu bodo brez vode že 
popoldne od 15. ure, medtem ko v 
Spodnjem delu Vavpče vasi pipe 
presahnejo uro kasneje. Podatki čr
nomaljskega občinskega izvršnega 
sveta govorijo o velikanski porabi 
vode.

Položaj se poslabšuje posebej na 
območju Semiča, obstaja pa tudi 
nevarnost zapiranja vode v Črno
mlju. V vasi dovažajo vse dragoce
nejšo tekočino s cisternami. Brez 
vode so tudi v metliški občini, po
sebej v više ležečih krajih pod Gor
janci. O  suhih pipah poročajo tudi s 
Kočevskega, kjer so v preskrbo z 
vodo tudi vključili gasilce. Suša 
ogroža tudi Suho krajino in kraje 
pod Goijanci na novomeški strani. 
Povsod opozaijajo prebivalstvo na 
skrajno varčevanje z vodo.

TEK M O VANJE M LA D IH  V TO —  M ladi teritorialci štirih dolenjskih 
občin so  se v soboto na območju Škijanč pomerili v tradicionalnem tek
movanju v orientacijskem pohodu, poznavanju topografije, streljanju, me
tu bom be in postavljanju šotorov (na sliki). Najbolje seje odrezala 1. ekipa 
občinskega štaba TO iz Trebnjega, za njimi pa sta bili prvi ekipi O S TO iz 
N ovega mesta in Metlike. Tekmovanje je vzorno pripravil pokrajinski štab 
TO. (Foto: J. Pavlin)

Blanca: 200.000 Elanovih smuči
Do leta 1990 naj bi v Stillesovem  obratu dosegli tako proizvodnjo, zvečine za 

izvoz — V Sevnici sta  Elan in Stilles podpisala pogodbo o sodelovanju
SEVNICA — »Izbirali sm o med 20 m ožnostm i in se naposled odločili, 

da proizvodnjo tekaških smuči preselimo iz Begunj v obrat Stillesa na 
Blanci,« je dejal predsednik poslovodnega odbora Elana Uroš Aljančič 
prejšnji teden ob podpisu pogodbe o  dolgoročnem  tehničnem sodelovanju  

proizvodnjo tekaških smuči s sevniškim Stillesom.
Položaj v Begunjah Elanu ne omo-

Določena 
je cena 

krompirja
Maloprodajna cena za 
ozim nico je 180 din, pri 

kmetih pa 150 din

LJUBLJANA — Lani je biio po vsej 
državi dovolj krompirja, še posebej, ker 
se je povečala ponudba te poljščine iz 
južnih republik. Letos, ko je krompiria 
manj, je  ponudba nekoliko manjša, 
vendar na poslovni skupnosti za sadje, 
krompir in vrtnine oziroma v odboru za 
krompir menijo, da bo 400 do 430 tisoč 
ton krompirja dovolj za pokritje slo
venskih potreb.

Znane so že tudi cene krompirja za 
ozimnico, saj sta slovenska poslovna 
skupnost za sadje, krompir in vrtnine 
ter zvezna grupacija za krompir določili 
enotno odkupno ceno. V Sloveniji bo
do krompir od kmetov odkupovali po 
120 din, krompir za ozimnico pa bodo 
v trgovinah prodajali po 180 din kilo
gram. V poslovni skupnosti mneijo, da 
bo tudi maloprodajna cena krompirja 
pri kmetih, ki naj bi znašala 150 din, kar 
pravšnja.

Seveda bo krompirja dovolj, če ga le
tos ne bodo pretirano ponujali na tuje 
trge in v južne republike. Žal pa se spet 
ponavlja tipično jugoslovanska krom
pirjeva zgodba. Lani je cena krompirju 
padla zaradi velike ponudbe pridelo
valcev, ki sicer niso stalno prisotni na 
trgu. Letos, ko je krompirja manj, pa so 
se že začele špekulacije z njim. Kot je bi
lo slišati, je cena krompirja v Beogradu 
krepko preskočila 200 ali celo 300 din, 
zato imajo seveda tudi slovenski pride
lovalci interes za prodajo krompirja na 
trg, kjer bodo zanj dobili več kot doma. 
Zaradi tega se lahko zgodi, da bo imela 
težave tudi mirenska tovarna za prede
lavo krompirja, kjer je  odkup krompir
ja  uspešno potekal na začetku sezone, 
sedaj pa ponudba upada.

J. S.

goča nikakršne razširitve tovrstne pro
izvodnje, tako zaradi pomanjkanja 
prostorov kot tudi delavcev. Zato se je 
pred časom Elan odločil za postavitev 
tovarne alpskih smuči v Brnici na av
strijskem Koroškem, kjer je zaposlenih 
okrog 120 koroških Slovencev. Podob
no potezo je Elan naredil, ko je začel la
ni sodelovati z Agrostrojem pri izdelavi 
plovil, saj se je ta program tudi na zu
nanjih tržiščih pokazal dovolj kako
vosten.

V obratu na Blanci nameravajo po
tem, ko bo deloval s polno močjo, izde
lovati 200.000 parov tekaških smuči v 
vseh kakovostnih razredih. To količino 
naj bi dosegli postopoma do leta 1990, 
ko naj bi dosegli 12 do 15 odst. sve
tovne proizvodnje smuči. »Računamo 
na zavzetost in pripravljenost vseh de
lavcev v obratu, saj bo samo tako mog
oče brez problemov uspešno uresničiti 
ta projekt. Prodaja tekaških smuči je 
močno vezana na razvita zahodna trži

šča, tako da predvidevamo, da bo 70 
odstotkov izdelkov prodanih na kon
vertibilno tržišče. Ker gre za izdelek, ki 
je namenjen končnemu potrošniku, je

M j  VV

merilo samo eno: vrhunska kakovost. 
Pri svoji rasti v svetovnem prostoru si 
Elan ne more dovoliti nobenih napak 
pri kakovosti in poslovnosti, na kateri 
temelji njegov visoki ugled,« meni 
Aljančič.

P. P.

OČITKI NA LEVO IN 
DESNO

BREŽICE — Delavci zdravstve
nega doma se ne morejo sprijazniti s 
tem, da so kaznovani zato, ker so v 
revni občini. Na proiestnem sestan
ku 21. septembra so zahtevali, naj 
vodstva centra, tozda in sis za 
zdravstvo več narede za izboljšanje 
osebnih dohodkov. Nezadovoljstvo 
delavcev se je kazalo v vsesplošni 
nestrpnosti in očitki so leteli na vse 
strani: na sindikat, da ne skrbi za in
terese delavcev, na tozd, da lani de
cembra ni popravil osebnih dohod
kov; na prisilno upravo, da prav 
tako ni nič napravila za materialni 
položaj delavcev; na zdravstveni 
center in tozd, da jih slabo informi
rata, ter na občino, da ni nič ukreni
la za bolnišnico, ko so vendar vsi 
vedeli, da se bo ustavil dotok bol
nikov s Hrvaškega, itd. Na seji so 
delavci dobili zagotovilo, da bodo v 
centru v dveh dneh preračunavali, 
če ie kaka možnost za popravek 
osebnih dohodkov za več kot 17 
odstotkov. Dogovorili so se, da bo
do s svojim položajem na nasledn
jem zasedanju občinske skupščine 
seznanili zbor združenega dela in ga 
pozvali, naj jim  pomaga, da položaj 
zdravstva ne bo odvisen izključno 
od nemoči občinskega gospodar
stva.

P o današnjem prehodnem  
poslabšanju se bo vreme ob 
koncu tedna spet izboljšalo, ta
ko da bo jasno in toplo.

ŠE KORAK NAPREJ — Na ta kor
ak bo predsednika PO Elan Uroša Al
jančiča (na desni) spominjala tudi stil
izirana Plečnikova svetilka, ki mu jo 
je izročil direktor Stillesa Drago Mil- 
inovič. Predsednica SO Sevnica Bre
da Mijovič pa je Aljančiču izročila 
spominsko občinske priznanje. (Fo
to: P. Perc)

Vre tudi v
Ponedeljkov protestni zbor delavcev brežiškega zdravstvene

ga doma j e  bil repriza junijskega, razlog zanj pa  nezadovoljstvo 
z  osebnimi dohodki, ogorčenje nad razlikami v primerjavi z  na
grajevanjem enakih strokovnih profilov v drugih zdravstvenih 
domovih. N i treba pogledati daleč čez občinski plot, am pak sa- 
m odo  Sevnice. Delavci tozda zdravstveni dom v Brežicah zahte
vajo tokrat zvišanje osebnih dohodkov za 47  odstotkov, možnos
ti pa imajo samo za 17 odstotkov. Pa smo spet pri nič kolikokrat 
ponovljeni zahtevi po  enotni rizični skupnosti v Sloveniji Tudi 
danes, ko  republiška skupščina sprejema zakon o financiranju  
družbenih dejavnosti od  januarja  1988 dalje, prizadeti zagotovo 
ne bodo molčali D okler bo slovensko zdravstvo razcepljeno na 
občine, bo obrobje še naprej izgubljalo dobre strokovnjake ir. 
mladi se po  študiju ne bodo vračali Neupravičene razlike kvari
jo  vzdušje v kolektivih in ljudem jem ljejo voljo do dela. R es je, da 
za zdravstveni program v republiki visi v zraku  še cela de
cembrska dvanajstina, ne le osebni dohodki in da zato vsi čaka
jo  na nujne spremembe pri metodologiji izračuna vanja, res pa j e  
tudi, da so revni zaradi tega še revnejši Podobno ko t v zdravstva 
vre tudi v šolstvu, kjer prav tako zahtevajo za enako delo enako  
plačilo.

JO ŽIC A  TEPPE '
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Alojz Jazbec

Jubilej 
Ljubljane 
iz Essna

Slovensko-nemško dru- 
štvo praznuje 10-letnico

SEVNICA — V soboto, 26. sep
tembra, bo Slovensko-nemško pri
jateljsko društvo Ljubljana v Essnu 
s kultumo-zabavno prireditvijo zao
krožilo 10-ietnico uspešnega delo
vanja. Najboljša skupina SNPD 
Ljubljana, ki šteje okrog 75 članov, 
je folklora z orkestrom, saj društvo 
poznajo v Poruiju predvsem po tem 
kulturnem poslanstvu naših delav
cev na začasnem delu v tujini. Veči
na članov društva je  iz sevniške 
občine, zato je razumljivo, da si 
zdomci žele* tesnejših stikov z ma
tično občino. Eden korakov na tej 
poti bo tudi sodelovanje delegacije 
sevniške občine, ki jo  bo vodila 
predsednica občine Breda Mijovič, 
na sobotni proslavi ob jubileju 
društva v Essnu, kar naj bi simbo
lično naznačili s podpisom listine o 
sodelovanju med OK SZDL Sevni
ca in SNPD Ljubljana. Seveda naši 
rojaki zlasti težko pričakujejo folk
loro boštanjskega Prosvetnega dru- 

jstva Anton Umek-Okiški,
»Šele od marca letos sem pred

sednik društva Ljubljana, ki ga je 
prej uspešno vodil Jože Košar z 
Zigrskega vrha, podpredsednik pa 
je bil moj sošolec in prijatelj Anton 
Bauman. Zdaj je  podpredsednik 
Ivan Hudina z Bizeljskega. S folklo
ro smo imeli že veliko javnih nas
topov v porurskih mestih, toda nas
topov ni nikoli preveč. Seveda 
imamo dobre stike tudi z drugimi 
jugoslovanskimi društvi, čeprav me
nim, da bi lahko bili še dosti boljši. 
Zlati velja to za odnose s slovens
kim društvom Bled v Essnu.

Z dvema nemškima društvoma, s 
katerima si že 10 let delimo pros
tore v stari šoli, pa zelo dobro sode
lujemo. Ali ni to malce čudno, da 
ne rečem žalostno?« razmišlja 42- 
letni predsednik Alojz Jazbec.

P. PERC

Zrasli brez posebne podpore
Praznovanje 40-letn ice Tovarne obutve Novo m esto  — 800.000 parov čevljev na 

prebivalce vseh  celin sveta  — Proizvodnjo bodo š e  posodobili
DOLENJSKE TOPLICE — V soboto popoldan so se na Jasi zbrali delavci 

in upokojenci Tovarne obutve Novo mesto in proslavili 40-letnico delovanja. 
Ob tej priložnosti so pripravili pester program, v katerem so nastopili pioniiji 
osnovne šole Baza 20 iz Dolenjskih Toplic, Dolenjski oktet, Toni Gašperič in 
ansambel Cof. Vsem delavcem, ki so bili ali pa so še v podjetju že več kot 
dvajset let, so  podelili spominska priznanja.

Za začetke tovarne štejejo leto 1947, ku podjetja so lahko ročno izdelali
ko je  iz majhne zadruge s 27 delavci 
nastalo čevljarsko podjetje v kasnejših 
prostorih »Krojača« na koncu Glavne
ga trga. Potem so se čevljarji preselili v 
nekdanjo Povhovo tovarno in leta 
1976, ko so se združili s čevljarskim 
podjetjem Bor iz Dolenjskih Toplic, so 
ustanovili enovito delovno organizacijo 
z dvema tozdoma. Prvo leto po nastan-

JOŽE NAGELJ iz Novega mesta 
je edini, kije v Tovarni obutve delal in 
vztrajal od njenih skromnih začetkov, 
padcev in vzponov, do svoje upoko
jitve, ki jo je po 38 letih dela dočakal 
pred dvema letoma. Še več, bil je v 
skupini 15 čevljarskih delavcev v 
nabavno-prodajni zadrugi »Napro- 
za«, ki sojo ustanovili leto dni po os
voboditvi. Prav iz te zadruge je 1. ja- 
nuaija 1947 nastalo mestno podjetje 
»Čevljarstvo« Novo mesto, kar se 
danes šteje za rojstni datum današnje 
tovarne. »Začel sem kot navaden de
lavec za čevljarskim stolom. Drugih 
razen šivalnih strojev nismo poznali. 
Prijel si v roke usnje in oddal kom
pleten par čevljev,« se začetkov spo
minja Jože Nagelj. Pridnost in zagna
nost sta ga kmalu pripeljala do 
oddelčnega mojstra montažnega od
delka. Rad se spominja novih pros
torov v bivši Povhovi tovarni, ki sojih 
do požara 1953 leta delili skupaj z mi
zarskim podjetjem. Po tem dogodku 
so z udarniškim delom uredili spodnje 
prostore in pričeli s prvim razmišljan
jem o posodabljanju prozvodnje. 
Kasneje so zgradili tudi novo tovarno 
v Bršljinu, potem pa so nastopili manj 
rožnati časi. V vlogi tehničnega direk- 
toija in potem še bolj v vlogi nabav
nega referenta, je doživel marsikatero 
težko urico.

Ljubljansko
pismo

Po drugi poti 
do etnično 

čiste univerze
Na K osovu odkritih 
100 ilegalnih organi

zacij in skupin
LJUBLJANA — Protirevoluci

onarne akcije albanskih nacionalis
tov in iredentistov 1.1981 so povz
ročile najtežjo povojno krizo. Posle
dice so zelo hude. Nacionalizem je 
prodiral vedno bolj odkrito na širo
kem družbenem prizorišču, kosov
sko vodstvo pa seje obnašalo opor
tunistično ali pa je  to početje 
zavestno dopuščalo. Ni si težko za
misliti, koliko sil za umilitev razmer 
je  bilo treba v zadnjih petih letih po
rabiti, da so na Kosovu to težko kri
zo vsaj delno presegli. Vendar al
banski nacionalizem še ni poražen, 
še vedno si prizadeva obdržati se in 
se obnavljati.

Ostanki sovražnih sil na Kosovu 
so se odločili za metode ilegalnega 
in občasnega delovanja s pisanjem 
gesel (čeprav je  tega zdaj manj), z 
besedno propagando, komentiran
jem ob raznih priložnostih, poskusi 
prodora v kulturni amaterizem in 
folkloro itd. Še naprej nosijo glavno 
odgovornost v boju proti albans
kemu nacionalizmu komunisti in 
druge napredne sile. Ne glede na zle 
cilje in sanje iredente o etnično čis
tem Kosovu, ne glede na nezau
panje in pesimizem dela naše jav
nosti pa po prepričanju pokrajinske
ga vodstva ŽK Kosovo ne bo 
postalo in ne more biti etično čisto.

In kako močne so sovražne sile 
na Kosovu?

O d 1.1981 so na Kosovu odkrili 
okrog 100 ilegalnih organizacij in 
skupin. Kazenske prijave so vložili 
proti 1400 osebam, proti 6.000 pa 
zahteve za začetek postopka prekr
ška s političnim obeležjem. Odkrili 
so naslednje ilegalne organizacije: 
Narodnoosvobodilna fronta, Pro- 
tirevizionistična fronta, Skupina rrtar-

ksistov-leninistov Kosova, Gibanje 
za albansko socialistično republiko 
Kosovo ter Fronto vseh levičarskih 
sil v tujini.

Iz analize, ki jo  je  izdelal ta sek
retariat za notranje zadeve, je ne 
glede na različne oblike in nazive 
razvidna njihova skupna nit — sov
ražno delovanje. Imajo skupni cilj 
— oblikovanje posebne družbeno
politične skupnosti, manj pa pou
darjajo pripadanje Albaniji. Ugo
tovili so, d a je  bila večina organiza
cij in skupin v neposredni zvezi z 
albansko obveščevalno službo in 
albansko sovražno emigracijo vseh 
treh usmeritev (balistična, zogistič- 
na in »rdeča«). Vztrajanje pri odk
rivanju nekakšnega »vrha« organi
zacij ni upravičeno, ker stopnja in 
širina prej izvedene indoktrinacije 
zagotavljata usklajeno delovanje in 
pojav ilegalnih organizacij in skup
in in ustvaijanje vtisa v javnosti, da 
vse te niti vodi en center.

Eno ključnih vprašanj je, s koliko 
uspeha in kako odgovorno na Ko
sovu ščitijo veliko število pripad
nikov albanske, srbske in črno
gorske narodnosti pred napadi alban
skih nacionalistov. Nedvomno pre-. 
malo in premalo učinkovito, v 
glavnem s paragrafi, kar pomeni, da 
pridejo nacionalisti na sodišča in v 
zapore, potem pa nanje pozabijo. 
Šole, iz katerih so prišli mnogi mla
doletni storilci sovražnih dejanj, ni
so storile skoraj ničesar za nov, bolj
ši način vzgoje. Tudi iz drugih 
okolij ni podatkov, kako sprejema
jo zdaj že bivše zapornike.

Odgovorni ljudje s prištinske 
univerze v zadnjem času tudi vse 
pogosteje opozarjajo na »pritiske« 
zaradi vse večjega števila študentov, 
ki prihajajo študirat na prištinsko 
univerzo v zadnjih štirih, petih letih, 
in to povprečno po 2.000 študentov 
iz Makedonije, južne Srbije in Črne 
gore. Od skupno 37.000 rednih in 
izrednih študentov te univerze jih je 
skoraj 6.600 iz teh okolij. Glede na 
možnost študiranja v materinem je
ziku jih je  seveda največ iz vrst al
banske narodnosti, med njimi pa so 
najštevilnejši iz tistih občin v Make
doniji, kjer živijo Albanci. Tisti, ki v 
Prištino prihajajo študirat, ustvaija- 
jo  dodatne probleme materialne, pa 
tudi politične narave. Sodeč po gi
banjih v minulih petih letih je priš- 
tinska univerza na zelo dobri poti, 
da zelo kmalu postane tisto, kar želi 
iredenta — etnično čista oz. izkl
jučno »albanska«.

VINKO BLATNIK

11.200 parov obutve, danes pa 427- 
članski kolektiv z moderno strojno 
opremo zmore kar 800.000 parov čevl
jev na leto. Nikoli niso bili deležni 
kakšne posebne družbene pomoči in 
ugodnosti.

•  Tako je v svojem govoru pou
daril tudi slavnostni govornik Janko 
Goleš, član predsedstva ZS Slovenije: 
»Vztrajno in trdno ste morali delati, 
da ste izpopolnili tehnologijo, mo
dernizirali proizvodni proces in si 
pridobili ugled na tržišču. Uveljavili 
ste strokovni pristop in znanje pri de
lu. V vseh minulih letih ste se zaveda
li, da je za vašo prihodnost najboljše 
zagotovilo krepitev lastnega razvoja, 
posodabljanje tehnologije in poveč
anje izvoza na konvertibilno ob
močje. Zavedali ste se, daje potrebno 
vlagati še posebej v kadre in znanje.«

Tovarna obutveje danes mlad kolek
tiv, saj je  povprečna starost zaposlenih 
le 30 let. V svojih vrstah imajo tudi 81 
štipendistov, njihovi delavci pa se izo
bražujejo tudi ob delu. Kar 40 odstot
kov vse proizvodnje izvozijo na konver

tibilno tržišče. Njihovi izdelki: moška 
modna obutev, športna obutev, zaščitni 
in planinski čevlji, so zastopani na 
domala vseh kontinentih sveta. Po be
sedah direktoija delovne organizacije 
Remza Skenderoviča, imajo v svojih 
novih prostorih tozda Obutev v Bršljinu 
pa tudi v Dolenjskih Toplicah še dovolj 
skritih možnosti za povečanje in izbolj
šanje proizvodnje. j .  PAVLIN

MERKATORJEVI
VREDNOSTNI

KUPONI
LJUBLJANA — Sozd Mercator 

je  pred kratkim uvedel v nekaterih 
svojih trgovinah in gostinskih ob
jektih novost— prodajo kuponov v 
vrednosti 20, 50 in 100 tisoč dinar
jev. S kuponi je moč plačevati vse 
vrste blaga in storitev v več kot 
1.600 trgovinah ter gostinskih in tu
rističnih objektih iz sestava Merca
torja v Sloveniji, ponekod na Hrva
škem in v Beogradu. Za kupon 
dobiva kupec 50-odstotne obresti, 
če ga vnovči ali porabi kako druga
če prej kot v letu dni po nakupu, če 
ga uporabi po enem letu, dobi 100- 
odstotne obresti. Vrednostne ku
pone je  moč zamenjati za gotovino, 
in sicer tam, kjer je  bil kupon 
kupljen. Kupci dobijo skupaj s 
kuponom še člansko kartico Kluba 
Mercator.

r m

PRIZNANJA ČEVLJARJEM — Upokojencem pa tudi delavcem, ki v Tovar
ni obutve vztrajajo že več kot 20 let, so ob jubileju delovne organizacije podelili 
posebna priznanja. Med dobitniki je bil tudi upokojenec Franc Kren (na sliki). 
(Foto: J. Pavlin)
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n  devize, efekti«), čeke, k red itu  pisma
tečaj ia poštne nakaznice

država vahita velja ra nakupni srednji prodajni

Avstrija šiling 100 6631,13 6641.09 6651,05
Belgija frank/C 100 2248,07 2251,4S 2254,83
Belgija frank/F' 100 2236.16 2239,52 2242,88
Danska krona 100 12131,16 12149.38 12167,b0
Finska marka 100 19266,32 19295,26 19324,20
Francija frank 100 13997,33 14018,36 14039.39
Nizozemska gulden 100 41469,00 41531.30 41593.60
Italija lira 100 64,63 64,73 64,83
Norveška krona 100 12735,61 12754,74 12773,87
Portugalska escudo 100 591,91 592,80 593.69
ZR Nemčija marka 100 46652,63 46722,71 46792,79
Španija pezeta 100 696,51 697,56 698.61
Švica frank 100 56344,66 56429,30 56513,94
Švedska krona 100 13264.33 13284,26 13304.19
V. Britanija funt 1 1397,22 1399.32 1401.42
Japonska jen 100 589.64 590.53 591,42
Kuvajt kv. dinar I 3005,98 3010,50 3015,02
Kanada dolar 1 641.19 642,15 643.11
ZDA dolar 1 842.22 843.49 844.76
Avstralija a. dolar 1 620,21 621,14 622.07

ECU 1 969,57 971,03 972,49
Grčija drahma 100 610.33 611,25 612,17
Irska funt 1 1252,99 1254,87 1256.75

C Naša anketa

Ozimnica z dom ačega vrta
Čeprav je  vreme zadnjih tednov veliko bolj poletno kot jesensko, je  

jesen vendarle že tu, z njo pa tudi spravilo letošnje letine in priprava 
ozimnice. Danes, ko je  vse tako zelo drago, nakup ozimnice ni mačji 
kašelj, še posebno, ker pade v čas, ko so družinski proračuni hudo izčr
pani že zaradi nekaj drugih velikih izdatkov (šolske potrebščine, kurja
va itd.). Zato ni nič čudnega, da si vsak skuša vsaj nekaj sam pridelati, če 
ima le možnost za to. Ponekod lajša bo  trem e tudi sindikat, ki omogoča 
obročno odplačevanje ozimnice, pa m orda tudi nekaj nižjo ceno.

KARLA SIMONIŠEK, bančna usluž
benka iz Brestanice: »Večino ozimnice 
pridelamo doma. Glede na sedanje cene, 
zlasti pa glede na osebne dohodke nam to 
vehko pomeni. Družinam z nizkimi plača
mi je  verjetno težko, in dvomim, da bodo ti 
ljudje kupovali ozimnico v jeseni. Večina 
bo prisiljena kupovati krompir in jabolka 
sproti, seveda po višjih cenah, in tako bodo 
zaradi tega še enkrat udarjeni. Kreditov se 
ne bo splačalo najemati, ker so tudi za te 
namene predragi.«

SREČKO ZORE, prosvetni delavec iz 
Brežic: »Z zelenjavo in krompirjem je naša 
družina preskrbljena, oboje smo z ženinimi 
in mojimi starši pridelali na vrtu. Jabolka 
letos niso obrodila, zato jih bomo morali 
kupiti. Najbrž bodo draga, ker letina ni naj
boljša. Dobro, da imamo vrt. Če bi morali 
za štiričlansko družino kupiti vso ozimnico, 
v trgovini, bi bil to velik izdatek.«

IVAN MALEŠIČ, predsednik sindikata 
v tozdu Konfekcija Beti, Metlika: »Sindikat 
bo kupil za ozimnico jabolka in hruške. 
Krompirja ne nabavlja, ker ga delavci veči
noma pridelajo sami ali kupijo pri kmetih. 
Nakup preko sindikata ni nič ugodnejši, saj 
sindikat nima denarja za pomoč ali obročno 
odplačevanje. Včasih smo nabavljali pakete 
ozimnice, a smo to opustili, ker so cene 
enake kot v trgovini.«

JO ŽICA SPASOJEVIČ, prodajalka v 
trafiki Dela v Črnomlju: »Letos smo za zi
mo precej pridelali na njivi in vrtu. Dokupi
li smo le nekaj malega zelenjave, preko sin
dikata v moževi delovni organizaciji pa 
bomo še sadje. S spravilom ne bo težav, saj 
imamo veliko klet in mrzlo shrambo. V 
blokih imajo s tem najbrž probleme. Mis
lim, da si ljudje zmeraj več pridelajo sami na 
svojih vrtovih. Ozimnica se dobi tudi v 
trgovinah, a je bolje preko sindikata zaradi 
obročnega odplačila.«

ANTONIJA LEKŠE, delavka v novo
meški Tovarni obutve: »Za ozimnico je  tre
ba delati vse leto, s plačo si jesenskega nak
upa ne bi mogla privoščiti. Med letom 
pomagam kmetom na njivi, v jeseni pa se 
spomnijo name. Nasploh je  v današnji dra
ginji najbolje, če si človek kaj pridela sam. 
V bloku, kjer živim z dvema otrokoma, za 
shranjevanje ozimnice niti ni možnosti. Po 
krompir in po sadje zato grem, kadar to 
rabim.«

BENJAMIN DERŽANIČ, kovinostru
gar v Tovarni konstrukcij STT v Sevnici:
»Skoraj vso ozimnico mi bo priskrbela ses
tra iz Krškega. Sicer pa so v naši tovarni 
večinoma sami polkmetje in se sindikatu ni 
treba toliko ubadati z ozimnico kot v kolek
tivih, kjer so bolj čisti proletarci. Kljub temu 
da bom razmeroma poceni prišel do ozim
nice, to še vedno pomeni vsaj 100 tisočakov 
izdatkov. Kako je šele v številnejših 
družinah!«

RUDI ZUPANČIČ, inštruktor AMD 
Trebnje: »Imamo okrog 10 arov obdelo
valne zemlje in si doma pridelamo vso 
ozimnico. Letos bodo težave, ker ni dovolj 
sadja. Ozimnica bo zato nekoliko dražja, 
ker bomo morali sadje kupiti. Ne bi bil rad 
v koži tistih ki nimajo nič zemlje. Draginja 
je  že nekaj časa tudi pri hrani več kot očitna. 
Če si povsem odvisen od trgovcev, je s pov
prečno plačo na primer v štiričlanski druži
ni že kar nemogoče voziti iz meseca v mes
ec. Brez dodatnega zaslužka ne gre.«

MARJAN KLAUS, varilec v Riku, 
Ribnica: »V Riku je že vsa leta dobro 
poskrbljeno za ozimnico. Za letošnjo ozim
nico smo že lahko kupili krompir po 150 
din kilogram, fižol po 1.000 din, papriko za 
vlaganje po 300 din in breskve po 500 din. 
Kasneje bo naš sindikat poskrbel še za ja 
bolka pa morda še za kaj.«

m  m

' v fjt
JANEZ OVEN, direktor TOK kmetijst

va pri KG Kočevje: »Naša trgovina vsako 
leto priskrbi ozimnico za tiste občane, k ije  
iz različnih vzrokov ne morejo nabaviti 
preko sindikata. Ker nismo sindikat, so 
cene, razumljivo, nekoliko višje, je pa zato 
tudi kakovost boljša. Zaradi izkušenj iz 
prejšnjih let bomo letos orodajali za ozim
nico le krompir, in sicer po 180 din, in ja 
bolka po 600 do 720 din kilogram. Za plit
vejše žepe bomo nabavili tudi jabolka II. 
kvalitete.«

r
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Vrhunske hruške iz Zakotjeka [
Suša zmanjšala pridelek — Nasadi š e  prizadeti zaradi zimske pozebe 1983 |
PIRŠENBREG  — Člani sadjarske skupnosti Zakotjek že nekaj nedelj 

ne utegnejo počivati. Nasadi šele konec tedna zares oživijo, ko pridejo so
rodniki, prijatelji in znanci pomagat obirat hruške. Z njimi imajo zasajenih 
10 hektarov.

Miha Šušterič se je usmeril v sad
jarstvo pred štirimi leti. Ima 2 hektara 
nasadov, 17 arov vinograda, njiv pa 
samo 5 arov. Začelje s hruškami in bo 
pri njih tudi ostal. V soboto so obirali 
pakamovo, viljamovko so potrgali šti
rinajst dni prej, sorto konferans pa pred 
tednom dni. Letina je zadovoljiva. Pri
delek je za četrtino manjši kot lani, ka
zalo pa je še slabše. Pozneje so se plodo-

Milijon za gajbo
Zaradi inflacije in s lab še  
letine bodo le to s jabolka 

trikrat dražja
LJUBLJANA — Lani je bila obilna 

letina in kilogram jabolk za ozimnico je 
stal 180 din, v sadovnjakih pa celo le 
140 din. Na tako ugoden nakup bo 
treba kupcem pozabiti ne le zaradi in
flacije, marveč tudi zaradi močno 
zmanjšane ponudbe. Kmečki sadovn
jaki so letos zaradi izmenične rodnosti 
skorajda prazni, plantažnega sadja pa ni 
toliko, da bi nadomestil ves izpad. V 
drugih republikah letina sicer bolje 
kaže, vendar bo zmanjšana ponudba 
pognala cene vseeno močno navzgor.

Kot piše Kmečki glas, naj bi bila po 
priporočilu poslovnega odbora za pro
met s sadjem v času nakupa ozimnice, 
to je do 15. oktobra, jabolka po 350 din 
kilogram, če bo šel kupec po jabolka k 
pridelovalcu v sadovnjak, pri prodaji na 

V tr8°vinah Pa bodo jabolka po 
450 din. To pomeni, da bo stala letos 
gajba jabolk okroglo en milijon starih 
dinarjev. Jabolka druge kakovosti naj 
bi bila petino cenejša, industrijska ja
bolka pa naj bi po priporočilu odbora 
industrije plačevala po 100 din kilo
gram.

Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
• .Na srednje obiskani in običajno za
loženi tržnici so prodajali paradniž- 
mk m rdečo peso po 500 din kilo
gram, m alancane in čebulo po 800, 
zelje po 300, solato po  1.000 in 
krompir tudi tokrat po 200. Znova so 
popeljali tudi črno redkev, k ije  velja
la 400 din. Slive so stale 500 din, 
breskev 600 in grozdje tisočaka. Na
prodaj je  bila tudi merica izredno lep
ih malin, k ije  stala 1.100 din. Bran- 
J - k e s o  ponujale nekaj jajčk, in to po 
100 din: N a stalnih stojnicah so imeli 
spet ananas, k ije  stal 2.700 din.

O   * • v  voejm/sca
. BREŽICE — Na sobotni se
jem so rejci pripeljali 230 pra
šičev, starih do 3 m esece, in 80  
starejših. Prodali so 120 mlajših 
živali, in to po 1.800 do 2.000  
din kilogram žive teže, ter 24 
starejših, katerih kilogram žive 
‘eže je  veljal 1.200 do 1.300 din.

mr*

M iha Šušterič: »Vrhunska kako
vost našega sadja nas spodbuja pri 
načrtovanju obrambe pred narav
nimi nesrečami.«

vi lepo odebelili in nadoknadili del 
predvidenega izpada. Viljamovko so 
tokrat preko TOK Kooperacija prodali

TEKMA ZA OZIMNICO
KRŠKO — Na igriščih osnovne šole 

Leskovec bo 4. oktobra tradicionalni no
gometni turnir za ozimnico, ki ga organi
zirajo sindikalne organizacije M-Agro- 
kombinata Krško. Ekipe bodo na tekmo
vanju, ki se bo začelo ob 8. uri, dobile za 1. 
mesto prehodni pokal, pokal in odojka, za 
2. mesto pokal in zaboj cvička ter za 3. 
mesto pokal in zaboj jabolk. Prijave bodo 
sprejemali na igrišču do pričetka tekmova
nja.

M LINI MELJEJO 
POČASI

V A S — FARA, DOL — Že predlani 
smo poročali, da se več občanov z ob
močja od Fare do Dola pritožuje zaradi 
že desetletja neurejenih zemljiškoknjiž
nih razmer. V letih 1952 in 1953, ko so 
gradili na tem območju cesto ob Kolpi, 
jim  je  bila odvzeta zemlja in zanjo obl
jubljeno ali pa celo dano (vendar ne 
hkrati tudi preknjiženo) v zameno novo 
zemljišče. Na zahtevo lastnikov zemlje 
in pobudo občinske skupščine Kočevje 
je  Republiška skupnost za ceste naroči
la pri Geodetskem zavodu v Ljubljani 
meritve o tem, koliko zemlje so posa
mezniki zaradi ceste izgubili. Meritve so 
bile opravljene v tem poletju in so prav
kar zaključene. Na njihovi osnovi bodo 
prizadeti dobili za zemljo ustrezno na
domestilo. Božji mlini meljejo počasi, bi
rokratski pa še počasneje.

P-c

Kmetijski
Novo: cerada iz Kočevja

Zaradi Škarij cen v kmetijstvu m anjka denarja za nove naložbe. Že zdav
naj se je  ustavil mrzličen nakup strojev, pa tudi gradnja silosov, ki so nekaj 
casa rastli dobesedno kot gobe po dežju, saj je  upočasnila. Besedo so dobile 
Predvsem cenejše rešitve.

Stroški gradnje silosa so seveda odvisni od tega, koliko lastnega dela in 
materiala lahko vloži kmečka družina sama. Najcenejši je  prej ko slej kori- 
stasti silos, potem leseni, stolpni, poliestrski in kot najdražji kovinski (har- 
.^ to re ) .  Razlika v ceni je, prepračunano na kubični meter prostornine, 
>ahko tudi do desetkratna.

Vendar je  siliranje mogoče še poceniti. Zadnje čase seje pojavilo siliranje 
s pomočjo folije ali plastificirane cerade, ki kar se da preprosto izkoristi 
osnovno načelo, namreč, d a je  krm a konzervirana brez dostopa zraka. O d
a r j e  kočevska Oprem a, ki slovi kot solidna delovna organizacija, začela 
Po naročilu izdelovati plastificirane cerade v željeni velikosti, seje možnost 
tovrstnega spravila krme še povečala in kazalo bi jo  bolje izkoristiti.

* Za kisanje krme s pom očjo folije ali plastificirane cerade je  treba iz- 
brati najprej primerno nagnjen prostor, da se bo voda odcejala, potem  
Pa z enobrazdnim plugom začrtati dve ravni brazdi, za poldrugo širino 
.faktorja oddaljeni med seboj. Znotraj teh dveh brazd oziroma jarkov 
Je prostor za navažanje silirne mase, ki jo  je treba sproti temeljito tlačiti 
s traktorjem. Ko je stlačeni kup visok kakih 130 cm, je primeren za po
krivanje s folijo ali cerado. Pokriti je treba tako, da pridejo robovi folije 
ah cerade v prej odprti brazdi. Sledi natančno zakrivanje jarkov, tako 
ha so robovi pokrivala neprodušno zadelani v zemljo. In še to: vse to 
helo mora biti opravljeno v enem samem dnevu.

Silimi kup pa je  mogoče še bolj kot s traktoijem  stisniti s pom očjo va
kuumskega siliranja. V tem primeru s pom očjo črpalke izčrpamo zrak iz s 
°h jo  pokritega silažnega kupa in tako ustvarimo razmere, v katerih se bo 

eto v silaži željeno mlečnokislinsko vrenje, brez katerega ni dobre silaže.
Inž. M. L.

Žt. 38 (1989) 24. septembra 1987

Fructalu za destilat, pakamovo in kon
ferans pa vozijo v hladilnico Sadja — 
zelenjave v Ljubljani, kjer bosta poča
kali, dokler ne bosta godni za široko 
prodajo. Normalni pridelek viljamovke 
in konferansa je od 30 do 40 ton na hek
tar, pakamove 30. Člani sadjarske 
skupnosti pogrešajo hladilnico v Bre
žicah. Agraria jy" namerava graditi, 
vendar to najbrž'še ne bo takoj, saj si 
mora zanjo zagotoviti 30 milijonov 
dinarjev.

SREČANJE
ČEBELARJEV

ŠENTJANŽ — V nedeljo, 27. 
septembra, priredi ob 11. uri čebe
larsko društvo Šentjanž v tamkajšn
jem prosvetnem domu posveto
vanje o čebelarstvu. Franc Zagorc 
bo govoril o čebelji paši in čebeljih 
boleznih. Vrli gostitelji so zagotovili 
tudi avtobus, ki bo čebelarje popel
jal v Murence na prizorišče zadnje 
bitke narodnega heroja Milana 
Majcna in njegovega tovariša Ja- 
nčija Mevžlja. Srečanje v Šentjan
žu, na katerega vabijo vse posavske 
čebelaije in njihove svojce, bodo 
zaključili z veselico.

Miha Šušterič je povedal, da so letos 
sadjarji dobili za kilogram viljamovke 
po 300 din, za pakamovo in konferans 
pa samo akontacijo, ker prodajna cena 
še ni znana. Z viljamovko dosegajo v 
Posavju vrhunsko kakovost predvsem 
zaradi arome. Izvozniki zelo cenijo tudi 
sorto konferans, ker drugod sadeži 
nimajo tako privlačne podolgovate ob
like in ne tako vabljivega ijavkastega 
videza. Letos se na sadežih poznajo sle
dovi toče, zaradi septembrske suše pa je 
pridelek za 10 odst. manjši.

»Obema nadlogama se bomo izogni
li z namakanjem,« je menil Šušterič. 
»Skupaj z Agrario bomo prihodnje leto 
oroševali in namakali 10 hektarov na
sadov sadjarske skupnosti in 10 hektar
ov družbenih nasadov. S tem je začel v 
svojem nasadu sovaščan Miljan Zidanič 
in že dvakrat si je obvaroval celoten 
pridelek, ko gaje nam ostalo komaj 20 
odst. Imeli bomo štiri jezove na potoku 
Trsnjak. Vodo bomo črpali tudi iz pot
oka Ribjek. Za naš kombinirani oroše- 
valno-namakalni sistem bo zveza vod
nih skupnosti prispevala polovico sred- 
stev’ m.‘ P3 moramo odkupiti zemljo in 
zgraditi jez, kar je vredno 3 milijone di
narjev. Naložba je velika, vendar se bo 
hitro obrestovala. Zimska pozeba iz leta 
1983 se nam v nasadih še vedno pozna. 
Drevesa se sušijo in jim  moramo vsak 
čas dosajevati, zato smo tako zagreti za 
to, da suša in pozeba ne bi več gospoda
rili v naših sadovnjakih.«

J. TEPPEY

Divjad razburja kmete
V celotni sevniški občini le to s veliko večja škoda — 

Kako je v Zabukovju pod obronki Bohorja?
ZABUKOVJE — Divjad povzroča 

letos kmetom v sevniški občini škodo, 
kakršne še ni bilo nikoli doslej. Kme
tom že pohaja potrpljenje, ki ga morajo 
imeti že zavoljo naše nestanovitne 
kmetijske politike res obilo. O tem smo 
se lahko prepričali konec prejšnjega 
tedna, ko smo s kmetijskim referentom 
sevniške občinske uprave Ivanom Kel-

Hormoni 
namesto 

pesticidov
Izumili so  um etne an- 

tijuvenilne snovi
Bodo rastlinski hormoni lahko 

nadomestili pesticide in s tem 
zmanjšali onesnaževanje narave? 
To vprašanje je postalo umestno, 
odkar so umetno izdelali prve anti- 
juvenilne (protimladostne) hormo
ne, ki po naravni poti omejijo 
razmnoževanje žuželk.

Znanstveniki so že precej časa 
vedeli, da nekatere rastline same iz
delujejo te protimladostne hormo
ne. Ko jih žuželke vsrkajo hkrati s 
hrano, se prenehajo razvijati in za
padejo v nekakšno letargično spa
nje, po domače bi rekli, da otrpnejo 
in s tem postanejo neškodljive. 
Zdaj, ko so izumili umetne tovrstne 
hormone, bi se dalo njihov učinek 
izkoristiti v večjem obsegu, zlasti še, 
ker so umetni hormoni kar 15-krat 
učinkovitejši od naravnih.

To so ugotovili v uspešnih preiz
kusih pri zatiranju koloradskega 
hrošča in lubadarja, dveh škodljiv
cev, ki sta pri nas še zelo nevarna. 
Pet do deset gramov v laboratoriju 
izdelanega protimladostnega hor
mona lahko očisti vseh nevarnih 
škodljivcev kar en hektar polja, ne 
povzroči pa nobene druge škode v 
okolju, kar postaja vse dragocenej
ša lastnost.

(Vestnik)

harjem in predsednikom krajevne kon
ference SZDL Zabukovje obiskali več 
kmetij v tej nerazviti krajevni skupnosti.

M ARIJA CESEK, kmetica z Loga: 
»Srne so letos hodile celo v kozolec jest 
pšenico, oves. Naj tudi kozolec ogradi
mo? Divjad se ne ustraši več niti psov, 
kot da bi vedela, da so privezani. Ponoči 
so že hodili okoli naše hiše lovci in gro
zili, da bodo psa ustrelili, če ne bosta na 
verigi. Pred 10, 15 leti ni bilo niti prib
ližno toliko divjadi, tega letos pa res ne 
moremo več trpeti. Ko sva z možem 
prišla na to posesjvo, je  bila zemlja 
dokaj zaraščena. Ze tako skopi prsti 
smo kmalu vseeno iztrgali med drugim 
tudi pridelek do 50 škafov ajde, zdaj je 
ni več niti za seme. Zdaj so pa še prašiči 
uničili skoraj polovico 40 arov velike 
njive.«_

JO ŽE  ŠPEC, kmet iz Pištole: »Sem
že 14 let blagajnik LD Zabukovje, a še 
nikoli ni bilo toliko škode. Večina lov
cev meni, d aje  odstrel premajhen. Plan 
odstrela smo izpolnili 100-odstotno. 
Ustrelili smo 50 srnjakov 1. septembra 
pa se je pričel lov na srne. Lani smo 
plačali 250.000 din za odškodnino, le
tos ne bo denarja niti za škodo na koru
zi. T udi sam jo  bom tokrat prejel, saj so 
mi prašiči uničili nad polovico 60 a ve
like njive s koruzo.«

IVAN KELHAR, kemtijski referent
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Koristni 
nasveti pred 

trgatvijo
Na junijski skupščini Društva vi

nogradnikov Dolenjske je  direktor 
Vinske kleti KZ Metlika mag. Julij 
Nemanič v predavanju vinogradni
kom povedal mnogo koristnih nas
vetov o predelavi grozdja in kletar
jenju. Ker smo tik pred trgatvijo, jih 
posredujemo bralcem naše rubrike.

Treba je sprejeti 
nova spoznanja

Sami moramo spremeniti odnos 
do domačega vina. Pritožujemo se 
nad uvozom in prodajo cenenega 
vina z juga celo v najbolj vinograd
niških predelih. Brez dvoma so pri 
tem glavni krivci gostinci in trgovci 
v samopostrežnih trgovinah, ki sa
mo zaradi nizke cene nudijo po
trošnikom ta vina. Zaradi tega osta
jajo domača vina v kleteh vinograd
nikov še sedaj, tik pred trgatvijo. 
Veliko pa smo krivi tudi vinograd
niki sami, ker se ne trudimo, da bi 
potrošnik spoznal dobroto doma
čega vina. Potem bi zahteval, da mu 
gostinec in trgovec postrežeta na
mesto z južnim le z domačim 
vinom.

Če hočemo obraniti kvaliteto 
domačega vina, moramo znati do
bro kletariti. Iz doma pridelanega 
grozdja je  treba s predelavo in um
nim kletarjenjem narediti dobro vi
no, pri katerem bomo spoznali sor
to in poreklo vina. Pri kletarjenju 
delamo še vedno osnovne napake 
in se togo držimo starih navad.

Hranjenje prazne 
vinske posode

Pri pokušnji vin še vedno naleti
mo na napake vina, ki izvirajo iz 
nepravilno hranjene prazne vinske 
posode. Te napake so večkrat take, 
da zaradi njih vina ni mogoče več 
popraviti. Zato bomo ponovno 
opozorili na nekatere stvari.

Najslabša, pa kljub temu še zelo 
razšiijena navada je, da vinograd
nik pusti v praznem sodu še nekaj 
litrov vina v prepričanju, da se na ta 
način sod konzervira. To vino se bo 
namreč zlasti v vročih poletnih 
dnevih in neprimernih, nadzemnih

vinskih hramih zagotovo skisalo ali 
pa postalo vsaj močno kanasto. Os
tanek vina torej soda ne ohrani 
zdravega, temveč ga le pokvari!

Zato je prav, da sod, takoj ko vi
no iztočimo, pomijemo s čisto, 
hladno vodo, za en dan pustimo, da 
se zunanja mokrota na dogah posu
ši, nato sod zapremo in zažveplamo. 
Žveplanje praznih sodov moramo 
vsak mesec obnoviti, ker je učinek 
žveplenega dvokisa kratkotrajen.

V strokovnih kletarskih knjigah 
priporočajo mokro konzerviranje 
praznih vinskih sodov. To konzer
viranje obstoji v tem, da sod napol
nimo s čisto vodo, kateri dodamo 
(da se voda ne usmradi) žveplasto 
kislino ali pa dodamo na 100 litrov 
vode 2 do 3 kg kuhinjske soli. Brez 
dvoma je mokro konzerviranje 
praznih sodov zelo dobro, če im
amo na voljo neoporečno vodo iz 
vodovoda. Voda kapnic, voda iz 
dvomljivih vodnjakov in iz prilož-

•  ENOLOG SVARI PRED KI
SLINO — Inž. Zdravko Mast
nak, enolog v leskovški kleti 
Mercatoija-Agrokombinata Kr
ško, je v nedeljo v Sevnici preda
val vinogradnikom iz Sevnice in 
Boštanja o pripravah na trgatev 
in nego vina. Povedal je, da se z 
mnenjem o padanju kisline v 
grozdju zaradi vročega vremena, 
objavljenim v zadnjem Dolenjs
kem listu, ne strinja. Meni, daje ta 
trditev strokovno nevzdržna, saj 
bi trta za presnovo rabila več 
vode. Analize letošnjega grozdja, 
opravljene v leskovški kleti, tačas 
kažejo visoka razmerja kislin.

nostnih prestreznih jam ni primerna 
za mokro konzerviranje prazne 
vinske posode! Slaba voda, ki se za
leze v lesene pore soda, bi nam sod 
prej pokvarila, kot pa ustrezno kon
zervirala. Tako ostane opisano žve
planje prazne vinske posode v naših 
razmerah edini način konzervira
nja.

Napačno ravnajo tudi tisti vino
gradniki, ki nove pa tudi bolne sode 
izparijo. Močan pritisk pare močno 
pregreje les soda in s tem sod pok
vari. Bolje je, da nove in pokvaijene 
sode večkrat (tudi do 5-krat) spe
remo z vročo vodo z dodatkom 
sode, nato pa (tudi po večkrat) še s 
čisto, hladno vodo.

(Drugič dalje)
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pri sevniški občinski upravi: »Letos je 
povsod, tudi v Šentjanžu, Tržišču, Boš- 
tanju, divjad napravila veliko škode. Če
povsod, tudi v Šentjanžu, Tržišču,

se lovci s kmeti pogovore kot v Loki, ni 
toliko slabe volje. Ce pa naj bi lovci res 
plačali vso škodo, bi verjetno vse lovske 
družine bankrotirale.«

P. PERC

^    r .......- ........   u a ije ;
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Odškodnina 
za spremembo 
namembnosti

•  Najhujši strup za velike ribe j e  
—  odgovornost.

•  Nekdaj: leva roka  — desni žep, 
danes: nepokrita menica — konto 
švicarske banke.

•  Jugoslavije želi postati članica 
E ureke  — ali bomo v E ureki patenti
rali izdajanje nepokritih menic?

M. B R A D A Č

Jože Špec Marija Cešek Ivan Kelhar

Zakaj je potrebna deratizacija
Glodalci prenašajo bolezni, med njimi tudi mišjo mrzlico, ki s e  je pojavila na Do

lenjskem, delajo pa tudi veliko škodo v kmetijstvu

Nalezljive bolezni so kljub sodobni medicini še vedno velik zdravstveni 
problem. Poleg že obstoječih nalezljivih bolezni se pojavljajo nove. Dobro  
sm o seznanjeni z A ID S, pojavila pa seje  tudi mišja mrzlica. Ko človek zbo
li za nalezljivo boleznijo, je seveda potrebno zdravljenje. Uspehi zdravlje
nja so dobri, včasih in pri nekaterih nalezljivih boleznih pa negotovi (npr. 
pri tetanusu, A ID S, steklini, mišji mrzlici...). Prav zato ima preprečevanje 
nalezljivih bolezni še poseben pomen. Ukrepi za preprečevanje so številni. 
Eden izmed njih je deratizacija.

Deratizacija je uničevanje miši, pod
gan in drugih glodalcev, ki so vir števil
nih nalezljivih bolezni, nekatere druge 
pa prenašajo. Nekaj največjih pomorov 
ljudi v preteklosti so povzročile prav 
podgane (npr. črno smrt — kugo). Pre
našajo črevesne nalezljive bolezni. V 
zadnjih letih seje na območju Dolenj
ske pojavila mišja mrzlica. To je  huda 
virusna bolezen, katere izvor so miši. 
Virus izločajo z izločki v zemljo in pri 
različnih opravilih ga človek lahko 
vdihne ter se tako okuži.

Glodalci povzročajo tudi gospodar
sko škodo, saj uničujejo shranjena živila 
in jih okužijo (kontaminirajo). Loteva

jo  se še raznih drugih stvari: izolacijskih 
materialov, arhivov itd.

•  O snovni namen deratizacije je  
torej preprečevanje nalezljivih bo
lezni in gospodarske škode. Neiz
vajanje deratizacije bi lahko imelo 
hude posledice. Žato je po občin
skem odloku obvezna. Seveda pa je 
veliko bolj pom em bno, da se tega 
sami zavedamo. Preprečevanje je 
m nogo manj boleče in cenejše kot 
zdravljenje in odpravljanje posle
dic.

Borba proti mišim in podganam se
stoji iz:

— zaščite hrane, živil in pitne vode. 
Zaščita mora biti takšna, da prepreči 
dostop;

— pravilnega odstranjevanja odpad
kov. Odpadke je potrebno shranjevati v 
trdno zaprti embalaži, jih čim manj časa 
zadrževati v prostorih in jih odvažati na 
komunalno urejene deponije;

— deratizacije (uničevanja miši in 
podgan). Na Dolenjskem jo  opravlja 
Zavod za socialno medicino in higieno 
Novo mesto. Sistematično se izvaja v 
jeseni. Uspeh deratizacije je zelo odvi
sen od sodelovanja vseh krajanov. Istoč
asno čiščenje prostorov in okolja, us
trezna zaščita živil ter pravilno in redno 
odstranjevanje odpadkov pripomore k 
uspehu deratizacije. Na žalost je marsik
je ravno nasprotno, pa je zato lahko tu
di učinkovitost deratizacije vprašljiva.

Dr. DUŠAN HARLANDER

Novosti zakonodaje (3.)
Zadnjič smo na tem mestu pisali, da 

je kmetijska zemlja posebej zaščitena z 
zakonom in v kakšnih primerih je do
voljena nekmetijska raba oz. spremem
ba namembnosti. Če pa že gre zemlja za 
druge namene, je  za to potrebno plačati 
primerno odškodnino. To ni potrebno 
le v primeru, kadar gre za spremembo

•  Kmalu bo minilo dve leti, odkar so 
začele veljati pomembne spremembe 
in dopolnitve zakona o kmetijskih 
zemljiščih in zakona o dedovanju, ki 
pa jih kmetovalci in drugi še ne poz
najo dovolj. Zato smo pripravili 
krajše izvlečke iz obširnejše razlaga 
diplomirane pravnice Marte Jelačin, 
objavljene v glasilu sozda Mercator.

namembnosti kmetijskega zemljišča za 
potrebe JLA ali če bo ta zemlja up
orabljena za gradnjo objektov, ki bodo 
služili obrambi pred poplavami ali pa če 
bo namenjena urejanju vodotokov in 
gradnji vodnogospodarskih objektov.

Odškodnino za spremembo namem
bnosti kmetijskega zemljišča ali gozda 
predpiše z odlokom občinska skupšči
na. Določi jo  v znesku za posamezni 
kvadratni meter zemljišča, pri tem pa 
seveda upošteva lego in kakovost 
zemlje. Po noveliranem zakonu odš
kodnina ne sme biti manjša od 40 din 
(prej 10 din), republiški izvršni svet pa 
ima pravico valorizirati ta znesek, upoš
tevaje stopnjo inflacije.

Naj ob tem omenimo še prepoved 
drobitve kmetij. Precej nejasnosti pri 
tem bo odpravilo določilo zakona, ki 
pravi, da se kmetija s pravnimi posli z 
živimi ne sme deliti razen v primeru, če 
se na ta način povečujejo, zaokrožujejo 
ali nastajajo druge kmetije oziroma 
kompleksi zemljišč v družbeni lastnini. 
V drugih primerih se taka kmetija sme 
odtujiti le kot celota. Zakon posebej do
loča, kako je treba izpeljati postopek, da 
ne bi prišlo do zlorab.

DOLENJSKI LIST
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Raziskave s  pogledom naprej

Občina s e  ne more pohvaliti z velikim številom  raziskovalcev
N O V O  M E ST O  —  O bčina N ovo m esto ima glede na stopnjo gosp o

darske razvitosti izredno skrom no raziskovalno dejavnost, saj premore le 
okrog 0,6 odst. slovenskega raziskovalnega kadra, ugotavlja sestavljalec 
gradiva o  tej dejavnosti v občini. Kolikor je  je , ostaja dejavnost še  vedno 
razdrobljena, nepovezane razvojnoraziskovalne enote pa so  slaba osnova  
za večje uspehe na ravni občine.

V preteklih desetletjih so razisko
vali v manjšem  obsegu v nekaterih 
občinskih kulturnih ustanovah in v 
delu gospodarskih organizacij. Izsto
pa K rkin raziskovalni inštitut, ki se je  
razvijal skladno s potrebam i tam 
kajšnje proizvodnje in je  zaposloval v

•  Od leta 1981 je  občinska ra
ziskovalna skupnost sofinancirala 
156 raziskovalnih nalog. Pregled  
dosedanjega dela kaže, da gre v 58 
primerih ali 37 odstotkih za tehnolo- 
ško-tehnične raziskave, kijih oprav
ljajo novom eške delovne organiza
cije. Tem  slede naloge za potrebe  
družbenega planiranja, ki jih je  30 
ali 19 odst., raziskave v kmetijstvu 
je  bilo 22 ali 14 odst., v arheologiji 
19 ali 12 odst. V spodbudo razisko
valcem in inovatorjem je  doslej 
občinska raziskovalna skupnost po
delila 229 nagrad 235 nagrajencem  
iz 28 delovnih organizacij in delov
nih skupnosti.

začetku leta 1985 prek 260 delavcev, 
od teh 85 visoko izobraženih razisko
valcev. Ponekod so raziskovalno de
javnost zadnja leta precej osiromašili, 
kar se pozna še danes.. V takih raz
m erah naj bi z jasnim  pogledom  na-

Vsega ni moč 
narediti 
v pisarni

Marina Janjac o sebi 
in svojem  delu

METLIKA — »Ko sem aprila 
leta 1984 začela s tukajšnjim de
lom, je bilo precej težav. Delovni 
prostor je bil majhen, vlažen in 
neogrevan, razen tega je bila pro
blematična tudi dokumentacija. Ar
hiva pravzaprav sploh ni bilo, zato 
sem morala najprej urediti uradne 
papitje za dvajset let nazaj. Se prej 
je bilo treba izmed dokumentov 
pomesti vse petje ter mrtve golobe 
m miši,« pove Marina Janjac, do 
pred kratkim sekretarka občinske
ga odbora Rdečega križa iz Zveze 
prijateljev mladine Metlika. S 1. 
septembrom je šla kot učiteljica

Marina Janjac

razrednega pouka nazaj na metliško 
osnovno šolo.

V Zvezi prijateljev mladine so 
imeli vsako leto precej skrbi z orga
nizacijo skupnih letovanj za otroke 
pobratenih mest Metlike, Wagne in 
Ronchija. »Pred tr.kimi obiski so 
potrebni številni dogovori, vendar 
moram povedati, da kaže Metlika 
za izmenjavo otrok veliko razume
vanja. K nam pridejo Avstrijci in 
Italijani za deset dni, včasih je bilo 
letovanje štirinajstdnevno, vsake tri 
leta in takrat je  dela posebej veli
ko,« pove o mednarodnem sodelo
vanju. Razen tega zveza organizira 
še druga letovanja za šolske otroke, 
dedka Mraza, živžav, ure pravljic in 
še kaj. S tem delom je  zlahka na
polnila štiri ure, kolikor naj bi 
dnevno namenjala Zvezi prijateljev 
mladine. Drugo polovico delavnika 
je bila aktivist Rdečega križa. T u jo  
je dodobra zaposlila kartoteka, v 
kateri je sistematično razdelila v us
trezne skupine krvodajalce iz obči
ne in kamor je želela vpisati čimveč 
novih imen. Poleg akcije za več 
krvodajalcev omenja med dejav
nostmi še zbiranje oblačil, pripravo 
proslav in pogostitev dolgoletnih 
dajalcev krvi.

Marina Janjac pravi, da ji ni žal 
treh let in pol, ki jih je prebila kot 
sekretar obeh organizacij. Ne zani
ka, da je za učitelja celo dobro, če za 
nekaj časa zapusti šolo, da mu živl
jenje natakne drugačna očala.

M. LUZAR

prej nastopila občinska raziskovalna 
skupnost kot spodbujevalec, organiz
a tor in usmetjevalec raziskovalne de
javnosti v občini. N jena naloga 
utegne biti še nekaj časa težka, če bo 
vztrajala na oblikovanju raziskoval
nih načrtov skupnega družbenega 
pom ena. Lažje ji bo  toliko, ker je  njen 
program  za obdobje 1986— 1990 
manj natrpan kot prej, vendar se še 
srečuje z različno usposobljenimi ra
ziskovalci in različnimi m etodam i ra

ziskovanja ter s pom anjkanjem  de- 
naija. K tem u dodaja obravnavano 
poročilo zamuden, nedorečen in pre
m alo odprt postopek uskalajevanja 
posam eznih načrtov. V vsakem pri
m eru naj bi tako dogovorjene pred
nostne raziskave posegale v žgoče 
problem e, čem ur naj bi zadostila 
občinska raziskovalna skupnost s 
podporo raziskavam s področja us
m erjanja družbenega razvoja občine, 
energije, hrane, surovin in varstva 
okolja. Vendar prispeva pravo vred
nost šele prenos izsledkov v prakso. 
T ako so ocenili sestavljalec poročila 
in nekateri razpravljalci na seji občin
skega izvršnega sveta.

L. M.

Radio po občanovi meri
S seje  predsedstva občinske konference ZSMS — 
MDB med praznimi blagajnami in praznimi obljubami

NOVO MESTO — Predsedstvo 
občinske konference ZSMS Novo mes
to je na seji 15. septembra podprlo t. im. 
model odprtega radia in se zavzelo za 
to, da bodoči novomeški radio, sledeč 
takemu modelu, odpre vrata resnično 
vsem delom družbe in ne le enim skupi
nam. V tej zvezi so na seji zaostrili vpra
šanje, o čem naj bi poročal radio, če naj 
bi informiral občane o zadevah, po
membnih za njihovo življenje in delo. 
Hkrati so se vprašali, kdo naj odloči, kaj 
je pomembno za vso družbeno skup
nost. Na ta način so želeli opozoriti na 
možnost, da bi se radio lahko ustrašil 
skupin ljudi z »neustreznim« mišljen
jem in bi jim  odrekel pravico soobliko
vanja oddaj. Prihodnjim presenečenjem

•  NOVA RADIJSKA ODDAJNI
KA — V ponedeljek je bila pri oddaj
niku na Trdinovem vrhu manjša slo
vesnost, na kateri so delavci RRadia 
Ljubljana skupaj s predstavniki vseh 
dolenjskih občin vklopili dva nova 
radijska oddajnika za področje Bele 
krajine in Dolenjske. Prvi oddajnik 
oddaja II. program Radia Ljubljana 
na območju UKV s frekvenco 97,7 
M Hz, drugi pa oddaja I. radijski pro
gram na frekvenci 90,9 MHz. Oba 
nova oddajnika imata 1 KW izhodne 
moči in ju je zato mogoče slišati tudi 
drugje po Sloveniji. Predstavniki 
ljubljanske radijske hiše so obljubili, 
da bodo sredi naslednjega leta posta
vili tudi oddajnik za III. radijski pro
gram, na katerem se bo oglašal tudi 
Radio Novo mesto. Ker bo Radio 
Novo mesto (sedaj v ustanavljanju) 
prve glasove poslal v eter že prve dni 
januarja prihodnjega leta, pa ga bo 
moč do tedaj slišati na n. programu.

bi se dalo ogniti, če bi že zdaj sestavili 
uredništvo in od urednikov terjali ok
virni program, ki bi bil osnova za ocen
jevanje njunega dela, je menilo pred
sedstvo, ki je še ocenilo zdajšnje

programske zasnove za nekoliko preveč
posplošene. ___

Velik del razprave na seji je veljal 
mladinskemu prostovoljnemu delu. 
Zanj se odloča vse manj mladih, so me
nili, obenem pa so brigade deležne kaj 
skromne družbene moralne in materi
alne podpore. Glede tega so postregli s 
podatkom, da je imela dolenjska briga
da na ZM DA v Skopju letos na voljo 
desetkrat manj sredstev za reprezentan
co kot nekatere iz drugih delov države. 
Ne zatika se le pri »žepnini«, ampak tu
di pri iskanju mladih v delovnih organi
zacijah. Predsedstvo je ocenilo kot 
neustrezno stališče tistih kolektivov, ki 
zahtevajo od brigadiijev, da za akcije 
porabijo del svojega letnega dopusta. V 
takih razmerah bo predsedstvo novo
meške mladinske organizacije predlaga
lo republiški konferenci ZSMS, da do
seže na zvezni ravni dogovor o najnuj
nejši opremi brigad na zveznih akcijah, 
in hkrati terjalo več podpore zveze ko
munistov in sindikata pri organiziranju 
mladinskega prostovoljnega dela.

L. M.

Premalo vemo 
o trpljenju 
zapornikov

Prvo srečanje zapor
nikov, internirancev, voj
nih ujetnikov in izgnan

cev
NOVO M ESTO — Komisija za 

bivše politične zapornike, interni
rance, vojne ujetnike in izgnance pri 
O O  ZZB NOV v Novem mestu je v 
soboto v telovadnici osnovne šole 
Katje Rupena pripravila prvo sreč
anje svojih članov. Dolga leta so se 
nekdanji interniranci in zaporniki 
množično srečevali le na komemo- 
rativnih in drugih svečanostih v 
nekdanjih italijanskih in nemških 
taboriščih. Danes se njihovo število 
iz leto v leto manjša (1977 je bilo v 
novomeški občini 611 takšnih oseb, 
lani že samo 364); vzroki so leta in 
zdravje, nenazadnje pa je  za takšno 
potovanje v tujino potreben tudi 
denar.

Po besedah predsednice komisije 
mirni Perc bodo ta srečanja in dru
ženja sedaj postala tradicionalna. 
»O vojnih grozotah vemo že veliko, 
o tem, kaj so doživeli zaporniki in 
interniranci, pa premalo. S prežive
limi bomo pripravili srečanja z 
mladimi, da bodo še kaj izvedeli o 
teh bolečih spominih na trpljenje. 
Marsikatera zgodba dolenjskega in
terniranca pa bi bila zanimiva tudi 
za takšen ali drugačen zapis.«

Prvega srečanja se je udeležila 
tudi predsednica republiške komi
sije Ivanka Žagar-Milovanovič in 
150 udeležencem predstavila tudi 
program svoje komisije. Med po
membnimi aktivnostmi velja ome
niti zbornike, ki prav v tem času že 
čakajo na izid. Tako bodo pripravili 
knjigo o taborišču Jasenovac in 
zloglasnem nemškem taborišču »Do
ra«. Uredili bodo tudi spominsko 
celico v Ravensbriicku, za katerega 
so sami interniranci zbrali kar 8 mil
ijonov dinariev.

J. P.

V *

JI
Kako do hišic 
za pionirski 

tabor?
Seja gradbenega odbora 
Doma pionirjev — Slabo 
skladišče in premalo sence

DOLENJSKE TOPLICE — Tukaj 
se je 21. septembra sestal odbor, ki vodi

fradnjo Doma pionirjev v Dolenjskih 
'oplicah. Precej pozornosti je posvetil 

namestitvi mladih gostov in bil enotne
ga mnenja, da šotori niso najboljša re
šitev, posebno ne zaradi zdajšnjega po
manjkanja kakovostnih lesenih podov 
zanje. Boljše od šotorov bi bile hišice, ki 
naj bi jih po enem od predlogov s seje 
pridobili s pomočjo družbene skupnos
ti. Tako naj bi na taborski prostor v Do
lenjskih Toplicah prispevale vse slo
venske regije po eno hišico, obenem pa 
predlog predvideva možnost, da bi se za 
pomoč pri nakupu tipskih hišic obrnili 
na vsako od republik in pokrajin. Na se
ji se sicer niso izrekli proti tej pobudi, 
vendar so jo  ocenili kot težko izved
ljivo.

Kar je na prostoru Doma pionitjev 
že narejenega, bo trpelo škodo, če ne bo 
jx>skrbljeno za stalno vzdrževanje ob
jektov. Zato seje gradbeni odbor zavzel 
za zaposlitev delavca, ki bi se s tem uk- 
vaijal. Člani odbora so med problemi 
našteli še neustrezno skladišče za opre
mo, neurejeno odvajanje meteorne 
vode in slabo zasaditev dreves na ta
bornem prostoru. Neurejenost okolja 
po tej plati, kije naravnost kritična v po
letni pripeki, naj bi odpravili strokovn
jaki Arboretuma Volili potok. Na seji 
so spregovorili še o pokrivanju nekater
ih stroškov letošnjega mendnarodnega 
pionirskega tabora. Ob koncu je  dose
danji predsednik gradbenega odbora 
Franc Sali prosil za zamenjavo zaradi 
delovnih obveznosti drugod.

L. M.

POLETNA OSEKA 
POLITIČNEGA 

DELA
METLIKA — Nedavnega pos

veta, ki ga je sklicala metliška
občinska konferenca SZDL v okvi
ru priprav na izvedbo programsko- 
volivnih sej po krajevnih skupnos
tih, se niso udeležili vsi predsedniki 
in sekretaiji krajevnih konferenc 
Socialistične zveze. Delna nezain
teresiranost za politično delo je  po 
ocenah iz občinskega vodstva front
ne družbene organizacije posledica 
obilice kmečkega dela in tudi reak
cija občanov na družbeno doga
janje. V občinski konferenci SZDL 
upajo, da bodo v krajevnih skup
nostih do konca oktobra kljub temu 
izpeljali programsko-volivne seje 
Socialistične zveze, ki naj ne bi bile 
samo volitve, ampak tudi razprava 
o žgočih življenjskih problemih kra
janov. Ob uspiešno izvedenih kra
jevnih bi v novembru organizirali še 
programsko-volivno sejo na občin
ski ravni.

 i---------
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V soboto, 26. septembra, bodo 
do 19. ure odprte naslednje proda
jalne živil:
•  V Novem mestu: Dolenjkin 
Market na Cesti herojev
•  v Šentjerneju: Mercatoijeva Sa
mopostrežba
•  v Dolenjskih Toplicah: KZ
Krka prodajalna Vrelec
•  v Žužemberku: Dolenjkin Mar- 
ket
•  v Straži: KZ Krka

Ostale prodajalne živil bodo 
odprte do 13. ure.

PRVO TAKŠNO SREČANJE — Bivši interniranci, zaporniki, vojni ujetniki 
in izgnanci novomeške občine so se doslej srečevali le v nekdanjih nemških in 
italijanskih taboriščih. Srečanje, kakršno je bilo v osnovni šoli Katja Rupena, je 
bilo prvo in bo postalo tradicionalno. Program in postrežbo so pripravili učenci 
gostujoče šole. (Foto: J. Pavlin)

Narediti čimveč na enem mestu
V obratu tozda Črpalke sedanji vrsti elektromotorjev pridružujejo nove tipe teh 

izdelkov — Večinoma z domačimi surovinami — Manjka pločevine

M ETLIKA — Čas je  pokazal, da bi vztrajanje pri zdajšnjem obsegu in

ki posluje v okviru ljubljanskega tozda Črpalke, enote IM P, v bodoče lah
ko zagotovilo le životaijenje brez večjih obetov za boljši zaslužek. Tako  
ugotavljajo v vodstvu obrata. Zaradi tega so se v metliški enoti JM P, ki 
pošilja na tržišče elektrom otoije k črpalkam za centralno ogrevanje, 
odločili za širitev proizvodnje in danes s pom očjo matičnega tozda zamisel 
že pripeljali do zaključne faze

N ačrtovana novost pomeni pre
hod od proizvodnje ene vrste elektro-

/
JA Z  PA  M O RAM  BIT SO LD AT — Konec prejšnjega tedna so tudi mladeniči 
iz metliške občine odšli služit enotletni vojaški rok. Pred odhodom  so sc zbrali 
na terasi metliškega hotela, od njih pa sta se poslovila sekretarja OK SZDL 
Jože Gerkšič in OK ZSM S Branko Ivičič. (Foto: A. Bartelj)

m otorjev na izdelavo več tipov teh 
izdelkov. O m ogočalo ga bo vlaganje 
v novo tehnologijo za tlačni liv alu
minija, s čimer bodo prišli v lastnem 
obratu do sestavnih delov, k ijih  zdaj 
proizvajajo zanje kooperanti. Investi
cija, s katero bodo prenesli omenjeni 
proizvodni postopek pod svojo stre
ho, pod katero je  še dovolj prostora, 
je  po besedah vodje proizvodnje 
vredna okrog 137 milijonov. S tem 
denarjem si bodo med drugim zago
tovili dodatno potrebno orodje, ki je 
že dalj časa na m izah načrtovalcev 
tozda Črpalke in nekaterih drugih 
dom ačih izdelovalcev, del pa ga bodo 
uvozili. Predvidevajo, da bo  v metliš
ki obrat prispelo v celoti do konca 
septembra in bi lahko že km alu posla
li s tekočih trakov prve primerke iz 
novih serij. Gre za večje elektromo
torje, ki jih  tozd Črpalke kupuje zdaj 
pri drugih ponudnikih, ker je  metliški 
obrat v delovni organizaciji edini pro
izvajalec teh izdelkov, večinoma na
menjenih za črpalke napeljav cen-

| Novomeška kronika
NOGOM ET — Nesmrtna t-otogru- 

pa Mladine je pred dnevi v Novem 
mestu odigrala prijateljsko nogometno 
tekmo z reprezentanco Iskre-Tenela, ki 
so jo  okrepile posamezne žogobrcne 
zvezde iz vrst sedanjih in nekdanjih no
vomeških mladinskih voditeljev. Prič
akovati je, da bo sodelovanje med Is
kro, mladinci in Mladino prineslo na 
dan nove nepristranske bisere o novo
meški gradbeni aferi. Največ se zve in 
sklene v gostilni. Še sreča, da imamo tu 
in tam tudi kakšnega javnega tožilca, ki 
ne igra nogomet, poleg Mladine pa bere 
tudi debelo knjigo po imenu Kazenski 
zakon.

DOBRIČINE — Za razliko od Ve- 
včanov imamo v našem mestu milo in 
dobrodušno policijo oziroma miličnike. 
Te dni oziroma noči je  na Jerebovi v av
tu maligansko zasmrčal mlajši Podgo
rec. Ker se v mestu še ne počuti najbo
lje, gaje  med smrčanjem varovala tudi 
lastna lovska puška. Ko so možje po
stave naleteli nanj, so ga začeli prijazno 
buditi, k težki vzdramitvi je bistveno 
pripomogel bokal vode, ki gaje iz bliž
njega bloka prinesla čuječa občanka. 
Fanta so nato spravili domov. Takega 
prijaznega ravnanja si občani Novega 
mesta še želimo!

KRUH —  V tednu, ko je bilo v 
našem listu objavljeno, da je visoka 
komisija novomeški kruh razglasila za 
enega najbolj slastnih v Sloveniji in na 
tem koncu Balkana, je občan v hlebcu 
našel toliko moljev, da bi kruh, če ne bi 
bil pečen, veijetno letal naokoli. Zade
vo so pokazali inšpektorici.

Ena gospa je rekla, da se ji vse  
bolj kolca po starih, dobrih časih, 
ko je s poštno kočijo prispelo pismo 
iz Novega mesta v Ljubljano v 
enem  dnevu, zdaj pa niti v dveh ne 
več.

'U

tralnega ogrevanja. Te značilnosti šo 
veijetno spodbudile matični tozd k 
dodatnem u vlaganju v Metliki, kjer

•  Obrat Proizvodnja elektromo- I 
toijev kupuje več kot 99 odstotkov  
količin izdelavnega materiala na 
domačem trgu. Preskrba je večkrat 
motena, trenutno čutijo pomanjka-1 
nje t.i. trafo pločevine.

bodo tako v prvi fazi zaposlili štiri ali | 
pet novih delavcev.

K temu, da so investiciji prižgali ze-1 
leno luč, je  verjetno delno pripom o
gla tudi sorazm erno čista proizvod
nja. K ot zatrjujejo v vodstvu obrata, 
po ekološki plati ni zadržkov, da ne bi 
stekla ta in še poznejša dodatna | 
proizvodnja.

M. L U Z A R | 

IZLET NA HRVAŠKO
METLIKA — Občinski odbor Zve- I 

ze združenj borcev NOV Metlika je ! 
pred časom organiziral za člane izlet na 
Hrvaško. Petdeset borcev je na poti po | 
sosednji republiki obiskalo Kumrovec 
ter si ogledalo grad Trakoščan in v Za
grebu Mimarin muzej. Obisk nekaterih 
hrvatskih znamenitosti sodi v redni 
načrt izletov metliške borčevske orga
nizacije.

V času od 10. do 16. septembra so v 
novomeški porodnišnici rodile: Marija 
Majcen z Malkovca — Majo, Vlasta 
Povše iz Mimepeči — Nejca, Darja Šin- 

I kovec z Rateža — Diano, Branka Matko- 
viČlzMetlike — Andreja, Bojana Mikec s 
Hriba — Alenko, Darinka Mantelj z 
Vrhov pri Dolžu — Tadeja, Majda To
mažin iz Brinja — Sebastjana, Nataša 
Pavlič iz Krškega — Gregoija, Zalka Bu
tala iz Črnomlja — Marka, Tanja Mušič s 
Stražnjega vrha — Aleša. Nataša Škvorc 
iz Gorenje Straže — Dašo, Rozika Tur
kovič iz Črnomlja — Maijano, Majda 
Gorenc s Homa — Bojana, Slavka Stojnič 
z Jugorja — Petro, Branka Šmajdek iz 
Dolenje Straže — Primoža, Raduša Žepič 
iz Črnomlja — Maijuto, Vrana Belavič iz 
Radatovičev — Nikolino, Štefka Horvat 
iz Gorenje Straže — Maria, Suada Kovač 
iz Metlike — Denisa, Vida Frankovič iz 
Podbočja — Davida, Zdenka Pezdirc iz 
Črnomlja — Katjo, Marija Grzetič iz 
Črnomlja — Mateja, Marjeta Končar iz 
Šentjerneja — Mitja, Terezija Kočevar iz 
Rosalnic — Žiga, Šuzana Žagar iz Birčne 
vasi — Ireno, Terezija Žulič iz Oštrca — 
Tadeja, Marjana Vidmar iz Gorenje Lepe 
vasi — Uroša, Anica Panjan iz Malega 
Nerajca — Roka, Jožica Bregar s Čateža
— Klemena, Tatjana Kutija iz Šentjerneja
— Kajo, Danica Rahija iz Mošancev — 
dečka, Liljana Ivačič iz Krškega — dekli
co, Marinka M um iz Podgore — 2 dečka, 
Bernarda Panjan iz Sodevcev — dečka in 
Angela Milavec iz Krivogravic — dečka 
in deklico.

IZ NOVEGA MESTA: Krista Zora- 
novič iz ulice K Roku 83 — Danijelo in 
Jana Perše iz Ulice Mirana Jarca 12 — 
Dejana. Čestitamo!

Sprehod po Metliki
SEPTEMBER JE BIL KREPKO TO

PEL, zato ni nič čudnega, če so se posebno 
mladi ljudje veselo kopali v Kolpi. Vsak 
popoldan je bilo na metliškem kopališču 
precej kopalcev, nekaj tudi zato, ker je bife 
Breza še vedno odprt. Gostilničar Asani 
Nuhi seje odločil, da ne odide v Črnomelj 
pred koncem tega meseca.

ŠOLSKA MLADEŽ ZBIRA TE DNI 
odpadni papir, zato je videti šolatje na poti 
v šolo s svežnji časopisnega in drugega pa
pirja. Prvčkom pomagajo pri tem starši, 
večji učenci pa se že sami znajdejo. Nema
lo jih pripelje to še kako potrebno surovi
no z vozičkom. Po stanovanjih zvonijo 
zvonci, pred vrati so učenci in njihovo 
vprašanje: »Stric, imate kaj starega papir- 

| ja?« Ko bi otroci ohranili to navado tudi, 
ko odrastejo!

VSAK ČAS SE BODO PRIČELA 
ŠPORTNA tekmovanja med severom in 
jugom Metlike, in sicer v dvajsetih šport
nih disciplinah. Mesto deli na sever in jug 
Cankaijeva cesta. Organizator in pokrovi
telj tekmovanja je metliška občinska TRS, 
vodja J uš Mihelčič, glavni za ekipe severa 
Branko Ivičič-Mica, za jug pa Nenad 
JelenčifrJelenko. Sprva bodo tekmovale 
le moške ekipe, ker pa vlada veliko zani
manje tudi med predstavnicami nežnejše
ga spola, se jim bodo te pozneje pridružile.
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IZ NtkŠIH OBČIN
V A

Črnomaljski drobir
KONCERT — Kdor čaka, dočaka, si 

najbrž misli te dni črnomaljski Sv. duh. Z 
dobrodelnim koncertom so se ga usmilili 
nekateri dobri duhovi. Drugače skoraj ni 
mogoče imenovati prirediteljev tega kon
certa, saj so se obdali s popolno anonim
nostjo. Da se z duhovi ne gre šaliti, vedo 
tudi pomembni duhovi. pa so raje ostali 
doma. Mar kroži po Črnomlju kak zli 
duh?

PROSTORSKA STISKA — Delavci 
črnomaljske kmetijske zadruge dožviljajo 
v času prenavljanja težke trenutke. Na 
hodnikih in stopnicah se morajo do de
lovnega mesta prebijati med kabli, des
kami,'orodjem in kupi peska, ko pa si le 
izborijo pot do lastnih vrat, jih pričaka 
nova žalost v delovnih prostorih. Ne le da 
drhtijo pod udarci kompresorjev vse nao
koli,ampak so tudi neizmerno natrpani. V 
njih je tako malo prostora, da se ne da ob
rniti niti list na koledarju, ne da bi se zvil. 
Zato so koledar pustili kar v juniju.

MIS TOPLES — V Pretoki so se od
ločili, da bodo izbirali mis toples. Dolgo 
vroče poletje očitno Belokranjcev ne us
pava, ampak vznemirja.

GRADBENIŠKA — Črnomaljska za
družna stavba v prenavljanju spominja 
prebivalce Dragatuša na stisko v njihovi 
trgovini. Pravijo, da komaj čakajo, da bi 
se kdo zaletel v vogal stavbe, kot se je v 
Črnomlju. Kmalu potem so jo namreč 
začeli razširjati.

Drobne iz Kočevja
NIČ VEČ SPOŠTOVANJA — Za 

mlade mopediste in kolesarje je znano, da 
ne spoštujejo nobenega predpisa in da za
to povzročajo tudi hude nesreče. Po peš 
stezi od Trdnjave do Kočevja pa menda 
ne vozijo le mopedisti, ampak celo avto
mobilisti. V Kočevju vidiš včasih tudi po 
tri ljudi na enem mopedu. Mopedisti in 
kolesarji vozijo po mestih po pločnikih in 
peš poteh. Celo oblasti oz. občine ne spoš
tujejo več, saj vozijo slalom med pešci po 
pločniku in peš stezi, ki vodi mimo 
občinske stavbe.

ZASVINJANA RINŽA — Skozi vse 
poletje je Rinža bila in še vedno je polna 
zelenja, na katerem se zadržuje množica 
smeti in umazanije. Tudi njena barva in 
vonjava nista prijetni. Nekateri pravijo, da 
je prava sramota za mesto. Prebivalci 
Stare cerkve celo prisegajo, daje lepša nji
hova gnojnična luža v vasi, saj je prek in 
prek lepo enakomerno prekrita z zelenimi 
algami.

ZAMENJAN PULT — Ni res, da se v 
Kočevju nič ne zamenja oz. spremeni. 
Pred kratkim so v bifeju samopostrežne 
trgovine v Kidričevi ulici zamenjali točilni 
pult, zaradi česar je bil bife začasno zaprt. 
Takrat so ga najbolj pogrešali njegovi naj
bolj redr.i gostje, se pravi delavci Elektra 
in drugih okoliških proizvodnih in ne
proizvodnih kolektivov. Zdaj je spet vse 
normalno.

Ribniški zobotrebci
NOVO IN STARO — V sicer lepo 

urejenem okolju Prijateljevega trga, ki mu 
dajejo poseben pečat novozgrajene stolp
nice, je »na ogled« prevrnjena in razbita 
Zastava 101. Svoj čas je doživela nesrečo, 
potem so iz nje pobrali, kar je bilo up
orabnega, lupina pa očitno ostaja kot 
spomin na nekdanje vozilo. Kot kaže, ni 
nikomur na poti.

SPOPRIJELI SE BODO — V Ribnici 
je stoijeno vse, da se bodo spoprijeli tudi z 
napakami in jih uspešno premagali. San- 
kukai karate klub Ribnica je že razpisal 
začetne in nadaljevalne tečaje karateja, 
samoobrambe in dihalne gimnastike (vpis 
v telovadnici osnovne šole vsak torek in 
petek od 18. do 20. ure). Trener bo Beno 
Oražem. Klub obstaja šest let, šteje pa 40 
do 50 rednih članov.

POHOD V NEZNANO — Ne gre sa
mo Jugoslavija v neznano, tudi AMD 
Ribnica bo 26. septembra organiziral izlet 
v neznano z avtobusom (prijave sprejema
jo v pisarni AMD). Za člane bo prevoz 
plačalo AMD, hrano pa vsak sam. Trajal 
bo ves dan. Bo zabavno in veselo!

KONDOMI GREDO V PROMET — 
V okviru ukrepov proti AIDS je tudi v 
Ribnici vedno večje povpraševanje po 
kondomih, To zaščitno sredstvo so včasih 
kupovali moški skrivaj, sramežljivo ali pa 
so ga šli kupit celo v druge kraje. Zdaj pa 
opravijo nakup kar v trafiki ali kiosku, 
brez nepotrebnega sramu, podobno, kot 
kupujejo časopise.

Trebanjske iveri
, AVTOBUSI — Nekateri potniki »Gor
jancev« so nas poklicali, da bi pohvalili 
novomeško prevozniško organizacijo, ker 
Je pričela precej pogosteje voziti iz Trebn
jega v Mokronog in obratno kot doslej. 
Vse lepo in prav, če bi večina potnikov 
yedela za nove linije. Toda očitno se Gor
janci niti krajevne skupnosti ne morejo 
domeniti, kdo naj seznani potnike z razšir
jenim voznim redom. Gorjanci menijo, da 
bi za informiranost potnikov morale 
Poskrbeti krajevne skupnosti s pripisom, 
ua tablah z običajnim voznim redom. 
Vodstva krajevnih skupnosti očitno misli
jo obratno, zato ostaja vse po starem, av
tobusi pa vozijo bolj prazni. Ker gre za 
Preizkusno, prehodno obdobje, se verjet
no lahko zgodi, da bodo Gorjanci ugotovi- 
h. da se jim nove avtobusne proge ne 
splačajo, in jih bodo lepega dne ukinili ta
bo, kot so z njimi tudi presenetili. Ljudje 
Pa> ah, kdo pa je še kdaj kaj dal na njihovo 
besedo...

LETALIŠČE — Po uspešnem nastopu 
trebanjskega obrtnika na celjskem obrt
e m  sejmu 7. lastnim avionom bo verjetno 
treba odkriti novo letališče, saj utegne tisto 
Pn Veliki Loki zaradi silnega zanimanja 
novih navdušenih letalcev postati pretes-' 
no- Iskali bodo, kje je zemlja najbolj 
mehka.

m
lit IZ NKŠIH OBČIN

ZADRUGO 
OBNAVLJAJO

ČRNOMELJ — Tukajšnja Kmetij
ska zadruga bo s preurejanjent upravne 
stavbe v Kolodvorski ulici v Črnomlju 
izboljšala prostore skladišča zdravilnih 
zelišč in gozdnih sadežev ter pridobila 
prodajne površine oddelka s kmetijs
kimi zaščitnimi sredstvi. V novi kme
tijski lekarni bodo kupcem postregli tu
di s strokovnimi nasveti. Dela, ki jih je 
domači Gok začel izvajati v začetku jul
ija, so s predračunom ovrednotili na 
slabih 140 milijonov dinarjev, vendar 
se bo znesek zaradi nujnih nepredviden
ih posegov povečal za približno petino.

»Posilstvo« 
z belim 
kruhom

Pa vendar krivec je

K O Č E V JE  — V  Kočevju se vsak 
dan dogaja »posilstvo« z belim kru 
hom. Potprodajalnah običajno zaman 
sprašuje po črnem ali polbelem kru
hu. Odgovori prodajalk so skoraj 
vedno isti: »Zmanjkalo ga je«. »Ni
smo ga še dobili.« Itd. M enda je  lažje 
zadeti na lotu. ko t priti po  redni poti 
do črnega oz. polbelega kruha.

N e gre le za posebno obliko pos
mehovanja ljudem, k i morajo kljub  
skrom nim  osebnim dohodkom kupo
vati dragi beli kruh, am pak predvsem  
za dejstvo, da bi mnogi občani v resni
ci raje jed li črni kruh, ker j e  bolj 
zdrav ali ker  so ga navajeni od mladih 
let. Ti bi radi plačali za črni oz. polbeli 
kruh tudi ekonom sko ceno, samo da 
bi ga dobili. Vendar do željenega 
kruha ne morejo. K a j takega se goto
vo ne dogaja v nobeni drugi državi.

Za tako stanje pri nas potrošniki 
običajno krivijo trgovce, češ da ne na
ročijo dovolj črnega kruha. Trgovci 
se izgovarjajo na peke, da ti ne speče
jo  dovolj cenejših vrst kruha, da ne bi 
imeli izgube. P eki spet pravijo, da ne 
morejo peči v izgubo, ker  država 
odreja cene. Krivca torej navidezno 
ni.

Pa vendar krivec je. K rivi so tisti 
(nejodgovom i politiki ali gospodarst
veniki, k i  so našo državo pripeljali 
tako daleč, da mnogi ljudje ne zasluži
jo  niti dovolj za preživljanje.

J. PRIM C

TOKRAT NA 
DNEVNEM REDU

RIBNICA — Na seji zborov občin
ske skupščine Ribnica, ki bodo okoli 
10. oktobra, bo več zanimivih točk, ki 
zadevajo tako rekoč vsakega občana, in 
sicer gospodarjenje, samoprispevek in 
razlastitev zemljišč. Podani bosta po
ročili o zbranih in porabljenih sredstvih 
iz sedanjega samoprispevka ter o izva
janju letnih planov krajevnih skupnosti 
v tem letu. Obe poročili sta namenjeni 
pripravam za uvedbo novega samo
prispevka. Zanimiva bo tudi točka o 
sprejemu odloka o prenehanju last
ninske pravice na ureditvenih območjih 
Mlaka v Ribnici in soseske 2 /3  (Hosta) 
v Sodražici.

NAMA ZA PRAZNIK
KOČEVJE — Ob prazniku občine 

Kočevje bo v dneh od 28. septembra do 
3. oktobra že po običaju kočevska Na
ma spet nudila potrošnikom razne 
ugodnosti (popusti, ugodni kreditni po
goji) pri nakupih. Razen tega bodo tudi 
pokušnje raznih živilskih proizvodov.

Učitelji 
med teorijo 
in prakso

ČRNOMELJ — »V Črnomlju 
izvajamo učitelji pouk v izredno 
težkih razmerah. Osnovna šola Mi
rana Jarca gostuje v mestu v petih 
stavbah, ki so med seboj oddaljene 
in imajo povrhu vsega še majhne 
prostore. Po normativih razredi 
lahko sprejmejo 32 otrok, vendar 
smo daleč od tega. V razpoložljive 
učilnice, ki bi sicer ustrezale za 24 
učencev, smo namestili 26 otrok. V 
dijaškem domu, eni od »šolskih« 
stavb, smo celo spalnice spremenili 
v učilnice. Zaradi velikega števila 
učencev smo v stiski tudi glede te
lovadbe in ne moremo izvajati vseh 
ur telesne vzgoje,« v kratkem oriše

•  Kljub gneči v razredih sku
šajo na šoli čimbolj popestriti iz- 
venšolske dejavnosti. Učenci so 
pred kratkim sodelovali na raz
stavi Gozd-gobe-cvetje ’87 in 
prejeli zahvalo Dolenjske turis
tične zveze iz Novega mesta. Lani 
so na šoli razdelili med 1.141 
učencev 2835 pohval in nagrad.

razmere v črnomaljski osnovni šoli 
ravnateljica Vera Zalokar.

Razrede so sicer razporedili v 
stavbah v Loki in v Župančičevi 
ulici tako, da se učencem ni potreb
no seliti, vendar morajo popotovati 
po mestu učitelji, ki tako izgubijo 
kar nekaj časa. Zaradi prostorske 
stiske poučujejo dva oddelka po
poldne, s čimer so nezadovoljni 
starši otrok iz teh razredov. Razen 
tega je popoldanski čas manj pri
meren tudi za vozače, ki jih je več 
kot dve petini in prihajajo iz sedmih 
krajevnih skupnosti. »Delitev dela 
je učitelje dodatno obremenila. Z 
njo se je dejavnost šole povečala, 
medtem ko ostaja število delavcev 
enako. Učitelji so postavljeni pred 
republiške zahteve glede kakovosti 
dela, možnosti izvajanja pouka pa 
so, kakršne so,«ocenjuje Zalokar
jeva.

Po njenem naj bi bile zdajšnje 
razmere, ko je pouk za nižjo stopnjo 
v Župančičevi ulici in za učence od 
četrtega do osmega razreda v Loki, 
prehodno obdobje v oblikovanju 
dveh popolnoma samostojnih čr
nomaljskih osemletk. L. M.

Narediti več — toda za koga?
V Beltovem  tozdu Mehanska obdelava bi bili sposobn i večje proizvodnje, a je 

naročil manj — Tuji trg plačuje slab še — Izrabljena oprema
ČRNOM ELJ —  V Beltovem tozdu Mehanska obdelava ta hip še niso 

popravili stanja, potem ko so ob polletju pridelali za 87 milijonov din iz
gube. Poglavitne vzroke težav bi bilo težko najti le na enem mestu in samo 
pod tozdovo streho, menijo v temeljni organizaciji, katere proizvodni 
načrt sloni na obdelavi ulitkov ter na izdelavi gozdnih traktorjev, gradbene 
mehanizacije in strojev za betonske polizdelke.

M ed razloge za izgubo štejejo v 
vodstvu tozda nezasedene zmoglji
vosti, kar je  posledica manjših na
ročil, katerih obseg upada glede na 
lansko leto in v odnosu na letošnji 
plan. Letošnjo proizvodnjo so načr
tovali na podlagi sklenjenih pogodb 
in dogovorov, vendar se je  izkazalo, 
da številni partnerji spričo padanja 
kupne moči ne bodo šli dlje od neob
veznih poslovnih razgovorov. Zmanj
šanje naročil se nanaša zlasti na do
mači trg, medtem ko tozd ne beleži 
bistveno manjšega izvoza od lani.

Kot zatrjujejo v vodstvu, so spre
membe na tujem tržišču le v tem, da 
eni kupci zmanjšujejo naročila, drugi 
pa povečujejo, kar da na koncu prib
ližno enak dosežek. Kljub zmanj
šanemu fizičnemu obsegu proizvod
nje bremenijo »Mehansko obdelavo« 
zaloge, ki zaradi visokih obresti za 
kredite poberejo preveč denarja. K 
slabemu rezultatu je  prispevalo svoje 
tudi cenovno nesorazmerje na do
mačem tržišču in v izvozu. V tozdu 
ugotavljajo, da m orajo za izdelavni 
m aterial pravilom a plačevati več, kot 
lahko iztržijo s prodajo svojih izdel
kov. Obenem  jim  deli udarce še sve
tovni trg, k ije  pripravljen plačevati za 
nekatere njihove izdelke manj kot 
domači. Spričo dejstva, da prodajo 
na tuje bodisi neposredno, bodisi

ISKALI DELO
ČRNOMELJ — Tukajšnji študent

ski servis je v letošnji delovni sezoni, ki 
ji dajejo pečat poletne počitnice, pos
redoval delo več kot 70 iskalcem zač
asne zaposlitve. Dijaška in študentska 
mladina, izmed katere seje letos vpisalo 
na servis 45 novih članov4 je dobivala 
delo predvsem v Belsadu, Žitovi pekar
ni, Beltu, ljubljanskem Geodetskem za
vodu in na pošti. Za uro delaje združe
no delo plačevalo od 1.000 do 1.300 
din. Sicer ni moglo sprejeti vseh iskal
cev zaposlitve.

v  ■ ■Lesarje že šolajo doma
Že vpisanih 33 učencev, največ iz občine Kočevje
KOČEVJE, RIBNICA — Predsed

nika izvršnih svetov občin Kočevje in 
Ribnica sta že januarja letos naslovila 
na republiško izobraževalno skupnost 
predlog, naj bi že v tem šolskem letu 
odprli za potrebe lesne industrije teh 
dveh občin v Kočevju vsaj en oddelek 
lesarske šole, v prihodnje pa sta potreb
na vsaj 2 oddelka V1P lesarstvo do četr
te zahtevnostne stopnje. Predlog sta 
utemlejila tudi s tem, d a je  lesnoprede
lovalna industrija v obeh občjinah do
ločena v dolgoletnih planih obeh občin 
kot prednostna panoga in nosilka 
razvoja.

Direktorica srednje šole tehničnih 
usmeritev in družboslovja v Kočevju 
Ksenija Vidoševič nam je povedala, da 
so letos prvič vpisali v prvi letnik dislo
cirane enote srednje lesarske šole Ljub
ljana v Kočevju učence, in sicer skupno

33. Učenci se bodo izobraževali tri leta 
za lesarje širokega profila, se pravi do 4. 
zahtevnostne stopnje. Iz kočevske ob
čine je 28 učencev, 5 pa iz ribniške. Vsi 
dobivajo štipendije, največ pa v delovni 
organizaciji LIK Kočevje. Predavate
ljev imajo dovolj. Sola pa je tudi ustrez
no opremljena.

Borut Kopitar, direktor splošnega 
sektorja LIK Kočevje, ki štipendira 
največ učencev, je dejal, da so lesarji 
spoznali že pred leti, da je potrebno iz
boljšati kakovost proizvodov, ker to ter
jajo tudi tuji1 partnerji. Zato pa je po
trebno izboljšati kvalifikacijski sestav 
zaposlenih, kar pa bo možno le, če bo 
taka šola v Kočevju. Doslej so imeli le
sarji s tega območja na leto po 5 do 6 
učencev, ki so se šolali v Školji Loki, že 
prvo leto šole v Kočevju pa je učencev 
kar 6-krat več. J. PRIMC

Iz hlevov zraste sodoben obrat
Polikemov tozd Kemija-lmpex načrtuje posodobitev obrata v Velikem Gabru
VELIKI GABER — Ljubljanska delovna organizacija Polikem in njen 

tozd Kemija-Impex se nista nikoli pokesali, da sta odprli obrat v Velikem  
Gabru. Obrat ima dela čez glavo, zato je razumljivo, da pogum no zastavlja 
razvojne načrte tudi v teh hudih, kriznih časih.

»Pripravljamo program za novo delkov sta v Ljubljani, skladišče im-
naložbo. Zdaj delam o v eni izmeni, 
včasih pa m orajo ljudje malo poteg
niti ali delajo pač, kadarkoli je  to po
trebno. Ljudje živijo s tovarno, ta pa 
pom aga pri razvoju krajevne skup
nosti. Prevzeli smo patronat nad os
novno šolo Petra Deržaja, ji kupili 
računalnik, pom agam o tudi raznim 
društvom. V tem srednjeročnem ob
dobju smo predvideli tudi izgradnjo 
nove hale s površino 1200 kv. metrov 
in vsa infrastruktura je že narejena. 
Nova naložba bi po zdajšnjih cenah 
veljala več kot 1,2 milijarde. Zapo
slenost se bistveno ne bo povečala, od 
sedanjih 32 delavcev na kakšnih 75, 
zato pa bo to sodobna tehnologija; 
nove linije bodo vse iz uvoza. Up
amo, da bom o to speljali, ker se bodo 
izboljašli tudi delovni pogoji. Zdaj je 
vse bolj poenostavljeno. Vidite, tu je  
bil poprej konjski hlev sosednjega oš
tirja. Ekspedit in skladišče gotovih iz-

am o še na' Muljavi, kjer smo preure
dili opuščeni goveji hlev KZ Ivančna 
gorica, pridobili 850 kv. metrov pov
ršin in si streho nad glavo zagotovili 
vsaj za 5 let,« razlaga direktor obrata 
Marijan Umek.

Slej ko prej ostaja vodilni program 
obrata Kemije-Impeks v Velikem

Marijan Umek

Gabru Tip-top po licenci svetovno 
znane trvrdke za hladno vulkanizaci- 
jo  pnevmatik, avtoplaščev in trans
portnih trakov Stahlgruber iz Muen- 
chna. Vsodelovanju z Johnsonom  iz 
Z D A  izdelujejo 6 vrst čistilnih sred
stev za nego trdnih in mehkih talnih 
oblog, plastičnih podov in preprog. 
Osnovno surovino kupujejo od Am e
ričanov, dom ačih surovin pa je  še 
vedno za okrog dve tretjini. Proiz
vodnja ni namenjena široki potrošn
ji, am pak le industriji, bolnišnicam, 
hotelom. V Velikem G abru imajo v 
tujini usposobljeno demonstratorko, 
ki na seminarjih za čistilce podučuje, 
kako varno in učinkovito uporabljati 
čistila. Z Johnsonom  naj bi že konec 
tega leta izdelovali še avtokozmetiko, 
kot to Polikemov obrat že počne s 
tvrdko Permaglass, prav tako iz 
ZDA.

Naposled izdelujemo v Velikem 
Gabru še pralni prašek za pomivalne 
stroje, za laboratorijske posode, za 
bolnišnice ipd., tudi v sodelovanju z 
nekim nemškim podjetjem.

P. PERC

prek poslovne skupnosti skoraj tretji
no proizvodnje, je  zaradi nižjih tam 
veljavnih cen izpad prihodka precej
šen. '

V uteho jim  je  dejstvo, da proizva
jajo  pretežno za znane kupce, med 
katerim i so največji odjemalci mari
borski Tam , Vozila Gorica in kočev
ski Itas. Ker predstavlja Beltov tozd 
za nekatere od teh izključenega do-

Težje do denarja
Skrb zaradi nelikvidnosti 
v Bosni in Hercegovini
RIBNICA — Ribniško gospodar

stvo je sorazmerno uspešno zaključilo 
polletno poslovanje, podobno pričaku
jejo tudi ob tričetrtletju. V začetku leta 
je bilo nekaj težav s prodajo v Inlesu, ki 
izdeluje stavbno pohištvo, stanovanjska 
gradnja pa je bila z raznimi predpisi 
omejena. Zdaj so se skladišča že izpraz
nila. Velike zaloge so se nagrmadile tudi 
v Riku in znašajo okoli 20 milijard di
narjev. vendar je upanje, da bodo pro
dorni Rikovi gospodarstveniki tudi to 
težavo kmalu premostili.

Nezadovoljni pa so v Ribnici s šibko 
akumulacijo. To v Riku, Inlesu in Euro- 
transu opravičujejo z nalaganjem de
narja v lastna obratna sredstva. Najtežji 
položaj je še vedno v trgovini, gostin
stvu in turizmu. Te panoge že leta ne 
morejo iz težav.

Zaradi nepokritih menic ribniškega 
gospodarstva ne boli glava, vendar pa 
ribniške gospodarstvenike skrbi nelik
vidnost bosansko-hercegovskih bank, 
ki neredno plačujejo blago, ki ga ribniš
ko gospodarstvo prodaja v tej republiki.

M. GLAVONJIČ

PRAZNIK OBČINE 
KOČEVJE

KOČEVJE — Bliža se praznik 
občine Kočevje 3. oktober. Neka
tere praznične prireditve se bodo 
začele že prej. Tako bo v jo  rek, 29. 
septembra, ob 19.30 v Seškovem 
domu v Kočevju glasbeni večer, na 
katerem -odo nastopili Jožo Turk, 
Sonja Hočevar, Ladko Korošec, 
Janez Škof in drugi. V četrtek, 1. 
oktobra, pa se bo začelo ob 17. uri v 
Gaju srečanje športnikov pobraten
ih občin Kočevje in Dolina pri 
Trstu v nogometu (moški) in od
bojki (ženske). O drugih prazničnih 
prireditvah bomo poročali prihod
njič.

TEŽKO ČAKAJO NA 
VSELITEV

STARI TRG — Tu dograjujejo več
namensko stavbo, ki bo, ko bodo konč
ali še notranja dela, sprejela pod streho 
gasilsko društvo, otroški vrtec in kra
jevni urad, o drugih načrtih pa za zdaj v 
gradbenem obdobju in vodstvu kra
jevne skupnostne ne govorijo. V druž
beni dom, za katerega med drugimi 
pomaga z denarjem Unior, so doslej 
vložili okrog 60 milijonov dinaijev. 
Gradnjo, katere nosilec je domače ga
silsko društvo, so začeli pred dvema 
letoma.

JUTRI 
USTANOVITEV

RIBNICA — Jutri, 25. septem
bra, ob 18. uri bo v domu JLA v 
Ribnici ustanovni občni zbor Društ
va prijateljev mladine Ribnica, na 
katerega so vabljeni starši in vsi, ki 
čutijo odgovornost do otrok in 
mladine. Taka društva bodo usta
novili v vseh KS v občini, ribniška 
KS pa je najbolj pohitela. Doslej so 
imeli v občini le občinsko Zvezo 
prijateljev mladine, društev pa ne.

bavitelja določenih izdelkov, je  to 
obet na kolikor toliko trdnih nogah, 
posebej še, ker se stranke ne pritožuje
jo  nad kvaliteto izdelkov. Vendar so 
zaradi občutne nestabilnosti celotne
ga gospodarstva pripravljeni v tozdu, 
kjer jim  je  izgubo sicer še uspelo pok-

•  Tozd M ehanska obdelava je  
usmeijen tudi v posodobitev proiz
vodnje. Letos so  že dobili dve 
numerično krmiljeni stružnici in tri 
naj bi $e pred novim  letom. Sicer  
delajo na izrabljeni opremi, saj je  
po ocenah vodstva odpisana že 
90-odstotno.

riti s sredstvi lastnega rezervnega 
sklada, močneje udariti po lastnem 
konju. Po sprejetem načrtu ukrepov 
naj bi med drugim prevetrili zaloge, 
odpisali nekurentno blago, prilagodi
li nabavo vhodnega m ateriala proiz
vodnim  možnostim in odprodali 
čimveč gotovih izdelkov iz skladišča.

M. LUZAR

DVAKRAT ZADNJI 
ROK 6. OKTOBER

KOČEVJE —• Ureditveni načrt za 
Livold je razstavljen v hodniku prvega 
nadstropja stavbe občinske skupščine 
Kočevje. Zadnji rok za dajanje pripomb 
nanj je 6. oktober, ko bo razstava tudi 
zaključena. Običajno se dogaja, da pri
pomb na načrte ni, ko pa začno veljati, 
šele tedaj občani ugotove, da z njimi 
nekaj ni v redu. Bo tudi tokrat tako?

6. oktober je tudi zadnji rok za prija
vo v tečaje karateja, in to začetne pa tu
di nadaljevalne, kijih organizira kočev
ski sankukai karate klub.

V M okronogu so  
posodobili 

28 km c e s t
Samo letos novih 4.000 
kv. metrov asfalta — 

Deuov vsek
M OKRONOG — V krajevni 

skupnosti Mokronog so letos na 
novo položili 4.000 kv. metrov 
asfalta in preko 11.500 kv. metrov 
zapornega sloja na lokalnih in kra
jevnih cestah. Cestno podjetje No
vo mesto pa je posodobilo vozišče 
na trgu v dolžini 500 metrov.

Če kdo, ki pride v trebanjsko 
občino ali Mokronog, morda ne ve, 
kje je kakšen kanal ali kaj podob
nega, kar zadeva komunalno ure
janje tega prijaznega kraja, pravijo, 
da to zanesljivo ve Peter Deu starej
ši. Denimo, da ga vsi bolj poznajo 
kot dolgoletnega gostilničarja pril
jubljene gostilne Pri zlati kaplji. 
Deu je pri mokronoški krajevni 
skupnosti dolga leta skrbel prav za 
komunalne naprave, zato ima še 
zdaj vrsto podatkov v mezincu.

»V zadnjih petih letih smo v naši 
krajevni skupnosti posodobili ok
rog 28 km cest. Cesta Slepšek — 
Beli grič — Ostrožnik do meje s 
krajevno skupnostjo Mirna je bila 
ena najaktivnejših zaradi vseka pri 
Belem griču. Nagajali so nam re
publiški inšpektorji in gradbeni in
špektorji, ki so trdili, daje to nemo
goča gradnja, daje prevelik vzpon. 
Precej milijonov smo morali vna
prej plačati za dokumentacijo in

OGROMNO DELA IN MATE
RIALA — Vsek pri Belem griču 
ali tudi Božjem grobu, kot pravijo 
temu delu posodobljene ceste, je 
terjal izjemno veliko dela in kra
jani menijo, da bi ga lahko imeno
vali kar Deuov vsek. Na sliki: Pe
ter Deu st. je prerezal vrvico. 
(Foto: Perc)

zakoličenje. Mi pa smo očitno dela 
prej končali, kot je njim uspelo ces
to zakoličiti. Z materialom iz vseka 
Beli grič smo zgradili cesto Pijavice 
preko vasi Hrastovice do Ciganske 
doline, uporabili pa smo ga še za 
mnoge druge ceste. Mirne duše lah
ko rečem, da smo vse, za kar smo se 
ustno ali pisno zavezali, dosleno iz
polnili, da nas nihče od domačinov, 
ki nam vsi niso bili ravno naklonje
ni, niti kdo drug ne more vleči za 
jezik,« je povedal Peter Deu starejši.

P. P.
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IZ NKŠIH OBČIN

UKINJENA 
OO ZK MOTIV 
JUTRANJKE

SEVNICA — Sevniški občinski 
komite zveze komunistov je na 
zadnji seji sklenil, da ukine osnovno 
organizacijo ZK Motiv, to je v te
meljni organizaciji Jutranjke. Za
nimiv je sam postopek, k ije  pripel
jal do ukinitve te osnovne organiza
cije. Na njeni zadnji seji so pod prvo 
točko predlagali za ponoven spre
jem pred časom iz ZK izključenega 
direktorja tozda, ker tega niso mogli 
speljati, so pod drugo točko dnev
nega reda štirje člani ZK Motiva 
(tudi sekretarka) izstopili. To so 
storili tudi zaradi nezadovoljstva z 
razpletom zadeve Stopar. Ker je v 
O O  ZK Motiv ostal en sam komu
nist, je partijska celica tako, ne pov
sem nenadejano, prenehala obstaja
ti. Komite je bil postavljen pred 
izvršeno dejstvo!

IZ NikŠIH OBČIN
Ljudje zbero 

iz žepov 
polovico

Preostalo v so to  za c e s te  
dobijo v brežiški občini 

iz dodatnih virov
BREŽICE — Izteka se tretje refer

endumsko leto in po programu naj bi 
občani tokrat zbrali 300 milijonov di
narjev za popravilo in zaporno plast as
falta na občinskih cestah. Vrednost le
tošnjih del bo še enkrat večja, zato v 
pristojni interesni skupnosti računajo 
na dodatne vire. Po besedah predsedni
ka referendumske komisije Tonera 
Kostanjška lahko sklepamo, da bo tudi 
tokrat uresničen ves B program.

Te dni namreč dokončujejo še zadnja 
dela iz obveznega A programa, po kate
rem so sanirali in prevlekli z zaporno as
faltno plastjo cestne odseke Dečno selo 
— Sromlje, Dečno selo — Globoko, 
Brežice — Cundrovec, Dvorce — So- 
benja vas ter Cankarjevo ulico v Brežic
ah. Zadnja je na vrsti Cesta pod 
obzidjem.

V komisiji čakajo na obračunske po
datke o doslej opravljenem delu, da bo
do vedeli, za kolikšno vsoto naj zaprosi
jo  interesno skupnost v republiki in 
Cestno podjetje v Novem mestu. Vsa
koletne podražitve vzbujajo dvome o 
možnosti, da bo v petih letih saniranih 
vseh 120 kilometrov občinskih cest, 
občani pa pritiskajo na komunalno in
teresno skupnost iz strahu, da se tam, 
kjer so zadnji na vrsti, ne bi obrisali pod 
nosom.

Ta hip nihče ne verjame v ponoven 
referendum na občinski ravni. Vedno 
bolj se namreč kaže, da se ljudje bolj 
ogrevajo za krajevne samoprispevke 
tudi pri cestah. Programi iz neposred
nega življenjskega okolja so jim  veliko 
bližji, saj pri njih sodelujejo in jih pov
sod pomagajo uresničevati s prosto
voljnim delom. Razen tega vsakič vedo, 
kdo je  kriv, če so površni pri delu, saj se 
nimajo na koga izgovarjati. Drugod 
napake navadno tako dolgo ugotavlja
jo, da vse skupaj zvodeni in zastara, kar 
prelagajo odgovornost z rame na ramo.

J. T.

DRUŽABNOST 
POSAVSKIH PEVCEV
GLOBOKO — Po prvem družabnem 

srečanju posavskih pevskih zborov, ki je 
bilo lani na Lisci, je bilo tokratno sobotno 
srečanje pri lovskem domu globoških lov
cev. Posavska pevska zveza je povabila 
vse zbore iz regije. Družabno so se povese
lili, zaplesali in tudi pogovorili o nadaljn
jem delu. Z Zasavci se še dogovarjajo za 
skupen jesenski nastop nagrajenih zborov 
iz obeh regij.

V Pišecah 
uredili 

lep ribnik
Turistično društvo Pi- 
š e c e  v so b o to  ob oga

tilo m esec turizma
PIŠECE — Ob mesecu turizma 

v brežiški občini so se spet izkazali 
marljivi člani turističnega društva 
Pišece. V soboto so odprli nov rib
nik na Marofu, kulinarična sekcija 
je pripravila kulinarično razstavo in 
tudi prodajo dobrot, po srečanju 
harmonikarjev pa so za zabavo 
poskrbeli še Novi prijatelji in rit
mična skupina Ritem s Senovega.

»Vsakemu gostu oziroma obis
kovalcu naše krajevne skupnosti že
limo ponuditi čimveč,« pravi pred
sednik TD Pišece Branko Kopinč; 
zanj krajani ne pravijo zaman, daje 
gibalo vsega, kar uveljavlja ta pri
kupno urejeni kraj ne le v Posavju, 
ampak kar v slovenskem merilu. 
Zato ni naključje, da so Pišečani la
ni prejeli tudi turistični nagelj.

»Za ureditev ribnika smo lani in 
letos opravili 553 udarniških ur. 
Vsa prostovoljna dela bi lahko 
ovrednotili na okrog 550.000 din. 
Samo betonska ograda je  stala 1,1 
milijona dinarjev. Pri poglobitvi 
ribnika smo si pomagali s strojem. 
Sicer pa smo družno z mladinsko 
brigado že kar lepo očistili park pri 
pišečkem gradu, veseli smo tudi, 
ker je dovolj podmladka, saj so naši 
šoli pobude turističnega društva 
vedno podprli in je vse večje zani
manje za delo v turizmu,« je pove
dal Branko Kopinč.

P. P.

u
Z novim avtobusom do deviz
Brebus prevaža z njim tujce — Pozimi bo vozil smučarje v Avstriji in Franciji
BREŽICE —  V slovenskem  potniškem prometu ustvarja brežiški tozd 

ljubljanskega Integrala največji delež devizne realizacije v celotnem  pri
hodku. Letos bodo ta priliv povečali od sedanjih 22 na 25 odstotkov, je  
napovedal direktor Rudi Arnšek. D o  dodatnega deviznega zaslužka jim bo 
pomagala vključitev novega avtobusa Sanos M arcedes v mednarodne ev- 
opske ture.

Z njim so začeli voziti junija  v 
aranžmaju s Kom pasom . Vozilo je  
vredno danes sto milijonov dinarjev. 
»V njem je  dobro preskrbljeno za 
udobje potnikov,« je  razlagal Arnšek. 
Klimatska naprava om ogoča poleti 
brezhibno hlajenje, pozimi dodatno 
ogrevanje. Novost pa je  tudi oprem a s 
hladilnikom  in televizorjem, ki ga 
bodo vgradili naknadno.«

V konkurenci za prevoz inozem- 
cev zmaguje kakovost, zato lahko 
računa z naročili le tista organizacija, 
ki ima na voljo dobre avtobuse. Toda 
eden je  toliko kot nič, meni Arnšek, 
saj ga sploh ne m orejo nadomestiti, če 
se pokvari. Zato nameravajo kupiti še

»DOBRA POSTREŽBA 
NA LISCI?«

Nedavno smo zelo pohvalno pisali 
o planinskem  domu na Lisci, k je r  da 
se zelo trudijo, da hi gostom ustregli 
Pa se vedno znova izkaže, da denar in 
lepa fasada le niso vse v gostinski po 
nudbi. Eden izmed natakarjev v domu 
na Lisci j e  namreč skupini gostov iz 
Krškega zelo neradpostregel na tera
si, češ da se zaradi neka j ljudi ne bo 
izpostavljal vročemu soncu. K o  p a  so 
gostje izrazili začudenje nad takim  
ravnanjem, j im  j e  kratko  in jedrnato  
zabrusil: »Č e vam ka j ni všeč, lahko  
tudi greste.«

enega. Sedanjega so prislužili z deviz
nim prom etom . Devize potrebujejo 
tudi za rezervne dele, zato bi radi pre
voze tujih turistov še pomnožili. 
Vendar so zaskrbljeni, ker delo za 
devize pri nas nim a cene. Pri obraču
nu deviznih stimulacij v potniškem 
prom etujim  jih  priznavajo samo 0,75 
odst., letalskemu in luškemu prometu 
pa do 30 odst. Zato predlagajo, da  bi 
jih  izenačili. Ekspanzija ni več mož

na, napredujejo lahko samo s kako
vostjo. Zdaj načrtujejo razen udobnih 
avtobusov tudi dodatno usposabl

janje kadrov za inozemski turizem. 
Voznikom najbolj m anjka znanje tuj
ih jezikov. Pri izbiri ljudi za prevoze 
tujcev smo že zdaj zelo natančni, je  
dejal Arnšek.

•  Novi avtobus trenutno vozi 
Slavko Prah, ki je  obšel z njim že 
skoravvj vso Evropo. Potniki so  bili 
do zdaj večinom a Američani. Naj
bolj jim je všeč pri nas, ker je zanje 
vse zelo poceni. Varčujejo veliko  
bolj kot mi in dvakrat premislijo, 
preden kaj kupijo. Nasploh so  zelo  
zahtevni in voznik mora biti z njimi 
vedno prijazen.

Slavko Prah ob svojem avtobusu

»Sicer pa ne vemo, kaj imamo,« je 
dejal, ko se je  vrnil iz Rom unije in 
Bolgarije. »Tam ni življenja, ni svo
bode. Trgovine so prazne, ničesar ne 
moreš kupiti in ljudje po uro, dve ča
kajo na kruh. Povsod se zbirajo okrog 
nas, ker takega avtobusa še niso vide
li. M imogrede prosjačijo za kavo, za 
sokove in cigarete.«

J. TEPPEY

Načrtno izkoristiti gramoz
Projektna skupina za gram oz pri Programskem sv e 

tu za Krško polje je ze  izdelala potrebne projekte

POPESTRITEV TURISTIČNE PONUDBE — Na Marofu pri Pišecah so ot
voritev ribnika omogočili tudi člani brežiške ribiške družine, ki so darovali ribe. 
Na prvem tekmovanju so ribiči ujeli nekaj lepih krapov. Pišečani pravijo, daje 
bilo nekdaj okrog prišečkega gradu več ribnikov, vendar so po zadnji vojni ža
lostno propadli. (Foto: P. Perc)

KRŠKO — V skladu z velikimi in
teresi za posavski prostor — gradnja 
hidroelektrarn, nove ceste, kmetijstvo, 
industrija — je treba najti tudi rešitev za 
izkoriščanje gramoza. Projektna skupi
na za gramoz, ki deluje v okviru Por- 
gramskega sveta za Krško polje pri 
Medobčinski gospodarski zbornici za 
Posavje, je že pripravila razvojni pro
gram za pridobivanje in predelavo 
gramoza.

Doslej so gramoz v Posavju izkorišč
ali predvsem na desnem bregu Save, v 
Veliki vasi, Drnovem, na Bregeh, v 
Borštu in drugod. Vsaka delovna orga
nizacija, k ije  gramoz izkoriščala, je im
ela tudi svojo separacijo in seje pri up
orabi gramoza vedla v skladu s svojimi 
interesi. V Posavju niso nikoli zanikali, 
da gramoz ni naravno bogastvo, ki gaje 
potrebno izkoristiti med vsemi intere
senti. Odkar pa je izkoriščanje gramoza 
postalo ena izmed sestavin bodoče 
prostorske politike v Posavju, se vsem 
obega več načrtnosti.

Trenutno je najpomembnejša naloga 
priprava na izkoriščanje gramoza na 
področju bodoče akumulacije HE Bre
žice, kasneje pa bo prišlo na vrsto še 
območje na področju bodoče HE Mok
rice. Gre za začasni gramoznici, ki bosta

kasneje pod vodo. Največje količine 
gramoza pa bodo lahko pridobivali na 
območju Starega gradu. V skladu z 
načrti bodo tam zgradili tudi separacijo 
gramoza za vse delovne organizacije, ki 
so že doslej izkoriščale gramoz na tem 
področju. Hkrati z novo gramoznico 
bodo rešili tudi problem odlaganja od
padnega pepela TCP Djuro Salaj. Na ta 
način bi seveda gramoznico tudi sanira
li in bo kasneje lahko uporabna tudi za

•  Skupni razvojni program, ka
terega sestavni del je tudi skupna in 
načrtna politika izkoriščanja gramo
za v Posavju, pomeni prvi večji korak 
na poti sodelovanja med posavskimi 
občinami. Za sedaj skupno razvojno 
politiko še usmerja programski svet 
oziroma projektna skupina za gram
oz, kasneje pa se bodo o izkoriščanju 
dogovorile med seboj delovne organ
izacije, ki bodo ustanovile konzorcij.

Pripombe na sanacijske programe
V M-Agrokombinatu morajo predsanacijski program še  dopolniti

KRŠKO — V drugem polletju se je Krško gospodarstvo izkazalo s 
precej slabšimi poslovnim i rezultati kot v prvem trimesečju. Izgube so se 
povečale domala za 100 odst., kar pri nekaterih izgubarjih niti ni bilo po
sebno presenečenje. M -Agrokom binat, k ije tudi med izgubarji, je  z m otn
jami posloval že lani, letos pa sta zašla v izgubo dva njegova tozda, med 
izgubarji je  tudi elektrarna Brestanica ter seveda še več drugih. Izvršni svet 
oziroma komite za gospodarstvo krške občine je v skladu svojimi pooblas
tili naročil, naj v teh dveh delovnih organizacijah izdelajo sanacijske ozi
roma predsanacijske programe. •

kmetijstvo. K temu je treba dodati, daje 
večina gramoznic na desnem bregu 
Save že izkoriščena in sedaj potekajo 
sanacijskffdela. Dosedanje raziskave na 
področju bodočih gramoznic kažejo, da 
bo mogoče izkoriščanje gramoza še na
daljnjih 30 let. Sem je  prišteta poraba 
300.000 kubikov letno in pa seveda še 
dodatnih 88.000 kubikov, kolikor bo 
porabljenih za gradnjo verige savskih 
elektrarn.

J. S.

Medtem ko so bili na izvršnem svetu 
zadovoljni s sanacijskim programom, 
ki so ga pripravili v brestaniški elektrar
ni, je bilo na račun predsanacijskega 
programa Agrokombinata izrečenih 
več pripomb. Seveda tudi sanacijski 
program brestaniške elektrarne ni šel 
povsem gladko skozi. V Brestanici

namreč razmišljajo na več načinov o 
svoji bodočiVlogfv okviru elektroener
getskega sistema,1 a dalj od razmišljanj 
niso prišli. V skladu z novimi določili 
zakona o organiziranosti elektrogospo
darstva bi se morali v Brestanici odločiti 
o povezavi z JE  Krško ali da postanejo 
vzdrževalni center ter za bodoče HE na

Ugoden veter zajeti v jatSra
Na 20 mednarodnem sejmu obrti v Celju so  s e  vodilni sevniški politiki pogovarja

li s  predstavniki sevniskega obrtnega združenja
CELJE — »Zavest po razvoju ni usklajena s trenutnimi m ožnostm i, tudi 

zaradi slabih izkušenj nekaterih obrtnikov iz preteklosti. Zdaj zelo veliko 
gradimo in trenutno je več razpoložljivih zgradb kot pa blesteče tehnolo
gije. Brez te pa ni napredka,« je dejal predsednik sevniškega obrtnega 
združenja Slavko Vilčnik na razširjeni seji izvršnega odbora združenja na 
20. mednarodnem sejmu obrti v Celju, ki so  se je  udeležili tudi najvidnejši 
občinski politiki.

Ko so se pogovarjali o stanju in ciljih 
ega drobngospodarstva, so se obrtniki 
zavzemali, da bi vnesli v obrt podjetniš
ki sistem, kajti le taka ekonomija naj bi 
zagotavljala, da se akumulacija ne bi 
prelivala v osebni standard, ampak v 
proizvodnjo. Od občinske uprave za 
družbene prihodke pričakujejo, da ne 
bo drastično povečala 4. akontacije, kot 
v minulih letih. Obrtniki pričakujejo 
podporo pri spreminjanju zakonodaje, 
ki duši, ne pa spodbuja razvoj obrti.

Jože Ribič je povedal, da zaposluje 5

delavcev in vsi imajo boljšo plačo kot 
on, ki lani ni dosegel republiškega pov
prečnega osebnega dohodka. Direktor 
Obrtne zadruge Bohor Vojteh Roglič je 
menil, da se stvari v občini le spreminja
jo  na boljše, toda načrtovati kaže še 
pogumneje.

Precej besed je bilo na posvetu iz
rečenih o skladu za pospeševanje razvo
ja  obrti ki je v Sevnici zaživel s 1. janu
arjem letos. V njem je trenutno 18 
milijonov dinarjev, letos pa naj bi se na
teklo okrog 35 milijonov. Ta denar bo

do letos razdelili kot posojilo po ugodni 
50-odstotni obrestni meri večjemu šte
vilu obrtnikov. Za pozneje razmišljajo.

•  Obrtniki in občinski možje so se 
zavzeli, da bi zagotovili nadaljevanje 
proizvodnje oz. obratovalnic povsod, 
kjer se obrtniki odpravljajo v pokoj. 
V obratovalnicah Šlogar, Švab in 
R uprct so obrtniki stvari dobro  zas
tavili in se ni bati za  prihodnost. 
Predsednik izvršilnega odbora skla
da za pospeševanje razvoja obrti 
Drago Krošelj je povedal, da bi za 13 
prijavljencev na razpis sklada potre
bovali petkrat več denarja za posoji
la, kot ga zbero zdaj.

da bi te ne prav velike denarce raje po
sodili za razvoj bolj maloštevilnih obrt
nikov, ki imajo obetavne programe.

Savi. Obstaja tudi možnost povezave 
proizvodnje električne energije s proiz
vodnjo toplotne energije.

Malo trši oreh pa bo verjetno krški 
Agrokombinat, kjer so sicer izdelali 
predsanacijski program, a z njim v 
krškem izvršnem svetu niso bili zado
voljni. Tozd Poljedelstvo — meso je že 
lansko poslovno leto zaključil z izgubo, 
letos pa sta se med izgubarje zapisala še 
tozda Vinograništvo — kleti in Sad
jarstvo. Sanacijski program tozda Pol
jedelstvo so na sozdu zavrnili, predvsem 
z utemeljitvijo, da mora temeljna orga
nizacija predvsem sama poskrbeti za 
pozitivno poslovanje. Izvršni svet pa je 
imel še dodatne pripombe na počasno 
reševanje ekološke problematike na 
prašičji farmi, ki mora potekati hkrati s 
poslovno sanacijo. V tozdu Vinograd- 
ništvo-kleti so našteli več vzrokov za iz
gube, med poglavitne pa padec prodaje, 
velike zaloge, rast materialnih stroškov 
in neplačano realizacijo. Da bi se vsem 
tem težavam izognili, predlagajo dru
gačen način odkupa grozdja, saj sedaj 
poteče tudi 15 mesecev od odkupa 
grozdja do prodaje vina. Obresti na za
loge pa seveda bremenijo predvsem te
meljno organizacijo. Zato predlagajo, 
da bi pridelovalcem grozdja plačali pri
delek šele potem, ko bodo prodali vino. 
Izvršni svet se ni v celoti strinjal s takim 
predlogom, saj lahko tak način plače
vanja povzroči še večje motnje pri pro
daji oziroma odkupu grozdja, dolgo
ročno gledano, pa lahko prinese še ne- 
zaželeeh stranski učinek, prehod na 
druge kulture. Izvršni svet je predlagal 
še, naj bi se kupci grozdja vsaj v Posavju 
dogovorili o enotnem načinu odkupa in 
o ceni grozdja.

V tozdu Sadjarstvo sicer pričakujejo 
pozitiven poslovni rezultat do konca le
ta, vendar-bodo vsekakor morali še več 
naporov vlagati v obnovo nasadov, 
gradnjo oroševalnega sistema in pa po
večanje hladilniških zmogljivosti.

J. S.

Za telefone 
veliko iz 

lastnega žepa
S posveta  vodstev
SEVNICA — Za razvoj telefo

nije v sevniški občini bi do leta 
1990 potrebovali (po cenah 31 .juli
ja letos) 1,54 milijarde dinarjev. Od 
tega bi morali zbrati v občini blizu 
milijarde dinarjev . Akumulacija 
Podjetja za ptt promet Novo mesto 
ne zadošča niti za nakup dveh av
tomatskih telefonskih central.

»Zatorej naj tam, kjer bi radi 
čimprej prišli do telefona, nikar ne 
držijo rok križem, ampak kar nadal
jujejo s pripravlami za izgradnjo 
krajevne mreže,« je pozval vodstva 
krajevnih družbenopolitičnih orga
nizacij in krajevnih skupnosti pred
sednik OK SZDL Janko Rebernik 
na zadnjem posvetu s temi pred
stavniki o načrtih za razvoj ptt om
režja. V sevniški občini je bilo v 
zadnjih letih toliko kritik na račun 
nezadostnega razvoja in pomoči 
novomeškega ptt podjetja, da so ce
lo razmišljali o problemski konfer
enci s to problematiko.

Taka potje, žal, edino sprejeml
jiva tudi za Šentjanž, ki ob 411 gos
podinjstvih premore komaj 37 tele
fonov. In upravičeno se sprašujejo v 
odročnejših krajih, če so sami krivi, 
da živijo v takem okolju. V tej luči 
je izzvenela tudi pobuda Alojza 
Pavkoviča s Studenca, da bi morali 
tudi bodoči naročniki v središču 
občine več prispevati za infrastruk
turo. p. p

Novo v Brežicah
IMAJO LJUDJE RES PREVEČ DE

NARJA? — Trgovci in gostinci trdijo, da 
je tako, da pa ga imajo nekateri tudi pre
malo. Najbolj širokogrudno ga zapravlja
jo  nekateri med tridesetim in.štiridesetim 
letom, taki, ki si privoščijo tudi najdražje 
avtomobile, v gostilnah pa jim ni žal čisto 
tujemu omizju naročiti pijačo, da si vsi 
skupaj dajo duška ob aferi Agrocomerc.

ZA KMETIJSTVO SE NIHČE NE 
TEPE — Le zakaj bi se, če si na prste lah
ko izračunajo, do kam bo ta panoga na
zadovala ob 130-odstotnih obrestih, če bo 
še vztrajala pri novih naložbah. Agraria bi 
zato lahko mimo ponovila še nekaj raz
pisov za direktorja, pa ne bi dobila več kot 
enega kandidata.

V VRTCIH NE BO GNEČE — Dinar 
napravi svoje in celo tisti starši, ki so 
otroke vpisali v varstvo, so pohiteli z odja
vo, ko so preračunali stroške. Kdor nima 
stare mame, tete ali kake druge zastonjske 
možnosti, pač vztraja, čeprav mu gre za 
nohte. Preostali pa bodo še naprej odkri
vali notranje rezerve.

NEPRIJETNA PREDSTAVA — Na
povedujejo jo v oktobru, to pa je prva pri
silna izselitev iz družbenega stanovanja po 
sklepu sodišča. Vendar se še vedno lahko 
kaj obrne, ker prizadeti še niso potrkali na 
vsa vrata.

SKREGANI PRI JAŠKIH — Na cesti 
proti postaji skis ne bo poravnaval raču
nov za pomote pri višinah za odtočne 
jaške. Ne morejo si misliti drugače, kot da 
sojih delali na pamet, saj bi ob sodelovan
ju s projektantom zagotovo ne štrleli 10 ali 
celo 15 centimetrov nad cesto.
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V času od 11. do 19. septembra so v 
brežiški porodnišnici rodile: Zdenka Ker- 
nulc iz Brežic — Roka, Jožefa Jurkovič iz 
Loke — dečka, Anica Ivanšek iz Krškega
— Katjo, Erika Bizjak iz Jesenic na Dol. 
Sabino, Marica Frketič iz Gor. Kraja — 
Heleno, Višnja Nikolič iz Samobora — 
Siniša, Milena Stojčovski iz Brežic — Ni
no, Dušanka Kodrič-Štoviček iz Krškega
— Uroša, Marinka Zupančič iz Veniš — 
Alojza. Marica Popelar z Ledine — Klav
dijo, Romana Korber iz Brežic — Tino, 
Nevenka Jovanovič iz Zaprešiča — Van
jo, Anica Tovornik s Senovega — Simo
na, Nevenka Stojanovič iz Boštanja — 
Kristino, Stanka Urh iz Šedma — Uroša, 
Blaženka Gorišek iz Otoka — Ivano in 
Helena Brečko iz Rožnega — Tino. 
Čestitamo!

Krške novice
POZABILI NA UPOKOJENCE — 

Je že res, da ima krška občinska uprava ta 
čas veliko dela z različnimi problemi v 
občini, pa tudi sama s sabo, ni pa prav, da 
so v tej upravi popolnoma pozabili na up
okojence. Na delavce, ki so nekoč delali 
na občini, se ne spomnijo, ko prirejajo 
družabne večere ali izlete in druge prire
ditve. Saj upokojeni upravni delavci niti 
ne bi godrnjali zaradi tega, če bi ne videli 
čisto drugačnega zgleda v tovarni »Djuro 
Salaj« kjer se svojih upokojencev spomni
jo najmanj enkrat na leto. Sliši pa se tudi, 
da bodo v TCP Djuro Salaj upokojencem 
pomagali celo pri nabavi ozimnice.

STARA PLOŠČA — O spremembah 
ustave je bilo izrečenih že toliko besed in 
prelitega toliko tiskarske barve, da ni prav 
nič čudno, če se ljudje ne zmenijo kaj dosti 
za različne posvete in razprave o ustavnih 
spremembah. Dokaz za to je tudi nedavni 
posavski posvet o teh spremembah, ki se 
gaje udeležilo le 35 od 60 vabljenih gos
tov. Manjkali pa so tudi novinarji, ker v 
republiških telesih vedno znova pozablja
jo na časnikarje pokrajinskih časopisov, 
med drugim tudi na Dolenjski list.

KDO VE, KAJ NAS ŠE ČAKA — Na 
naslov krške občinske konference SZDL 
je pred nedavnim prispel zajeten paket, v 
katerem je bilo kar 25 izvodov revije 
Obramba in zaščita, publikacije za teore
tična in pravna vprašanja ljudske obram
be in samozaščite. Revija seveda ni niti 
najmanj vprašljiva, ne glede na to, da nis
mo v vojnem stanju, bolj čudno je to, da 
naslovniki to revijo prejemajo zastonj.

Sevniški paberki
SMETI — Našega znanega politika ne 

motijo le srbske smeti, ampak ga — kot se 
za zveznega funkcionarja spodobi — ena
ko moti vsak nemaren odnos do narave v 
kateremkoli delu Jugoslavije. Tudi v 
Sloveniji. »Prav te dni sem nad Boštanjem 
pri Sevnici vjdel, kako so dva odslužena 
avtomobila potisnili po strmini v globačo. 
Kriminal!« Prvim trem bralcem, ki bodo 
uganili, kdo je politik, kije napisal te eko
loško spodbudne misli, bomo omogočili, 
da bodo z nami vred skušali odkriti, kje se 
je zgodil ta kriminal.

VRTILJAK — Za sobotno kulturno- 
zabavno prireditev Vrtiljak pri sevniškem 
vrtcu Ciciban se zanimajo že tudi Brežiča- 
ni in Krčani, pa tudi Trebanjci ne ostajajo 
hladni. Vsaj za vzgojiteljice to gotovo vel
ja, saj sije treba za otroke izmišljati vedno 
nove igrice, kajti malčki se pač vsake stva
ri hitro naveličajo. V soboto se to ne bi 
smelo zgoditi niti odraslim, ki se bodo 
lahko ohladili ob kozarčku, potem ko bo
do svoje otroke zaupali vzgojiteljicam. 
Novo je to, da obetajo še bolšji sejem, ta
borniki bodo pekli palačinke, raketaiji 
predstavili svoje izdelke, ljubitelji malih 
živali pa svoje pernate ali kosmate ljubl
jence. Nekaj od tega bo morda tudi za vas?

DEVIZE — Po Sevnici krožijo različne 
govorice, češ koliko da je potegnil bivši 
trener sevniških rokometašev Dušan Nov- 
šak za podpis pogodbe s finskim prvoliga
šem iz Helsinkov. Upamo, da se nam bo 
Dule oglasil iz dežele tisočerih jezer s 
kakšno razglednico in potrdil ali zanikal, 
da bo za igranje do marca 1988 dobil 
40.000 mark. To ni veliko glede na pre
jemke žgobrcarjev.
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Blokada zam
slovenski kulturi

Izbruhnile že  spomladi napovedane težave

■ Zadnje dni vznemirja slovensko kulturno javnost hudo strašljiva nov
ica, k i  pa  j e  do pičice resnična: sredstva republiške kulturne skupnosti 
so blokirana, tako da izvajalcem ni moč plačati niti osnovnega progra
ma. Septembra j e  blokada zajela pet m ilijard dinarjev, toliko pa  j ih  bo 
(zaradi inflacije) še do konca leta. Namesto 32 milijard, s  katerim i bi 
kulturna skupnost še lahko izpeljala letošnji program, bo na voljo le 22  
milijard ali tretjina manj. Tako j e  ogroženost že  presegla kritično točko  
in sprožila p la t zvona. Z e  dolgo ne tako naelektreno ozračjeje prav izsi
lilo izreden sklic  kulturne skupnosti

Več ko t očitno je, da se v razmerah, v ka kršneje  pahnjena kultura, ne  
da delati. N a eni strani j e  tu kronično pom anjkanje denarja, na drugi pa  
dejstvo, da se zdijo delegatske seje čedalje bolj nesmiselne, k e r  se pravi
ca za kulturo kroji zunaj kulturnih instanc. »Ljudje so začutili«, j e  te dni 
poudaril Sergij Pelhan, predsednik skupščine republiške kulturne  
skupnosti, »da se odloča na drugih ravneh, ne pa  v kulturnih skupnos
tih. « D odal je, da zaradi tega izvajalci neredno pošiljajo svoje programe. 
Postalo j im  je  že  vseeno, saj vedo, da bodo programi vsaj trikrat spre
menjeni, preden bodo obveljali Poleg tega se delo izvajalcev ne vrednoti 
po ekonom skih načelih svobodne menjave dela, temveč ka ko r nanese.

Takšnih in podobnih hudih reči bi lahko nanizali še več, a že  nave
dene napeljujejo na miyel, da se s  sam im  ustavno zastavljenim sam ou
pravnim  sistemom na področju kulture dogaja neka j zelo čudnega in 
celo tragičnega. Kajti vse to so tudi bolj ali manj otipljivi znaki, da omen
je n i sistem ni samo močno natrgan, am pak tudi že razpada.

N i pa  vse to udarilo ko t strela z  jasnega, nepričakovano. Republiška  
kulturna skupnost j e  zdajšnje zagate predvidela. N a težave, k ijih  kultu
ra zdaj občuti, j e  že  aprila opozorila z  javnim  pismom. Kasneje, ko  so 
kulturni dinar vzeli v precep intervencijski ukrepi zvezne vlade, s  čimer 
so se nevarno zamajala tla p o d  nogam i vse slovenske kulture, pa  je  
sprožila tudi ustavni spor. K o t kaže, sta bili obe potezi brez haska, sa jje  
kultura namesto pom oči dobile še težje udarce po  glavi.

Sicer pa  ni bila kultura nikoli vajena božanja. Vedno so ji od kosa, do 
katerega j e  bila upravičena, ka j odščipnili. Zadnje čase celo čedalje več. 
Rečeno je  bilo, da mora tudi kultura lajšati breme gospodarskih težav.
In  gaje. K a j pa  učinek? » Ugoto vimo lahko,«je  dejal Sergij Pelhan, »da 
stabilizacija gopodarstva kljub temu ne uspeva in da se kriza še poglabl
ja . Ukrepi torej niso našli pravih virov, da bi p f T  : ’bilizacije.«

In res razne afere, še posebej zadnja z  A g ro k c  ~ in njegovimi 
glavnimi »junaki«, kažejo, da so vzroki nestabilnosti povsem drugje. 
K orenine tega so resda tudi v kulturi, vendar posebni, v tisti, k ije  ali pa  
j e  ni globoko v ljudeh.

I. Z O R A N

Dogovor, ki bo poenotil Slovenijo
s
nas

sprejem om  tega dokum enta v občinskih ZKO in kulturnih skupnostih bo pri 
as v dveh letih uveljavljeno enotno oblikovanje kriterijev za razvoj ljubiteljske 

kulturne dejavnosti — Kakovost bo š e  bolj cenjena

V Sloveniji naj bi še letos sprejeli, potem  p a  postopom a v prihodnjih  
dveh letih uveljavili dog o v o r o  eno tnem  oblikovanju  kriterijev  za  razvoj 
ljubiteljske ku ltu rn e  dejavnosti. P red log  tega dokum enta  je  bil že poleti 
poslan  občinskim , m estnim  in m edobčinskim  Zvezam  kultu rn ih  o rgan izac
ij in ku ltu rn im  skupnostim , d a  še zadnjič  p re trese jo  n jegova določila, ga na  
dem okra tičen  način sprejm ejo  in podpišejo . Veljaven p a  bo , ko  bo  to  s to ri
lo več ko t polovico  podpisnikov.

In kaj uvaja dogovor, ki so ga obli
kovali dalj časa in njegove določbe 
ponekod že izvajajo? Najprej obvez
nost podpisnikov za organizirano in 
stalno prizadevanje, kar zadeva om o
gočanje kulturne dejavnosti, vredno
tenje kulturne ustvarjalnosti in na
grajevanje strokovnih sodelavcev, ki 
delujejo v ljubiteljski kulturi. Z 
doslednim  izvajanjem dogovora bi 
radi predvsem povsod zagotovili vsaj 
m inim alne pogoje za kulturno dejav
nost, uveljavili čimbolj enotne krite-

•  E n o  načel, ki naj bi ga res 
povsod  spoštovali, pravi, naj bi 
sred stv a  zagotavljali z lasti za  vna
prej določene in p rio rite tn e  naloge, 
ne  p a  jih  porabljali za tisto , ka r 
p ride  v danem  tren u tk u . D rugačen  
o d nos naj bi uveljavili tud i, ka r 
zadeva stro k o v n e  sodelavce. S led
nje bi poslej p ridobivali načrtno , 
tud i z lastnim  štipendiranjem , in jim  
om ogočali dopolnilno  izobraževa
nje. T udi pri nabav i strokovne  li
te ra tu re  ne bi smeli več ravnati ta 
ko , da  bi n ek a te ra  po d ro č ja  zasuli s 
tak o  lite ra tu ro , za d ru g a  pa  se 
sploh ne bi zm enili.

rije za vso Slovenijo, omogočili de
javnost na vseh, ne sam o na nekaterih 
področjih, ki so tem u ali onem u bolj 
pri srcu.

V Miklovi hiši bo srce kulture
Ko bo ta znam enita ribniška stavba obnovljena, bo v pravem pomenu dom kultu- 

re in kulturnikov — Te dni začetek javne razprave o programu v njej

R IB N IC A  —  Z adn ja  leta tu  veliko govorijo  in tud i pišejo o  M iklovi hiši. 
L  njo se ukvarja jo  krajevni zgodovinarji, narodopisci, urbanisti, arh itekti, 
spom eniškovarstven ik i, občinski o rgan i, ku ltu rn ik i in drugi. H iša  p ritegu
je  širo k  k ro g  ljudi najrazličnejših  poklicev in p redstavn ikov  in teresov. Z a
nim anja zanjo  ne  vzbuja  sam o njena častitljiva s ta ro st, saj je  ena  najstare- 
j | i h  zg rad b  v R ibnici, am pak  tud i de js tvo , d a je  bila v njej ro jen a  M arin a  
Č ešarek , ki so  jo  leta  1701 sežgali n a  grm adi pod  velikanskim  h rastom  na 
S tarih  njivah in velja za  zadnjo  usm rčeno  čarovn ico  n a  K ranjskem  

Seveda M iklove hiše, k i je  sicer 
pod spomeniškim varstvom, ne želijo 
ohraniti le kot spomenik nekdanjim
časom, marveč jo  hočejo vključiti v 
življenje. Čeprav je  predlogov, kaj 
yse bi v njej lahko bilo, veliko, se je  
jeziček na tehtnici interesov že pred 
časom nagnil v prid kulturi. Prevlada
lo je  mnenje, naj to hišo usposobijo 
ya nekakšen ribniški kulturni center, 
jo  sprem enijo v prostor, kjer bo 
združeno oziroma povezano vse, kar 
sodi na področje kulture. Postala naj 
bi torej ne sam o »kom andno mesto« 
za kulturo, temveč in predvsem dom  
kulture in kulturnikov, dom ačih in 
gostujočih ustvaijalcev in poustvaijal- 
cev.

* Čas, ko naj bi M iklova hiša res 
Postala vse to , se pravi kulturno 
žarišče, ni več tako odmaknjen, kot 
se je  zdelo še lani. Pravzaprav je za 
Pokušnjo že začela služiti (bo
dočem u) namenu. O d 4. do 20. sep
tembra je  bila v njej razstava foto
grafij Jošta Rotarja, prostore, kjer 
yo bile na ogled fotografije. Da so  
imenovali Galerija Marine Cešar- 
kove. N i kaj, ime lepo zveni, im e
nitna pa je bila tudi razstava, vse  
skupaj pa je  lep kažipot za dejav
nost, ki bo tu tekla, ko bo hiša us
trezno urejena.

Razstavna oziroma galerijska de
javnost je  ena najpomembnejših, ki 
bodo sestavljale program v Miklovi 
hiši. Okvirni program  dejavnosti v 
njej, ki ga je  pripravil arhitekt Božidar 
Rot iz Dolenjskega projektivnega bi- 
foja v Novem  mestu, bo  šel te dni v 
javno razpravo. Sestavljalec progra
ma je  namreč glede na funkcionalno 
izrabo prostora v hiši predvidel, kaj 
naj bi bilo v posameznih etažah, v 
razpravi pa bodo preverili, ali se nje
gove zamisli skladajo s predvidevanji 
naročnikov in porabnikov sob in 
hodnikov po etažah.

Iz program a povzemamo, naj bi bi
le v kleteh, velikih kot dvosobno sta
novanje, občasne razstave, poleg pa 
še prostorček za pogovore. V pritličju 
je  predvidena galerijska dejavnost. 
Tu bi bil večnamenski prostor za 
slavnostne sprejeme, predavanja, glas
bene in druge prireditve, največkrat 
pa bi ga kajpak uporabili za razsta
višče. V prostoru poleg bi bila shram 
ba za eksponate, ki bi jo  lahko upora
bili gostujoči likovni umetniki za 
atelje. Nekaj prostora bi tu namenili 
za administrativno in organizacijsko 
delo ter stike z javnostjo, v tej etaži bi 
hranili avdiovizualna sredstva, sedež 
pa bi imelo tudi vodstvo galerijske de
javnosti. Poleg bi delovala tudi čajna 
kuhinja. Prostore v nadstropju in 
podstrešju bi v celoti zasedla splošno
izobraževalna knjižnica. Tu bi tekla 
vsa dejavnost knjižnice od izposoje 
po prostem  pristopu do  skladiščenja 
m  popravila knjig, najmlajši obisko
valci bi se zbirali v pravljični sobi, sta
rejši pa  v oddelku za odrasle, kjer bi 
lahko prebirali tudi revije in druge 
publikacije.

T ako predvideva okvirni program; 
kaj od  tega pa bo  m oč tudi uresničiti, 
bodo povedali strokovnjaki, ko bodo 
hišo tem eljito proučili. Še posebej 
bodo m orali presoditi in povedati, ali 
bo  v nadstropju m ožna tolikšna 
obrem enitev, kot jo  s knjigami pred
stavlja knjižnica, ali bo tam  glede na

OKTETU 
PRIZNANJE ORLANDO

LJUBLJANA — Strokovna žirija 
dubrovniških poletnih prireditev je po
delila Slovenskemu oktetu za njegove 
nastope priznanje Orlando. To priz
nanje je oktet dobil kot najboljši izva
jalec na glasbenem področju v letu 
1987 na dubrovniških prireditvah. Hkra
ti je Slovenski oktet že dobil vabilo za 
koncerte v Dubrovniku in drugih dal
matinskih mestih v letu 1988.

okoliščine lahko le čitalnica. Zaveda
jo  se, da je  hiša stara in da nosilna 
konstrukcija najbrž ne^bi prenesla 
prevelike obremenitve. Če bi bili po
trebni večji posegi, pa bi to stroške 
preureditve in usposobitve hiše za 
nam eravano dejavnost m očno pove
čalo.

Kaj in kako bo z M iklovo hišo, je  
torej stvar temeljite presoje, ne pa hi
tre odločitve na podlagi želja ali suge
stij posameznikov, saj bi se prena
gljenost lahko grdo maščevala. Če bo 
šlo vse po sreči, se bodo ureditvena, še 
posebej pa nujna zaščitna dela kot 
podlaga vsega začela prihodnje leto.

I. Z O R A N .

Drago Čuden, operni pevec, ki 
je  postal likovnik

Čopič in p a le ta  
zam en ja la  g la s

Nekdanji operni pe
vec bo svoja likovna 
dela razstavljal v no
vom eškem  Novoteksu

Operni pevec Drago Čuden, 
dolgoletni član ljubljanske Opere 
in eden najbolj priljubljenih pev
cev v opernem  ansamblu, seje po 
upokojitvi posvetil slikarstvu in 
tako glas zamenjal s čopičem. 
Najraje ima tihožitja in krajine, ki 
jih  realistično upodablja v olju. 
Svoja dela tudi razstavlja in jih  
bodo lahko tudi v Novem mestu 
km alu videli. Njegov prijatelj 
Tone Kozlevčar, tudi pevec, vča
sih dolgoletni član Slovenskega 
okteta, zdaj pa Ribniškega okteta, 
nam  je  sporočil, da bo  D rago 
Čuden svoja tihožitja in krajine 
od petka, 2. oktobra, razstavljal v 
menzi tekstilne tovarne Novoteks 
v Novem mestu. To bo prav go
tovo zanimivo srečanje s člove
kom, ki zdaj kot likovnik služi 
umetnosti.

D ogovor bo podpisnike obvezo
val, da bodo spodbujali začetek delo
vanja skupin za manj razvita področ
ja  kulturnega delovanja. Poslej se ne 
bodo mogli nikjer več izgovaijati, da 
se to ali ono ne splača, da ni interesov, 
da ni časa. Pretiranem u forsiranju 
nečesa in neupravičenemu zapostavl
jan ju  drugega bo  m oralo enkrat za 
vselej odzvoniti.

Zelo pom em bno določilo iz dogo
vora govori o  kakovosti kulturnega 
dela. Ne bo več dovolj prisegati na 
dejstva, da  so tu ali tam  dosegli zado
voljivo množičnost, za dvig dejavnos
ti pa so storili malo ali nič. Poslej bo
do v vseh občinah dolžni ugotavljati

kakovost pri najrazličnejših kulturnih 
akcijah, najbolj kakovostnim  skupi
nam  pa omogočiti gostovanja.

Prem aknilo naj bi se tako rekoč 
marsikaj. Podpisniki dogovora bodo 
m orali med drugim omogočiti usta
novitev društvenih knjižnic ali izpo- 
sojevališč, kjer bo to pač možno in bo 
dejavnost zastavljena v skladu z zak
onom  in normativi. Podobno velja za 
likovna in druga razstavišča in še kaj, 
če bodo možnosti za ustanovitev in 
norm alno delovanje takšne dejavno
sti.

Dogovor posredno spodbuja tudi 
k tesnejšim stikom m ed občinami in 
regijami na področjih, na katerih 
pravega sodelovanja ni bilo ali pa  je  
bilo zreducirano na občasno izmen
javo  informacij, stališč in česa po
dobnega. Sicer pa se bodo smotri 
takšnega dokum enta kmalu pokazali, 
vsekakor prej, preden bo dogovor 
dokončno uveljavljen.

I. Z.

Portreti iz gline
V Petkovi galeriji v Ribnici razstavlja Mirsad Begič

RIBNICA —  V Petkovi galeriji so 
od minulega tedna na ogled skulpture 
—  portreti akademskega kipaija 
M irsada Begiča, ki je  dom a iz Gla- 
m oča v Bosni in Hercegovini, študiral 
in udomil pa seje v Ljubljani. Tukajš
nje likovno občinstvo Begiča nekoli
ko že pozna, saj je  sodeloval na li
kovnih srečanjih, koloniji, ki jo  v 
Ribnici prirejajo že več let zapored. 
Portrete oblikuje iz gline in to zvrst 
intenzivno goji, čeprav pom eni le do
polnilo njegovemu siceršnjemu delu.

Lev M enaša je  zapisal, da lahko 
Begičeve portrete, tudi te na razstavi v 
Ribnici, delimo v dve skupini. »V pr
vi gre za upodobitve moških, pri ka
terih je  poudarjena monumentalna,

Akademski kipar M irsad Begič, v 
Sloveniji udomljeni likovnik iz B o
sne in H ercegovine, med ustvarja
njem.

napeta oblika, ki izraža energijo in 
m oč upodobljenca. V drugo skupi
no,« pravi Menaše, »sodijo ženski in 
otroški portreti, v katerih je  že osnov
na forma pravilom a bolj elegantna. V 
nasprotju s kroglo, ki predstavlja 
osnovni element moških likov, se 
zdaj uveljavlja bolj manieristično 
spotegnjena oblika glave, dopolnjena

DRUGA RAZSTAVA 
V GALERIJI KRŠKO

KRŠKO — Galerija Krško je letos 
drugič odprla svoja vrata, tokrat za raz
stavo del akademskega slikarja Nikola
ja  Beera iz Izlak, ki so jo  odprli minuli 
petek zvečer. Uvodno besedo o avtorju 
in njegovem delu je imel prof. Nande 
Razboršek. Otvoritveno slovesnost je  s 
krajšim koncertom popestril kitarist 
Dušan Pavlenič iz glasbene šole Marja
na Kozine v Novem mestu. Razstava bo 
na ogled do 2. oktobra.

V Ganglovem razstavišču v metliš
kem gradu bo še nekaj dni na ogled  
razstava intarzij novom eškega in- 
tarzista Cirila Podbevška, enega 
zadnjih likovnih ustvarjalcev v 
Sloveniji, ki še gojijo to likovno 
zvrst. Razstava je vzbudila pre
cejšnjo pozornost med belokranjs
kimi obiskovalci kulturnih priredi
tev.

pa s slikovitimi elementi, predvsem z 
izgrivo oblikovanimi lasmi.«

Obiskovalci Petkove galerije si 
bodo to vsekakor zanimivo in tudi po 
likovni zvrsti redko razstavo lahko 
ogledovali do 4. oktobra. Prav goto
vo jim  bodo razstavljena dela tudi 
blizu, saj portret, še posebej kot kip, 
lahko veliko neposredneje »sprego
vori« gledalcu kot, denimo, neizrazna 
abstrakcija.

KONCERT V SEVNIŠKI 
ŽUPNIJSKI CERKVI

SEVNICA — V župnijski cerkvi v 
Sevnici bo jutri, v petek, 25. septembra, 
ob 19. uri koncert klasične glasbe. Nas
topili bodo Zlata Ognjanovič —-  so
pran, Marcel Ostaševski — bariton, 
Dragiša Ognjanovič — bas in Hubert 
Begant — orgle. Predstavili se bodo z 
deli Haendla, Bacha, Verdija, Mendel- 
sohna, Wagneija, Schuberta in drugih 
skladateljev.

Tri dni samo 
o fotografiji

Jutri s e  v Novem m es
tu začenja fotografska 

delavnica
N O V O  M ESTO —  O d jutri 

do nedelje bo  v tukajšnjem hotelu 
M etropol potekala že druga foto
grafska delavnica, prireditev, ki jo  
pripravlja Zveza kulturnih orga
nizacij Slovenije in bo tokrat pos
večena portretu v fotografiji. Ude
ležencem, poklicnim in nepoklic
nim fotografom, bodo portrete v 
fotografiji vsak s svojega področ
ja  prikazali priznani um etnostni 
zgodovinaiji in fotografi. Slednji 
bodo na podlagi lastnih izkušenj 
in s pom očjo svojih del pojasnili 
tudi svoje poglede na to zvrst fo
tografije. Jutri bodo tako nastopi
li dr. Luc Menaše, M arko Alja
nčič, dr. Cene Avguštin in Stojan 
Kerbler. Zvečer bodo odprli raz
stavo del novomeškega fotografa 
Bojana Radoviča, program  prve
ga dne pa se bo  iztekel s projekci
jo  diapozitivov Lada Jakše v 
glasbeni šoli. V soboto bodo pro
gram fotografske delavnice izva
jali Sava Stepanov, Petar Dabac, 
Branko Lenart in Tihom ir Pinter, 
v fotogaleriji v D om u kulture pa 
bodo odprli fotografsko razstavo 
Rafaela Novarre. V nedeljo bo 
program  samo dopoldne, s svo
jim i prispevki pa ga bodo osmisli
li Dragom il Bole, Tone Stojko in 
Janez Bogataj. Udeležencem fo
tografske delavnice in drugim 
ljubiteljem likovne umetnosti bo 
na voljo tudi že 6. številka revije 
Likovni odsevi, ki je  v celoti pos
večena fotografiji.

Od »Ščuke« do »Antigone«
Do zdaj znanih pet od sedm ih predstav v okviru no

vega novom eškega gledališkega abonmaja

N O V O  M E ST O  —  Na novom eš
kem odru se bo v okviru novega  
gledališkega abonmaja zvrstilo se
dem predstav. P etje  že znanih, dve  
pa bodo izbrali med sezono. A bon
majski program so  tudi tokrat ob li
kovali iz ponudbe poklicnih slo
venskih gledališč. Gledališki abon
ma je tokrat prvič razpisal Dom  
kulture, ki je postal delovna orga
nizacija, medtem ko ga je  do zdaj 
razpisovala Zveza kulturnih orga
nizacij.

Novomeščani si bodo torej od  le
tošnje jeseni do konca prihodnje po
mladi lahko ogledali Partljičevo ko
medijo Ščuka, da te kap, s katero bo 
gostovalo Slovensko ljudsko gleda
lišče iz Celja, Cankarjevo dram o 
Kralj na Betajnovi v izvedbi Sloven
skega stalnega gledališča iz Celja, 
ljubljanska D ram a bo nastopila z An
tigono, znanim delom D om inika 
Smoleta, M estno gledališče ljubljan
sko bo uprizorilo Jančarjevo delo 
Klementov padec (v režiji Janeza Pi
pana, dolenjskega rojaka iz Brusnic), 
Primorsko dramsko gledališče iz No
ve gorice pa bo  gostovalo z O rtonovo 
igro Kaj je  videl strežnik. Kateri dve 
preostali predstavi bosta zapolnili

razpisani novomeški abonm a in kate
ro gledališče bo še gostovalo v N o
vem mestu, to pa bo, kot rečeno, do
ločeno kasneje.

•  Vpisovanje gledališkega abon
maja za sezono 1987/1988  poteka  
ta teden. Od ponedeljka do vključ
no včeraj je  bil vpis za dosedanje 
abonente, danes in jutri pa vpisuje
jo  novince. Cene so se v primerjavi 
z minulo sezono zvišale. Kdor 
plača abonmajsko vstopnico za vse  
predstave ob vpisu, odšteje 12.000  
din, kdor se odloči plačati v dveh ob
rokih, s tem da bo drugega porav
nal do 1. februarja 1988, pa mora 
dati 14.000 din. Dijaki, študentje in 
vojaki morajo za abonma odšteti 
po 8000 din, vendar lahko znesek  
plačajo v dveh obrokih. Vstopica v 
prosti prodaji pa bo veljala za 
abonmajsko predstavo 2000 din.

Najava om enjenih del kaže, da bo 
Novo mesto spet doživelo zanimive 
gledališke dogodke in okusilo vsaj 
nekaj takega, kar ta čas premorejo 
slovenska poklicna gledališča.

I. Z.

•  V gradu Rocca Borromeo di An- 
gera nedaleč od Milana so pred dnevi 
odprli retrospektivno razstavo neka
terih predstavnikov jugoslovanske 
naive. S svojimi deli so zastopaani Mijo 
Kovač, Ivan Lackovič, Ivan Rabuzin, 
Ivan Večenaj, Franjo Klopotan, Dušan 
Fabič, Petar Grgec, Mirko Horvat in 
Tomo Kralj, ki so znani tudi z razstav in 
taborskih prireditev v Trebnjem. Poleg 
razstave jugoslovanske naive pa si obis
kovalci lahko ogledajo še dela nekater
ih predstavnikov jugoslovanske so
dobne umetnosti. To so: Mersad 
Berber, Dušan Džamonja, Edo Murtič, 
Jože Ciuha, Andrej Jemec, Adriana 
Maraž, Lojze Spacal in drugi. Za zdaj še 
ni bilo moč ničesar prebrati o tem, kate
ra od teh razstav je pritegnila več 
obiskovalcev.

•  V Grosupljem deluje literarni 
klub šele tri leta, pa je tako prizadeven, 
da ga postavljajo za zgled drugim v 
Sloveniji. Omislil sije  tudi lastno liter
arno šolo, ki so jo  ob koncu minulega
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tedna pripravili na Polževem. Tam
kajšnje gostinsko podjetje seje nadvse 
izkazalo, udeležencem je nudilo vse 
brezplačno, tako da so se res lahko v ce
loti posvetili samo literarnemu pisanju 
in temam v zvezi s tem. Prirediteljem je 
uspelo pridobiti ugledna pisateljska m 
pesniška imena od najmlajše do že 
precej starejše generacije, med drugim 
tudi dr. Antona Trstenjaka. Vse skupaj 
seje dogajalo na območju, kije sestavni 
del Dolenjske, a zunaj uradnega za
nimanja Novega mesta kot metropole 
dolenjske dežele. Samo privatno so ne
kateri posamezniki iz te metropole 
napol javno ob tej vesti zagodrnjali, češ 
v Grosupljem, ki ga je komaj najti na 
zemljevidu, literarni klub lahko in celo 
zgledno deluje, v Novem mestu, kjer naj 
bi bil zbran neprimerno večji pisateljski 
potencial, pa je nekaj let starejši literarni 
klub neslavno propadel, oziroma je že 
drugo leto le še na papirju. Pa koliko 
vsega je obetal , da bi se človek od same
ga vzhičenja zjokal!

DOLENJSKI UST



Od pipca do pravega letala
Na celjskem sejm u so  vzbujali pozornost tudi naši obrtniki

CELJE — V nedeljo so  zaprli 20. mednarodni obrtni sejem. V dvanaj
stih dneh si ga je ogledalo okrog pol milijona ljudi, kar je že pol toliko, kot 
je  imel obiskovalcev znani jesenski zagrebški velesejem.

Pod geslom »Vse za obrt — obrt za 
vse« obiskovalci že vedo, da na celjs
kem sejmu ne le vidijo, temveč lahko 
tudi kupijo mnogo tistega, česar ne nud
ita industrija in trgovina. Tudi obrtniki 
in zadruge iz Posavja, Dolenjske, Bele 
krajine, Kočevja in Ribnice so se dos
tojno predstavili. Minuli petek, torej že 
blizu konca sejma, smo med predstav
niki naših obrtnih združenj in zadrug 
naredili kratko anketo. Ker je nehva
ležno delati izbor — vsakdo pač išče, 
kar ga zanima — smo jih povprašali, za 
katere razstavljene izdelke so se obisko
valci sejma najbolj zanimali.

Na razstavnem prostoru brežiškega 
obrtnega združenja zadrug Grič in Me- 
talgrad. Obiskovalci so se zelo zanimali, 
naj bo to še tako presenetljivo, za na
vadne pipce Preskaijevih iz Bukoška pri 
Brežicah. Veijetno so nekateri že mislili 
na trgatev. Seveda niso umanjkali znani 
Cerjakovi kardani, Ajstrove črpalke itd. 
Sevniška obrtna zadruga Bohor se je 
tokrat predstavila tudi z izdelki enote iz
Zagorja. Obrtno združenje te občine 
žal ni dobilo prostora ob zadrugi. INES 
iz Lisce je pokazal svoj frekvenčni regu
lator, med drugim na tem sejmu tudi 
zagotegadelj, ker pri izdelavi sodelujejo 
tudi obrtniki. Kranjc in Pavličeva iz Bo- 
tašnja sta dobila na sejmu priznanje za 
inovacijo aparata za gretje kovin pri to
plotni obdelavi. Marsikdo je vprašal, 
kje rastejo takšne korenine kostanja, iz 
katere je Kranjc oblikoval lestenec v ob
liki Jugoslavije, z lučko v vsakem glav
nem mestu.

Precej težje opreme je bilo na raz
stavnem prostoru novomeškega obrt
nega združenja. Omenili smo že, da je 
Karel Željko prejel nagrado za inovaci
jo. Obrtnik Petar Ostojič je  pokazal 
prve domače vrtalne stroje za vrtanje 
železniških pragov. Izdeluje jih že dve 
leti. Čeprav na vsakem koraku tarna
mo, kako težko je za devize, je še pred 
kratkim sarajevsko ŽG uvozilo kar
2.000 takih strojčkov.

' Uletovo super lahko letalo iz Trebn
jega je bilo nasploh atrakcija sejma. 
Konec minulega tedna gaje  moral gra
ditelj žal predčasno odpeljati s sejma na 
letalsko prireditev v Ajdovščino. Tre
banjska zadruga Unitehna je na raz
stavnem prostoru prikazovala vrsto 
izredno praktičnih izdelkov, npr. pri
ročne stole poly, prilagodljive za razna 
sedeča opravila. Obrtni združenji Črno
mlja in Metlike sta razstavljali skupaj. 
Obiskovalci sejma so se zanimali za 
hišne telefonske centrale in priročna 
vretena za zvijanje cevi. Na prostoru 
obrtne zadruge Metlika je razstavljalo 
sedem članov. Liparjeve vakuumske 
črpalke so bile ponujene kot nov izdel
ek, z njimi je vzbudil zanimanje že tudi 
na Čehoslovaškem. Ribniška in kočev
ska stojnica je bila minuli petek do
poldne brez predstavnika.

CARINIKI NA KOLPI?
Že nekajkrat sem brala v časopis

ih ali slišala po radiu tisto o pripon
ki »Ko bom velik, bom carinik na 
Kolpi«, ki so jo  izdali menda v 
Kranju. Pred kratkim pa sem ob 
Kolpi doživela nekaj, da sem se 
vprašala, če so cariniki res že na 
Kolpi. Na cesti v Lazih sta ustavlja
la avtomobile dva možakarja, prav
zaprav možakar in mladinec, ki sta 
imela na rokavu obešen znak 
»Civilna zaščita«. Ko sta popisala 
mene in vozilo ter z očmi preiskala 
tudi notranjost avta, sta me pomiri
la z besedami, da se ni treba ničesar 
bati. Iz njunih besed sem razbrala, 
da ne gre za carino na Kolpi, ampak 
za običajne vaje enote Civilne zaš
čite. Pa vendar je nekaj nenavadne
ga v tej »carini«, saj podobnega 
pregleda nisem doživela še nikjer, 
čeprav potujem po vsej Sloveniji.

J. R.
Ljubljana

tčd-i-i

ATRAKCIJA SEJMA — Ultra lahko letalo Lada Uleta iz Trebnjega je imelo 
ves čas obilo občudovalcev. Žal gaje moral graditelj predčasno vzeti s sejma, 
ker je moralo na posebno prireditev v Ajdovščino. (Foto: A. Železnik)

Svoje delo skriva tisti, 
kdor dela slabo

KOČEVJE  — Nedavna vest v Delu, 
da bodo sejam predsedstva Z K S  odslej 
lahko prisostvovali tudi novinarji iz 
drugih republik in pokrajin, akreditira
ni v Sloveniji, me je  spodbudila k  temu 
pisanju. V Kočevju »akreditirani« novi
narji namreč že leto in več ne dobivamo 
vabil na seje predstav občinskega ko
miteja ZK, kol da se je  partija umaknila 
v ilegalo. Ta umik pa ne velja le za 
kočevsko občinsko partijsko vodstvo, 
ampak je  podobno tudi v SZDL, 
občinskem izvršnem svetu in drugod 

»Skrivalnice« so se začele, ko smo 
novinarji poročali tudi o nekaterih ne
prijetnih zadevah s sej, za katere bi vo
dilni funkcionaiji raje videli, da javnost 
zanje ne bi nikoli zvedela. Seveda to ni
so bili edini ukrepi proti neposlušnim 
novinarjem oz. glasilom.

Afera Agrokomerce in tudi naše 
splošno gospodarsko in politično stanje 
v državi pa so le odraz takih »skrival
nic« pred novinarji in javnostjo. Eno pa  
zagotovo drži: kdor dela pošteno in pa
metno, ta nima kaj skrivati pred novi
narji in pred javnostjo.

V delno tolažbo odgovornim Kočev
cem moramo dodati le še, da se gredo 
podobne »skrivalnice« tudi v drugih 
slovenskih občinah, da o jugoslovans
kih občinah in organih niti ne govo
rimo.

JO ŽE  PRIMC

Boško je  umrl
V nedeljo popoldne sem pred 

Bartusovo gostilno zvedel, da je  
Boško umrl

Nič posebnega. Boško ni bil 
ugleden meščan, celo njegovega 
priimka nisem nikoli slišal

Boško je  bil priseljenec: neurejen, 
zaraščen človek, k i se je  priklatil v 
Metliko nekje z juga. Vedel sem, da 
dobro igra šah. Gotovo najboljšega 
belokranjskega šahista Nina Petri
ča je  premagal kadar j  e hotel, ne da 
bi gledal šahovnico. Boško se je  ko
pal, kp ni tega počenjal nihče. Boš
ko je  pel čudne pesmi. Besedila si j i  
izmišljal sam. Svojo jezo je  stresal 
nad metliške mogotce, k i so se po  
njegovem dokopali do denarja in 
ugleda s prevaro. Boško je  bil hlap
ec. Neprijavljen je  opravljal po Me
tliki različna dela: kidal j e  hleve, 
klal ovce, spal je  po parkih, po se
nikih, verjetno nikoli v hotelu. Vsi 
smo ga poznali. O njem nismo vede
li skoraj nič, morda razen tega, da 
rad pije. Ljudje pa so govorili da 
ima težko preteklost Ga je  kdo 
vprašal o tem?

Verjetno je  ni duše.
Bil nam je  za zabavo. Ljudje so 

govorili: »Boškopoje. Boškoje čud
en. Boško je  kot z nemških mark.«

On pa je  sedel pri Mežnaršiču, 
žulil alkohol ves zaraščen, umazan 
in odsoten, raztrgan in nikakršen.

Za delo pa! Kdor ga je  poznal, 
mu lenobe ni mogel očiuiti Sekal je  
drva, še do pred kratkim je  za deset 
metrov računal tisoč dinarjev. Malo, 
bedno.

Vem. Ne bo se našel nihče, k i bi 
Bošku zapel pesem, pa čeprav nje
govo o Rusih, k i se jim  krasno luč
ka za težave naše domovine... Nihče 
se ne bo odkril, ko ga bodo 
zakopali

Boško je  bil brezimna kaplja. Ve
ter ga je  prinesel v ta naš belok
ranjski konec. Verjetno slučajno. 
Morda vsem nam presitim v opom
in, da so še na svetu Boški, zapos
tavljeni in odrinjeni, vendar enaki v 
koncu —  v smrti

TO N IG AŠPERIČ

OTROŠKE URE 
PRAVLJIC

METLIKA — Občinska Zveza pri
jateljev mladine v teh dneh oblikuje 
spored prireditev za teden otroka, ki bo 
od 5. do 12. oktobra. Med drugim bodo 
tudi letos pripravili ure pravljic, namen
jene najmlajšim, ki ne obiskujejo vzgoj- 
no-varstvenih ustanov. Ure pravljic bo
do organizirali na osmih mestih za 
otroke iz trinajstih krajevnih skupnosti. 
Poleg tega se bodo mladi iz metliške 
občine udeležili 6. ekstempora mladih 
likovnikov Bele krajine.

Sejem je spremljala vrsta posveto
vanj in sestankov. Slovenska gospo
darska zbornica želi v republiki vzpos-

•  Ob več kot 3.000 razstavljalcih 
prihaja tudi do težav. Prirediteljem 
primanjkuje razstavnega prostora. 
Tri trgovske organizacije so zato tik 
pred sejmom odpovedale sodelova
nje, organizacija za tehnično kulturo 
je po nekaj dneh odpeljala računal
nike zaradi prevelike vročine pod 
šotorom, kozmetičaijem in zeliščar- 
jem se je podrla šotorska streha nad 
glavo. Prireditelji imajo načrte za no
vogradnje, do prihodnjega leta bo 
marsikaj še boljše.

taviti informacijski sistem drobnega 
gospodarstva. Za Posavje in Dolenjsko 
je za to nalogo kot nosilec določena 
skupščina občine Krško.

A. ŽELEZNIK

SREČANJE 
LEVSTIKOVCEV

RIBNICA —  Borci Levstikove 
brigade, ki ima dom icil v ribniški 
občini, so se pred kratkim  srečali na 
Ugarju pri Ribnici. Zbralo se je  okoli 
100 borcev te brigade. O b tej prilož
nosti so se dogovorili, da  se bodo pri
hodnje leto dobili v Dolenjskih T o
plicah, kjer bodo proslavili tudi
45-letnico ustanovitve brigade.

M. G-č

ZAHVALA
Bohinjski gorski reševalni službi, 

ki mi je  14. septembra pomagala pri 
nesreči na poti od Prehodavcev pro
ti koči pri Sedmerih jezerih, se na
jlepše zahvaljujem. Matjan Men- 
ger, Novo mesto.

KOSTANJEVIČANI 
DVOMIJO

KOSTANJEVICA — Krajani Kos
tanjevice močno dvomijo, da bodo de
lavci Cestnega podjetja iz Novega mes
ta še do konca tega meseca popravili 
oba mosta v Kostanjevici. Poročajo 
nam, da delavci pri delih ne kažejo po
sebne vneme, primanjkuje jim  orodja 
itd. Kostanjevičani se zlasti boje, da bo 
vojska prej odpeljala pontonski most, 
preden bosta mostova popravljena, in 
se bodo potem morali voziti po obvoz
nicah.
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SEJEM NA VESELI GORI
5. septembra je bil na Veseli gori pri 

Šentrupertu sejem, na katerem so prodaja
li suho robo, krila, jopice in ključavnice, 
blago in tudi lončarske izdelke. V grajski 
kuhinji so kuhali dobre jedi in za točilno 
mizo ponujali pijačo. Gostje so si lahko 
ogledali tudi muzej kmečkega orodja. Se
jem je bil kar dobro založen, vendar je bilo 
na njem malo kupcev.

MARJETKA FLORJANČIČ, 6. r.
Novin. krožek 

OŠ dr. Pavla Lunačka 
Šentrupert

ZBIRAJMO STAR PAPIR!
S takim geslom že nekaj let začenjamo 

šolsko leto. Tokrat smo učenci nabrali štiri 
zabojnike tega odpadka, iztrženi denar pa 
bomo namenili nakupu novih učbenikov, 
ki sijih bomo v šoli izposojali. Te možnos
ti se dobro zavedamo, zato smo prišli na 
zbiralno akcijo.

JOŽE JUDEŽ, 5.a 
OŠ Šentjernej

NA ZAČETKU
Učenci OŠ Šentjernej nismo ob začetku 

šolskega leta kar takoj začeli s poukom. 
Za začetek smo si ogledali film Poletje v 
školjki in se ob njem poslovili od lastnih 
počitniških norčij. Lotili pa smo se tudi de
la. Četrti razredi smo očistili partizanski 
grob, peti širšo okolico šole, šesti, sedmi in 
osmi razredi pa so tri dni obirali hmelj v 
nasadih na Draškovcu. Počitnice so se jim 
torej malo podaljšale.

SIMONA SELAK
DARJA TRATAR

NA PROSLAVI
Udeležil sem se proslave ob 45-letnici 

Gubčeve brigade na Trebelnem. Ob pri
hodu na kraj proslave sem zagledal tudi 
vojake. Na proslavi je igrala godba na pi
hala, za njo je pevski zbor zapel himno, pri 
kateri smo vsi vstali in se ozrli k pevcem. 
O ustanovitvi in bojih Gubčeve brigade je 
govoril Miran Potrč. Proslava seje konča
la z družabnim srečanjem borcev in obča
nov trebanjske občine, ki v spomin na us
tanovitev Gubčeve brigade slavijo praz
nik.

GORAZD MANDEU, 7. r. 
OŠ dr. Pavla Lunačka 

Šentrupert

TELEVIZIJSKI SPORED
PETEK, 25. IX.
TV MOZAIK
10.00 DOKUMENTAREC MESECA: 
Različne hitrosti časa
MATINEJA
10.40 AVGUST STRINDBERG, pono
vitev 3. dela nadaljevanke
16.35 — 00.00 TELETEKST
16.50 TV MOZAIK, ponovitev
17.30 POROČILA
17.35 VUKOV KOTIČEK, 4. del otroške 
serije
17.50 DR. WHO: ROBOT, 8. del an
gleške nadaljevanke
18.15 DVA OBRAZA JADRANSKE 
OBALE: Industrija zagorele polti
18.45 RISANKA
19.00 OBZORNIK
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME
19.30 DNEVNIK
20.00 SEVER IN JUG, 1. del ameriške 
nadaljevanke

20.55 ZAKON LJUBEZNI, 3. del do
kumentarne serije
21.45 REZERVIRAN ČAS
22.15 DNEVNIK
22.30 IGRA UŽITKA, francoski film 

V tem Chabrolovem filmu gre za psiho
loško dramo, ki vodi v družinsko katastro
fo. Glavni junak je nadvse izumetničen 
očarljivec, ki svoj zakon spravi v polom. 
Mož ženi prizna, da jo je prevaral in jo 
spodbudi k podobnemu dejanju. Žena pa 
se potem zave sebe, zapusti dom, se zapos
li, hčerko pošlje v internat. Vztrajno odk
lanja, da bi se vrnila k možu. Konec je 
grozljiv in absurden.

DRUGA TV MREŽA
16.55 Test — 17.10 Dnevnik — 17.30 
Otroška oddaja — 18.00 Znanost —
18.30 Risanka — 18.40 Številke in črke 
— 19.00 Šopek domačih — 19.30 Dnev

nik — 20.00 Zabavnoglasbena oddaja —
20.45 Včeraj, danes, jutri — 21.05 Zna
menje (ameriški film) — 22.35 En avtor, 
en film: R. Grlič: Pitna voda in svoboda 
— 22.50 Kronika Bitefa

TV ZAGREB
8.20 Poročila — 8.25 »Fore i fazoni« 
(otroška oddaja) — 8.55 Kdo dela, kako 
dela — 9.10 Igraje najboljši prijatelj —
9.30 Angleščina — 10.00 Dragutin Dam
janovič — 10.30 Poročila — 10.35 TV v 
šoli — 12.30 Poročila — 14.40 TV v šoli 
— 15.40 Program plus — 17.10 Kronika 
Reke — 17.30 Fore in fazoni — 18.00 
Znanost — 18.40 Številke in črke —
19.00 TV koledar — 19.10 Risanka —
19.30 Dnevnik — 20.00 Čigav otrok (av
stralska nadaljevanka) — 21.05 Kviz —
22.00 Kulturni magazin — 23.50 Pro
gram plus — 01.20 Poročila

SOBOTA, 26. IX.
7.45 — 10.55 in 15.50 — 23.05 
TELETEKST
8.05 POROČILA
8.10 KLJUKČEVE DOGODIVŠČINE, 
5. del lutkovne serije
8.25 MOJ PRIJATELJ PIKI JAKOB, 5. 
del otroške serije
8.40 Neža Maurer: JESENSKI VETER
8.50 NARODNI PARKI: Mljet
9.15 EX LIBRIS M&M, ponovitev 6. 
oddaje
10.20 DANZAS MARACAIBO, ponovi
tev
10.50 POROČILA
16.05 POROČILA
16.10 LAURENCE OLIVIER — POR
TRET, 1. del angleškega filma

Dokumentarni film o najimenitnejšem 
angleškem igralcu so posneli na njegovem

posestvu na angleškem podeželju. Sloviti 
igralec pripoveduje o svojih umetniških in 
življenjskih izkušnjah. Dokumentarec v 
dveh delih je uvod v ciklus treh filmov teg 
igralca: Hamlet, Hernik V in Kratka 
romanca.
17.30 GLASOVI ZGODOVINE: AH
MED SUKARNO, dokumentarna serija
18.20 DA NE BI BOLELO
18.45 RISANKA
19.00 KINO
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME
19.30 DNEVNIK

19.50 ZRCALO TEDNA
20.15 IGRA S -iški film
22.00 DNEVN..
22.15 MESTO K O l ,^LICE, 2. del av
stralske nadaljevanke

DRUGA TV MREŽA
13.45 Test — 14.00 — 23.00 Športni ma
raton: skoki na plastični skakalnici, na
mizni tenis, rokomet, košarka, hokej, no
gomet — 23.00 Poročila — 23.05 Jazz

TV ZAGREB
9.00 TV v šoli — 10.30 Poročila — 10.35 
Program plus — 13.30 Narodna glasba —
14.00 Okno v svet — 14.30 Otroška 
predstava — 15.30 Kritična točka —
16.15 Poročila — 16.20 TV koledar —
16.30 TV drama — 17.40 Dallas —
18.30 Dokumentarna oddaja — 19.30 
Dnevnik — 20.15 Boljše življenje —
21.05 Povampirjeni Milles (ameriški film) 
— 22.35 Dnevnik — 22.50 Nočni spored

NEDELJA, 27. IX.
9.00 — 13.05 in 13.20 — 22.15 
TELETEKST
9.15 POROČILA
9.20 ŽIV ŽAV
10.15 DR. WHO: ROBOT, ponovitev 8. 
dela
10.40 MESTO KOT ALIČE, ponovitev 
2. dela nadaljevanke
11.30 DOMAČI ANSAMBLI: ALSPS- 
KI VEČER, 6. oddaja
12.00 KMETIJSKA ODDAJA
13.00 POROČILA
13,35 MRTVE DUŠE, 4. del sovjetske

nadaljevanke
14.55 POROČILA
15.00 POZNATE JUGOSLAVIJO? — 
kviz
16.30 PRISLUHNIMO TIŠINI
17.10 CAPRICE, ameriški film
18.45 RISANKA
19.00 KINO

19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME
19.30 DNEVNIK
20.00 PRETEŽNO VEDRO, 6., zadnji 
del nadaljevanke
20.55. ZDRAVO

DRUGA TV MREŽA
8.55 Poročila — 9.00 Oddaje za JLA in 
igrani film — 12.00 Anglunipe (oddaja v 
romščini) — 12.15 Oddaja resne glasbe
— 15.30Jeres: Avtomobilske dirke F 1 za 
VN Španije — 16.00 Kvalifikacije za sve
tovno ekipno prvenstvo v speedwayu —
17.15 Namiznoteniški turnir Vilim Ha- 
rangozo — 18.30 Konjeništvo — 18.45 
Oddaja iz kulture — 19.30 Dnevnik —
20.00 Avtomanija — 20.25 Mali koncert
— 20.40 Včeraj, danes, jutri — 21.00 
Žarko Zrenjanin (dok. oddaja) — 21.45 
TV galerija

PONEDELJEK, 28. IX.
TV MOZAIK
10.00 ZRCALO TEDNA 
MATINEJA
10.20 ČISTO NA DNU, nemški film
16.45 — 23.00 TELETEKST
17.00 TV MOZAIK, ponovitev
17.20 POROČILA
17.25 RADOVEDNI TAČEK
17.40 PAMET JE BOLJŠA KOT ŽA
MET
17.45 NARODNI PARKI: Skadarsko 
jezero

18.15 GLASBENI ROPOT
18.45 RISANKA
19.00 OBZORNIK
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO,
VREME
19.30 DNEVNIK

20.00 KLJUČ DO REBEKE, 3. del 
ameriški nadaljevanke
21.00 AKTUALNO
22.00 DNEVNIK
22.15 JUGOSLOVANSKA TEVETE- 
KA: LICE OB LICU

DRUGA TV MREŽA
17.10 Dnevnik — 17.30 Basnodrom —
17.45 Vukov kotiček — 18.00 Beograjski 
TV program — 19.00 Indirekt — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Meridiani (zunanjepo
litična oddaja) — 20.30 Mali koncert —
20.45 Včeraj, danes, jutri — 21.05 Kosilo 
na travi (francoski film) — 22.35 Znanost 
— 23.20 Kronika Festa

TOREK, 29. IX.
10.00 TV MOZAIK — ŠOLSKA TV
11.00 JEZIKOVNI UTRINKI
11.05 TUJI JEZIKI: Angleščina XVII
16.20 — 23.10 TELETEKST
16.35 TV MOZAIK 
ponovitev
17.40 POROČILA
17.45 PERISKOP

ŠOLSKA TV,

18.45 RISANKA
19.00 OBZORNIK
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME
19.30 DNEVNIK

20.00 IFIGENIJA V AVLIDI, drama
21.35 KO MISLIM NATE, samospevi R. 
Simonitija v izvedbi Jurija Reje
22.55 DNEVNIK

DRUGA TV MREŽA
17.30 Tuji jeziki — 18.30 Premor —
18.40 Številke in črke — 19.00 Video 
godba — 19.30 Dnevnik — 20.00 Obis
kujemo slovenske muzeje in galerije: Pri
morski muzej v Piranu — 20.35 Žrebanjt 
lota — 20.45 Informativna oddaja —
21.00 Narodna glasba — 21.50 Glasba na 
ekranu: Bojan Adamič, 2. del

SREDA, 30. IX.
TV MOZAIK
10.00 INTEGRALI 
MATINEJA
10.40 IFIGENIJA V AVLIDI, ponovitev 
drame
15.35 — 23.35 TELETEKST
15.50 ROKOMET DINOS SLOVAN :
MEDVEŠČAK
17.15 POROČILA
17.20 OTROŠKA ODDAJA
17.40 KLJUKČEVE DOGODIVŠČINE
17.55 MOJ PRIJATELJ PIKI JAKOB
18.15 ŽIVALSKI SVET'
18.45 RISANKA
19.00 OBZORNIK

19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO, VREME
19.30 DNEVNIK
20.00 FILM TEDNA: DOBRODOŠLI 
NA DUNAJU, 3. del avstrijske trilogije 
KAM IN NAZAJ (ČB)

Tako kot v filmu Santa Fe, je tudi tok
rat junak filma Freddy Wolff, kije vstop
il v ameriško vojsko, da bi pripomogel k 
čim hitijšemu zlomu nacizma. Pred leti je 
Dunaj zapustil kot ubežnik, sedaj se vrača 
kot osvoboditelj. Dunaj ga sprejme odp
rtih rok. Vendar je zanj zato toliko bolj 
boleče, ko spozna, da ljudje pozdravljajo 
predvsem njegovo uniformo in moč, ne pa 
njega. Zmaga zanj ne pomeni zmagoslav
ja. Nekdanji nacisti se hitro prilagodijo in

postajajo sestavni del povojne Avstrije. 
Filmski junak pa se mora za svoje mesto 
boriti in vztrajati kljub grenkim spozna
njem.
22.05 PO SLEDEH NAPREDKA
22.50 DNEVNIK
23.05 VIDEOGODBA, ponovitev

DRUGA TV MREŽA
17.10 Dnevnik — 17.30 Indijanske le
gende — 18.00 Izobraževalna oddaja —
18.40 Številke in črke — 19.00 TV koled
ar — 19.10 Risanka — 19.30 Dnevnik —
20.00 Športna sreda — 22.15 Dnevnik

ČETRTEK, 1. X.
10.00 TV MOZAIK — ŠOLSKA TV
11.00 — 22.55 TELETEKST
16.25 VIDEOSTRANI
16.40 TV MOZAIK — ŠOLSKA TV, 
ponovitev
17.40 NASLIKAM TIČKO
17.55 PISMA IZ TV KLOBUKA
18.25 ZELENA STRAŽA
18.45 RISANKA
19.00 OBZORNIK
19.12 IZ TV SPOREDOV
19.25 ZRNO,
VREME
19.30 DNEVNIK
20.05 TEDNIK
21.10 AVGUST STRINDBERG, 5. del 
nadaljevanke
22.10 DNEVNIK
22.25 VIDEOSTRANI

DRUGA TV MREŽA
17.10 Dnevnik — 17.30 Otroška oddaja 
— 18.00 Izobraževalna oddaja — 18.30

Risanka — 18.40 Številke in črke —
19.00 TV koledar — 19.10 Risanka —
19.30 Dnevnik — 20.00 Narodna glasba 
— 20.45 Poročila — 20.50 Goli z evrops

kih nogometnih igrišč — 21.20 Doku
mentarni večer — 22.50 Branje 
OPOMBA: 16.00 — 18.00 Beograd: tenis 
Živojinovič:Becker

G ospodarska gibanja
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»Kako naj živim ?«
Prof. dr. Josip Zupanov, dolga leta eden 

najbolj znanih jugoslovanskih sociologov, 
je v nedavnem intervjuju za zagrebško revi
jo Danas med drugim govoril tudi o socialni 
diferenciaciji pri nas. Ugotavlja, da če od š
tejemo socialistične milijarderje iz zaseb
nega sektorja ter dobro plačane državne in

Rartijjske funkcionarje, se  vsem drugim do- 
odki zmanjšujejo, vsi drugi dobivajo vse  

manj in manj. Diferenciacija je na liniji: eko

nomska in politična elita na eni strani, vsi 
ostali pa so  na drugi strani. Srednji sloj

»A «  x __ ■_________ ’ _____ '

se
niz

položajev, ki se  med seboj razlikujejo le v 
niansah. Pri nas pa se  sedaj ponovno u s
pešno uresničuje model široke množice in 
ozke elite. V času velike inflacije se  izdvaja 
ožji krog, ki dobro živi, drugi, mnogo večji,

pa je izpostavljen siromašenju. Qb vsem  
tem je dokaj presenetljivo, pravi Zupanov, 
da o d  stalnih podražitvah pri nas ni nemir
ov. V prenekateri državi bi na primer toliko 
višje cene kruha, kot smo jih doživeli pri nas 
ob zadnji podražitvi, ljudi pognale na ulice. 
Pri nas pa, kot da so  se  ljudje sprijaznili z 
inflacijo, z vse večjim siromaštvom.

Slika jugoslovanskega standarda prav 
zares ni rožnata. V začetku davnega 1983.

leta so  jugoslovanski strokovnjaki za stan
dard na srečanju v Osijeku med drugim 
ugotovili, da povprečni Jugoslovan poje 
tretjino hrane več, kot je potrebuje iz 
zdravstvenega vidika. Mislili so  kruh, ma
ščobe, sladkor in meso; svetovali so, naj bi 
v korist zdravja namesto belega ljudje jedli 
črni kruh. Marsikaj, kar so  strokovnjaki tak
rat želeli, se  je danes že uresničilo, žal raz
log za to ni večja zdravstvena ozavešče
nost ljudstva, ampak plitkejši žepi. Večina 
ljudi aanes je  manj, ker nima denarja, da bi 
si kupila vec hrane, kruh (črnega zaredi cen 
povsod zmanjkuje) pa ima še  naprej častno  
mesto na jugoslovanski jedilni mizi. Po po
datkih zagrebškega centra za marketing 
okrog 4 milijone gospodinjstev od 6,7 mil
ijona le-teh pri nas iz rednih dohodkov ne 
more kriti življenjskih stroškov, 55 odstot
kov Jugoslovanov pa izraža željo po boljši 
prehrani. Podatki zagrebških raziskovalcev 
so  dvignili mejo revščine na tri petine vsega  
jrebivalstva, dr. Berislav Sefer pa je v svo- 
em raziskovanju prišel celo do podatka, da 
e 95 odstotkov Jugoslovanov prepričanih, 

da se  z rednimi dohodki ne da normalno 
živeti in preživeti, polovica Jugoslovanov 
pa trdi, da je njihov standard pod eksisten
čnim minimumom. V zadnjem času je na 
primer 14 tisoč Jugoslovanov prosilo sin
dikat od občinske ravni navzgor za materi
alno pomoč. Po julijski podražitvi stanarin 
so  občinske stanovanjske skupnosti dobile 
40 tisoč novih zahtevkov za subvencijo 
stanarine, takšno pomoč pa v Jugoslaviji 
že prejema 60 tisoč gospodinjstev. Podat
ki, od katerih že vsak zase govori, kam 
plove barkača jugostandarda.

Življenjski stroški so  se  v obdobju avgust 
86 — avgust 87 povečali za celih 133 od
stotkov, od tega največ za obleko in obut
ev, stanovanje, kulturo, razvedrilo in oddih, 
pa tudi hrana uspešno lovi druga povečan-

(a. Seveda so  se  povečali tudi osebni do- 
lodki in pokojnine pa razne vrste družben

ih pomoči, a galop inflacije — ta se  po 
nekaterih izjavah uspešno približuje 150 
odstotkom — je bil vseskozi v koraku ali c e 
lo nekaj pred drugimi porasti. Cene na 
drobno so  se  v letu dni povečale za 130,8 
odstotka, od tega največ za storitve (153^8 
odstotka), industrijski izdelki so  bili dražji 
za 126,7 in kmetijski pridelki za 152 odstot
kov, pri čemer je treba povedati, da sm e
tane od teh podražitev nikakor niso pobrali 
kmetovalci, saj so  cene njihovih repro- 
materialov poskočile še  precej bolj.

Kako v takem živi povpračna jugoslo
vanska družina? V veliki večini prej slabo 
kot dobro, to je jasno, čeprav je precej razlik 
med različnimi deli Jugoslavije v številu 
članov, stopnji zaposlenosti, višini prejem
kov in standardu. Ta povprečna jugoslo
vanska družina, ki jo obdeluje statistika, 
ima štiri člane, od katerih je zaposlen le ed
en, ima pa le redne dohodke. Takšna druži
na je junija (ko je znašal minimum za njeno 
preživljanje dobrih 243 tisočakov (po re-

Cublikah so  precejšnje razlike, minimum je 
il najvišji v Sloveniji, dobrih 283 tisočakov, 

najnizji, nekaj pod 200 tisočaki; pa zaradi 
najnižiih sezonskih cen v Vojvodini),porab
ila za nrano preko 56 odstotkov družinske
ga proračuna. Toda družina se  ne gosti s  
kaviarjem in šampanjcem, prehranjuje se  v 
glavnem s  krompirjem in kruhom, na dan si 
lahko vsak član namaže na kruh 5 gramov 
masla. Kadi in pije v družini nihče, celo mle
ko, čaj in kava ne priromajo na jedilno mizo 
prav vsak dan. Sadje je redko na mizi, od 
mesa poznajo v glavnem le še  govedino s  
kostmi. Družina ima črno-beli Tv, nima pa 
pralnega stroja (!), novo pohištvo za spal
nico si lahko privošči le na vsako četrtsto- 
letje, na dvanajst let pa tri krožnike. Mati si 
lahko kupi hlačne nogavice le dvakrat v treh 
mesecih, šolarji morajo imeti pet let isto 
torbico itd.

Seveda zadeva v večini primerov v praksi 
— čeprav je siromašenje nesporno — le ni 
tako obupno črna. Ljudstvo se  pri nas nam
reč na srečo — tud: oblasti — kar dobro 
samo znajde in najrazličnejše oblike sive 
ekonomije le pomagajo, da vsakdanjik v 
glavnem vendar še  m tak, kot je zarisan v tej 
zadnji podobi povprečne jugoslovanske 
družine, čeprav je ponekod tudi že slabši. 
Daleč od tega pa le nismo. Najnovejše cene 
hrane, obutve, obleke, stanovanj, avtomo
bilov in še  vseh tisoč bolj ali manj drobnih 
in pomembnih reči, ki so  potrebne za da
našnje življenje, jemljejo sapo tudi tistinij ki 
po zaslužku precej presegajo povprečni 
zaslužek. V hrvaškem republiškem sindika
tu že obupujejo nad vse  večjo množico pi
sem z vprašanjem: »Kako naj živim?«. Ob
lasti, tiste, ki množicam zares kroji usodo, 
pa kot da vse to ne gane. Doklej?

Z. LINDIC-DRAGAS



V neobvezen prem is lek

SKUPINSKI
AVTOPORTRET

Pred kratkim je nekaj jugos
lovanskih časnikov začelo ob
javljati odlomke iz spominov 
Dragoslava Draže M arkovi
ča, revolucionarja in nekdan
jega visokega političnega vo
ditelja Srbije in Jugoslavije, ki 
je  v lastni ožji domovini za  ča 
sa svoje največje moči dobil 
pridevek »vladar Srbije«, No- 
vom eščani pa se ga spomin
jajo po tem, da si je  na ne tako  
davni konferenci mest (dolete
la nas je kot gostitelje) v res
tavraciji na Bregu ob zori z a 
želel pečenega odojka.

Brez študija prim erjalne  
književnosti je takoj jasno, da  
M arkovičevo spominjanje na 
več kot 1000  straneh ni nobe
na literatura, vendar se kljub 
temu bere kot najbolj razvpita 
uspešnica. Zakaj?  Edino za 
to, ker je avtor totalno razgalil 
potek političnega odločanja v 
Jugoslaviji, iz M arkovičevega  
pisanja je kristalno jasno, da  
je v naši državi v obdobjih, ki 
jih pisec obravnava, o vsem  
odločalo največ 50 nacional
nih voditeljev. Njihovi nenehni 
dvoboji in spopadi so potekali 
v krčevitem trudu z a  Titovo in 
Kardeljevo milost. T a  dva sta, 
na podlagi pravih ali nepravih 
informacij, podeljevala točke 
ali packe zdaj tej, zdaj oni 
strani.

Z a  državo, ki je bojda zgra
jena tudi na samoupravljanju  
in delegatskem  sistemu, so to 
dokaj grozljiva spoznanja. 
M arkovič pripoveduje o tem  
povsem prostodušno, iz vse
bine in načina obravnave je  
m ogoče videti, da se je tudi 
sam izredno dobro znašel v 
svetu manipuliranja in taktizi
ranja, intrigiranja in vsakovr
stne kombinatorike.

Lepotna napaka tega spo
minjanja, ki mu je pisec dal

naslov »Življenje in politika«, 
pa je, da je avtor pameten  
predvsem za  nazaj. Uporaba  
načela, da je »po bitki lahko bi
ti general«, m eče na M arkovi
ča senco neverodostojnosti 
ozirom a naknadnegafriziran- 
ja  in šm inkanja spominov. Če  
pa je bil Dragoslav D raža  
Markovič res tak videc in je  
vsakodnevno videl, na kateri 
in kakšni stranpoti bo končal 
ta ali oni tekm ec ali ideja, pa 
ga moramo vsaj danes poba
rati, zakaj ni ukrepal takrat, ko 
sta bila z a  to čas in potreba. 
Še posebej, ker je večina tis
tih, ki jim deli največje črne 
pike, že  mrtvih.

Zdaj, ko vidimo in na svoji 
koži čutimo, kam so ljudstvo 
ter državo pripeljali Markovič 
in bratovščina, bi se bilo treba  
vprašati, kako naprej. Tudi z a 
to, ker vsak dan znova spoz
navamo, da Markovič v globa- 
lu sploh ne laže.

Kaj pa je  afera Agrokomerc  
drugega kot demonstracija  
neom ejene moči posameznih  
politikov ozirom a klana, kaj 
drugega je sporočilo najvišjih 
organov SR M akedonije, da v 
Vevčanih policaji niso tepli 
starcev, žensk in otrok, am 

pak starci, ženske in otroci 
policaje, kaj drugega je tih 
pristanek oblasti, da je odprt 
svoboden lov v inkriminira
nem primeru nedolžno druži
no in rodbino nedvom nega  
zločinca Kelmendija?

Ti primeri razločno govore 
o sistemu, v katerem  imajo 
tisti, ki so na oblasti, vso moč, 
vse možnosti in vso zaščito. 
Kaj se z njimi zgodi, ko spet 
padejo na zemljo, je napisal in 
tudi doživel Dragoslav D raža  
Markovič. On je nam reč tisti 
Markovič, ki ga njegovi par
tijski tovariši ob koncu kariere 
niso izvolili v najvišje partijsko 
telo. V naši politiki očitno ne 
velja, da vrana vrani ne izkl
juje oči.

Tudi danes ni nič drugače. 
Ista politična moč, ki je Fikreta 
Abdiča postavila za  enega od 
svojih, ga je zdaj zrušila tako  
zlahka in tako brezkom pro
misno, da je bil presenečen  
celo sam veliki kombinator. 
Zakaj je to storila? D a bi dok
azala, čeprav se to seveda ne 
da, svojo lastno nedolžnost, 
da bi ohranila svojo današnjo  
in jutrišnjo moč.

Draža Markovič je, čeprav  
šele kot upokojenec, naredil 
največji podvig v svoji politični 
karieri. Ne g lede na nejasnost 
motivov njegovega spomin
jan ja se mu je posrečil odličen 
avtoportret, ki je hkrati sku
pinski avtoportret jugoslovan
ske politike in politikov.

MARJAN BAUER
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KAKŠEN TV SPREJEMNIK
Med mnogimi aktualnimi vpra

šanji sm o za današnji kotiček 
izbrali naslednje: ali so  vsi televi
zijski sprejemniki prirejeni za pri
ključitev na kabelsko omrežje?

Prav vsi res niso. Edini pogoj, ki 
ga TV sprejemnik pravzaprav 
mora izpolnjevati je, da ima že  
vgrajen konverter (pretvornik) za 
UHF področje, področje torej, ki 
ga »pokrivajo« oddajniki druge TV 
mreže. Težko je verjeti, da se  kje 
deluje televizor, ki ne bi bil že  to
varniško tako opremljen, saj sta 
potekli več kot dve desetletji, od
kar so  se  takšni TV sprejemniki 
prvič pojavili tudi iz dom ače pro
izvodnje. Televizorji s  serijsko 
vgrajenim pretvornikom za spre
jem direktno iz kabelskega omrež
ja pa tudi v tujini niso tako dolgo v 
proizvodnji, da bi to možnost 
omogočali prav vsi (izjeme so  vr
hunski sprejemniki). Za TV spre
jemnike domačih proizvajalcev 
imamo bolj natančne podatke: to 
možnost imajo sam o sprejemniki 
Gorenje z letnico proizvodnje 
1984 in mlajši.

Verjetno ste se  ob vsem  tem že  
vprašali kakšen smisel je v kabel
skem omrežju, če  niso TV spre
jemniki temu načinu prenosa pri
rejeni in zakaj pravzaprav sploh 
so  težave pri tem načinu spreje
ma TV signalov.

Frekvenčni obsegi, ki so  na
menjeni radijskim in TV signalom 
so  razporejeni na posamezna 
p>odročja in sicer: F1, ki obsega  
frekvenčni pas od 47 MHz do 68 
MHz ter vsebuje kanale 2,3 in 4, 
F2 področje, ki je namenjeno 
prenosu radijskih signalov UKV s 
frekvenčnim obsegom  od 87 do 
104 MHz, F3 (174-230 MHz) s 
kanali 5 do 12, F4 (470-606 MHz) 
s kanali 21 do 38 in F5 (607-860  
MHz) s  kanali 39 do 6 8 . Frekvenč

ni področji F1 in F3 kratko označu
jemo tudi s  kratico VHF (zelo vi
soke frekvence), F4 in F5 pa UHF 
(ultra visoke frekvence). »Praz
nine« med posameznimi področji 
so  namenjene oziroma rezervi
rane potrebam točno določenih 
uporabnikov od katerih je eden  
sistem za kabelski prenos TV in 
radijskih signalov. To rezervirano 
področje označujemo s črko »S« 
(sonder kanali), deli pa se  na S1, 
ki zaseda frekvenčni pas od 104 
do 174 MHz, ter S2 na področju 
od 230 do 300 MHz. Sedaj je 
morda že  bolj jasno, da sta ti dve 
frekvenčni področji tisti, ki dejan
sko onemogočata prav vsem di
rekten sprejem s  kabelskega om
režja. Rešitev problema je prav
zaprav zelo preprosta: signale, ki 
prihajajo po kabelskem omrežju 
je potrebno pretvoriti na UHF 
področje (F4/5), kar lahko nare
dimo z dograditvijo ustreznega 
pretvornika pred TV sprejemnik, v 
skupinskih napravah (blokovske 
zgradbe) pa pred končni ojače
valnik za celo verigo. V kabel
skem omrežju lahko uporabimo 
tudi drugačen način uporabe pre

tvornikov, vendar mora biti eko
nomsko upravičen, je pa tudi si
cer tehnično zahtevnejši. Ne raz
polagamo s  cenami, vendar lah
ko trdimo, da je cena individual
nega pretvornika zanemarljiva 
proti ostalim stroškom za vključi
tev v kabelsko TV omrežje.

Za konec morda še  tole: veliko 
bralcev sprašuje, kako bomo v 
kabelsko omrežje vključili signale 
s satelitskih oddajnikov, ko pa so  
frekvence le teh sila visoke (do 15 
GHz) v dveh polarizacijah, hori
zontalni in vertikalni?

Signali so  po jakosti zelo šibki, 
zato so  najprej ojačeni in pretvor
jeni s  kvalitetnim nizkošumnim 
pretvornikom na frekvenčno pod
ročje, ki je višje od UHF. Na tem 
področju so  signali ponovno oja
čeni na primeren nivo ter z razde
lilnikom razdeljeni na število vej, 
ki ustreza številu sprejemnih ka
nalov. Vsak1<anal posebej je nato 
demoduliran, ponovno moduliran, 
s  pomočjo medrekvence pa pre
tvorjen na področje »S« kanalov. 
Pri kabelskem prenosu je načel
no na voljo sam o 6  kanalov na 
področju F1 in F3, na področju S 
pa dodatnih 10 kanalov. Upošte
vati je potrebno, da je prenos 
možen le na vsakem drugem ka
nalu, sicer bi se  na sprejemni 
strani pojavila (zaradi slabših TV 
sprejemnikov) slaba selektivnost 
ponujenih programov. Dražje re
šitve sicer omogočajo tudi podvo
jeno število programov, vendar je 
tudi 16 različnih programov čisto 
dovolj, mar ne?

Torej brez bojazni lahko prič
akujete sprejem iz kabelskega 
omrežja, č e  le ima TV sprejemnik 
vgrajen pretvornik za UHF pod
ročje. Vsi tisti, ki pa imate kvalitet
ne ali celo vrhunske TV sprejem
nike pa do sedaj tako ali tako niste 
mogli izkoristiti vseh možnosti, ki 
vam jih TV sprejemnik deklarira
no ponuja.

MARJAN HRIBERNIK
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Eno od najbolj znanih novi

narskih načel se glasi: »Ni no
vica, če pes ugrizne človeka, 
novica je, če človek ugrizne 
psa.« Inačica tega rekla je  
prišla na dan po objavi ne- 
wyorške statistike, po kateri je 
lani v ambulantah tega mesta 
iskalo pomoč 11 .300 ogrize
nih oseb. Od tega so 9 809  lju
di ogrizli psi, preostanek pa so 
ljudje, s katerimi žrtve očitno 
niso bile v najboljših razm er
jih.

Pred nekaj leti so v ZD A  
razpustili organizacijo, ki je  
delovala skoraj pol stoletja. 
Im enovala se je  Liga za  boj 
proti nedostojnostim, pri živa
lih. Ustanovitelji lige so menili, 
da živali po svetu ne bi sm ele 
hoditi neoblečene in ljudem  
kazati zadnjice in lulke.

V  Italiji je nedavno naredila 
preplah anketa z naslovom  
Seksualno obnašanje današ
njih Italijanov. V  anketi so so
delovale žene in seveda pri
nesle na dan marsikaj o svojih 
možeh. Med drugim je kar tret
jina vprašanih žensk (vse so 
bile mlajše od 40 let) menilo,

da so njihovi m ožje v postelji 
nesposobni začetniki, skoraj 
pol anketiranih Italijank pa je 
izjavilo, da se med ljubljenjem  
sam o pretvarjajo da uživajo. 
Zato, ker vedo, »da to može  
veseli slišati«.

Sredi New  Yorka je neko 
noč kap zadela 88-letnega  
starčka, oblečenega v cunjo 
na cunji. V  bolnišnici so našli 
pri njem 98 .000 dolarjev in kar 
28 hranilnih knjižic, na katerih 
je bilo skupaj pol milijona do
larjev. Ugotovili so, da je sta
rček doslej veljal za  kronič
nega pijančka, še prej pa je bil 
bančni uslužbenec. Ko se je  
navidezni revček zavedel, se
veda ni povedal, od kod mu 
silni denarji.

Karel Veliki je med 30 boj
nimi pohodi in v osmih vojnah 
ustvaril orjaško državo, leta 
800 se je dal okronati za  ce 
sarja svetega rimskega ce 
sarstva. Čeprav ni znal niti 
brati niti pisati, je imel na dvo
ru orjaško kad, v kateri se je  
namakal skupaj s svojimi dvor
jani. Kralj Ludvik XIV., ki je

živel precej stoletij za  Karlom, 
je za  razliko od njega znal od
lično brati in pisati, vendar na 
svojem dvoru ni imel niti ene  
kopalnice in stranišča!

Ko to berete, torej v vsakem  
danem  trenutku, divja po sve
tu okoli 2000  neviht z bliska
njem in grmenjem.

Današnji svetovni rekord v 
teku na 100 metrov je manj 
kot deset sekund. Pred 85 leti 
je Am eričan Bill Roberts, po
klicni plesalec stepa, to razda
ljo pretekel v 14,5 sekunde. 
Tekej je nazaj, torej s hrbtom  
naprej. Rezultat je nedvomno  
vreden vsega spoštovanja, še 
posebej, če  vemo, da je bil 
starojugoslovanski rekord v 
teku na 100  metrov 11,3 se
kunde. To je danes popolno
ma ženski rezultat.

Najkrajša vojna v zgodovini 
je bila leta 1896 m ed Anglijo 
in Zanzibarjem . Sovražnosti 
so bile končane že po 38 mi
nutah, odveč je povedati, da 
se je vdal Zanzibar ozirom a 
njegov sultan Said Khalid.
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Glasba

THE JESUS 
AND 
MARY CHAIN

Ko sta se v začetku osem 
desetih let brata Jim in Willi- 
am Reid iz m ajhnega škots
kega mesta East Kilbride od
ločila prekiniti petletno pro
stovoljno osamitev, se je že  
dalo slutiti o rojstvu skupine, ki 
je trenutno v sam em  vrhu bri
tanske glasbene scene. Z os
novanjem skupine The Jesus 
and Mary Chain sta konfor
mistične tokove sodobnega  
britanskega popa usmerila v 
drugo, pozitivnejšo sm er in 
takoj na začetku s tem dobila 
etiketo novih Sex Pistols. To  
skupina le ni bila, sicer pa če
sa takega niti najmanj ni že le 
la. Vodja Pistolsov John Lyd- 
on pa se je zelo pohvalno 
izrazil o glasbi Jesusov, kar ni 
bilo ravno njegova navada.

V  omenjenih petih letih pro
stovoljnega hišnega pripora 
pa brata Reid nista le pasla  
dolgčasa. V  tem času sta pri
pravila velik del pesmi, ki so 
bile kasneje objavljene pod 
imenom The Jesus and Mary  
Chain in razčistila večino dvo
mov v zvezi s konceptom  
skupine in njeno možno karie
ro. Že takrat sta vedela, da  
nočeta zvezdništva za vsako  
ceno, am pak da bosta posku
šala vladajočem u britanske
mu popu dati vsaj malo sveže  
krvi. T ežave  pa so se začele  
takoj, ko so prvič stopili na 
oder. Njihovi koncerti nikoli 
niso trajali dlje kot 20, 25  m i
nut, in to peklenskih minut, v 
katerih je pogosto prihajalo do 
ra jn ih  incidentov. Po drugi 
strani jih je del neodvisne 
scene hotel proglasiti za  izda

jalce, ko so po eni sami mali 
plošči (Upside Down) podpi
sali pokroviteljsko pogodbo s 
koncernom W EA. Njihove plo
šče še naprej izhajajo pod 
oznako male kompanije Blan
co Y Negro, za  skupino pa d e
jansko skrbi W EA. Vse pa je 
izvedeno tako, kot ustreza 
Jesusovcem.

Po ustaljeni praksi napred
nih in samosvojih britanskih 
skupin nove generacije so 
The Jesus and Mary Chain 
najprej objavili nekaj malih 
plošč, z  albumom pa so ča 
kali na primeren čas. Ko se je  
LP Psychocandy končno po
javil, je izzval pravo malo re
volucijo, žal pa se ni mnogo 
spremenilo. Skupini pa je al
bum omogočil, da postavi pi
ko za  enim razdobjem svoje 
kariere z izdelkom, ki spada  
med najboljše zadnjih let in 
daje upanje za  lepšo prihod
nost rock’n’rolla. Njihova for
mula je zelo preprosta: ustvar
jati konvencionalne pop pe
smi v zelo nekonvencionalnih  
aranžmajih. T a  princip je v 
sedemdesetih letih patentiral 
M arc Bolan, ki je s svojo sku
pino T. Rex ponudil do danes  
nepresežen koncept teena- 
gerske glasbe. Jim Reid po
jasnjuje, da morajo sami pro
ducirati svoje plošče, ker ne bi 
noben producent pristal na 
zvok, kakršnega želijo. Tega  
pa ne počno zato, da bi delo

vali ekscentrično, am pak ker 
so enostavno prepričani, da 
takšen zvok odgovarja njihovi 
glasbi. Zvok je predimenzioni
rani feed-back in zvočni zid 
kitar, česar pa ne gre jemati 
kot pravilo. Dve mali plošči, 
Som e Candy Talking in April 
Skies, objavljeni po albumu 
Psychocandy, to potrjujeta. 
Kitare ne zvenijo več kot m o
torne žage, pa tudi Jimov glas 
je bolj kontroliran. S tem so 
glasbo, ki sicer ni izgubila os
novne ostrine, naredili bolj 
prikupno za  poslušanje, kar 
se je takoj poznalo tudi na 
uradnih top listah. To  pomeni, 
da se jim z naslednjim albu
mom obeta tudi komercialni 
uspeh, posebno, ker imajo v 
zadnjem  času tud' koncerte 
precej daljše kot včasih.

VVilliam razlaga, da res pre
delujejo tuje pesmi. Čudno je  
le, pravi, da vsi kot osnovo 
predelave navajajo napačne  
pesmi. Gre pač za to, da ne 
gre za preprosto krajo, am pak  
za  jem anje iz preteklosti in 
ustvarjanje sedanjosti. V  tem  
pa je tudi vsebina rock’n’rolla. 
The Jesus and Mary Chain ne 
hitijo z naslednjim albumom. 
Ne želijo se namreč ponavlja
ti. Plošča ne bo izšla, dokler 
ne bodo prepričani, da so pri
pravljeni na nov podvig. Do 
takrat pa imajo njihovi obo
ževalci na voljo odlične male 
plošče.
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Zamejski Slovenci

»VSE KARTE 
SO TU,
V ITALIJI«

Naključje je hotelo, da sem  m ed oddihom v Vrsarju 
spoznal Jelko Gerbec, tržaško Slovenko, ki je bila kar 
tri mandate senatorka v italijanskem parlamentu. Ker je 
onorevole (častitljiva), kakor v Italiji titulirajo politike 
takega formata, redno obiskovala svojo sestro in hkrati 
mojo prijazno so sed o  v kampu, ni bilo treba veliko 
besed , da sem  s e  z  Jelko G erbec dogovoril za  pogovor 
o življenju zamejskih S lovencev  v Italiji, zlasti v luči pri
zadevanj za  sprejetje zakona o globalni zaščiti slo 
venske manjšine.

• Kaj vas je zaneslo v razburkane tokove poli
tičnega dogajanja? Od kdaj vaša zvestoba itali
janski komunistični partiji?

»Rojena sem  v delavski družini v Barkovljah na 
' ržaškem  in ž e  zelo  mlada sem  s e  srečala s  političnimi 

vprašanji, kajti tedajie divjal fašizem  in n aša  družina je 
bila zelo  prizadeta. S e  ne 15-letna, ko sem  bila na uči
teljišču, sem  s e  priključila ilegalnemu antifašističnemu 
9ibanju. O če  je bil pek, a  sm o bili v seen o  zelo  lačni, saj 
7  let ni dobil dela, ker s e  ni hotel vpisati v fašistično  
stranko in ni hotel spremeniti priimka. Leta 1926 so  fa
šisti s  posebnim  zakonom  ukinili slovensk e šo le  in 
začeli preganjati slovensk e šolnike. Med vojno sem  le
te 19 4 4  postala članica SKOJ, leta 1947 KP, leta 1953  
Pa članica CK KP STO (SVobodno tržaško ozemlje). 
Leta 1957 je KPO STO vstopila v KPI kot sam ostojna  
federacija. Nove m eje so  razklale hiše, vrtove in dru

žine. Po vojni sem  š e  poučevala tudi v Dutovljah, ki so  
bile tedaj pod cono A.«

• Funkcij, tudi zelo odgovornih, niste imeli 
ravno malo. še  zdaj ste članica izvršnega odbora 
federacije KPI tržaške pokrajine in deželnega 
odbora KPI za Furlanijo-Julijsko krajino. Zakaj 
menite, da ste se znašli leta 1976 prvič na kandi
datni listi KPI in bili zatem še dvakrat potrjeni na 
volitvah za parlament?

»KPI edina resno podpira prizadevanja za  globalni 
zakon. V prvem in zadnjem mandatu, ki mi je potekel 
približno pred 2  m esecem a, sem  bila v zanimivi komisi
ji za  ustavna vprašanja, katere tajnica sem  bila v zadn
jem mandatu. Ta je veliko pozornosti p osveča la  tudi 
vprašanju Slovencev. Verjetno je bilo moje delo pozi
tivno ocenjeno, da sem  bila večkrat potrjena, kajti po
navljanje mandata je v praksi le pri najožjem vodstvu 
partije. Tudi zdaj, ko nisem  v eč  v parlamentu, ni kaj 
dosti v eč  č a sa  in s e  nad tem niti ne pritožujem, ker 
moje politično delo ni le nekakšna rutinska zadeva, 
ampak je tudi rahla čustvena. Dokler s e  mi zdi, da lah
ko pomagam, ne kanim vreči puške v koruzo.«

• Craxijevi socialisti niso naredili kakšnega od
ločilnega koraka v prid zamejskih Slovencev, ko 
so bili dovolj dolgo na krmilu vlade. Mnogi jim celo 
očitajo, da so začeli barantati s programskimi 
načeli, ko socialisti bolj razmišljajo o volilnem izi
du kot pa o načelnih zadevah.

»Zelo sm o razočarani nad Craxijevo vlado. Uspelo  
nam je izboriti razpravo gled e globalne zaščite v komi
siji za  ustavna vprašanja v senatu; uspelo nam je tudi 
sestaviti ožji odbor, ki je imel nalogo, da pripravi avdi
cije, da prisluhne vsem  pristojnim organizacijam o  s lo 
venskem  vprašanju. Mi bi v mojem 3., sicer pa skupno 
9. mandatu, prav gotovo rešili vprašanje globalne z a š 
čite, č e  bi bila vlada resnično pripravljena pomagati 
temu procesu, pomagati slovenski manjšini, č e  bi do
volila, da s e  zakon izdela. Zavlačevala je krščanska 
demokracija kot en a  izmed petih komponent vlade, pa 
tudi drugi njeni tradicionalni zavezniki, in vlada kot taka 
je tudi zavlačevala.

Januarja 1985, ko sm o bili v ugodnem  trenutku, kar 
s e  tiče parlamentarne razprave, je Craxi v Beogradu 
obljubil, da bo vlada v roku 10  dni predložila zakonski

osnutek za  globalno zaščito. Tako ne bi bilo potrebno 
naporno delo za  poenotenje petih zakonskih osnutkov, 
ki so  jih uradne stranke ž e  predložile, in sicer  KPI, PSI 
(socialisti), krščanska demokracija, neodvisna levica. 
Peti osnutek je predložila slovenska skupnost. To je 
stranka, ki obstaja na Tržaškem, v Furlaniji-Julijski kra
jini, to je stranka, ki nima svojih zastopnikov v rimskem  
parlamentu, a je tudi dobila podporo senatorjev drugih 
etničnih skupin. Čakali sm o 10  dni, 10  tednov, 10  m e
se c e v  in š e  drugih d eset in ta zakonski osnutek ni nikoli 
prišel na dan.«

• Pa ste v senatu postavljali vprašanja, zakaj 
se vlada ne zgane?

»Neštetokrat sem  vprašala jaz in drugi iz moje sku
pine. 2 e  kar prepirali sm o se , večkrat na teden sm o se  
oglašaji. Tudi z  ministri sm o s e  pogovarjali, a  so  nam 
odvrnili, da je š e  veliko drugih vprašanj, da s e  je treba 
dogovoriti itd. V resnici je bil načrt ta, da zavlačujejo, 
kolikor je le m ogoče. R es s e  je sicer v petstrankarski 
vladi težko dogovoriti, ker ima vsaka teh strank različno 
stališče do Slovencev. Socialistična stranka je predlož
ila zakonski osnutek, ki je zelo  podoben tistemu od KPI. 
V tržaških krogih sm o m očno sodelovali in tudi v okviru 
d ežele  Furlanije-Julijske krajine. Krščannska dem ok
racija zagovarja neke vrste obrambo slovenske manj
šine na Tržaškem  in Goriškem, ne priznava pa S lo
ven cev  Videm ske pokrajine, zato ni za  globalno 
zaščito  S loven cev  v Italiji. Globalna zaščita pomeni 
zaščito  celotne skupnosti, ki živi v Italiji. Druge .ri 
vladne stranke zagovarjajo, š e  danes, da je treba po
enotiti to, kar je do d an es slovenska manjšina dosegla, 
da je treba pripraviti neke vrste enotni zakon — testo  
unico (tako ga  imenujejo), oziroma da ni treba nobene
ga  novega zakona za  slovensko manjšino. V tako 
m očno razdeljeni skupini strank je nem ogoče, da bi 
dobili enotno linijo, da bi mogli sestaviti enotno besed i
lo, ki naj bi ga  predstavili kot vlada. Zato sem  od v seg a  
začetka s  svojo skupino zagovajrala tezo, naj pustijo 
razpravo, da s te č e  v parlamentu, senatu, ker tam gre 
na večino vsak del zakonskega osnutka. Ko gre na 
glasovanje, s e  lahko ustvari ena večina okoli enega, 
druga spet okoli drugega vprašanja, ampak tu je tudi 
parlament, ki odloča demokratično. Vlada s e  ne bo ni
koli sporazum ela, č e  je tako razdeljena in tudi razbila 
s e  ne bo. Kaj potemtakem lahko stori drugega, kot da 
zavlačuje in varuje svojo kožo?«

It r  ?1 kakana*e Prif^dnost slovenske manjšine v
»Vlada je po 3. in 6 . členu italijanske ustave dolžna 

poskrbeti za  etnične manjšine. Sklicujemo s e  tudi na 
nekatere m ednarodne sporazum e, kot je londonski in 
nazadnje ozimski, toda le po duhu, ne po črki. Vlada 
pravi, da s e  slovensk o  vprašanje lahko reši le v Trstu, 
mi pa pravimo, da je treba gledati stvari širše, globalno. 
R es pa je, da so  v se  karte tu, v Italiji.«

P. PERC

Kmetijska politika_______

MORA
RES
ZMANJKATI
MESA
IN MLEKA?

Kmetijski strokovnjaki in kmetje ž e  dolgo govorijo, da 
so  razmere kmetijstvu v se  manj naklonjene. Eko
nomski položaj s e  je poslabšal zlasti lani, š e  posebej 
pa v začetku tega  leta in s e  sedaj prav gotovo ne izbolj
šuje. C en e reprodukcijskega materiala in naložbene
ga  denarja s o  s e  oblikovale prosto, m edtem  ko jim
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labšal položaj govedoreje. Stalež živine s e  sicer ni 
bistveno zmanjšal, ker so  kmetje, ki imajo v naši repub
liki veliko več  živine kot družbeni sektor, pač stisnili 
zobe. Kaj bo prinesla prihodnost, tako nihče ne ve, 
vsekakor pa kmetje takega razkoraka med cenam i ne 
bodo v eč  dolgo zdržali. P osled ice  take kmetijske (ne)- 
politike so  lahko katastrofalne, saj državljani te države 
za sedaj š e  ne morejo živeti brez hrane.

Ce gledano na splošno, s e  nam zdi kriza, ki prizade
va kmetijstvo, kaj abstraktna zadeva. Ljudje s e  bomo 
prav ovedeli, kaj sm o z  našim  kmetijstvom naredili, 
še le  tedaj, ko bo zmanjkalo m esa, mleka... Kmetje sami 
so  s e  sicer  ž e  naveličali ponavljati en o  in isto zgodbo o  
razkoraku m ed cenam i, saj pri n as ni nikogar, ki bi imel 
posluh za  njihove težave. V se  skupaj bi bilo se v e d a  š e  
veliko hujše, č e  pri nas ne bi imeli takšnega za seb n eg a  
kmetijstva, kakršnega imamo. Č e bi bili odvisni sam o  
od družbenega sektorja, bi verjetno bolj tenko piskali. V 
Sloveniji bržkone ni v eč  družbene farme, ki ne bi pos- 
tevala s  tako ali drugačno izgubo, ki ne bi prejemala za  
vsak liter mleka precej v eč  stimulacij, kakor jih preje
majo kmetje.

Kaj na v se  to rečejo kmetje? Starejši sam o nem očno  
zmigujejo z  rameni, mlajši pa ne vidijo v kmetijstvu no
bene perspektive več. Ko s e  primerjajo s  svojimi 
sovrstniki, ki so  si poiskali delo v tovarni, vidijo, da d e 
lavcu ob koncu m e sec a  ob veliko manjši odgovornosti 
in manj neznankah ter manj negotovosti ostan e veliko 
več. A ne gre sam o zato, kako je ovrednoteno delo na 
kmetiji, tudi ne gre za  družbeni in kdove kakšen status 
še. Gre za  preprosto ekonom sko ogroženost kmetijst
va. O grožene so  zlasti velike kmetije, ki so  postale že  
prave m ale tovarne hrane, kjer s e  sicer vrtijo veliki d e 
narji, a  nihče ne vidi v eč  poti naprej.

V krški občini imajo m očno razvito kmetijstvo, ki d e 
luje pod odkriljem M-Agrokombinata. Hrbtenica tega  
kmetijstva je govedoreja, ker so  zanjo pač najboljši po
goji, ker je tu m očna živinorejska tradicija. Dva izmed  
kmetov iz M alega Podloga, ki sta kooperanta Agro
kombinata, morda nista najbolj tipična predstavnika 
svojega  stanu, a pogovor z  njima razkriva v se  tiste 
stiske, s  katerimi s e  ubadajo kmetje.

Najprej sm o s e  pogovarjali z  Jožetom  M eničem, 26- 
letnim kmetom iz M alega Podloga. Povedal je, da im
ajo 2 2  hektarov zemlje, od tega  10  hektarov obdelo
valne. Poleg svoje zem lje imajo š e  tri hektare v 
najemu. Na kmetiji delajo o č e  Alojz, m am a Karolina in 
Jožetova žen a  Milena, ki je sicer zaposlena  v trgovini.

MILIJARDE SE VRSTE, 
OSTANE PA ZELO MALO

»Na naši kmetiji delam o štirje, toliko delavnih rok pa 
je potrebnih ne glede na to, da imamo vsem o g o če  
stroje. V hlevu, ki sm o ga  zgradili konec sedem desetih

starih dinarjev. Živinoreja vrednostno predstavlja 
dom ala 75 odst. blaga, ki ga  odkupijo v Agrokombinatu 
od svojih kooperantov. Toda struktura kmetij v občini 
š e  zdaleč  ni naklonjena intenzivni živinoreji. Največ je 
kmetij od 1 do 5  hektarov, kmetij z nad 10 hektari pa je 
komaj 10  odst., kar je veliko manj, kot zn aša  republiško 
poprečje. In sam o te kmetije so  primerne za  proizvodn
jo mleka in m esa, znano je namreč, da je za  rejo en e  
krave potreben en hektar zemlje. S ev ed a  je izhod v in 
tenziviranju pridelave krme, toda večja pridelava trči 
ob prvo čer ž e  pri umetnih gnojilih. Teh bodo kmetje 
uporabljali manj, kot bi bilo s  tehnološkega stališča z a 
želeno, in pridelek krme bo zaradi tega  manjši. Koruza, 
ki je tudi en o  izm ed pomembnih krmil, š e  zdaleč ne 
daje dovolj velikih hektarskih donosov. Vzrokov je več, 
predvsem  pa so  v pomanjkljivi agrotehniki, nestrokovni 
rabi herbicidov, izbiri, k vsem u skupaj pa prispeva 
svoje tudi brezperspektivnost kmetijstva.

* PREVEČ OVIR
Pa vendar s e  v krškem Agrokombinatu š e  ne nam e

ravajo odreči načrtom. Na ravninskih kmetijah s e  bodo 
usmerjali predvsem  v pridelavo mleka. Na hribovitih 
kmetijah, kjer ugotavljajo, da š e  niso izkoristili vseh  
možnosti, pa bodo razvijali rejo plemenskih telic :n 
m ladega goveda. Doslej so  ž e  delovali v tej smeri ;n 
zgradili 70  hlevov za  krave m olznice in 80  hlevov za  
rejo m ladega goveda. V ravnini bodo pridelali koruzo 
za  siliranje in silažno koruzo, sejali travno deteljo, s a 
mo petina površin pa bo nam enjena za  poljedelstvo, 
pšenico, krompir, vrtnine. Predvsem  pa bodo delovali v

Smeri, da s e  števiio živine ne di povečalo, ampak da s e  
p oveča  intenzivnost prireje m esa  in pridelave mleka. 
V se to bodo kmetje lahko naredili v sodelovanju s  stro
ko, ki natančno ve, kaj je potrebno narediti, a  v e s  ča s  
obstaja bojazen, ali bo m oč načrte tudi uresničiti. Raz
korak v cenah  prav gotovo ne govori v prid večjemu 
zanimanju za  rejo živine, tudi struktura kmetij ni najbolj 
prava, saj tudi pri nas ž e  veljajo nem ške norme, kjer s e  
pridelava mleka izplača še le , ko je v hlevu po 15 krav. 
Sploh pa bo težko graditi nove hleve in nove silose, saj 
denarja za  take načrte tudi ne bo dovolj.

G lede na v se  to, da bi veljalo pritrditi mnenju Alojza 
Meniča: »Tudi v kmetijstvu mora priti do selekcije. Kmet 
naj bo sam o tisti, ki je z a to  sp osob en , kdor pa ni sp o s 
oben delati na kmetiji, naj raje gre.« S ev ed a  s e  bo taka 
selekcija lahko za če la  še le  tedaj, ko bodo odpravljena 
v naši kmetijski politiki v sa  tista brem ena, ki kmeta ti- 
š č e  k tlom. Ovir pa je v eč  kot dovolj in morda ni najhuj
ša  zemljiški maksimum, ampak bi sem  lahko prišteli 
tudi kreditno politiko, c en e  industrijskih proizvodov itd

JOŽE SIMČIČ

Alo|z In Jože Menič

let, imamo sedaj 4 2  glav živine, v poprečju pa 35. In s  to 
živino je veliko dela in skrbi, saj je trajalo kar nekaj č a 
sa , da sm o ugotovili, kaj ji najbolj prija, v kakšnih raz
merah pridobiva na teži,« pripoveduje Jože. »Seveda  
vrtimo velike denarje, okoli milijardo starih dinarjev, kar 
s e  sliši veliko. Ampak v e s  denar spet vložimo nazaj v 
proizvodnjo; nam ostane le 1 0 0  milijonov starih dinar
jev, kar je za  štiri ljudi toliko kot nič. Jaz nam reč ne g le 
dam na kmetijo kot hobi, ampak je to zam e ekonom ska  
enota, ki živi po ekonom skih zakonih. Računati mora
mo, da so  osnovna sredstva, zemlja, poslopja, stroji, 
vredni več  kot 20  milijard starih dinarjev. In ob tako vel
ikem vložku nam ostane sam o š e  1 0 0  milijonov dinar
jev, ne da bi računal morebitni osebni dohodek. Za kaj 
gre toliko denarja? Na kmetiji porabimo po 3000 litrov 
nafte, 2 0 0  vreč gnojil in š e  bi lahko našteval, kaj v se  ta
ka kmetija potrebuje. Pri nas pa velja dvojni sistem  cen. 
C ene nafte, umetnih gnojil s e  prilagajajo inflaciji, cen e  
m esa  pa so  um etno zadrževane. M eso je sedaj po 200  
tisočakov, cen a  pa bi morala biti najmanj 300  tisoča
kov, č e  naj bi kaj ostalo za  nas in za  amortizacijo. Ob 
takih cen ah  s e  nam večja  pridelava ne izplača, saj z 
njo izguba sam o š e  narašča. In nasploh je pri nas od
nos do kmetijstva in do kmetov m ačehovski. Deloval 
sem  v aktivu mladih zadružnikov, toda za  ta aktiv nikoli 
ni bilo nob en ega  denarja. Zato sev ed a  ni čudno, da je v 
naši vasi v se  manj kmetov, saj tako ne more več  na
prej,« je povedal Jo že  Menič.

GROZDJE BODO PLAČALI 
SPOMLADI

»Ko sm o s e  po vojni vrnili iz izgnanstva v Nemčiji, 
sm o našli kmetijo povsem  opuščeno. Komaj sm o si 
malo opomogli, ž e je  prišla obvezna oddaja in sm o m o
rali v se  oddati. Kmetje sm o vedno na tleh,« je povedala  
Jožetova m am a Karolina. Š e  bolj odločen je o č e  Alojz: 
»Mj kmetje nimamo zastopnika, ki bi naprej prenesel 
n a še  tegob e  in probleme. Štar sem  65  let, v se  življenje 
sem  delal na kmetiji, in kaj imam od v se g a  tega? In kaj 
naj pričakuje moj sin? Štiri hektare zem lje ima prepi
sa n e  n a se  pa za  četrti pokojninski razred plačuje več  
kot 30  milijonov dinarjev četrtletne akontacije. Za nas 
čiste kmete je v se  skupaj pravzaprav š e  huje kakor za  
tiste, ki imajo po o sem  do d ese t hektarjev zem lje pa 
hodijo š e  v službo. Tisti kmet dobi v službi posojilo za  
hišo in ima š e  druge ugodnosti, kmetje pa sm o odvisni 
od kreditov, ki jih dobivam o z enako obrestno mero ka
kor vsi drugi. In Agrokombinat? Kmetje sm o skupaj 
gradili zadružno klet, sedaj pa s e  nam dogaja, da raje 
odkupujejo grozdje na jugu kakor od nas. Zdaj s e  nam  
obeta celo  to, da nam bodo grozdje plačali š e le  sp om 

ladi. Spanje je edina ugodnost, ki jo imam, kako pa naj 
spim v takih razmerah? R es je, hrano imamo, a v eč  kot 
do sitega najesti s e  tako ne morem. R es je, da sm o  
nekdaj živeli bolj skromno, a  tako so  živeli tudi drugi. 
Sedaj pa gre kmetu spet najslabše.«

Toda Meničevi so  imeli š e  srečo, saj so  nov hlev 
zgradili š e  konec sedem desetih  let, ko so  bili posojilni 
pogoji veliko ugodnejši, tudi stroje — imajo popolne li
nije za  spravilo se n a  in silaže  — so  nabavili tedaj. Niti 
predstavljati pa si ne morejo, kaj bi bilo, č e  bi v se  začeli 
znova. Malo m očnejši traktor stane ž e  v eč  kot milijardo 
dinarjev, takega denarja pa kmet ob skromni akumula
ciji ž e  ne more več  zbrati.

V isti vasi živijo M eničevi sorodniki, Martin in Jožica  
Menič. Martin je za  delo na kmetiji zagrabil pred tremi 
leti, ko je prišel od vojakov. V hlevu ima sedaj 50  glav 
živine, večinom a redi teleta za  agrokombinat, saj je iz
računal, da s e  mu to š e  najbolj sp lača. A sam o zato, ker 
v so  krmo razen manjših količin pridela doma. Za kilo
gram živega prirasta namreč porabi do 3,5 kilograma 
krmil in s  cen o  za  ta prirast v seh  stroškov ne bi pokril.

»Rejo živine sem  začel na priporočilo in pod strok
ovnim vodstvom  inž. Bogoviča iz Agrokombinata. Reči 
moram, da je na začetku kazalo precej boljše, sedaj pa 
s e  razmere iz leta v leto bolj zaostrujejo. C ene repro- 
materiala, strojev, gnojil in goriva gredo tudi za  1 0 0  
odst. navzgor, c en e  m esa  pa tem cenam  ne sledijo. 
S ev ed a  živimo, a  kmet mora paziti na sleherni dinar, č e  
pa bi izračunal v se  vloženo delo in stroške, potem prav 
gotovo ne bi prišel skozi,« pravi Martin Menič.

A naj bodo ekonom ske razm ere š e  tako zategle,

cioveK mora ziveii. Zato tudi Mariin M enič načrtu je n a 
prej. Števila živine v takih razmerah sev ed a  ne bo po
večal, ker je izračunal, da s e  mu ne izplača. Gradi pa 
novo hišo, z žen o  Jožico, ki je prav tako zaposlena  kot 
Jožetova žena, pa sedaj živita v garaži. Č ez  zimo bosta  
preživela pri sestri, hiša pa mora biti prihodnjo jesen  
nared za  vselitev. A h iša ni edina naložba, ki s e  je lote
va Martin, razširiti nam erava tudi hlev, zgraditi š e  en  
talni silos, skratka, tudi on v e s  denar vlaga nazaj v 
kmetijstvo.

ŠTUDIJA O POMEMBNOSTI 
ŽIVINOREJE

Kako pom em bna je živinoreja za  kmetijstvo v krški 
občini, kažejo tudi podatki iz študije inž. agr. Iva Bodor- 
ja, tehnologa za  živinorejo v krškem Agrokombinatu. 
Po podatkih iz te študije zn a ša  skupna vrednost živino
rejske proizvodnje preko 173 milijard starih dinarjev, 
v se  ostalo — krompir, pšen ica, ribez, jagode, kumar
ice, grozdje, jabolka in breskve — pa okoli 60  milijard

Od leve proti deenl: Jožica Menič, dipl. Inž. agr. Ivo Bodor In Martin Menič.
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Gramčev hlev. V njem vedno redijo par volov, ker brez njih ne bi mogli obdelati svojih hribovitih njiv.

ro vso d  je življenje

DIVJI 
PRAŠIČI, 
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IN VELIKO 
SAMOTE

Ustvarjalnost

PONOVNO
FOTO
GRAFSKO
SREDIŠČE

Novo m esto je sicer  priznano upravno in industrijsko 
sred išče  Dolenjske, le stežka pa bi našli v njem kaj tak
ega , kar bi ga  naredilo z a  kulturno sred išče  malo šir še 
g a  značaja. Nekateri slovenski kraji s o  si znali pridobiti 
tak sloves; prav daleč ni treba iti, dovolj je nekaj d ese t  
kilometrov ob Krki navzdol do Kostanjevice in njenih 
galerij, pa s e  lahko prepričamo o  tem.

V eseli tega  ne m orem o biti, odveč pa je tudi črnogle
dost. V Novem  m estu kljub vsem u le utripa nekaj d e 
lavnosti, ki bolj ali manj nekaj pomenijo v širšem  s lo 
vensk em  prostoru. Med njimi gotovo zasluži pozornost 
iejavnost novom eške Fotogalerije oziroma Foto-Kino

kluba, katerega člani in sodelavci s o  znali v dolenjsko 
metropolo pritegniti ne sam o redne razstave dom ačih  
in tujih fotografskih ustvarjalcev, m arveč tudi republiš
ko delovno srečanje fotografov, ki g a  poznam o pod 
nazivom Fotografska delavnica.

Prva je bila v Novem  m estu ž e  lansko jesen . Dejstvo, 
da jo je od v seh  m est dobilo prav Novo m esto, je dovolj 
zgovorno. N aš kraj s e  je s  svojo fotografsko dejavnost
jo toliko uveljavil, da so  mu zaupali organizacijo prve 
fotografske delavnice. Pravzaprav ni pošteno pisati kar 
o Novem  mestu v celoti, saj za  živahno fotografsko d e 
javnostjo stoji predvsem  p ešč ica  zagretih posam ez
nikov, ki jim pri organiziranju fotografske delavnice  
priskočijo na pom oč razumevajoči novom eški ZKO in 
ZOTK ter nekaj organizacij združenega dela (Tiskar
na, novom eška enota Ljubljanske banke, Novoles, 
Krka, Iskra). Levji d e lež  pa se v e d a  nosi Fotogalerija 
pod vodstvom  Bojana Radoviča. S  svojo redno raz
stavno dejavnostjo predstavlja d an es edini razstavni 
prostor v Sloveniji, kjer teče  neprekinjeno predstavl
janje fotografskih ustvarjalcev, dom ačih in tujih, predv
sem  pa tistih, katerih kvaliteta ni več  vprašljiva in je 
priznana v širšem  jugoslovanskem  ali c e lo  m ednarod
nem  prostoru. Fotografska delavnica je v nekem  po
gledu potrditev in priznanje uspešnosti kluba in 
Fotogalerije.

»Lanska fotografska delavnica je lepo uspela in im
e la  dober odziv,« pravi Bojan Radovič. »Pri organizi
ranju prve pa sm o dobili tudi nekaj izkušenj, kako bolje 
speljati drugo srečanje. Izkazalo s e  je, da je najbolje, 
ako srečanje posvetim o eni sam i temi, da s e  razgovori 
ne izgubljajo v iskanju osnovnih definicij in ne skrenejo 
na preveč različnih poti. Tokrat bom o imeli kot tem o av
toportret v fotografiji. Predavali bodo priznani strokovn
jaki, sodelovali pa bodo tudi fotografi, ki bodo osvetlili 
praktične plati problematike. Med predavatelji so  Luc 
M enaše, S ava  Stepanov, C ene Avguštin in Stane Ber
nik, od fotografov pa om enim o Aljančiča, Kerblerja, Ko- 
laso, D abaca in Viranta, posebej pa š e  Lada Jakša, ki 
bo predstavil svoj multimedijski projekt.«

V se tri dneve, to je od tega  petka do nedelje, ko bo 
delovala fotografska delavnica v prostorih hotela 
Metropol, bo potekala tudi živahna razstavna sejav- 
nost. V razstavnem  prostoru gostilne Pri slonu bo Bo
jan Radovič razstavil svojo fotografsko kolekcijo Tuniz
ija, v Fotogaleriji pa bodo ob prisotnosti avtorja odprli 
razstavo Diptihov šp an sk ega  fotografa Rafaela Ne- 
varre. Žal je predvidena razstava v spodnjih prostorih 
Dolenjske galerije odpadla. Lani s e  je Dolenjska galeri
ja vključila v dogajanja ob fotografski delavnici, letos pa 
je brez razumljivega pojasnila odpovedala načrtovano
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sodelovanje in tako pokazala nesprejemljivo nera
zum evanje za  nedvom no pom em bno dogajanje v No
vem  mestu.

Omeniti velja, da bo v času  fotografske delavnice  
izšla tudi tem atska številka revije O dsevi, ki bo p os
v ečen a  fotografiji.

Čeprav je po še le  dveh fotografskih delavnicah tež 
ko govoriti o tradiciji, pa organizatorji razmišljajo o  nji. 
Njihovi načrti so  ambiciozni, pestri in zasnovani daleč  
naprej. Zavedajo pa se , da bo treba nekje zvrtati po
treben denar. Razmišljajo o  m očnejšem  pokrovitelju, ki 
bi jim om ogočil pripravo rastrov za  bodočo monografi
jo, v katero bi zajeli utrip v seg a  fotografskega bogastva, 
ki s e  je in s e  bo v naslednjih letih pretočilo skozi novo
m eške razstavne prostore. S  takšnim prikazom bi se  
prav otipljivo potrdil središčni položaj N ovega m esta  
vsaj v eni kulturni dejavnosti. Sponzor pa bi gradivo 
lahko uporabil z a  kvaliteten koledar ali kaj podobnega.

»Ob tej priložnosti moram posebej opozoriti na neu
rejeni položaj Fotogalerije,« poudarja Bojan Radovič. 
»Zdajšnja dva prostora, večji razstavni in manjši, kjer 
imamo shranjeno gradivo in ostale reči, sta pač tisto 
najmanj, kar moramo imeti stalno na voljo, č e  naj še  
naprej u sp ešn o  vodimo razstavno dejavnost. Z izgubo 
m alega prostora bi bilo n a še  delovanje m očno  
ogroženo in otežkočeno. Upamo, da na to pri urejanju 
položaja Doma kulture ne bodo spregledali.«

Lahko pa s e  zatakne tudi pri bodočih fotografskih d e 
lavnicah. Tisti hip, ko bodo v program delavnic vključili 
tudi praktično delo, bo srečanje moralo prevzeti kakš
no drugo m esto. Novomeški Foto-kino klub pač ne 
premore dovolj in zadosti kvalitetne opreme. Priza
devnost in dom iselnost sta morda dovolj za  zagotavl
janje pogojev dela »teoretičnih« fotografskih delavnic, 
oprem e pa ne moreta narediti. Prej ali slej bo treba po
tipati tudi v to smer, č e  naj bi Novo m esto tudi v ustvar
jalnem pogledu nekaj pomenilo.

M. MARKELJ

Č edem  je odročen hribovski za se lek  na Gorjancih, 
k, ga  od v seh  strani obdajajo gozdovi. Komaj pet hiš 
ii na, vendar je poln življenja, saj sam o na eni kmetiji 
gospodarijo brez mladih. Dodaten dinar prinašajo k hi- 
š i zaposlen i družinski člani. To jim je olajšala cesta , ki 
s o jo dobili pred osmimi leti. Do takrat s o  iz doline lahko 
s am o pešačili ali s e  vozili z  volovsko in konjsko vprego.
Pacfn  iirv* !a finnnnirnln l/rni/M>nn «1/. K •— ;
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c elali so  jo vaščani, ki jo zdaj sam i vzdržujejo.

Kmetovanje je naporno, ker si na hribovitem svetu  
ne morejo pom agati s  stroji, razen tega  vedno manj 
žanjejo, kot sejejo. Največja nadloga s o  divji prašiči in 
ta m e sec  s e  na v se  načine trudijo, da bi obvarovali 
k oruzo.

»Njive imamo ograjene z žico,« je dejal Jože  Ko
vačič, »vendar to ni dovolj. V koruzi prižgem o zvečer  
v rtljivo luč na akumulator in š e  ogenj zakurimo v bližini. 
' 'sako noč privežem o na njive tudi pse, da z laježem  
c ganjajo vsiljivce.«

v/saka hiša ima najmanj po dva psa, navadno pa tudi 
več. K ovačičeva m am a skuha zanje vsak dan po d eset  
I trov žgan cev . Toda pred divjimi prašiči ce lo  psi niso  
varni. L ovskega p sa  iz so s e s k e  so  pred leti tako ogrizli, 
t a  ran ne bi preživel, č e  ga  ne bi odpeljali v veterinars- 
! o bolnišnico v Zagreb, 1<jer so  ga  š e  dolgo zdravili. 
Zgodilo s e  je, da so  privezanemu čuvaju na njivi prašiči 
pred nosom  pojedli v so  koruzo, ker so  natanko vedeli, 
c o  kod s e  lahko zaganja vanje na verigi. En sam  p es s e  
navadno ne počuti varnega, in č e  s e  utrga, zbeži dom 
ov. Tudi ljudje morajo biti previdni. Kovačič s e  spom in- 
j i, da  je eden  od v aščan ov  ujel m ladiča divje svinje in 
čeprav ga  je takoj spustil, je prihrumela nadenj mati in 
; redrznež ji je komaj ušel na kopič.

Kovačičevi obdelujejo štiri hektare zemlje. Nekaj njiv 
imajo na srečo  v dolini, da si pridelajo hrano za  prašiče, 
i edijo jih z a se  in za  prodajo. Vinograd imajo skoraj 
vest kilometrov daleč v Piroškem vrhu. V hlevu redijo 
par volov, na dvorišču pa stoji š e  traktor. V okolici dom a  
orjejo z volmi, spodaj v Krški vasi s  traktorjem.

Sin, ki je zaposlen  v Skopicah, pozimi s  traktorjem 
pluži c es to  in s e  z njim vozi tudi v službo. Mlada družina 
ima tri šolarje. Darko je v  tretjem letniku strojne teh
niške šo le  v Krškem in s e  z  m opedom  vozi devet ki
lometrov do Krške vasi, od tam naprej pa z avtobusom. 
Marjan obiskuje prvi letnik poklicne šo le  za  avtom eha
nike v Novem  mestu, kjer stanuje v internatu. Najmlaj
ša , Mateja, je š e  osnovnošolka, vsako jutro pešači do 
Izvira in tam počaka na šolski avtobus, s  katerim s e  
odpelje v Cerklje.

Mladi prebivalci Č edm a s o  zelo  navezani na rojstno 
vas. Devetnajstletna Sonja Gramc, ki je končala g o s 
tinsko šo lo  in je za p o slen a  v čateškem  motelu kot ku
harica, bi svoj dom ači kraj najbolj pogrešala č e z  po
letje. Dela je res veliko, pa v se e n o  je lepo. Ko bodo  
dokončali novo hišo, bo dom š e  privlačnejši, ker bodo  
imeli v e č  udobja. Sonjina sestra  je v gostinski šoli v 
Ljubljani in bo natakarica. Brata sta š e  mlajša. Toni o b 
iskuje šesti razred osn ovn e šole , Boris je š e  doma; star 
je komaj štiri leta in pol. Odkar imajo cesto , je pozimi 
laže šolarjem in zaposlenim , saj je vedno pravočasno  
splužena.

Prebivalci Č edm a s e  živijo večinom a iz gozda. Tudi 
pri Gram čevih dobijo največ denarja s  prodajo lesa. 
Imajo 17 hektarov zem lje z gozdom  vred. Nekaj njiv so  
opustili zaradi divjih prašičev, ker so  jim požrli preveč  
pridelka. C elo koruza v neposredni bližini h iše ni varna 
ored njimi, zato vsak v ečer  privežejo na njivo dva psa. 
Zraven je tudi stojišče z a  lovce, vendar takrat, ko čaka
jo, prašičev navadno ni blizu. Pridelek varujejo tudi ta

Prem og na Čedmu ni novost. Jože  Kovačič ve  
povedati, da so  ga  odkrili ž e  pred vojno. Pisali so  leto 
1928, ko s o  prišli v va s pravi rudarji. V hrib s o  izvrtali 
štirideset metrov dolg vodoraven rov in štiri metre 
globok jašek. Od takrat naprej G ram čeva njiva spre
minja površino. Premog, ki so  ga nakopali, so  pustili 
vaščanom  kot plačilo za  poti, un ičene v neurju. Rudarji 
so  pobrali šila in kopita in s e  niso v eč  vrnili. Najbrž so  
bile za loge  premajhne, da bi s e  povrnila kaka večja na
ložba. Razen tega  ni bilo c e s te  in prevoz z vprego bi bil 
predrag. Domačini s e  za  premog ne zanimajo, ker so  
obdani z  gozdovi in zato dobro preskrbljeni s  kurjavo. 
Zvedeli pa so , da bodo oktobra letos prišli tja gor g e o 
logi in da bodo delali poskusne vrtine. Nekateri mislijo, 
da bodo vrtali za  vodo, vendar bodo v seen o  lahko 
povedali, kakšno bogastvo skriva ta del gorjanskega  
sveta.

V as Č edem  je bila m ed zadnjo vojno hrvaška. Ljudje 
so  preživljali hude ča se , saj so  živeli na tromeji in g o s 
podarji so  s e  kar menjavali. Prihajali s o  ustaši, Italijani, 
Nem ci in partizani. Ljudje so  veliko pomagali partiza
nom, čeprav včasih sam i niso imeli kaj jesti. K ovačiče
vi s e  spominjajo, da so  jim Nem ci nekoč odpeljali v so  
živino, prašiča pa so  ustrelili kar na dvorišču. Ob koncu 
vojne so  imeli prazne hleve in svinjake, zato si dolgo  
niso opomogli. G ospodar je m ed vojno izgubil o sem -  
najstlenega brata, ko je z Ivanom Zorkom iz sosed nje  
Kam enice poskušal narediti prehod za  partizane pod 
bod ečo  žico. Naletela sta na mino in oba obležala  
mrtva. Mine so  zahtevale žrtve š e  po osvoboditvi. Jo
žetov nečak je bil takrat š e  šolar, komaj d ese t let star, 
ko je v gozdu odkril granato in s e  z  njo igral. Bil je ob  
oko in nogo, a  je ostal vsaj živ. Izučil s e  je za  finome- 
hanika in zdaj dela v Novem  mestu. Kovačič starejši pa 
je lani našel v gozdu 50 kilogramov težko protitankovs
ko mino in takoj poskrbel, da so  jo uničili. Za sina, ki 
dela v Skopicah, so  dom a tudi stalno v skrbeh, saj ima 
v obratu podjetja Kamnik vsak dan opravka z razstreli
vom. Toda nekdo od hiše mora biti zaposlen , drugače  
ne bi mogli napredovati in vsaj približno tako živeti kot v 
dolini. Imajo lepo hišo, v kateri so  pustili toliko žuljev, da  
je mladi ne želijo zapustiti, vsaj ne vsi.

J. TEPPEY

ko, da na žico, s  katero je ograjena koruza, zvečer prikl
jučijo električnega pastirja.

Gramčevi obdelujejo nekatere njive tudi s  traktor
jem, vendar ne bi mogli biti brez volov. Ajdo in koruzo 
meljejo dom a, p šen ico  za  belo moko pa vozijo v miha- 
lovški mlin. Razen lesa  prodajajo š e  grozdje, vino in aj
dovo moko, včasih pa so  za  prodajo delali tudi sir.

Pred leti so  si zgradili nov hlev, za  katerega pravijo 
so sed je , da stoji na premogu. Sonja je povedala, da so  
g a  takrat nakopali za  velik voz, ko so  delali temelje.

Sonja in Toni Gramc s  kosom  prem oga, na katerega so  na
leteli le tos med kopanjem vodovodnega jarka.

Nanj so  naleteli takoj pod vrhnjo plastjo zemlje. T udi le
tos so  ga  nekaj razkrili, ko so  napeljevali vodovod. Z 
bratom Tonijem sta  m e peljala do jarka za  hlevom  in 
takoj postregla z dokazi. Kosi rjavega prem oga še  
vedno ležijo tam. Prem og je bil sprva pom ešan z  zem l
jo, vendar g a je  m ed tem  d ež  ž e  spral. Ko s e  na soncu  
posuši, je odličen za  kurjavo. Sonjin stari o č e  g a je  up
orabljal za  kuhanje žganja in s e  je zelo  pohvalil z  njim. 
Ni mu bilo treba tako pogosto nalagati, ker je dolgo  
gorel.

Jo ž e  Kovačič: »Divji prašiči nam vsako leto znova pospravijo 
nekaj letine.«



Načrti

AJDOVSKI
GRADEC
POSTAJA
ARHEOLOŠKI
PARK

Ajdovski gradeč na Vranju pri Sevnici je ena od šte 
vilnih poznoanatičnih naselbin, ki s o  bile odkrite v zad
njem času. Gre za  naselbino iz 5. stoletja n a šeg a  štet
ja, ki je nastala okrog družine cerkva. V njej so  prebivali 
ljudje v nemirnem času  preseljevanja ljudstev, ko je bi
la mejna črta Ren—Donava op u ščen a  (v sevniškem  
primeru donavska) in ko je vojaška in politična organi
zacija propadla, cerkev, ki s e  je takrat razvijala, pa je 
edina ohranila povezovalno vlogo. Ajdovski gradeč je 
eden  najstarejših takih spom enikov, najdišč; odkrit je 
bil povsem  slučajno leta 1811, večja izkopavanja so  bi
la potem m ed leti 1901 do 1905, v zadnjem  ča su  pa od 
leta 1970 do lani. Arhoeloške raziskave je vodil Narod
ni muzej v Ljubljani, v začetku skupaj z  univerzo iz 
M uenchna. Večji del raziskav je potekal pod vodstvom  
dr. Petra Petruja, po njegovi smrti pa so  delo nadaljeva
li njegovi mlajši sodelavci. Med temi je Sevničanom  in 
strokovnjakom najbolj znan dr. Timotej Knific z  ljub
ljanske Filozofske fakultete.

»Odkriti so  trije sklopi izkopanin, in sicer najprej 
družina cerkva, vodni zbiralnik stanovanjske hiše  
ozirom a del obzidja s  stolpom. Odkrito pa je bilo, 
se v e d a  pod naselbino, »extra muros« tudi grobišče. Vsi 
ti objekti predstavljajo najbolje raziskano naselbino iz 
tega  č a sa  v Sloveniji. Podobna naselbina, tudi dobro 
raziskana, je Rifnik pri Šentjurju, en a  najvišje ležečih  
pa je Ajdna nad Potoki na Gorenjskem (1.048 metrov). 
Po načrtih iz leta 1974 naj bi na Ajdovskem gradcu  
uredili arheološki park, nekaj, kar bi bilo pristopno in z 
razlagalnimi tablami razumljivo vsakem u obiskovalcu, 
nekaj, kar bi s e  ujemalo s  kulturno dediščino in z  zelo  
zanimivim naravnim okoljem. Podrobnejše razlage pa 
naj bi obiskovalec dobil na sevniškem  gradu, kjer bi

Arheološki park, ki nastaja po zamislih iz člena 1974, 
naj bi pokazal predvsem  okolje, v katerem je ta n a se l
bina nastala. Zato naj bi bil v skladu z naravo v redko 
poseljenem  predelu sevnišk e občine. Ajdovski gradeč  
obdajajo manjši zaselki in vasi: na zahodu Žabjek, na 
vzhodu pa vinorodni Podvrh, Trnovec. Lepoto tega  
obm očja dopolnjujejo š e  Miški vrh in polja v vznožju 
naselbine na Vranju. Arheološki park, obdan z z e le 
njem, naj bi postal prijetna izletniška točka, kjer bi se  
obiskovalec naužil miru in lepega razgleda, hkrati pa bi 
spoznal življenje pred približno poldrugim tisočletjem. 
Nepremišljena posodobitev kmetij bi utegnila zasekati 
rane etnološkim posebnostim  domačij, zidanic, čeprav 
bi bilo za  obiskovalce Ajdovskega gradca dobro, č e  bi 
naleteli ne le na odprta vrata, ampak tudi kakšen bokal 
osvežilne kapljice. Korist bi bila obojestranska. In konč
no bi kazalo pripraviti veliko razstavo, kjer bi bili osred 
nji eksponat vodni zbiralnik in konzervirani deli lesa. 
»To je evropska, enciklopedična najdba. Kar si drugi 
domišljajo, je tukaj dejansko prestavljeno, stoji,« pravi 
Timotej Knific in pohvali veliko razumevanje Sevnice, 
posebno kulturne skupnosti, ki zagotavlja večino d e 
narja za  pozidavo (to vodi dr. Iva Curk z zavoda za  var
stvo naravne in kulturne dediščine). Sonja Petru, Eva 
Kocuvan in Polona Bitenc pa so  imena strokovnjakov, 
ki jih Sevničani tudi hvaležno omenjajo.

P. PERC

Prazgodovina

HALŠTATSKA 
KNEŽEVINA 
V NOVEM 
MESTU

Vsakokratno arheološko izkopvanje v Novem  mestu 
prinaša ne sam o nova spoznanja iz n a še  prazgodovi
ne, tem več tudi dragocene najdbe, ki bogatijo kulturno 
dediščino tega  kraja. Letos poleti sm o pri raziskovanju 
e n e  m estu prihalštatske gom ile na Kapiteljski njivi v 
Novem  n aša  ne sam o nova spoznanja iz m estu odkrili 
zelo  n a še  pom em bno najdbo: grob halštatskega kne
za, ki je živel na začetku starejše ž e lez n e  dobe na Do
lenjskem , pred približno 2.700 leti. Ker je bilo v Novem  
m estu doslej odkritih ž e  več  halštatskih knežjih grobov, 
si oqleim o č a s  in razm ere v starejši železn i dobi, ko so

živeli, vladali in poveljevali v naših krajih ti prazgodo
vinski aristokrati.

Starejša železn a  doba ali halštatsko obdobje, ki je 
pri nas trajalo m ed leti 750 in 300 pred našim štetjem, je 
na Dolenjskem  zapustilo izjemno bogato dediščino, ki 
je v evropskih strokovnih krogih ž e  dobrih sto let znana  
kot »dolenjska skupina« halštatske kulture. Dolenjska 
je bila ž e  v 8 . stoletju pred n. št. gosto  naseljena, kultivi
rana in bogata d eže la  sposobnih in ustvarjalnih ljudi. 
Takratni prebivalci Dolenjske s o  bili Iliri in njim sorodna 
plem ena, svoja značilna prebivališča so  si zgradili za  
m očno utrjenimi naselij na strateških višinah-gra- 
diščih, mrtve pa so  pokopavali z  oseb n o  opremo in po
grebnimi darovi vred v  velikih zemljenih gomilah. D e
setine prazgodovinskih gradišč in stotine halštatskih 
gomil na Dolenjskem  so  ostaline davnih naseljencev

n a še  ožje dom ovine. Od Litije do Vinice in od Molnika 
pred vrati Ljubljane do Velikih Malenc v Posavju so  še  
vidni dokazi njihovega ustvarjalnega dela. Že na z a č 
etku halštatskega obdobja, ob koncu 8 . stoletja pred n. 
št., je bila tedanja družba m očno razslojena in razde
ljena na v eč  socialnih »razredov«, kot .bi rekli v sod ob
nem  jeziku. To veliko socialno diferenciacijo razbere
mo iz pridatkov v grobovih halštatskih ljudi, ki odražajo 
družbeni položaj pokopanih o seb , podobno kot danes. 
Reprezentanti halštatske kulture in om ike so  bili pri
padniki vojaške aristokracije, ki bi jih do neke mere 
lahko primerjali s  srednjeveškimi plemiči. Razlike v 
materialni zapuščini pokopanih o seb  so  zelo  velike: od 
grobov brez vsakršnih pridatkov in oprem e do bogato 
opremljenih grobov aristokratov. Najbogatejši med 
njimi s o  bili nedvom no nosilci oblasti in vojaški povelj
niki. Te izjemno bogate grobove halštatskih odličnikov 
označujem o kot knežje grobove.

PRAZGODOVINSKI ARISTOKRATI
Z izrazom »knežji grob« poimenujemo zelo  bogato 

opremljene prazgodovinske grobove, za  katere do
m nevam o, da so  v njih bile pokopane o se b e  najvišjega 
družbenega slo |a  tedanjega časa: vladajoči oblastniki 
ali knezi. Za halštatski knežji grob so  značilne nasled 
nje sestavine: nadpovprečno bogata oprema, repre
zentativna garnitura orožja, razkošna noša, dragoceno  
pivsko posodje in pokop konja ali pa sam o priložena 
oprem a za  jezdnega konja. Med knežje grobove šte 
jem o tako m oške kot tudi žen sk e  grobove. Za m oške  
grobove je značilno orožje in jezdni konj, za  ženske  
grobove pa je značilno veliko nakita iz različnih m ate
rialov. Odlične o se b e  so  bile pokopane v lesen i krsti,

njihove grobne jam e so  večkrat obdali in pokrili s  
kamenjem.

Pridatki v knežjih grobovih s o  vedno številni in iz 
dragocenih materialov: bron, jantar, zlato, steklena pa
sta, redko srebro. Okrasne dele n o še  in nakit najdemo 
v grobu funkcionalno razporejene na telesu  tam, kjer 
so  ga  za  življenja nosili, orožje je položeno ob strani 
pokojnika, obredne p osod e s  hrano in pijačo pa so  p o
ložili k nogam  pokopane oseb e . Zaponke — fibule, 
okrasne igle, ogrlice, zapestn ice in nanožnice (te nosi
jo sam o ženske) ter kovinske garniture za  pas so  deli 
sv eča n e  n o še  odličnih o seb . K oborožitvi davnih kne
zov sodi: m eč ali bodalo, bronast prsni oklep, ščit, bro
nasta čelada, v eč  sulic, bojna sekira in nož. Meč, prsni 
oklep in čelada  s o  najbolj reprezentativna in vidna 
znam enja dostojanstva ali statusni simboli halštatskih

aristokratov na Dolenjskem. Čelade so bile narejene iz 
brona, dom ise lno oblikovane, večkra t okrašene z 
drobnim  ornam entom  in z m ogočno perjanico na te 
menu. V skladu z m odo in načinom  bo jevanja  se je 
oblika če lade v starejši že lezni dobi večkra t menjala. 
Najstare jša je  skledasta čelada, sledi ji sestavljena 
čelada, tej dvogrebenasta če lada in nazadnje če lada 
negovskega tipa.

P osod e  v grobovih halštatskih aristokratov so  pogo
sto izdelane iz bronaste pločevine: s  figurami okrašene  
in neokrašene vedrice-situle, narebrene ciste, trinožni 
in ročajasti kotlički ter bronaste skodelice. Med lonče
nimi posodam i, ki so  tudi za  današnji okus zelo  privlač
nih oblik, so  okrašene z geometrijskimi motivi, rdeče in 
črno pobarvane, je najti tudi uvoženo keramiko iz Apuli
je. V ženskih knežjih grobovih je obilica bronastega  
nakita, zelo  dolge ogrlice iz stotin jantarnih in razno
barvnih steklenih jagod ter nakit, izdelan iz tanke zlate 
pločevine in s finim okrasjem. Zlat nakit s e  najde sam o  
v ženskih grobovih. J ezd nega  konja so  v m oškem  gro
bu pokopali bodisi c e leg a  ali pa so  v grob položili sam o  
glavo ubitega konja. Opremo za konja: oglavje in uzdo, 
so  mrtvemu jezdecu položili ob strani.

PET HALŠTATSKIH KNEZOV
Doslej je bilo v Novem  mestu odkritih ž e  pet takih 

halštatskih grobov, ki jih prištevamo med knežje. Prvi 
knežji grob v Novem mestu je odkril dr. Valter Šmid že  
pred osem desetim i leti. O najdbi je zapisano takole: 
»Spomladi leta 1905 je dal ciganom  kmet Peter Male
nšek iz Kandije pri Novem  mestu od kamenja otrebiti 
nekoliko vzvišeno m esto na svoji, d ese t minut iz N ove
ga m esta oddaljeni njivi, na katero je plug pri oranju

vedno zadeval. Ko so  že  skoraj odstranili precej pravil
no naložen kup kamenja, so  naleteli delavci na brona
ste  predm ete in ž e lezn e  sulice. O gled najdišča je potr
dil, da imamo pred sabo z oranjem ž e  m očno znižano 
gomilo, ki je bila v naslednji jesen i popolnom a odkrita.« 
V gomili so  našli grob m oža z bojno opremo, bronasto 
situlo in narebreno cisto, okostje konja in lepo okraše
no bronasto oglavje za  konja.

Naslednji halštatski knežji grob so  odkrili po naključ
ju pri ravnanju zem ljišča za  ureditev športnega stadio
na na severni strani današnje Kristanove c e s te  v Kan- 
diji leta 1939. V grobu so  našli znameniti prsni oklep iz 
bronaste pločevine, okovje za  ščit, dele čelade, konj
sko uzdo in v eč  lončenih posod. Najdbe je rešil pred 
uničenjem in shranil za  novom eško muzejsko zbirko 
prof. Janko Jarc. Tretji grob ilirskega velikaša so  odkrili

dve leti kasneje, poleti 1941, ko so  ponovno širili in rav
nali stadion v Kandiji; takrat so  našli v gomili s  knežjim 
oklepom nove bogate najdbe iz drugega groba, med 
njimi š e  vedno edinstveni bronasti trinožni kotliček, ki je 
služil kot daritvena posoda. Takratno izkopavanje je 
vodil dr. Rajko Ložar iz Ljubljane.

Leta 1968 sm o v Kandiji na nekdanjih Znančevih nji
vah odkrili najbogatejši knežji grob, kije poleg popolne  
bojne oprem e s  čelado vred vseboval tudi tri bronast" 
posode, veliko nakita, lončene posode in konjsko 
opremo. To je bil grob zadnjega halštatskega kneza v 
Novem  mestu, ki so  ga  pokopali skupaj z  jezdnim ko
njem v 4. stoletju pred n. št. Z njim s e  je končala dolga 
vrsta prazgodovinskih knezov, ki so  vladali v Novem  
m estu v stoletjih pred našim štetjem.

Letos avgusta pa sm o pri raziskovanju velike gomile 
na Kapiteljski njivi odkrili najstarejši knežji grob na no
vom eškem  področju, ki je tudi med najstarejšimi halš- 
tatskimi odličniki v Sloveniji. T ega m oža, ki so  ga  poko
pali ob koncu 8 . stoletja pred n. št., so  položili k 
večnem u počitku v polni bojni opremi, ki jo sestavljajo: 
bronasta čelad a  sk ledastega tipa, bronasta sekira, za 
krivljen kratek m eč-m ahaira (podoben je turškemu ja- 
taganu), dve železni sulici in okovje za  ščit. V grob so  
mu položili š e  oprem o za jezdnega konja, dve izredno 
dolgi bronasti igli (za spenjanje obleke in kot okras), 
bronast prstan in tri lončene posode. Zaradi pom em b
nosti in dragocenosti bodo najdbe iz tega  groba restav
rirali v slovitih delavnicah Centralnega muzeja v 
Mainzu.

V eč kot tri tisoč let je minilo, odkar so  pokopali kneza  
z zakrivljenim m ečem  na Kapiteljski njivi in o n ega  s  s i
tulami v Kandiji. V m es pa je bila vrsta vladajočih aristo

kratov, ki so  načelovali novom eški kneževini s  s e 
dežem  na utrjenem Marofu. Letošnje arheološko 
odkritje je spet pokazalo, da je bilo Novo m esto v stare
jši železni dobi, od 8 . do  4. stoletja pred n. št., važno  
središče halštatske kulture na Dolenjskem, se d e ž  halš
tatskih knezov, ki so  vladali v novom eški kotlini in na 
njenem obrobju. Njihovi najbližji aristokratski sosed i 
so  prebivali in gospodovali na Vinjem vrhu, v Brezju pri 
Trebelnem in na Cvingarju nad Dolenjskimi Toplicami. 
Temelji njihovega gospodarskega blagostanja in po
sredno politične moči so  bili: pridobivanje železa , izde
lovanje že lezn eg a  orožja in orodja, bronastega nakita 
in steklenih jagod, zelo  verjetno pa tudi živinoreja, v  
grobovih odkrite lončene p osode pa izpričujejo odlično 
znanje in oblikovanje tedanjih lončarjev.

TONE KNEZ
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Pogled na odkopani knežji grob na Kapiteljski njivi Detail knežjega groba z lobanjo, čelado In mečem. Zakrivljen bronast meč — mahalra iz knežjega groba.

pripravili razstavo v seh  izkopanih predmetov z načrti, 
dokumentacijo ter zgodovinskim in arheološkim po
gledom  na naselbino. Zdaj sta odkriti dve tretjini nasel
bine, letos pa sm o s e  lotili pozidave odkritih objektov. 
Mislim, da bomo letos ta dela večidel končali. Če nam  
bodo v se  stvari naklonjene, bi potem opravili š e  m a
njše raziskave med posam eznim i objekti, da bi s e  ved 
nost o  naselbini stalno večala, ne pa da bi spom enik  
ponovno preraslo trnje, podrast, tako kot je bilo pred le
ti,« strne razmišljanje dr. Knific.

Če so  bile v začetku, 1970, in 1971. leta pa š e  kasne
je, p resenečenje  ne ena, ampak kar tri cerkve — zato 
jih imenujejo kar družina cerkva — s  krstilnico, je bil v 
drugi fazi presenečenje vodni zDiralnik. T aje  bil izred
no velik, saj je držal kar 120.000 litrov vode. Ko so  ga  
odkrili, je bil do polovice napolnjen z vodo in v njej so  se  
ohranili les od konstrukcije, vretenca, škripčevja, le s e 
ni deli, skodele strehe, vedrice in tramovi. V se to je bilo 
delom a ožgano, propadlo, a  s e  je toliko ohranilo, da je 
bilo povsem  spoznavno. V tretji fazi pa je bil za  arhe
ologe zanimiv nekakšen življenjski utrip vsake hiše  
posebej. To so  predvsem  stanovanjske hiše. O stano
vanjih nasploh pa govore žrmlje, ročni kamniti mlin in 
določen del posodja za  gospodinjske potrebe.

»Tako je na primer ob sami cerkvi največja hiša — 
dr. Petru jo je imenoval episkopij — imela tri prostore in

v njej so  bile najlepše najdbe: Luna — utež, bronasti 
pladenj, srebrna igla in posodje, ki je redko, prišlo naj bi 
tja iz langobardske Panonije. Pri tej hiši je imel človek  
občutek, da gre za  razkošno predstavniško hišo, in to 
š e  predan sm o pri izkopu okolice našli krasno zaponko  
v obliki križa. T a zaponka priča, da je v hiši bival dosto
janstvenik, saj je zelo  redka. Podobno so  našli š e  na 
dveh mestih, in sicer v Siscii (Sisku) in Kninu, kjer sta 
bili pomembni središči tega  časa . Stavbe spodaj, ki so  
jih odkopali m ed letom 1901 in 1905 in kjer so  odkrili tri 
tehtnice in kup druge oprem e, so  označili kot zakladno  
najdbo. Kasneje s e  je izkazalo, da je v se  to inventar 
neke hiše, kjer so  s e  na veliko ukvarjali s  tehtanjem. 
Čemu je to tehtanje služilo, je vprašanje. Lahko so  po
birali dajatve — konec koncev gre za  cerkveno sre
d išče  daleč naokrog — lahko so  trgovali.

Nižje spodaj, na vzhodnem  bregu, pa je sodelavka  
Jana Horvatova izkopala zanimivo hišo, v kateri je 
našla veliko obrtniškega orodja. V naselbini sm o veli
kokrat našli rožene glavnike. V tej hiši sm o odkrili tudi 
jelenji rog, iz kakršnih so  izdelovali take glavnike. Pre
den pa rečem o, da gre za  hišo, v kateri je stanoval 
glavnikar, bo treba š e  kaj raziskati. Bilo je š e  ogromno 
drugega orodja. B esed o  ogromno je treba jemati z  ar
heološkimi merili: ogromno je, č e  im aš d ese t kosov te 
g a  orodja, in toliko g a je  bilo v tej hiši,« pripoveduje do
cent Knific.



Kondicija

TELOVADNICE 
DELAVCEM

Skupna kondicija je vedno pogostejše g eslo  v a m e
riških revijah, ki ljudi poučujejo o koristnosti gibalne d e 
javnosti za  sp lošno  zdravje in večjo storilnost pri delu. 
G eslo  meri na podjetja, ki v sem  svojim delavcem  nudi
jo brezplačno m ožnost za  vadbo v lastnih objektih, 
namenjenih aktivnemu oddihu m ed delovnim časom .

Industrijski velikani, kakršni so  General Electric 
(16.000 zaposlenih), T exas Instruments (20.000) in 
glavni štab C oca-C ole na svetu v Atlanti (3000), ponu
jajo svojim uslužbencem  telovadnice z  napravami za  
vadbo aerobne vzdržljivosti, s  prostori za  vadbo moči, 
igrišča za  igre z žogo  in zdravstvena središča. S ev ed a  
ne gre brez osnovnega: slačilnic in prh.

Tako razvajanje uslužbencev upravičujejo z dogna-
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je novačijo in usposabljajo osebje . Kaj je torej z  z a d e 
vo, ki, kot je ž e  običajno, iz Amerike sili tudi v Evropo?

David H ughes, upravnik športne dvorane, ki jo nje
govo podjetje Orion Sports S erv ices vodi za  Rank Xe- 
rox v Londonu, sicer  pravi, da š e  ne. Rank Xerox velja 
za vzornega delodajalca, ker svojim uslužbencem  nu
di več  kot večina drugih družb. Nič kolikokrat jih o b išče 
jo predstavniki drugih podjetij in si ogledujejo telovad
nico in ob njej zgrajeno zdravstveno in fizioterapevtsko 
sred išče. »Pridejo in v še č  jim je, kar vidijo, potem pa ne  
storijo ničesar,« pravi H ughes, »zato, ker so  stroški ta
kojšnji, koristi pa še le  v prihodnosti.«

Telovadnico Rank Xeroxa je pred 13 leti zasnoval 
avtor knjige Super Fit for B u sin ess Gerry Rickards 
skupaj z  enim od Xeroxovih direktorjev Grahamom  
Pricom. Najprej je bila dvorana odprta le za  ožji krog 
uprave kot sredstvo za  lajšanje stresa  in vadbeni pro
stor, ki so  ga  lahko izkoriščali kadarkoli med svojim  
napetim delovnim dnevom. Pred petimi leti so  objekt 
odprli v sem  uslužbencem  in zdaj jih od 550 redno vadi 
kar 400. David vsak dan nadzira okrog 100 treningov in 
vsak uporabnik ima lasten vadbeni program izdelan 
gled e  na zdravstveno stanje in kondicijsko pripravlje
nost, kar oboje ugotavlja Xeroxov zdravnik. Osebni 
programi vadbe s e  ravnajo po običajnem  vzorcu ogre
vanja, razgibavanja sklepov in raztezanja m išic in 
aerobne vadbe, kot sta tek po tekoči preprogi ali v e s la 
nje. Zadnji del, krožno vadbo na posebni napravi, tre- 
nažerju, sklenejo z  iztekanjem. V bližnjem parku p ogo
sto  tečejo  po 5 km dolgi progi, š e  posebej, ko s e  bliža 
tekmovanje med podjetji.

David H ughes ima poleg tega, da je fizioterapevt, tu
di diplomo iz športne znanosti. Prepričan je, da športni 
kompleks, kakršen je Xeroxov, potrebuje polno zapo
sle n e g a  direktorja. N eg re  le za  varnost ljudi pri tem, ko 
uporabljajo oprem o, ki je n iso  vajeni, ali za  to, da re
kreativcem preprečijo, da bi prezgodaj poskušali do
seč i preveč. S e b e  vidi tudi v vlogi spodbujevalca. 
»Večina ljudi potrebuje pom oč, zlasti na začetku. Tiste, 
ki ž e  redno vadijo, od č a sa  do č a sa  merimo in sprem 
ljamo njihov napredek. Ko ljudje na primer vidijo, da s e  
jim znižuje krvni pritisk, spoznajo koristnost svojega

Prvaki

TEK NI NAJ
POMEMBNEJŠA 
STVAR NA SVETU

Sprem enjeno sta lišče. Cel svet lahko obrne na gla
vo, poseb no  atletu. Š e  zlasti sprinterju ali tekaču č ez  
ovire, ki sam ozaupanje potrebuje prav tako kot bliskov
it start in eksplozivno hitrost.

Greg Foster, svetovni prvak v teku na 110 m z ovi
rami, ve, da mu je sprem enjeni odnos do svoje disci
pline pomagal osvojiti š e  en naslov najboljšega na sv e 
tu. In kako je spremenil svoje sta lišče?  Tako, da tek 
zanj ni več  najpom em bnejša stvar na svetu!

»Včasih sem  zm agovanje poudarjal nad vsem . Kad
ar nisem  zm agal, sem  to težko prenašal, š e  težje pa so  
moje slabo razpoloženje prenašali moji najbližji,« pravi 
29-letni diplomant z  znam enite kaliforniske univerze v 
Los A ngelesu. “Nihče ni rad poražen, jaz pa, tako s e  
zdi, š e  najmanj. Toda zdaj si mislim: Kaj pa s  porazom  
sploh lahko izgubim? Ddvolj sem  izgubil in v se  drugo 
j e ... no, nepomembno.«

Najbolj pretresljivo izgubo je doživel poleti 1985, ko 
je avtomobilska n esreča  v njegovi rojstni državi Illinois 
vzela  življenje njegovi materi, teti, nečakinji, nečaku in 
najboljšemu prijatelju. Foster takrat ni tekmoval do 
konca poletja, a je bil na koncu š e  vedno drugi na s v e 
tovni lestvici. Lani mu je tik pred prvenstvom ZDA umrl 
ctari o če , toda nastopil je in zm agal. Zmagal je tudi na 
Igrah dobre volje v Moskvi in si je v stem  spet pridobil 
naslov najboljšega tekača na svetu na moških visokih 
ovirah.

»Ob izgubi zam e tako pomembnih ljudi sem  s e  n en 
adom a zavedel, da je v življenju veliko važnejših stvari, 
kot je zm agovanje v teku. Tek z  ovirami mi š e  vedno  
pomeni zelo  veliko, dovolj, da vsak dan treniram in na 
iekmi stremim k najboljšemu m ožnem u dosežku. Toda 
v celotnem  spletu m ojega življenja ni absolutno  
najpomembnejši.«

»Greg Foster, ki je leta 1983 osvojil naslov svetov
nega  prvaka, s e  od rim skega razlikuje v tem, da je 
njegov pogled na življenje m nogo širši. Zato sem  tudi 
nasploh veliko bolj sproščen. Potrpežljivejši sem , kot 
sem  bil prej. Prepričal sem  se , da s e , ne g led e  na izid 
katerekoli situacije, nima sm isla vznemirjati, kajti to je 
pač ne bo sprem enilo. To mišljenje mi je vcepila  
nesreča.«

Foster s e  zaveda, da lahko vpliva le na tisto, v kar je 
dejavno vpleten on sam . Vzem im o dva primera: s v e 
tovne rekorde in svetovnega  rekorderja Renalda  
Nehem iaha.

početja in ostanejo pri nas. Osip je majhen — znaša  
manj kot 1 odstotek.«

Medtem, ko tajnice in uradniki običajno prihajajo ob 
točno določenem  ča su  — v ča su  kosila — direktorje 
spodbujam o, da prihajajo kadarkoli in zlasti, ko doživ
ljajo psih ične obremenitve. David pri merjenju krvnega 
pritiska spoznava, kako koristna je za  sprostitev te le s
na dejavnost. »Po desetih  minutah teka s e  tlak ž e  pri
bliža normalnemu. B olečine v tilniku in hrbtu pestijo 90 
odstotkov obiskovalcev fizioterapevtske sob e, ki je 
okrašena z  ilustracijami č lovekove anatomije in razla
gami fiziologije č lo v ešk eg a  organizma. Pri Xeroxu so  
očitno prepričani o koristnosti dobre kondicije vseh  
svojih uslužbencev. Davidovo poročilo delodajalcu 
govori o  5-odstotnem  zvišanju storilnosti, 20-odstot- 
nem zmanjšanju odsotnosti z dela, o večji stalnosti 
osebja, o boljših povezavah z  industrijo, manjših stroš
kih za  zdravstveno nego, večjem  delovnem  poletu in 
redkejših nesrečah . U službenci s e  po vadbi počutijo 
bolje, so  bolj zdravi in telesno dobro pripravljeni, bolj pa 
s e  tudi družijo s  sodelavci z drugih ravni in iz oddelkov, 
s  katerimi sicer  ne bi nikoli prišli v stik. V sako dopoldne 
pride v telovadnico zdravnik, vendar g a  zato, ker je v 
športni opremi, ljudje niti ne opazijo.

Xeroxovo športno dvorano imajo za  zdravstveno, ne 
za  rekreacijsko ustanovo. Njeno upravičenost potrjuje
jo dejstva, kot je 27  milijonov izgubljenih delovnih dni 
na leto v VB zaradi bolezni srca. V preteklih osmih letih, 
pravi Xeroxov zdravnik, je imel le en  njihov uslužbenec  
srčni napad. Pomembni so  tudi prihranki: 40-letni di
rektor, ki na leto zasluži 2 0000  funtov, bi do svojega  65. 
leta (če  bi s e  moral zaradi s lab ega  zdravja upokojiti pri 
400-ihi »stal« ?5Q.0C0 fjJntov. Toliko ookoinine bi dobil

v 25  letih. Pri tem pa je neizmerljiva izguba človeka kot 
strokovne moči!

Čisto konkreten primer uspešnosti X eroxovega pro
grama je 38-letni direktor, ki mu je v osm ih tednih u sp e
lo svoj zvišani krvni tlak 1 5 0 /1 1 0  znižati na 124/84 . Ko 
s e  bo Xerox preselil v nove prostore, bo tam delavce že  
čakala tudi povsem  nova telovadnica — bolje rečeno  
dvorana — za  1 0 0 0  ljudi.

Svojim uslužbencem  nudi skupni program športne 
vadbe tudi osovražen a  tovarna jedrskih goriv British 
Nuclear F uels v Springfieldu. Lani je bila BNF poten
cialni pokrovitelj britanskega m ladega atletskega  
m oštva, a  so  jo zadnji trenutek zavrnili. Nič nenavad
nega  ni, da BNF vneto skrbi za  zdravje svojih delavcev. 
Glavni direktor tovarniške m edicinske službe dr. Robin 
Goodfelfovv priznava, da s  pregledovanjem  in merje
njem svojih uslužbencev pretiravajo. »Toda 99 odstot
kov naših ljudi je zdravih. Pregledovanje ni obvezno, 
vendar sta  s e  mu izognila le dva od 4800  zaposlenih.«

BNF svoje ljudi spodbuja, naj s e  začnejo  ukvarjati s  
športom in rekreacijo, toda v prostem ča su  in v objek
tih, ki niso njihovi, to pa zato, ker je Springfield osam lje
na lokacija m ed Blackpoolom in Prestonom. »Večina 
delavcev  živi kilometre daleč, zato s e  ob večerih ne 
morejo zbirati,« pravi dr. Goodfellovv. Dve vrsti usluž
ben cev  pa imata na voljo napravo za  razvijanje moči in 
krožno vadbo ter fizioterapevtske storitve. To so  pri
pravniki in tovarniška gasilska brigada. Gasilci morajo 
biti te lesn o  dobro pripravljeni, ker to zahteva narava 
njihovega dela; v č a s , ko čakajo na akcije, je m oč v n e
sti kondicijsko vadbo. »Pripravniki pa so  v glavnem  16 
let stari fantje, ki s o  prišli naravnost iz šol, pravzaprav 
so  š e  vedno šolarji. P oskušam o jih spodbuditi, da bi se  
s  športom in rekreacijo ukvarjali tudi pri nas.«

D. Goodfellow je tudi zdravnik britanskega kolesar
sk eg a  moštva, zato dobro pozna športne poškodbe. 
Največ dela pri BNF ima po vsakoletnem  m edoddelč- 
nem  tekmovanju v teku na 350 0  m. »Po tistem treninga 
nevajeni .tekači' š e  dva tedna stokajo zaradi bolečin v 
mišicah nog.«

Ustanova, ki v tovarni vsako leto opravlja zdravstve
ne preglede, s e  imenuje AMI Lifestyle. AMI Lifestyle

m n

uvaja tudi ukrepe, ki niso le  medicinski. P osam ezn i
kom krojijo programe zaščitnih ukrepov, s  katerimi zbo- 
Ijšujejo zdravje. Ti ukrepi so  skrb za  prehranjevanje, 
vadba in kar precejšnje zm anjšanje porabe alkohola in 
tobaka. Direktor AMI Bruce D avies opozarja, da podat
ki Svetovne zdravstvene organizacije kažejo na to, da 
so  britanski delavci na vrhu lestvice tako imenovanih  
civilizacijskih bolezni, to je bolezni srca in pljučnega 
raka. V zadnjih 10 letih s e  je v ZDA smrtnost zaradi ko
ronarnih srčnih bolezni zm anjšala za  3 7  odstotkov. 
Tudi Avstralija, Kanada in Finska so  po odm evnih akci
jah za  pozitivnejši življenjski slog  na tej tabeli m očno  
zdrsnile navzdol.«

Te številke v svoji najnovejši bitki, ki s e  je za če la  15. 
aprila z  geslom  »Skrbite za  svoje srce«, uporablja tudi 
Svet za  zdravstveno vzgojo Velike Britanije. SZV je v 
skrbeh, ker prejšnji poskusi, da bi z zdravstvenovzgoj- 
nimi sporočili prebudili predvsem  ljudi z  dna družbe
noekonom ske lestvice, niso uspeli. Svet je prepričan, 
da je vloga industrije in trgovine pri vplivanju na delav
c e  in na družbo, ki ji služita, življenjskega pom ena. Zato 
nameravajo povabiti velike družbe, da bodo »podpi
sa le  pogodbo« in v skladu s  strategijo Sveta  podpirale 
njegov boj. SZV pa š e  ne v e  povsem , kako bi deloda
jalce spodbudili za  dejavnejšo vlogo, ne le za  lepljenje 
plakatov in pisanje g ese l. Priporočajo skrb za  zdravo 
prehrano v tovarniških restavracijah, v eč  površin, kjer 
je prepovedano kaditi, v eč  priložnosti za  ukvarjanje s  
športom in rekreacijo in v eč  preverjanja zdravstvene
ga stanja delavcev. Prem alo pa znajo prikazati pred
nosti v seg a  tega za  delodajalca. Č e želijo denar stiska
jočo industrijo prepričati, da bo v bitki za  nacionalno  
zdravje prispevala kaj več  kot le gesla , bo treba ubirati 
druge poti.

Glavnim direktorjem bi bilo pri upravnih odborih lažje 
uveljaviti investicijske načrte za  ,klube zdravja', č e  bi

taki klubi obetali tudi dobiček, č e  ne bi bili le .health cen - 
tres', zdravstveni centri, ampak tudi .profit centres' sre
d išča  dobička. Kot tako skuša Fern Covven prodati 
Kondicijsko izkušnjo (The F itness Experience), nov 
oddelek družbe, ki je lastnica petih klubov zdravja v 
Londonu in ki je prepričana, da je prišel č a s  za  klube 
zdravja v okviru podjetij in tovarn. Covvenova žena, kije 
doktorica fiziologije naporov, pravi: »Prazno staro 
zgradbo ali klet lahko sprem enim o v klub in ga  vodimo 
za  delodajalca, ki s e  mu bo naložba splačala.«.

Skrivnost pretvorbe takega kluba zdravja v dobičko
nosno ustanovo je v tem, da lastniki zbudijo zanimanje 
krajanov za  souporabo kluba. Ponuditi je treba dodat
ne storitve, na primer umetno son čenje  itd. Klub bi po
dnevi uporabljali predvsem  usluženci, ob večerih in ob  
koncih tedna pa š e  prebivalci tistega okoliša. Vpraša
nje delitve plačila bi lahko rešili v članjanjem ljudi v 
klub.

Govvenova s e  poseb no navdušuje za  telovadnico, 
nam enjeno sam o aerobni vadbi, brez prostora, kjer bi 
lahko dvigali uteži. Model takega kluba je Seym our  
Hall v osrednjem  Londonu. Klub je opremljen z raču
nalniško vodenimi tekočimi preprogami, napravami za  
kolesarjenje in veslanje, ima pa tudi majhno točilnico in 
restavracijo ter prostor za  sp roščen  počitek. »Ena od 
težav  pri delu z  velikimi družbami je v tem, da te želijo 
sodelovati le s  prav tako velikimi partnerji. Poleg tega  
so  nekateri klubi zdravja na zelo  slabem  glasu.«

Doktorica Covvenova je prepričana, da bi oprema 
športne dvorane, kakršno ima Seym our Hall, stala 
okrog 2 0 0 .0 0 0  funtov, toda č e  bi bila popolnom a raz
prodana, bi v enem  letu lahko vrnila ž e  polovico te 
voCIS.

Seym our Hall je v prvih 9 m esecih  delovanja nam e
njena 250 ljudem na dan. Velika prednost je v tem, da 
ne potrebuje osebja, ki bi nadzorovalo nevarno vadbo 
z utežmi. Stroški so  zato precej manjši. Kmalu bodo 
dobili novo, m očno izpopolnjeno oprem o proizvajalca 
N issen International: vsak posam eznik bo imel lastno 
.kreditno kartico', ki jo bo vložil v računalnik, ta pa bo 
g led e  na človekovo stanje treniranosti določil vadbeni 
program, število ponovitev posam eznih vaj, upor in 
podobno. Naprava za  veslanje je opremljena celo  z 
računalniško podobo drugega veslača , tako da človek  
lahko z njim tekmuje!

Telovadnice, individualni vadbeni programi, sprotno 
preverjanje zdravja in telesnih zmogljivosti s o  imenitna 
zam isel, toda večina manjših podjetij si takih stroškov 
ne bi m ogla nikoli privoščiti. Tu pa velja pomisliti na 
najcenejšo  in najnaravnejšo obliko vadbe: tek. Poskr
beti je treba le za  slačilnico in prho. Kako priti do teh? 
Morda takole:

•  Zaingrati je treba na prave strune. Č e ne bo prha 
služila tudi šefu, je malo možnosti, da jo boste dobili.

•  Iščite zaveznike. Poudarjajte prednost prhe tudi 
za  druge, recim o za  tiste, ki prisegajo na aerobni ples.

•  Poznati je treba dejstva. Oborožite s e  z  dokazi o 
gospodarnosti!

•  Ne posegajte po zvezdah . J e  kje kakšna primer
na, redko uporabljena shram ba ali dodatno stranišče, 
ki bi ju bilo m oč spremeniti v kopalnico?

•  Spoštujte hierarhijo. V večini uradov so  utrjene 
poti odločanja, vendar boste svojem u primeru m očno  
koristili, č e  boste našli tekača na visokem  položaju.

•  Svojo potezo morate časo v n o  pravilno uskladiti z 
razmerami. N apačen č a s  je, ko podjetje ravno razglasi 
svojo tretjo zaporedno četrtletno izgubo. Morda je naj
boljša priložnost, ko objavijo nove podatke o koristnosti 
vadbe za  zdravje, počutje in storilnost na delovnem  
mestu.

Čas, ko bodo vsi zaposleni skrbeli za  dobro telesno  
pripravljenost, bo prišel, ko podjetja, tovarne in druge 
organizacije nanjo ne bodo gledale v eč  kot na modno 
muho, ampak kot na družbeno potrebo.

J. PENCA

»Zdaj sem  brezskrben in sp roščen  in zavedam  se , 
da v teku z  ovirami š e  vedno zelo  uživam. Pa š e  nekaj 
m e žen e , da vztrajam: v seh  svojih ciljev š e  nisem  
uresničil. Največji je olimpijska zlata medalja (leta 
1984 mu jo je za  las odščipnil Roger Kingdom). Druga 
je svetovni rekord v teku na 1 1 0  m z ovirami 1 2 ,9 3  s."

“Sprem enil sem  s e  tudi v tem, da nikakor ne posku
šam  v eč  izsiliti, da bi tekel svetovni rekord. Poskušam  
pa s e  zanj vedno pripraviti. Č e bo prišlo do zares hitre
ga  teka, potem  bo m oč doseč i tudi rekord. Nič v eč  si 
pred tekm o ne dopovedujem: Tole bo pa rekord. V tem  
teku ga  bom pa dosegel.«

O vrnitvi Renalda N ehem iaha na oviraško bojišče  
(med prfesionalnimi igralci am eriškega nogom eta s ic 
er hitri, a  prenežno grajeni Nehem iah ni uspel) pravi: 
»O sebno m e njegov povratek ni prizadel. Mislim pa, da 
je Renaldo disciplini prinesel nekdanji blišč in pozor
nost, ki g a  je z  njegovim odhodom  izgubila. To me 
veseli. V sp op ad e z  njim bom še l čim mirnejši. Posku
šam  ce lo  ravnati, kot da N ehem iaha sploh ni, kajti 
dejstvo je, da zdaj nisva v eč  sam a. Tu so  Tonie Cam p
bell, Roger Kingdom, Keith Talley in tujci Mark McKoy 
in S tephane Caristan. Ne morem v e s  č a s  misliti sam o  
nanj. V vsakem  teku je pol ducata ovirašev, ki lahko 
tečejo  zelo  hitro, to pa pomeni, da z Nehem iahom  
lahko končava na drugem in tretjem ali pa morda na 
tretjem in četrtem mestu.«

Preden je letos spomladi N ehem iaha s  s teze  preg
nala poškodba — kostni izrastek na levi nogi, ki je 
povzročil tudi hudo vnetje njegove Ahilove kite — je 
Foster zm agal v obeh letošnjih dvoranskih tekmah. To 
je statistiko njunih srečanj sprem enilo v 28:7, a š e  ved 
no m očno v N ehem iahovo korist.

Fosterjevo spreminjanje iz napetega in o b s e d e n e g a . 
v sp roščen ega  in mirnega tekača je v e s  č a s  spremljal 
Bob K ersee, ki trenira žen sk o  m oštvo kalifornijske uni
verze v Los A ngelesu. On je Fosterju pom agal, da je 
postal oviraš svetovnega  razreda. Do leta 1985 ga  je 
treniral, od tedaj pa mu le svetuje, kajti Foster s e  trenira 
sam .

»Greg s e  je povsem  osredotočil n a se  in nato, da bo 
postal najboljši tekač č e z  visoke ovire na svetu. Doživ
el je ž e  marsikaj hudega, toda atletiko ima š e  vedno rad 
in odločil s e  je, da bo napredoval z  jekleno disciplino in 
da bo v se  opravil sam.«

»Pred kratkim s e  je zgodilo nekaj, s  čimer mi je potrdil 
to misel._Enkrat na teden s e  Jackie (Joyner-K ersee, 
Bobova žena), Greg in jaz dobimo, da bi s e  pogovorili. 
Jackie je nekaj pripravljala za  radio in je z G regom  odi
grala navidezni intervju. Vprašala g a  je nekaj o  N ehe- 
miahu in o  tem, kaj bi bilo, č e  bi spopad z  njim zgubil. 
Greg je odvrnil. Največje izgube svojega  življenja sem  
ž e  pretrpel. Porazi ga  ne vznemirjajo in n a se  ne pritis
ka v eč  z zahtevo po zm agovanju za  vsako ceno. V ča
sih pa je veliko tekov končal na tleh m ed polomljenimi 
ovirami.«

K ersee pravi: »Greg je pogosto  rinil z  glavo skozi zid, 
preveč je v se  poskušal dosegati s  silo. T oda spremenil 
ni le od n osa  do atletike, tudi m ehanika n jegovega teka 
s e  je izboljšala. Zdaj zm aguje brez nepotrebnega div
janja in pritiskanja na svoje skrajne sile.«

V Rimu je bilo to v eč  kot očitno. Mirno, čeprav  
povsem  skupaj z zasledovalci, je tekel do polovice 
razdalje, nato pa je v sp roščen em  in hitrem ritmu požel 
zm ago v zadnji tretjini proge.

K ersee pravi: »V človekovi naravi je, da želi nekaj 
dokazovati. Včasih p oskušaš preveč s  silo in čim silovi- 
teje p osku šaš, tem bolj ga  lomiš. Greg mora sam o sto
piti v startne bloke in s e  sprostiti. Naj s e  zgodi, kar se  
mora zgoditi.«

Foster svojih nekdanjih težav ne skriva. »V karkoli 
sem  s e  ž e  dal ujeti, ko sva  s e  z Nehem iahom  spopada
la š e  kot študenta — bilo je nenamerno. Zgodilo s e  je 
pač.«

R es s o  bili časi, ko je bilo več  kot jasno, da je Fosterja 
ujelo rivalstvo. Ze davnega leta 1979, ko je Renaldo 
zm agal na študentskem  prvenstvu ZDA in je Greg 
padel, si je slednji po teku pripel značko z napisom  ,Jaz 
sem  zm agovalec.' D anes pravi: »Tisto značko sem  
dobil od nečaka, ki je potem umrl v avtomobilski n e s 
reči. Ko sem  izgubil tek z ovirami, n isem  hotel več  n as
topiti, čeprav sem  s e  uvrstil tudi v finale teka na 2 0 0  m. 
Na ovirah nisem  uspel in na prvenstvu sem  bil prav 
zaradi njih. T oda moj mali nečak mi je dal značko in me 
prosil, naj tečem  in zm agam . To sem  tudi storil. In tisti 
gumb imam š e  danes.«

Kerseeju s e  zdi, da je Fosterjeva obnovljena m en
talna m oč eden  od dveh razlogov, d a je  ponovno prev
zel vodilno vlogo m ed tekači č ez  visoke ovire. O sredo
točenje na sa m eg a  se b e  in dejstvo, da s e  ne da ujeti v 
nič, kar ni neposredno povezano z ovirami, je zanj zelo  
pom em bno. Druga stvar je njegova tehnična popol
nost. Svoje č a s e  je Nehem iah govoril, da Foster o ovir
ah ne v e  skoraj nič, toda letos pozimi je njemu sam em u  
manjkalo ravno tisto, kar je vedno govoril, da manjka 
Gregu. Greg zdaj te č e  lepo, zravnano in z  visokimi bo
ki, na ovirah je v e s  ozek, medtem ko R enaldo na široko 
opleta z rokami in včasih  potrebuje več  kot le svojo 
progo. Greg je svojo disciplino naštudiral. Staro reklo 
,Kdor čaka, dočaka' s e  pri njem v celoti uresničuje. 
Potrpežljivost in trdo delo sta mu pom agala, da je ostal 
v športu, s e  vrnil na vrh in si na glavo spet posadil ovi
raško krono.«

S  K erseejem  sta  s e  potrudila, da s e  ne zapleta več v 
položaj, v kakršnem s e  je pogosto znašel, ko s e  je ujel 
v rivalstvo z  Nehem iahom . »Ko sta bila Foster in 
Nehem iah š e  na univerzi, so  ju novinarji naščuvali v 
strupena sovražnika. Ustvarili s o  podobi dobrega in 
sla b eg a  fanta. V se je bilo kot v filmih o  Divjem zahodu. 
V končnem  obračunu je eden  od ostrostrelcev moral 
nositi črn klobuk. To vlogo so  prisodili Fosterju.«

Letos je v sprem enjenem  odnosu G rega Fosterja 
nekaj značilnega. 2 e  od pomladi s e  pogosto pojavlja v 
beli kapi. Na S P  v Rimu je z njo prišel po zlato medaljo. 
»Moji tekaški nasprotniki so  s e  ž e  velikokrat obregnili 
obnjo. Pravijo, da bi jo moral vreči proč. Toda imam jo 
ž e  z elo  dolgo in bila je ž e  na marsikaterem zm agoval
nem  odru. Ko bi le bila tudi na vrhu olimpijskega,« si želi 
dvakratni svetovni prvak v teku na 1 1 0  m z ovirami 
Greg Foster.

J. PPNCA
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o PRVENCU 
LIDIJE GAČNIK

N ed a v n o  izšla  o sm a  knjiga 
zbirke ALEPH, ki j o  izdaja Knji
ž ev n a  m ladina Slovenije, ima 
n a slo v  M agdalena, avtorica pa je  
Lidija G ačnik  z  Mirne na D olen js
kem . To je  knjižni prvenec m lade  
pisateljice, s icer  po študijski izo 
brazbi profesorice  s lo v e n sk e g a  
in ru sk ega  jezika, ki s e  je prej kot 
s  prozo uveljavila s  poezijo, zato  
je nekoliko čudno, d a  ni da la  naj
prej natisniti p esn išk e  zbirke, vsaj 
v m an jšem  o b seg u . Literarne 
stvaritve je do zdaj priobčevala  v 
slovensk ih  revijah z a  književnost, 
kjer s o  bralci lahko prebirali tudi 
njene prep esn itve  iz ruske p o e 
zije (npr. p esm i Marine C veta- 
jeve). S e  p o seb ej naj om enim o, 
d a  s o  bile n jene  p esm i iz dijaških 
in študentovsk ih  let objavljene  
tudi v  Sam orastn iški b esed i in 
Dolenjskih razgledih, trebanjski 
in novom ešk i literarni publikaciji.
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m očnim  čustven im  in m iselnim  
nabojem  spregovorila  o  sv e tu  in 
vprašanjih, ki s o  jo pritegnila.

Liričnost pa ni zn ačiln a  sa m o  
z a  om enjen i »cikel«, m arveč kar 
z a  v e č in o  pripovedi ali pa  vsaj do  
n o v e le  Labodja carična. V tej 
noveli s e  lirski e lem en t um akne  
ep sk em u , pripovedni izpovedi. 
T o pa ni sa m o  »pravo« pisateljs
ko delo , prav ta n ovela  n a v s e 
zadnje pa tudi n e  s a m o ta , razkri
v a  izjem en pisateljičin dar, ki zn a  
krik, ki s e  prej izpoveduje, pripra
viti d o  tega , da pripoveduje. In to 
na im eniten način.

In zaključna m isel?  Lahko pri
te g n e m o  recen zen tu , ki pravi: 
»Pri G ačnikovi ljubezen in pora
janje n e  p reseg a ta  ča rn eg a  risa 
smrti — rodim o s e ,  d a  um rem o, 
živim o, d a  um rem o. To ni tragič
no dejstvo, je zgolj dejstvo, bi d e 
jal predstavnik m odernizm a, G a č- 
nikova pa ne. V tej knjigi ni 
nevtralne e k sisten ce . Bivanje je  
z a zn a m o v a n o  s  strastjo in ta 
strast je strast do smrti kot ed ine  
č loveku  š e  preosta le  tra n scen d 
e n c e , kot ed in e  poti onkraj«. 

Knjiga bralca nikakor n e  pusti 
iv n o d u “ravnodu šn ega .

I. ZORAN

M agd alen a  je torej prozno d e 
lo, zbirka dvanajstih pripovedi, ki 
jim daje  značilen  ton in barvo 
uvodni »cikel« pripovednih drob
c e v  s  skupnim  n aslovom  M ag
d a len a , M agdalena. T o s o  do  
skrajnosti m etaforizirane drobne  
pripovedi, n ek a k šn e  lirične čr
tice , skoraj pesm i v  prozi. Tako  
im en o v a n e  z g o d b e  v njih tako  
rekoč ni, vsaj n e  zunanje, p isatel
jičina pripoved n a m esto  te g a  iz
postavi in intenzivno doživi bit 
M agdalene. M agdalena je bib
lijska ž en sk a , ki pom eni z a  ž e n s 
ki sv e t  to, kar je  z a  m o šk e  sveti 
P avel. S e v e d a  velja P avel z a  
sp reobrnjenca , ki je  postal tako  
z e lo  drugačen , d a  si je c e lo  z a 
m enjal im e. M agdalen a  pa je  o s 
tala M agdalena, tudi potem , ko s e  
je o d p o v ed a la  svojem u razpu
šč e n e m u  te le su  in s e  vp isa la  
m ed sv etn ice . In čep rav  taista  
M agdalen a  ni izrecno  n a v ed en a  
kot junakinja ostalih zgodb , je 
vendarle  v se sk o z i čutiti njeno  
prisotnost. T o pa je tudi p o v sem  
naravno, saj je  M agdalena nav
se z a d n je  pisateljici rabila z a  m e
taforo, prek katere je  lahko š e  
bolj, kot bi sicer , intenzivno ter z

LJUBEZENSKI
TRIPTIH

Na knjižnem trgu je že  nekaj č a 
sa  knjižna novost znanega  slo 
v en sk ega  publicista, urednika, kri
tika in prevajalca Frančka Bohan- 
ca, s  katero s e  ta predstavnik 
starejše slovenske pisateljske g e 
neracije po v eč  kot treh desetletjih 
ponovno predstavlja javnosti kot 
pisatelj. N azadnje s e  je kot književ
ni ustvarjalec predstavil s  knjigo 
novel v družbi s  pisateljema Ko
vačičem  in Hiengom leta 1954.

Na predstavitvi svoje nove knji
ge, »ljubezenskega triptiha« Ilovica, 
ki je izšla pri Založbi Borec, je p isa
telj dejal, da si je vedno želel pisati 
leposlovje, a  mu poklic in druge na
loge tega  niso dopuščali. Tako s e  
je š e le  po upokojitvi lahko temelji
teje posvetil »uresničitvi svojega  
življenjskega cilja — postati s lo 
venski pripovednik«.

B ohančeva vrnitev v pisateljske 
vrste je zaznam ovana z dokaj z a 
pleteno zasnovanim  delom, kate
remu bi nekoliko težje našli pravo 
oznako, saj s e  preplet tre daljših 
proznih enot, lahko bi rekli daljših 
novel, kaže kot svojevrstna roma
neskna tvorba. Lok pripovedi je 
zasnovan kot pot skozi poglavitna 
življenjska obdobja in je najgloblje 
zaznam ovan z ljubeznijo kot oči
šču jočo  in ustvarjalno močjo. Vlo
go  rom anesknega junaka pa v sa 
kič nosi druga o seb a  pripovedi. 
Gre za  zap ise  doživetij treh ljudi, ki 
jih avtor z okvirnim zapisom  po
v e ž e  v celoto. Lahko bi rekli, da ima 
B ohančev roman nekakšnega ko
lektivnega junaka.

In čem u podnaslov »ljubezenski 
triptih«? V središču pripovedi je 
ljubezen. Avtor je splel v eč  ljube
zenskih motivov, »polnih zanosa, a 
tudi trpljenja v neusmiljenih živl
jenjskih mlinih«, kot je zapisal Rado

Bordon v spremni besed i na zavih
ku ščitnega  ovoja knjige. Ljubezen 
pa s e  kaze kot »ena izmed oblik 
ustvarjanja, ki zapuščajo črte v 
ilovnati zemlji«, č e  jo označim o z 
besedam i, kotjih je uporabil pisatelj 
sam  v svojem  vsekakor zanimivem  
in branja vrednem delu.

MiM

STARA
PESNITEV

Med najpom em bnejše sp om e
nike šp anske književnosti spada  
starodavna pesnitev o  srednjeveš
kem narodnem junaku Cidu, ki je 
nastala pod vplivom starejših fran
coskih »chansons d e  geste«  ali ju
naških epov, ki predstavljajo o s 
rednjo zvrst srednjeveške književ
nosti. Iz bogatega šp anskega  e p 
sk eg a  slovstva tistega č a sa  s e  je 
do današnjih dni ohranilo bolj malo, 
predvsem  odlomki in delci n e k d a n -. 
jih pesnitev. Junaška pesem  o Cidu 
pa je izjema, saj s e  je ohranila v c e 
loti, č e  odmislimo tiste tri manjkajo
č e  liste, e n eg a  z začetka in dva s  
sredine speva.

Kmalu po nastanku tega  ep a  — 
avtor pesnitve je ostal neznan — je 
Peter Abada zapisal celotno pe
sem  o Cidu, kot je bilo v navadi pri 
nekaterih pevcih in recitatorjih dol
gih epskih pripovedi, da so  bili kos 
zahtevnem u opravilu. In ta zap is iz 
leta 1307 je služil kot predloga za  
prvi natis, do katerega je prišlo leta 
1779. Tisti ča s, ko je Junaška p e
sem  o Cidu dočakala tiskarski 
stavek, je bila ž e  skoraj povsem  
pozabljena, kot so  š le  v pozabo  
številne druge srednjeveške pesm i 
in pesnitve. Toda z  nastopom  ro
mantike, ki je prinesla obnovljeno 
zanim anje za  stara izročila, s e  je 
pesnitev ponovno za če la  uveljavl
jati in po začetnih mlačnostih kaj 
kmalu postala znana v vsej Evropi. 
Cenili so  jo mnogi poznani ustvar
jalci in poznavalci, d an es pa v njej 
nihče v e č  ne vidi zgolj rimane kro
nike o  dogodkih, povezanih s  Ci- 
dom in njegovo družino, ter o  bojih 
z  Mavri v 11. stoletju na Španskem , 
marveč pravo umetnino.

Kot je znano, so  bile srednje
v ešk e  pesnitve polne čudežnega, 
fantastike in izmišljotin, Junaška 
pesem  o Cidu pa je presenetljivo 
na trdnih tleh. Dogodke, ki jih opis
uje, in tudi v se  njene osredne  
osebnosti je zgodovinopisje potrdi
lo kot resnične, čeprav je sev ed a

PISATELJICA O 
OČETU PISATELJU
V zadnjem času smo dobili kar nekaj 

zanimivih knjig, v katerih hčere slovenskih 
literatov z vec ali manj literarnega navdiha 
pišejo o svojih očetih. Sila spomina nam je 
prinesla spominska besedila Ernestine Je- 
lovškove, Prešernove hčere, o njenem slav-

aa izri-
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pri
pa so  

slovenska------------knjigi — --------------------------
. j a  izdali avtobiografski roman Nade 

Maticičeve Moja hoja z očetom. Knjiga je 
izšla v počastitev skorajšnje stoletnice 
rojstva pisatelja in publicista Ivana Matičiča, 
ki se je vpisal v slovensko književnost z 
vrsto zgodovinskih romanov in ljudskih 
povesti, prizaaeven, a manj poznan pa je bil 
tudi kot publicist.

Tudi Nada Matičič ni novo ime v povojni 
slovenski književnosti. Napisala je že več 
romanov, v katerih realistično prikazuje 
polpreteklo in sodobno življenje. Kot je 
pisateljica izjavila v pogovoru za Književne 
liste, je_s knjigo želela predstaviti očeta in 
njegov čas, kot ju je sama takrat in ju danes 
doživlja in razume, obenem pa je knjiga 
nastajala iz občutka dolžnosti, da mora kot 
pisateljica ob stoletnici očetovega rojstva 
napisati knjigo o njem. »Bil mi je vzor kot 
človek, kot samorastnik in neuklonljiv duh,« 
je zapisala v knjigi.

Kot spodbuda za pisanje in nastanek Moje 
hoje z očetom pa so ob vsem tem delovali se  
v mnogočem podobni odnosi na literarnem 
in družbenem prizorišču, ki oba po svoje 
zavezujejo. Pisateljica čuti odgovornost, da 
očeta predstavi javnosti v nekoliko polnejši 
in drugačni luči, kot pa so jo nanj usmerili 
dosedanji ocenjevalci Maticičeve literarne 
in miselne zapuščine, hkrati ko izrisuje 
nekatere poteze našega javnega in poljav- 
nega življenja, ki je vplivalo in še na različne 
načine spodbujevalno ali zaviralno vpliva na 
pisateljevo prisotnost, tiskanje njegovih 
knjig, njegov položaj, ugled in drugo glede 
na njegovo politično prepričanje in pomem
bne zveze.

V knjigi, ki ima tako značaj leposlovnega 
dela kot spominske proze — prevladuje pa 
literarnost — Nada Matičičeva brez dlake na

jeziku razgrinja ozadje očetove potisnjeno- 
sti na rob literarnega dogajanja, odpira nam 
svet njegove misli, njegov kritični odnos do 
nekaterih vprašanj, ki bi morda pred nekaj 
leti še imela značaj tabuja ali vsaj neza- 
željenosti, razgrinja družinsko okolje, kliče v 
spomin polpreteklost, oživlja osebnosti iz 
očetovega kroga. Ob izrisovanju dogodkov 
in časa ustvarja dialog z očetom, dialog, ki ni 
le »strogo dokumentarno prizadeven, mar
več skusa biti čimbolj literarno sproščen in 
domiseln, kramljajoč, a vseskozi resničen; 
torej strpen in izzivajoč, tu in tam resigniran 
in optimističen, kritičen, odsev trenutnih 
razpoloženj in časa, skozi katerega se  
razkriva očetovo bogato in dolgo življenje,« 
kot je pisateljica zapisala na zavihku knjige.

Pri pisanju se avtorica ni zanašala le na 
spomin, marveč je s  pridom uporabljala 
očetovo korespondenco, lastne zapiske po
govorov in druge vire. Tako naj bi roman stal 
na trdnih tleh dejstev. Gotovo bo pritegnil 
prenekaterega bralca, sprožil pa bo lahko 
tudi kakšen odziv, saj ne govori le o 
preteklost i.

M. MARKELJ

res, da je ustvarjalec dogodke in 
o se b e  nekoliko preoblikoval po 
svoje, ohranil pa je precejšnjo m e
ro realizma pri opisovanju dogod
kov in tudi pri izrisavanju junakovih 
notranjih vzgibov, ki ga  vodijo v d e 

janja, saj kljub povzemanju idealov 
viteštva in srednjeveškega kršč
anstva pokaže tudi na junakovo 
ljubezen do gmotnih dobrin, na kru
tost bojevnikov, spletkarstvo va
zalov, skratka na realne č loveške  
nravi.

Podlaga epa je zgodovinska. 
Pod imenom Cid (izhaja iz arabske 
b esed e  el Cid, ki pomeni gospodar

ja) opeva  junaška dejanja don Ro
driga Diaza de Vivar, ki je živel v 11. 
stoletju. V treh delih ep  opeva ju
nakov izgon, njegove spopade z 
Mavri, osvajanja in plenjenja, nato 
pa obdobje ponovne kraljeve mi
losti in m aščevanja nad obrekljivci.

Te temeljno delo španske knji
ževnosti sm o pred kratkim dobili 
tudi v slovenskem  prevodu. Za izid 
je poskrbela Cankarjeva založba, 
prevajalsko delo pa je opravil znani 
prevajalec iz šp anščine Niko Košir. 
Pri prevodu je upošteval mero in 
rimo izvirnika, ki je v tem pogledu  
dokaj svoboden, vendar je na n e
katerih mestih prevajalec dal pred
nost jasnosti besedila  pred obliko. 
Omeniti velja tudi, da s e  je za  lep 
zunanji videz in zanimivo opremo 
knjige posebej potrudil Cveto Jera
ša. Tako sm o dobili knjigo, po kateri 
bo rad se g e l tudi bibliofil, da o  ljubi
teljih starejše književnosti niti ne  
govorimo.

M. MARKELJ

EVNUH
Četudi le z eno novo knjigo na le

to, s e  je zbirka Iz antičnega sveta  
pri založbi Obzorja v  poltretjem d e 
setletju tolikanj razrastla, da bi ji po 
obsegu  stežka našli par na tistem  
koncu slovenske prevodne književ
nosti, kjer slednja črpa iz antike. Š e  
bolj pomenljiva je vsebinska plat

om enjene zbirke: om ejena ni zgot; 
na literaturo, ampak premore še  
dokaj filozofskih in zgodovinopis
nih del.

26. knjiga je spet literarna, Evnuh 
je namreč en a  od šestih  ohranjenih 
(in morebiti edinih) komedij Publija 
Terencija Afričana, z njo je ta rimski 
dramatik prvič dostopen sloven
skem u bralstvu, hkrati pa je delom a  
dopolnjen prikaz rimske komedije v 
zbirki Iz antičnega sveta, ki je do
slej ž e  prinesla dvoje del znam eni
tega  Plavta. Evanuha je poslovenil 
in s  sprem no b esed o  opremil dr. 
Kajetan Gantar.

Znano je, da rimska komedija iz
haja iz grške t.i. nove komedjje; 
Plavt in Terencij sta predelovalci Iz
virnike Menandra in njegovih s o 
dobnikov, dve komediji sta običaj
no združila v eno, kajpak z bistve
nimi vsebinskimi spremembami,

- V N U H
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N jene pesm i pojejo  o ljubezni, o nikoli 
izpetem  odnosu m ed  moškim in žensko. 
Pesm i poraja  stiska, p rep ad  m ed  resnič
nostjo in sanjami. Kot p rav i sam a, niso 
p lo d  dolgega ustvarjalnega napora, a m 
p ak  s e  porodijo v trenutku in največkrat 
jih  nenehni tok časa odnese s seboj. D o 
slej je  nam reč zapisala sam o kakšnih tri
d ese t p esm i in toliko je  tudi ohranjenih. 
Pesm ic za  otroke je  m orda p rav  toliko, 
kolikor jih je  doslej ustvarila kar m e d  p o 
ukom glasbe, p a  niti sam a ne ve.

»Do svojega ustvarjanja sem  zelo  kritič
na in zato  le redkokatero p esem  z a 
p išem , saj se m i vedno znova zdi, da m o
ja  dela  niso dovolj zrela. Pa tudi živim  
tako, za  trenutek, b i rekla. Ž e  tako in tako  
v življenju ne prenesem  klišejev, kalupov  
in pravil, ki m e utesnjujejo. Č e b i se p o d a 
la na p o t resne ustvarjalnosti, b i izgubila  
ta pristni stik z  življenjem ,« pripoveduje  
Stanka M acur, učiteljica g lasbe z osnov
ne šole A dam a Bohoriča v Brestanici.

D om a je  iz M aribora. Tam je  končala  
srednjo glasbeno šolo, pela  v akad em 
skem  pevskem  zboru, p lesala v folklorni 
skupini, bila solistka v narodnozabavnem  
ansam blu. R ada je  obiskovala operno  
hišo in tudi sam a si je  že le la  nekoč stopiti 
na odrske deske, a na ljubljanski g lasbe
ni akadem iji ji kljub laskavim ocenam

POROJENE V

njenega petja  le niso odprli vrat. Potem  
p a  je  za  m ožem  prišla v Brestanico, se 
zaposlila v osnovni šoli in tam poučuje  
glasbeni pouk že  10 let.

»Kar težko je  bilo priti iz M aribora v 
Brestanico. Ljudje so v manjših krajih 
drugačni, tu so drugačne navade. Toda 
vse skupaj m i je  že  zdavnaj priraslo k  sr
cu in sedaj ne b i šla n ikam or več. S icer  
p a  niti ni bilo dosti časa za  prem išljanje o 
teh razlikah. V šoli je  veliko dela, saj p o 
učujem  glasbo od  1. do 8. razreda, vodim 
tri pevske zbore, p a  še Brestaniški ženski 
oktet, ki ga sestavljajo moje kolegice. 
Zanim anje za  petje  tod okoli p a  je  veliko, 
zato  dobivam  veliko vabil, da b i vodila ta 
ali oni zbor, ja z  p a  n im am  ne časa ne 
energije, da bi ponudbe sprejela.«

Stanka je  že  več kot šest let tudi člani
ca  literarnega kluba Beno Zupančič , v 
zadnjem  času pa  prepeva z  brestaniškim  
narodnozabavnim  ansam blom  Jožeta  
Škoberneta. Z  njim  /e sodelovala na fe
stivalu narodnozabavrie g lasbe v Štever- 
janu, kjer so jo  k sodelovanju vabili tudi iz 
drugih ansam blov. Ena izm ed pesm i s 
kasete ansam bla Jožeta Škoberneta pa  
je  bila nekaj časa celo na prvem  mestu  
Lojtrice domačih.

»Vem , da se sliši čudno, toda m eni je  
všeč vsaka lepa glasba, ki seže  do srca.

Zato  je  tudi moj repertoar širok in m ed  
mojimi pesm im i, kjer vedno najprej n a 
stane glasba, niso sam o popevke, a m 
p ak  tudi šansoni in druge podobne p e s 
mi. Sploh im am  zelo  rada raznolikost.

Celo na šolskih proslavah ne vidim rada, 
da otroci kar naprej pojejo sam o pesem  
H ej brigade, pa kdaj pa kdaj sestavnim  
p esem  p osebej zanje. S icer p a  glasbo  
niti ni tako lahko poučevati. N e morem  
reči, da otroci nimajo radi glasbe, saj 
dom ala vsi pojejo v pevskem  zboru. Toda 
za č e ti s poukom  glasbe ob pol osmih z ju 
traj je  p a  včasih le p reveč naporno ,« is
kreno pove Stanka.

Pravi, da nima ambicij, čeprav  se je  
m ed drugim zelo uspešno predstavila  
tudi v eni izm ed TV oddaj Pod lipo, pa  tudi 
ne načrtov za  prihodnost. Kljub tem u pa  
je  pristala na to, da pripravi svoj večer v 
organizaciji literarnega kluba Beno Z u 
pančič. Z ap e la  bo nekaj svojih pesm i, 
predstavili se bodo vsi njeni štirje pevski 
zbori, zapela  in zaplesala  pa  bo tudi z  an 
sam blom  Jožeta Škoberneta. Vsi, ki so 
že  kdaj slišali Stanko M acur, pa  nestrpno  
čakajo na ta večer, s katerim  se  bo prvič  
predstavila oktobra na Senovgm.

J. S IM Č IČ

Publij Terencij 
Afrič*«

saj mnoge grške ideje in motivi niso 
bili sprejemljivi za rimsko okolje. 
Terencij (bil je afriški suženj, v Ri
mu osvobojen in sprejet v Scipio- 
nov krog, umrl je mlad) je za razttfco 
od Plavta ostajal bliže grških pred
log, šlo mu je za enotnost dogaja
nja, pazljivo je slikal značaje, ogibal 
se je grobosti, od burke je težil v 
resnobno komedijo: Za življenja ni 
imel uspeha, a je kmalu postal kla
sik, njegov vpliv pa je čutiti prek 
srednjega veka in renesanse1̂  
razsvetljenstva.

Komedija o mladeniču, ki se 
preobleče v evnuha in si tako utre 
pot v hišo ljubljenega dekleta, je ob 
glavnem motivu polna všečnih ko
mičnih prizorov, vsekakor pa izpetč- 
uje, kako tankočutno je Terencij 
znal izrisati značaje ljudi, ki niso nič 
božanski, ampak preprosti sleher
niki, v glavnem dobri. Že res, datu- 
di brez'slabosti in napak niša toda 
te so človeške In zato odpustljive,

’ : !**T'U D. R.
  ______________
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DELO JE  
VEDNO 
PRI TLEH

Slovenci smo majhen narod in narod bolj majhnih 
ljudi. Dvometrašev je med nami malo, zato pa nam, 
kljub temu da je nova, m oderna generacija nena
vadno hitro pognala v višine, še vedno ostane pri

roki koristen ljudski rek: »Delo je vedno pri tleh.« In 
nemalo samozavesti nam to vliva, dovolj, da se sa
m ozadovoljno ozrem o na naše skrbno obdelane  
zaplate zem lje in na naša prebivališča, zgrajena  
povečini z  lastnimi žulji in znojem, s popoldanskim  
in nočnim delom in z mnogimi odrekanji. Kadar pa 
trud na dom ačih dvoriščih le ni bil dovolj, smo po 
stari navadi vzeli v roke popotno culico in se 
podali v kraje, kjer je  rezina kruha debelejša. T a -  
ko nas je pot zanesla v bližnje in daljne dežele, 
od koder pa so se naši Janezi še kdaj vrnili, ali pa 
tudi ne, ker so po imenu postali Johni, pa Hanziji 
in Jacqui, ali bog vedi koliko je še različic tega  
im ena v vseh svetovnih jezikih. Ime se pač 
spremeni, srce je vedno isto, delovno roko pa tudi 
povsod cenijo.

Poldetu Dolinarju, drobnemu možakarju, ki 
pere avtobuse v mehanični delavnici v Bršljinu, 
bi človek na prvi pogled ne prisodil, d a je  pokukal 
kaj daleč iz Malkovca, kjer mu je  tekla mladost. 
V endar se je Poldetovo rom anje po svetu pričelo 
že pred šestinpetdesetimi leti, ko se je rodil v 
Ljubljani, potem p a  še je prek Malkovca, Novega  
mesta in S traže končalo v Rumanji vasi, kjer ima 
sedaj lepo hišo in od koder ga ne vleče nikamor 
več naprej. Pa še eno pom em bno rom anje smo 
pozabili omeniti. Dolgo potovanje v Avstralijo. 
Poldetov oče je imel v dveh zakonih štiri otroke, 
dva fanta in dve dekleti. Poldetov brat je odšel v 
Avstralijo, potem pa je pregovoril še Poldeta, naj 
poskusi z življenjem in delom v tej daljni in za  nas 
tako skrivnostni in tuji deželi.

Preteklost

KAMNI
NE
MELJEJO
ZLATNIKOV

Po dobre četrt ure krepke hoje od obrežja Krke 
navzgor ob strugi Rateškega potoka pričaka po
potnika livada, na eni strani zam ejena z gozdom  
in na drugi strani posejana z nekaj poslopji z  lepo 
hišo. M alce odm aknjena, tam, kjer se potok izne
nada obrne v levo, ždi v senci starih vrb še hišica, 
ki že  kar m alce leze vase. Pajčevina na podbojih 
vrat in neuhojena steza do nje nem o pričata, da 
neustavljivo teče okrog zgradbe le še potok, 
m edtem  ko življenje k njej ne najde več prave  
poti. Kar oko vidi, je tudi res: Povšetov mlin, kar je  
ta  hišica, je že  zdavnaj ustavil kolesa. Marija pa  
še pomni čas, ko so se vrtela, da je bilo veselje.

Povšetov mlin na Ratežu so gotovo zapisali v 
svoj seznam  državni uradniki, ki so leta 1930 naš
teli v Dravski banovini še okrog 2 .000  manjših 
vodnih mlinov, najbrž pa so vedeli zanj že  ob 
koncu prejšnjega stoletja, ko so na Kranjskem  
zabeležili okoli 1 .500 do 1 .700  mlinov. Star je  
nam reč že precej čez sto let. Zaradi tega M arija  
ne m ore povedati, kako so ga gradili, ve pa, kako 
so ga uporabljali. V  mlin na Ratež se je primožila 
nekaj pred tridesetim. Prej enkrat se je že  poroč
ila prav tako v mlin, am pak v Stopiče. Č e bi takrat, 
ko se je  om ožila iz rojstnega Sevnega pod Trško  
goro v Podgorje, slutila, kam jo pelje usoda! Saj 
ne, da bi bili pri hiši slabi zanjo, le omožila se je ob 
nesrečnem  času, ko je bila žalost bajtarjem  
vsakdanji kruh. Š e narava se je obrnila proti njim, 
o čem er med drugim poroča tudi šmihelska kro
nika. Kašče so precej prazne, zato vsepovsod 
vladata beda in brezposelnost, je zapisal kronist 
v letu 1931. Leto pozneje, ko je še 10. m aja sneži

Polde, ki se je s petnajstimi leti iz M alkovca po
dal v novomeški Pionir, kjer se je izučil za  zidarja  
ter delal tam devet let, potem pa še nekaj let kot 
zidar vzdrževalec v Novolesu v Straži, se je  nave
ličal enoličnega dela in se je dal prepričati. Takrat 
je imel tudi že  družino, ženo in dva otroka. Najprej 
je v Avstralijo poletel sam, čez dobro leto je prišla 
za njim še žen a z otrokoma. Pričelo se je 
žkvljenje in delo v deželi silnih razsežnosti in 
ogromnih možnosti, v deželi, ki naj bi za  vedno  
postala novi dom mlade slovenske družine. Pa ni 
nikoli postala in Poldetu je kdaj pa kdaj, na tre
nutke, tudi žal, da ni.

Polde je delal ves čas nafarmi, katere lastnik je 
bil primorski Slovenec, kar 150 kilometrov pa je 
moral prevoziti z avtomobilom vsak dan, ko je 
prevažal ženo na delo. Ž e  to pove nekaj o tej 
ogromni deželi, še več pove to, da je žen a delala  
v tovarni po dvanajst ur na dan. No, tudi Polde 
med tem časom ni počival. N afarm i, veliki kakih 
osem deset hektarjev, je bilo vedno dosti dela. 
O grom ne ravnine avstralske Viktorije so prepre- 
žene z namakalnimi in odvodnjavnimi sistemi, 
farmarji pa pridelujejo ogromne količine krompir
ja, čebule, kolerabe, pese in ostalih povrtnin. Vse  
prodajajo tovarnarjem v predelavo in em bali- 
ranje. Delo je bilo torej vedno pri tlph in Poldetu ni 
manjkalo ničesar. Kar dobro se je počutil in tudi 
angleško je že  pričel počasi drobiti, pa otroka tu
di. Le žena se nekako ni dobro počutila. Z  otro
kom a je odpotovala iz domovine sredi zime, iz 
strupenega m raza, ko pa je letalo pristalo v Av

straliji, je bilo v senci štirideset stopinj nad ničlo. 
Tej spremembi, tako rekoč šoku, se ni nikoli do
bro privadila. Zato se je družina počasi zopet pri
pravljala na selitev. Postrgali so prihranke, nalo
žili prtljago in po štirih letih so se zopet znašli v 
prijazni deželi pod Gorjanci. Iz prihrankov je 
zrasel dom v Rumanji vasi, vendar se je izkazalo, 
da za  ženo ni pomoči. Bila je neozdravljivo bolna 
in kmalu potem, ko se je  družina preselila v novo 
hišo, je umrla.

Polde in njegova otroka, sedaj sta že  oba pri 
kruhu in sta si ustvarila lastni družini, lahko daljno 
Avstralijo gledajo sam o v televizijskih nadalje
vankah, s katerimi je ljubljanska televizija zadnje  
čase tako bogato založena, in razmišljajo, kako 
bi bilo, če bi... Pota človeških usod so tako različ
na in na pomembnih križiščih so ponavadi od
ločilna le m ajhna naključja. In tako Polde Dolinar 
pri Gorjancih pere avtobuse in je s svojim delom  
zadovoljen, to se vidi že  potem, da je vedno nas
mejan, da se rad pošali s sodelavci in šoferji, ki 
čakajo, da bodo iz njegovih rok prejeli svetleče  
se vozilo. In ko se pošalijo na račun njegove veli
kosti, hitro najde odgovor: »Delo je vedno pri 
tleh!« Res je tako, Polde ga vedno vidi v službi in 
doma. O  tem, da je njegova plačilna kuverta do
m a precej tanjša, kot pa bi bila za  enako delo v 
Avstraliji, pa bolje da ne razmišlja preveč. Tudi o 
tem ne, da so se cene močno približale avstrals
kim. Dokler je človek zdrav in poln humorja, še 
nekako preživi.

T O N E  JAKŠE

podarska opraviia. Sam a ni zm ogla vsega, zato 
je najela pomočnice: prišle so Francka, pozneje 
Ančka in včasih Albina, ki so popazile na otroke, 
zapregle konja in stopile tudi v mlin. Kolesa so se 
morala vrteti naprej in naprej. Prihajali so vojaki 
—  eni in drugi. Kdo bi mogel odreči moko in hle
bec kruha partizanom, ki so na večer trkali na vra
ta?! Vselej se je kaj našlo zanje, razen živeža pa 
so dobili v mlinu še novice, saj je bila ena od de
kel nadvse spretna kurirka. Včasih so prišli v mlin 
tudi beli in Italijani, ustrahovali dom ače in potem  
pobrali vreče. Nekoč so Povšetovim Italijani za 
grozili še s požigom, tako da so se zatekli v strahu
v neko zidanico na Tolstem vrhu. Zažgali jim si
cer niso, vendar se tesnobe niso znebili do konca 
vojne. Mleli so tudi za  okoliške prebivalce. Po 
moko so precej prihajali celo Novomeščani in d a
jali v zam eno sladkor, oblačila in drugo. Povšeto-
vi so večkrat naložili tudi na svoj voz in konj Miško 
je potegnil moko v Gabrje in še dlje. »Na takih vož
njah pa se je dalo prepeljati še marsikaj drugega  
kot moka,« se zvito nasm ehne Marija ob spominu 
na zdravila, ki so prispela do partizanov večkrat 
ravno v vrečah s pšenico in moko. V saka taka 
vožnja je bila drobcena zm aga, vredna nas
meha.

To se je dogajalo v vojni, a  vojna, ki spre med 
seboj najboljše prijatelje in raztrosi smrt, kjer je 
prej najbolj cvetelo življenje, je dovolj velika 
žalost, da se prisesa na dušo kot zlovešča pijav
ka in kakor trpek spomin plane na dan še davno

potem, ko so se vojaki pobotali. T aka  pride na 
piano tudi v pripovedi, s katero se Povšetova 
spominja ne le mrkih vojakov, am pak tudi m ože
ve bolezni, ki jo je prineslo mokro partizansko 
ležišče in jo je vzela šele zem lja, ter nesrečnega  
otroka, ki resda ni umrl pod streli, a je preminil v 
vojnem času. Zato Marija bolj veselo pripoveduje 
o čem drugem.

N a primer o tem, kako so sploh mleli. Delo je 
bilo težko ob suši in takrat, če je bilo preveč vode. 
V prvem primeru so strugo zagradili, in ko se je 
nabralo vode, so dvignili zapornico, da se je kolo 
zavrtelo vsaj za  kratek čas. O b dolgotrajnem  
deževju so vodo obračali stran od kolesa, da se 
ne bi kaj zalomilo v sicer dobri napravi. Vrteli so 
se trije kamni. N a enem  so mleli pšenico, na dru
gem zm es, posebej so mleli tudi za  svinje in čistili 
žito. Poleg kamnov so imeli Povšetovi tudi štiri 
stope. Kako se z vsem  tem ravna, M arija dobro 
ve, saj je prenekaterikrat dvignila kamen, zasipa
la v grot, ki bi mu danes rekli vsipalnik, in narav
nala koritce tako, da se je zrnje vsipalo skozi luk
njo v zgornjem kamnu natančno v sredini in se 
potem dobro zdrobilo. Č e so se kamni vrteli, se 
niso nikoli v prazno. »Ko se melje, moraš biti z ra 
ven. Ne moreš zasipati in oditi stran, kamni in sita 
naj delajo pa kar sami,« se zavzam e Marija. Če  
pa se je le kje zam udila, jo je poklical zvonec, ki 
se je oglasil, brž ko se je spraznil grot. Z  leti se je 
tudi naučila prepoznavati moko. »Mlinar mora 
poznati moko pod palcem in skoraj že  na oko. 
M oka iz mlinov na kamen je bila boljša, ker je bila 
bolj vlažna in se kruh ni tako hitro posušil,« da  
Povšetova vedeti, da pozna zadevo. Kruha je 
omesila precej, kajpak, saj je  bila moka pri roki. 
»Veliko sem ga spekla in ga veliko razdala, a  
nam ga vseeno ni manjkalo,« poseže M arija še 
malo nazaj v čas, za  katerim ji je kar malo žal, z a 
kaj dandanes ljudje sam o nekam  hitijo in vsak  
gleda le bolj zase.

Niti ne meljejo več tako kakor včasih. »Na R a
težu je bilo pet mlinarjev, pa so vsi propadli,« je  
Povšetovi žal, da so umolknile stope in se ustavili 
kamni. A sluti, zakaj s e je  obrnilo tako. »V mlinu ni 
še nihče obogatel, vsaj jaz  še nisem slišala zato . 
Z  žitom je veliko dela in stalno je treba nekaj po
pravljati, tako da je to garanje,« se zamisli sede- 
minsedemdesetletna Marija in najbrž ima pred 
očmi vse vreče, ki jih je premetala, škafe, s kate
rimi je nosila nazaj v grot, in sploh cel tisti čas, ko 
se je m uhasta voda lovila v kolesih in poganjala 
zahtevno mlinsko napravo.

To je bilo tedaj, ko je po dobre četrt ure krepke 
hoje od obrežja Krke navzgor ob strugi Rateške
ga potoka pričakala popotnika livada, na eni 
strani zam ejena z gozdom in na drugem koncu 
zaznam ovana s skromnim, a ličnim mlinom. Nič 
ni lezel vase, pajki v njem so ždeli po skritih koto- 
vih in do njegovih vrat je vodila uglajena steza. 
Kot potok v bližnji strugi je v njem valovalo življe
nje, ki se je danes potegnilo m alo više v hrib v le
po, novo hišo, ob kateri kajpak ni mlinskega 
kolesa.

M. LUZAR

lo, je vse razen vinske letine močno najedla iz
redno suha druga polovica leta. Potem je razsa
ja la leta 1933  povodenj, še veliko huje pa je bilo 
dve leti kasneje. Takrat so griži sledili požigi, po 
dvom esečni hudi suši pa je pridelek dotolkla av
gustovska nevihta s točo, ki je pokončala vse, 
česar ni že  prej vze la  peklenska pripeka. Držav
na pomoč, dva vagona koruze, občine ni mogla 
ubraniti tragedije: z zimo se je prišla gret na z a 
pečke še lakota. Ljudje so še živo pomnili prazne 
lonce, ko jih je  leta 1937  doletela nova nesreča. 
T o č a  je pobila vse, kar je zraslo na polju. O 
čem er se je razvedelo celo prek luže, tako da so 
državni pomoči sledile še pošiljke izseljencev, ki 
so šli iz teh krajev kar v lepem številu iskat srečo 
v zaka jen a mesta in širna prostranstva obljublje
ne dežele Amerike. Dve leti pred koncem deset
letja je ljudi tepla huda lakota kljub mili zimi, 1940. 
pa je  pritisnila spet huda zim a, ki je spraznila  
kašče, čeprav so jeseni že  kaj znosili vanje.

V  takem  času se je na Marijo skopalo še do
datno gorje. Ostala je sam a z dvem a otrokoma, 
po moževi smrti pa je bil še prodan mlin, tako da 
je bila prisiljena začeti m alodane znova. Poročila 
se je s Povšetovim Andrejem , mlinarjem, a  je ob 
njem živela le kratek čas. Svet se je vnel in vojna  
je potrkala tudi na vrata odm aknjenega mlina ob 
Rateškem  potoku, tako da je Marijin mož odšel k 
partizanom. Tedaj je Andrejčkova žen a  znova  
nataknila moknati predpasnik, obenem  pa so se 
zgrnila nadnjo še km ečka, gospodinjska in gos



NAGRADA V BREŽICE
Žreb je tokrat izbral reševalca 

križank iz Posavja, in sicer bo prej
el za nagrado knjigo Tonija Gašpe- 
riča H um oreske JO ŽE JERM AN - 
P E PI iz Brežic. Povejm o, da je  
avtor knjige zapisal kratko posveti
lo za nagrajenca in ima knjiga tako 
nedvom no nekoliko večjo vred
nost, kot bi jo  imela, če bi jo  kupili.

Rešite današnjo križanko in po
šljite rešitev najkasneje do 5. okto
bra na naslov: Uredništvo Dolenjs
kega lista, Germova 3 ,6 8 0 0 0  N ovo  
m esto, s pripisom KRIŽANKA 38.

PRG3SČE
n i3S L 3
D ostojanstvo človekove  

o seb e  terja, da prevzame 
človek svoje odgovornosti 
nase, ne pa da je le orodje 
ali sred stvo  za uresničeva
nje ciljev.

A. STRES

Zdrav otrokov razvoj je 
odvisen  od tega, kakšni 
ljudje sm o njegovi starši, in 
od tega, da živi v domu, kjer 
sm e biti otrok.

H. PUHAR
Človek je stalno v iskanju 

sam ega seb e, v hoji za 
seboj.

A. TRSTENJAK
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Vse manj splošnega znanja
Obsežni testi so  pokazali, da so  mladi Američani 

pravi nevedneži — Prvi korak k šolskim  reformam
Lani spom ladi so v Združenih 

državah opravili zelo obsežno testira
nje znanja zgodovine in literature, se 
pravi področij vedenja, ki sodi v te
melje splošne izobrazbe, da bi tako 
imeli na voljo podatke o kvaliteti po
uka na šolah in z njimi lahko potrdili 
ali ovrgli analize nekaterih popre
jšnjih študij, ki so pokazale, da je  v 
glavah ameriških šolarjev huda zme
da in veliko neznanje. Študija je  zdaj 
zaključena in pripravljeno je  poroč
ilo, ki pa ni prav nič razveseljivo.

Testirali so 8 tisoč sedemnajst let 
starih šolarjev. M ed njimi je  bilo kar 
80 odstotkov takih, ki so končali leto 
študija ameriške zgodovine, pa ven
dar jih  kar 68 odstotkov ni znalo od
govoriti na preprosto vprašanje, kdaj 
je bila ameriška državljanska vojna. 
T o je  nekaj podobnega, kot da naši 
šolarji ne bi vedeli, kdaj je  bila druga 
svetovna vojna oziroma NOB.

Nič boljše ni poznavanje literature. 
68 odstotkov testiranih učencev ni 
vedelo, kdo je  napisal Canterburyjske 
zgodbe, in 60 odstotkov jih  ni vedelo 
za ime pesnika Travnih bilk. Če si 
pom agam o z našimi primeri, bi to 
pomenilo, da naši šolarji ne bi vedeli, 
kdo je  napisal prvo slovensko knjigo 
in kdo je  pesnik Sonetnega venca.

Predsednica odbora, ki je  vodil 
študijo, Lynne V. Cheney je  takole 
kom entirala stanje: »Ko dopuščamo, 
da propada zgodovinska zavest, ne
hote ogrožamo in izgubljamo svojo 
dediščino.«

Turisti — nove barbarske horde
Vsakoletna turistična reka prinaša dobičke, vendar pa tudi uničuje okolje, kul

turne in zgodovinske spom enike — Vsi bi radi petične g o ste

Velika turistična reka, ki se je  pred 
meseci prelivala po sv e tu je  usahnila. 
Zdaj, ko v mnogih državah z večjim 
ali manjšim zadovoljstvom prešteva
jo  denarce, ki so jih  pri njih pustili tu
risti, je  tudi čas, ko prihajajo na dan 
številne tožbe nad škodo, ki jo  turistič
na reka nosi s seboj. V najbolj razvitih 
evropskih turističnih državah, kam or 
pa m i žal ne spadam o, ogorčeni spoz
navajo, da  je  iz leta v leto slabše. 
M nožični turizem pušča za seboj poš
kodovane spomenike, zasvinjane jav
ne prostore, onesnaženo okolje, - 
rezdušna nova naselja, pozidane m or
ske obale, porušeno intim o starih 
mestnih jeder in naravnih znamenito
sti. Z  grenkobo govorijo turistični 
strokovnjaki o novih barbarih, ki raz
sajajo po svetu.<

Mi bolj kislega obraza preštevamo 
izkupiček od turizm a in lahko samo z 
zavistjo prebiram o visoke številke, ki 
jih  vsako leto zapišejo pod črto svojih 
turističnih računov Velika Britanija s 
24 milijardam i dolaijev, Francija z 
10 m ilijardami in Italija ter Španija z 
12 m ilijardami dolaijev zaslužka. V 
vseh teh državah je  turizem  še kar na
prej v porastu, iz leta v leto se dviga 
število tujih turistov, vendar pa, kot 
trdijo, pada raven. Vse več je  revnih 
turistov, takih, ki ne zapravijo veliko, 
spijo po jav n ih  parkih in nasadih ,je
do najcenejšo hrano, ne obiskujejo 
prireditev, za zabavo pa se izživljajo 
nad kulturnim i in umetniškimi spo
meniki.

V Firencah im a kopija M ichelan
gelovega Davida pobarvane nohte na 
nogah, z atenskega Partenona turisti 
odnašajo koščke starodavnega ka
m enja za spom inke, na rimskem F o 
rum u, kjer je  pred tisočletji govoril 
Cicero, turisti prav tako lomijo dele 
m arm ornatih ostankov in jih  nosijo 
dom ov kot obtežilnik za papir in 
spom inek, tisočletja stare vrezane ris
be na skalah v francoskem narodnem  
parku v Dolini čudes ljubiteljski fo
tografi mažejo in uničujejo z oljem, 
da bi se bolje videle na posnetkih, bolj 
priročni turisti pa si kar odlomijo del 
skale s starodavno risbo, vsepovsod 
po starodavnih spomenikih so podpi
sani Johni, Hansi in Jane z vseh kon
cev sveta. Prenekateri starinski pred
m et iz cerkva in muzejev izgine za 
zmeraj v turistični množici. »Vanda
lizem in kriminal!« ugotavljajo resnič
ni ljubitelji kulturno-umetniške za
puščine.

Ker je  danes turizem velika indus
trija in prinaša velike dobičke, za vso 
škodo, ki jo  za seboj pušča turistična 
reka, ni m ogoče kriviti turistov. Nač
rtovalci novih turističnih naselij, ur
banisti in mestni očetje, ki dovoljuje
jo  razbohoteno gradnjo trgovin, hote
lov, lokalov in drugega v starih 
mestnih jedrih, graditelji, ki ne po
skrbe za ustrezne čistilne naprave, 
načrtovalci, ki prepuščajo mesta pro
metni potegniti kar največ in kar naj
hitreje, so gotovo prav toliko ali pa še 
bolj krivi za celotno škodo, ki v po
sameznih okoljih nastaja zaradi tu
rizma.

Slavni raziskovalec m oija Jacques 
Cousteau je  že pred več leti opozoril 
na veliko škodo, ki jo  prinaša ne
obrzdana gradnja novih in novih turi
stičnih zmogljivosti v Sredozemlju. 
Sredozemsko m oije je  ekološko ogro

ženo, je  opozarjal takrat, danes pa že 
pravi: »Turizem postaja katastrofa.«

Tudi najsodobnejša kanalizacija 
ne more biti kos silnim obrem enit
vam  okolja, ko se na morske obale 
Sredozemlja zgrnejo milijonske mno
žice turistov. Julij in avgust sta za 
okolje prava katastrofa.

Razum ljivo je, da so v najbolj 
ogroženih predelih že naredili nekaj 
odločnih korakov, da bi škodo kako 
zmanjšali, če je  že ne morejo povsem 
odpraviti. V mnogih znanih turistič
nih obm očjih ni več dovoljeno graditi 
novih zmogljivosti, prepovedano je

odpiranje novih lokalov, v muzejih in 
na  mestih priznanih znamenitosti je  
več čuvajev in kazni za poškodbe in 
krajo so zelo visoke, iz hotelov in 
kam pov izganjajo turiste, ki povzroč
ajo hrup, pijančujejo in razgrajajo. 
Preganjajo taborjenje na črno in spa
nje v spalnih vrečah po trgih in par
kih. Ponekod so omejili dnevno števi
lo obiskovalcev. Še največ pa si 
poznavalci obetajo od akcij, katerih 
nam en je  izobraziti turiste, jim  dopo
vedati, kakšne vrednote so umetnine, 
zgodovinski in naravni spomeniki. 
Nevednost nam reč vedno stoji van
dalizmu ob strani. M iM

(Vir: Time)
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Pozidane obale, obremenjeno okolje, sodobni vandalizem tudi to je 
plod turističnega burna. (Foto: M iM )

Evropa zaostaja
Nujna preobrazba za na

loge prihodnosti
Če poznavalec primeija razvito Evro

po in našo državo v razšiijanju in 
uvajanju nove računalniške tehnologi
je, se lahko samo kislo nasmehne. Toda 
prav tako kislo se ob najnovejšem po
ročilu Mednarodne organizacije za delo 
iz Ženeve nasmehne tudi, če primeija 
razviti del Evrope z ostalim razvitim 
svetom. Poročilo namreč govori, da 
Evropa vse bolj zaostaja na tem področ
ju  za Japonsko in ZDA.

Nova tehnološka revolucija zahteva 
popolnoma drug tip zaposlenih ljudi.
Brez poznavanja računalništva oziroma 
usposobljenosti za delo z računalniški
mi napravami ne bo mogoče zagotoviti 
razcveta in uspešnega poslovanja nobe
nemu posameznemu podjetju in niti 
gospodarstvu v celoti. Nujna je  preob
razba izobraževanja in usposabljanja, 
šole morajo postati ustanove, ki bodo 
lahko odgovorile na zahteve informa
cijske tehnologije in izobraževale ljudi, 
da bodo sposobni stopiti v računalniške 
kolesnice poti v prihodnost.

»Postani informatik in si zagotovi 
prihodnost!« To je poglavitno priporoč
ilo ženevske mednarodne organizacije 
za delo. Evropa se mora bolj širokopo
tezno lotiti tehnoloških sprememb.

In mi?

Bolj pametni od voznikov
Kakšen bo avtomobil prihodnosti? Vgrajeni ek
spertni računalniški sistem i — Novosti s  sejma

Slišati je  čudno in smešno, 
vendar pa prihaja čas, ko bodo 
avtom obili bolj pametni od nji
hovih voznikov in lastnikov. V 
razvojnih središčih velikih avto
mobilskih proizvajalcev že nasta
jajo  avtom obili prihodnosti. Za
enkrat sicer res samo na inženir
skih mizah in v poskusnih labora
torijih, toda nova doba avtom obi
lizma se nepreklicno pojavlja na 
obzorju.

Avtom obil prihodnosti bo vo
zilo z lastnim  računalniškim  ek
spertnim  sistemom, ki bo sproti 
preverjal okoliščine in njim pri
m erno prilagajal vozne in druge 
lastnosti avtomobila. D irektor 
enega od raziskovalnih oddelkov 
največjega proizvajalca avtomo
bilov General M otorsa, Ed Lund- 
berg, takole prikazuje avtomobil 
prihodnosti:

Voznik se odpravi z dom a in se 
usmeri iz mesta, kjer običajno vo
zi, na pot proti, denimo, svojemu 
vikendu. Ekspertni sistem v vozi
lu  zazna, da so se običajne oko
liščine spremenile, da ne gre več 
za mestno vožnjo. Preveri, kako 
je  z vzmetenjem, krmilom, lego 
avtomobila, porabo goriva ipd., 
ter nato spremeni vse potrebno v 
vozilu, d a je  kar najbolj prirejeno 
za vožnjo po slabši podeželski ce
sti. Računalniški sistem tudi do
loči najvišjo še varno hitrost in

vozniku ne dopusti, da bi jo  pre
koračil. Lahko si tudi predstav
ljamo, kako se vozilo obnaša, ko 
hoče voznik po veselem večeru in 
nekoliko kozarčkih preveč odpe
ljati, pa mu avto odpove poko
rščino ali pa se vključi samodejno 
krmiljenje, počasno, vendar zane
sljivo.

Tak avto je  res bolj fantazija 
kot resničnost, vendar pa ne gre 
pozabiti, da je  bil pred dobrimi 
stotimi leti kakršen koli avtom o
bil le v glavah zanesenjakov in 
fantastov. Svet pa se dandanes 
sprem inja precej hitreje, kot se je  
pred stoletjem.

Nekaj od  avtom obila bodoč
nosti je  že videti na letošnjem 
frankfurtskem avtomobilskem 
sejmu, kjer so najbolj napredni 
proizvajalci predstavili avtom obi
le s pogonom in krmiljenjem na 
vsa štiri kolesa, avtomobile z 
računalniki, ki zmorejo nekaj 
nadzora nad delovanjem avto
mobila in pomagajo vozniku, pa 
avtom obile z infrardečimi oddaj
niki in sprejemniki za varno vož
njo, avtomobile s samodejnimi 
hitro in stalno se vožnji prilagaja
jočim i prestavami, da ne govori
m o o avtomobilih z zelo m ajhno 
porabo goriva, o vozilih s plastič
nimi in keramičnimi deli in 
podobnim.

Glavni zaključek študije je, da  v 
šolah preveč pozornosti posvečajo 
praktični vzgoji. K splošnemu neznž. 
nju pa svoje pripom orejo še slabi 
učbeniki, ne dovolj izobraženi učitelji 
in neustvarjalni učni programi. Pro
blemi se začno že v osnovni šoli, kjer 
je  zgodovina odrinjena v korist dru
gih predmetov, pri pouku jezika pa je  
večji poudarek dan jezikovnim  vešči
nam, denimo oblikam  komunicira
nja, manj pa učenju in spoznavanju 
literature.

Po mnenju poznavalcev, so se 
strokovnjaki prav zadnji čas odločili, 
da nekaj narede v ameriškem šolstvu.

Pogin delfinov
Bakterija uničila delfine 

— Kaj je v ozadju?
Znano je, da nekateri kiti in plis- 

kavice občasno store samomor, kot 
pravim o njihovemu nenavadnemu 
početju, v katerega jih  sili skrivnosten 
nagon, da nasedejo na obrežje in tam 
poginejo, to je  skrivnost narave, k ije  
človek zaenkrat še ne m ore razumeti. 
Nič takega pa ni bilo vmes pri zad
njem množičnem poginu delfinov, d o  
katerega je  prišlo na obalah New Jer- 
seyja in Severne Caroline. Tam  so 
našli preko 200 nasedlih crknjenih 
delfinov, m očno iznakaženih in s poš
kodovanim i jetri. A  to  je  le del uniče
nih živali, saj je  po m nenju strokov
njakov za m orsko biologijo najmanj 
toliko delfinov poginilo še v moiju. 
Ogrožene pa so tudi vse druge pri
obalne živali.

Pred nekaj tedni so znanstveniki 
prišli na sled storilcu in zdaj se že za
nesljivo ve, kdo je  povzročil množ
ičen pogin. Izkazalo seje, d a je  bila na  
delu bakterija vibrios, k ije  povzročila 
usodno vnetje in pogin pri delfinih. 
Bakterija je  sicer manj škodljiva in 
običajno delfinom ne povzroča hu
jših  preglavic, pravijo strokovnjaki. 
Kaj je  torej tako oslabilo živali, da so 
postale plen sicer neškodljive bak
terije?

Sele odgovor na to vprašanje bo 
pravi odgovor na naj novejši množ
ični pogin delfinov. Dom nevajo, da 
so v ekološko katastrofo vpleteni ka
nalizacijski sistemi in odlagališča od
padkov. T u  se je  najverjetneje skotilo 
tisto, kar je  oslabilo naravno odpor
nost delfinov in omogočilo bakteriji 
opraviti uničujoče opravilo. Ce to 
predvidevanje drži, potem  se bo po
gin nadaljeval in se ne bo končal pri 
delfinih!

Človeška duša je ena s a 
ma in zato je povsod  enako 
polna vrlin in podlosti.

D. VESELINOV

N aše življenje temelji tu
di na neoprijemljivih in ne- 
preračunljivih vrednotah.

B. STAUFFER
Če si v resnici majhen in 

šibak, moraš najprej p o is
kati ali določiti s e  m anjše
ga; sam o ob njem s e  p oč
utiš velikega. M. KMECL

m — HBi mm
K

Ni nobene življenjske s i
tuacije, ki bi bila resnično  
nesm iselna.

V. FRANKL

Pa vendar, nekje mora biti, s e  je 
premetavalo po njem, saj ded nikoli ne  laže.

Ded in atek sta pogosto razpletala take b e
sed e , da jih T om až kar ni m ogel spraviti v red. 
Ati je razvijal svojo misel o  življenju.

»Živeti je treba takšno življenje, kakršno se  
ti ponuja.«

Ded je v se  to ovrgel, razgreto je govoril:
»Življenje moraš ti spreminjati, sicer živl

jenje spreminja tebe. N e sm e š  g a  sprejeti kot 
darilo in ga  vleči s  seboj v se  do smrti, ko te 
zlomi.«

D edove misli so  mu bile bolj v šeč , čeprav  
jih š e  ni znal združiti v skladno celoto. Čutil pa 
je, da pomenijo nekaj lepega, m ogočnega; 
verjetno je to tista svetloba, ki jo ded tako vn e
to išče. P onosen  je bil na dedovo modrost. Ati 
ni imel toliko pametnih misli.

Stekel je po travi, za  njim je planil dedov  
glas: »Le pojdi v Brezovo reber!— Kljub umi
ranju je tam š e  veliko lepega. Č e ne drugega, 
šum enje bukovega gozda, vinogradi, trta, 
njen žlahtni sok, ki ubije š e  tako veliko žalost. 
Pa ljudje so  tam, ljudje s  srcem , s  koreni
nam i-«

Spet te b esede! Ali jih bo kdaj razvozljal č is 
to do konca? Misli so  s e  prerivale po njem, iz
bruhnila je tista, ki ga  je najbolj begala: »Ded, 
si ž e  našel tisto svetlobo?«

»A svetlobo? Ne še , fantič! Ko s e  mi zdi, da  
je ž e  pred menoj, da jo bom zgrabil, izgine.«

»Veš kaj, ded! Če je ne b oš kmalu našel, jo 
bom iskal š e  jaz, ko bom velik. Velja?«

Ded je stopil za  njim. Tom až ni m ogel ra
zumeti, zakaj je ded tako hitro končal s  
sanjami.

»Fantič,« zatopil s e  je vanj z  otožnim, res
nim pogledom , »mislim, da jo b oš res iskal. PaV

ne sam o ti, morda š e  otroci tvojih otrok. Tako 
dolgo bo šlo to iskanje, da bom o b esed o  člov
ek pisali z  veliko začetnico. ČLOVEK.«

To je bilo za  T om aža spet nekaj novega, 
skoraj neznanega.

»Ampak to je š e  zelo  daleč... Predaleč.«
»Vem, zelo  daleč. Lepota s e  kaže od daleč. 

Bolj jo čutiš, kot vidiš. Tako je tudi z mojo 
svetlobo.«

»Babica pravi, da je nikoli ne b oš našel, da  
si zaljubljen v nekaj, kar je raztrgano kot 
večerna mavrica. Nikoli je ne b oš združil, 
povezal.«

»Pa ji ti verjameš?«
»Ns!«
»Tako je prav! Iskati moraš tako dolgo, da 

najdeš tisto, kar si iskal. Delo ni lahko. Odnosi 
med ljudmi škripljejo... Vztrajati moraš! Zdaj 
pa le pojdi! Imej odprto srce  in oči!«

Tom ažev nemirni gib glave in posebna  
ogretost v očeh  sta  dedu že  potrdila, da je 
deček  ogret za  novo pot, za  pot v neznano.

Neznano? Skoraj. Sam o to neznano ni bilo 
daleč. Brezova reber je ležala pred njim na 
strmini kot na dlani. Stisnjena je bila v svojo 
sam otnost, v preteklost, v umiranje. T om až se  
je odpravljal na srečanje z ljudmi, ki imajo pre
teklost, sedanjost pa je v sa  prepredena s  siv
ino, z  bolno človekovo jesenjo, prihodnost 
pa... Prihodnosti pa ni...

DVEMA LJUBEZNIM A S E  NI M O G O Č E
PREDATI
(Ljudski pregovor)

KONJ BELEC
TOMAŽ jo je z jutrom mahnil na Brezovo  

reber. Sam  sebi s e  je zdel nekaj posebnega.

V jutru je sanjaril tisočero sanj o tisti dedovi 
svetlobi, o  njegovih b esedah , o  besedi človek, 
ki jo bom o pisali z  velikimi črkami... Le kdaj bo 
v se  to?

Jutro je bilo na široko odprto, svetlo in s o 
nčno. Jutro v avgustu. S on ce  je popilo v se  ob
lake. Nad krošnjami gozdov so  s e  spreleta
vale ptice, trta je že  kazala svoj sad. T om až je 
pogledal v dolino. Ob potoku je š e  ropotal star 
mlin; tako je bil star, da s e  je večkrat zmotil v 
enakom ernem  ritmu, kot bi zajokal, potlej pa je 
klopotal naprej. Tom ažu s e  je zazdelo, da je 
podoben dedu. Ded ni maral tišine. Govoril je 
in govoril. Š e  takrat, ko je iskal tisto svojo sv e 
tlobo, je besedičil.

Tom ažu s e  je zdelo, da je zelo  bogat, ker 
ima deda. K njemu s e  lahko za teče  z zaupan
jem in brez strahu, d a g a  ne bi razumel. Ded je 
bil za  Tom aža nekaj več, drugačen je bil od 
drugih. Sredi belega  dne je znal pričarati 
sanje, približati preteklost, pogledati v prihod
nost. Pa saj ni čudno. Ded je bil partizan. Par
tizani pa so  imeli v sebi žerjavico, kar naprej 
so  oddajali toploto, pogum. Tako je v sebi 
premleval Tomaž.

Cvrkutal je s  pticami, smukal je kislico. D iša
lo je po smoli, veter je trosil vonj po listju, po 
vlažnih globačah.

V Tom ažu so  zap ele  dedove besede: 
»Najprej s e  oglasi pri stricu Vinku. Bolj težko 
ga  je pripraviti do b esed e , potlej pa steče . 
G leda za  pticami, za  njihovim svobodnim le
tom, ko se  izgubljajo v daljavi in govori... Ne 
moti ga! Naj govori! V eš, z leti s e  v se  pom eša, 
da v eč  ne v eš , o čem  si le sanjal in kaj si res 
doživljal.«



POTA
Afera in Dolenjski list
Ob obtožbi o spletkarskem politikantstvu, sumljivih španovijah...

Po zaslugi Iva Kuljaja, nepapa- 
gajskega, nerežimskega in podobne 
hvale vrednega, sploh po sili alter
nativnega novinarja iz »male M o
skve« pod Gorjanci, ki ima nepo
ravnane (?) račune z ljudmi in 
organi, ki so zdaj dolžni po črki 
zakona do konca razčistiti razvpito

t. i. novom eško gradbeniško, žu
pansko ali kakršno pač že afero, se 
je  v navzkrižnem Ognju (na čistini 
slovenskih javnih občil ga sprožajo 
ljudje, zaenkrat še zmeraj utemelje
no osumljeni nečednih poslov) zna
šel Dolenjski list. Vodstvu časopisa 
ni očitano nič manj ko tesno sode
lovanje z lokalno policijo in vodji 
novomeških družbenopolitičnih or
ganizacij, kajti šele tak trikotnik za
rotnikov je  bil m enda dovolj ošilje
na ost, na katero je  bilo mogoče 
nabosti za občinske politične vodje 
prenevarnega župana, pionirja pri 
uvajanju novih oblik vodenja občin
ske skupščine, ob njem pa še enako 
škodljivega direktorja, polnega no- 
vatorskih samoupravnih isker.

Marsikaj nasilnega, nepoštenega 
ali krivičnega je  v dom ala štirih 
desetletjih že bilo nakazano na rač
un Dolenjskega lista, česa bolj 
sprevrženega, kot je  gornji očitek, 
pa še ne. Kako Dolenjski list ob 
zdajšnji sporni gradnji hiš udejanja 
novinarske naloge, kakšno je  pri 
tem njegovo pojmovanje svobod
nega obveščanja, ki zanj nikoli ni 
bilo, ni in nikdar ne bo  posledica 
kakršnekoli španovije, tudi s politi
ko in policijo ne, bom o zaradi kri- 
volovskih novinarskih podtikanj 
podrobno pojasnili bralcem D o
lenjskega lista, za Teleksove pa bo
di dovolj razčlenitev sprenevedan

ja, kakršno si je  pred tednom  dni 
dovolil novomeški bivši župan 
Boštjan Kovačič.

Njegova trditev, da »v Dolenjski 
list, ki nas je  ves čas obtoževal, nis
m o mogli spraviti niti ene naše iz
jave«, je  debela laž. Ko je  sporna 
gradnja hiš prišla v javna občila, je  
bivši župan posebej za Dolenjski 
list spisal dolgo razmišljanje z nas
lovom  »Anatomija m oralne de
gradacije«. Odločitev za objavo je  
padla ob dejstvu, da je  B. Kovačič 
zapisal: »Iskanje resnice okrog hiše 
prepuščam  pravosodnim  orga
nom.« Tega se je  držal in na ogled 
postavil le svojo človeško, hum a
nistično podobo, ki da je  moralna, 
iskrena. Razmišljanje, objavljeno v 
Dolenjskem listu 30. aprila, je  bilo 
ogrodje vseh Kovačičevih pojasn
jevanj na raznovrstnih poznejših 
sestankih, nazadnje tako rekoč do
besedno tudi na seji občinske sku
pščine, ko je  bil odstavljen. Ni
kakršnega razloga potem takem  ni 
bilo, da bi v poročilu s te seje D o 
lenjski list povzemal, kar je  že bilo 
objavljeno.

B. Kovačič torej laže, ko  zanik
uje om enjeno razmišljanje, s svojim 
poznejšim početjem in izjavo za 
zadnji Teleks pa je sam degradiral 
m oralnost in iskrenost lastne člo
veške podobe, kakor jo  je  izrisal v 
razmišljanju. Vse, kar bivši župan 
odtlej počne, je  namreč grobo jav 
no vtikanje v pristojnosti pravo
sodnih organov pri iskanju resnice 
okrog hiš; človek, ki laže, pa ni ne 
m oralen ne iskren, z lažmi brezma- 
dežnosti ni mogoče dokazati. In 
lažnivec naj bi bil bodoči župan?

Bivši župan dobro ve, da je  D o
lenjski list imel priložnost objaviti 
vprašljiv odziv na njegovo razmišl
janje; šlo je  za pisanje, ki je  B. Ko
vačiča kot nekdanjega srednješols-

•  • •

N atanko tako izmišljotino in 
podtikanje, podobno pa še v reviji 7 
D , sije  v Teleksu prejšnji teden do
volil Boštjan Kovačič, odpoklicani 
predsednik občinske skupščine N o
vo mesto, in s tem obtožil uredništ
vo Dolenjskega lista politikantstva 
ter sumljive zveze z oblastjo. D o
volj velik razlog, da —  če so že dru
gi tiho —  uredništvo obširneje po
jasni svoja stališča do zdaj že čez vse 
mere razvpiti novomeški gradbeni 
»aferi« (besedo uporabljam  pogoj
no, zato narekovaj).

Za uvod bi najprej rekel, da  ima 
uredništvo m irno vest. Že od vsega 
začetka sije  prizadevalo objektivno 
poročati (vse v pogojniku), in se za
vestno zdrževalo kom entarjev ali 
vzporednih lastnih raziskav, ki bi 
bile pritisk na delo preiskovalnih 
organov in sodišča. Brez zaupanja v 
pravosodje in brez neodvisnosti 
sodne oblasti si pač ni m oč pred
stavljati pravne države.

T o sem posebej poudaril tudi na 
tisti aprilski »nočni« seji predsedst
va SZ D L  Novo mesto, potem  ko je 
po branju pisma javnega tožilca 
Boštjan Kovačič izrazil željo, da se 
prek Dolenjskega lista pisno obrne 
na občane. D odal sem, da ni v no
vinarski praksi, oz. da ne dovolim o 
nobenem u utemeljeno osumljene
mu človeku, k ije  v preiskavi, da bi 
se s pom očjo časopisa pral in branil, 
saj je  to  lahko še kako velik pritisk 
na delo preiskovalnih organov in 
zagotovo ni v interesu preiskave.

Na njegovo vztrajanje, da bo  v 
odprtem  pismu kot javna osebnost 
branil sam o m oralno plat obtožb, 
sem kot odgovorni urednik pristal 
na izjemo (in za to kasneje doživel 
kritiko v uredniškem odboru).

Čeprav tov. Kovačič zdaj po
zabljivo trdi, da »v Dolenjski list 
nismo mogli spraviti niti ene naše 
izjave«, je  takoj naslednji teden v 
DL izšlo njegovo pismo z naslovom 
»Anatomija moralne degradacije«, 
v katerem  se je še posebej zavezal, 
da bo iskanje resnice o  očitanem  
grabežu prepustil pravosodnim or
ganom, čeprav je to že sam o po sebi 
razumljiva stvar. D a je  s svojim

kega ravnatelja kazalo v povsem 
drugačni luči. Poznavajoč okoli
ščine, kajpak nismo verjeli, da bi bil
B. Kovačič res tolikanj nečloveški, 
nem oralen in neiskren, zato pisanja 
nismo objavili. In kje so ga? V Tel
eksu! Brezdušno, najbrž s privoščl
jivostjo, češ le glodajte se med sabo 
tam  pod Gorjanci. Zdi se, d a je  po
dobna privoščljivost botrovala še 
»pomenljivi« novinarjevi opom bi v 
zadnjem Teleksu, ki hoče Ko
vačičevo lažnivo trditev o zarotniš
kem sodelovanju vodstva Dolenjs
kega lista s političnimi vodji in 
policijo podkrepiti z dejstvom, da je  
predsednik skupščine Dolenjskega 
lista občinski sindikalni predsednik. 
Zaradi nas bi bil lahko kdorkoli, 
morebitne poduke, kako naj o čem 
pišemo, bi takoj zatrli v kali; doslej 
za to še nismo imeli razloga ne pri 
časopisnem svetu, še manj pri sku
pščini Dolenjskega lista.

Boštjan Kovačič: »Afera j e  nastala ob tesnem sodelovanju lokalne poli
cije in omenjenih vodij družbenopolitičnih organizacij. Dodal bi še vodstvo 
lokalnega časnika, kajti v D olenjski list (predsednik skupščine tega lista j e  
Nace Štamcar, op. p.), k i  nas j e  ves čas obtoževal, nismo mogli spraviti niti 
ene naše izjave. Celo moj govor na zasedanju skupščine 2. jun ija  so zamolč
ali, ko t da me tam sploh n i bilo.« (Teleks, 17. septembra: Bivši ali bodoči 
župan).

sprenevedajočim, vase zagledanim 
pisanjem sam sebi naredil medved
jo  uslugo, pa ni več naš problem.

Ni sicer navada, da uredništva 
obešajo na zvon vse, kar jim  kdo 
piše ali reče, pa vseeno pojdimo tu
di v tem pogledu do konca. D o
lenjski listje  v zvezi z »afero« prejel 
razen nekaj anonim nih pisem in 
telefonskih klicev tudi dve pismi, ki 
ju  ni objavil. Prvega je  napisal An
drej Švent, sodelavec Boštjana Ko
vačiča še takrat, ko je  bil le-ta rav
natelj srednješolskega centra. Pi
smo m očno diskreditira Kovačiča 
(ki sicer v njem ni naravnost 
om enjen), in je  pravzaprav nekak
šen zapoznel obračun z njim. V po
jasnilu tov. Sventu, zakaj se mi 
pismo ne zdi prim erno za objavo, 
sem zapisal, da se mi ne zdi etično 
javno brskati po Kovačičevi pretek
losti, in to  po stvareh, ki niso v di
rektni zvezi s tistimi, za, katere je  
zdaj osumljen. Prepričan sem, d a je  
ta pomislek dovolj tehten in v skla
du z varovanjem  osebne integritete 
osumljenca.

Teh m oralnih pom islekov pa ni 
imel taisti Teleks, ki je  Šventovo 
pismo objavil, zdaj pa »demokratič
no« odpira svoje strani osumljen
cem, da javno  pritiskajo na preis
kovalne organe in sodišče, izražajoč 
vnaprejšnje dvom e o njihovi objek
tivnosti in pravičnosti. Tov. Ko
vačič celo ob svoji javni zavezi, da 
tega ne bo  počel.

D rugo neobjavljeno, p ism o ,je  
prišlo izpod peresa inž. Štefana Šč- 
apa, zaposlenega v Iskri Tenel. Za 
odklonitev objave je  bil uredniški 
odbor Dolenjskega lista, pri tem pa 
je  bilo odločilno dejstvo, da je  bil 
tov. Ščap naknadno zajet v preis
kavo in d a je  objektivnost njegovih 
navedb vprašljiva tudi zato, ker je 
bil kot gradbeni strokovnjak nad
zorni organ pri sporni gradnji svoj
ega nadrejenega, prav tako osum l
jenega direktorja Iskre Tenel, Boži
darja Zajca. Svpje strokovne pri
pom be je  tov. Ščap tako in tako 
lahko sporočil preiskovalnemu sod
niku, in kot vem, je  to  tudi storil.

In zdaj še nekaj načelnih besed o 
samem zavrženem dejanju, za ka

Pri obveščanju javnosti nas brez
glavo ne vodi takšno ali drugačno 
javno  mnenje, na katero se tako si
lovito sklicuje Teleksov novinar. 
Izkušnja kaže, d a je  javno  mnenje, 
žal, že dolgo zvečine na strani tistih, 
ki so zoper oblast, politiko in ko
muniste. Bivši novomeški župan je 
bil vse troje hkrati, namigovanje, 
oprto na nikjer oprijemljivo in ni
koli izmerjeno javno  mnenje, kdo 
bo kom u zaradi Kovačičeve odsta
vitve prej ko slej »strgal korenček«, 
pa ne sodi v novinarstvo, razen 
krivolovsko.

D R A G O  R U STJA  
glavni urednik DL

terega je  šesterica osumljena. V tis
ku so posam ezniki zagnali vik in 
krik, ker kaže, da bo očitana m ate
rialna korist, ki naj bi jo  po zaslugi 
svojega položaja pridobila Boštjan 
Kovačič in Božidar Zajc, m nogo 
manjša, kot je  prvotno kazalo. Piše
jo  tudi o spremenjeni, tako rekoč na 
glavo postavljeni družbeni klimi 
(ne vem, kako se da v ljubljanski 
novinarski pisarni ta verodostojno 
ugotoviti) in celo o neostalinistič- 
nem procesu. O b  tem ponavljam  v 
Dolenjskem listu že zapisano javno 
vprašanje, ali ni tudi tristo ali dvesto 
milijonov starih dinarjev nezakoni
to pridobljene materialne koristi 
dovolj velik znesek, da stvar im 
enujem o s pravim  imenom: korup
cija. Vsaj z m oralnega stališča ni ni
kakršne razlike. Poudarjam , da 
postavljam načelno vprašanje, ne 
da bi za osumljene prejudiciral 
sodbo, saj so nedolžni, dokler jim  
krivda ni sodno dokazana.

Za konec pa še bolj osebno 
mnenje. Boštjan Kovačič, dovče- 
rajšnji dober znanec, lahko bi rekli 
celo prijatelj Dolenjskega lista, je 
m orda tragična osebnost, saj trdi, 
d a je  o gradnji prem alo vedel, in da 
je  ob svoji prezaposlenosti povsem 
zaupal graditeljem. Lahko da, toda 
to ne zmanjšuje njegove odgovor
nosti. Bistveno je, da je  s svojim 
ravnanjem sploh dovolil, da se je 
okrog njegovega imena spletel ob
lak sumov, ki je  izzval preiskavo, 
vsejal nezaupanje vanj in v končni 
posledici pripeljal tudi do  odpokli
ca s funkcije predsednika občinske 
skupščine, najvišjega zakonodajne
ga telesa v občini. Takšna je  pač 
neusmiljeno trda logika stvari sa
me.

Z ato se mi zdi vse govorjenje o 
tako rekoč revolucionarno novem 
konceptu vodenja Božidarja Zajca 
in Boštjana Kovačiča, ki d a je  vzrok 
razdora in sprožene preiskave, udar
janje mimo. Kolikor poznam teori
jo , gre le za večno vprašanje socia
lističnega družbenega sistema: ali 
naj ima m alo več ali m alo manj 
tehnokratizma. Za skonstuirano te
zo o insceniranem neostalinistič- 
nem obračunu z izjemnimi ljudmi 
pa bi dejal, da zveni kot čenčanje, ki 
mu domišljava, po ceneni slavi hle
peča novinarska ušesa prav rada 
prisluhnejo, posebno še, če imajo 
pri tem še kak osebni račun.

M A R JA N  LEGAN 
odgovorni urednik DL

Smrt v silokombajnu
Valji silokombajna razkosali otroka

SLIVJE PRI KOSTANJEVICI 
— Sezona spravila kmečkih pridel
kov se je začela, z njo pa tudi tra
gične nesreče pri uporabi raznih 
kmetijskih strojev.

Tako je 18. septembra popoldne 
Stanislav Kuntarič v neposredni 
bližini domačije v Slivju blizu Kos
tanjevice siliral koruzo. Po prazn
jenju silaže iz traktorske prikolice je

za trenutek pustil traktor s silokom- 
bajnom brez nadzora. V tem se je 
traktorju neopazno približal Kunta
ričev 20-mesečni sin Peter in zlezel 
na silokombajn. Oče otroka ni videl 
in seje z njim odpeljal na njivo, kjer 
je spet začel silirati koruzo. Valji v 
kombajnu so zagrabili nesrečnega 
malčka in ga skoraj povsem razko
sali.

Gasilska enota 
v Pijavskem

GD Krško ustanovilo eno
to v Pijavškem — Dve 

desetini
PIJAVSKO — Gasilsko društvo 

Krško, ki je eho izmed najstarejših v 
Sloveniji, je preteklo nedeljo v naselju 
Pijavsko ustanovilo svojo operativno 
enoto. T a je  dobila novo motorno ga
silsko brizgalno, nekaj druge opreme, 
zgradili pa so tudi jez na potoku, kjer 
bodo v primeru požara zajemali vodo.

Ob tej priložnosti so gasilci iz Krške
ga izvedli tudi prikazano vajo. Dokazali 
so reševanje iz stavb, zaščito stano
vanjskih objektov in delovanje najso
dobnejše gasilske opreme. Sicer pa so 
enoto v Pijavškem ustanovili predvsem 
z namenom, da bi tudi na obrobju lah
ko hitro in učinkovito posredovali v 
požarnih in drugih nesrečah. V gasils
kem društvu Krško načrtujejo, da bodo 
do konca leta usposobili za operativno 
delovanje vsaj eno moško in eno žensko 
desetino, v enoto pa bodo vključili tudi 
pionirje in mladince. S to enoto se bo 
število članov gasilskega društva Krško 
precej povečalo, saj je med krajani Pi- 
javškega precej zanimanja za delovanje 
v gasilskem društvu.. Za sedaj so gasilci 
iz Pijavškega še gostje v najemni stavbi, 
tudi vse opreme še nimajo, toda na 
občinskem štabu za civilno zaščito so 
obljubili, da jim bodo do konca leta 
priskrbeli tudi delovne uniforme.

SMRT KOLESARKE
DOLENJA VAS PRI RIBNICI

— 16. septembra ob 12.10 je prišlo 
na magistralni cesti v Dolenji vasi 
do hude prometne nesreče, v kateri 
je izgubila življenje 61 -letna Marija 
Gorše iz Ribnice. T akrat seje pelja
la z osebnim avtom iz Ljubljane 
proti Kočevju 25-letna Mojca Ban 
iz Kočevja in zadela kolesarko M a
rijo Gorše, ki je  padla in takoj na 
kraju nesreče podlegla poškodbam. 
Na vozilih je za okoli 500.000 din 
škode.

Čigave so 
kokoši 

in moped?
N eznanec zbežal pred 
miličnikoma, pustil pp 
moped in nahrbtnik s  

kokošmi
KOČEVJE — Na Novomeški 

cesti v Kočevju je 15. septembra ob 
0,45 miličnik ustavljal neznanega 
mopedista, ta pa je moped hitro ob
rnil in pobegnil. Z asfaltne ceste je 
nato zavil na makadamsko, ki pelje 
do razdelilne transformatorske pos
taje Elektra. Zaradi slabo vzdrže
vane (luknjaste) ceste pa je mope
dista zaneslo, skočil je z mopeda, 
odvrgel nahrbtnik in vzela ga je 
noč. Miličnika, ki sta z avtom vozila 
za mopedistom, sta na kraju do
godka našla le moped in nahrbtnik, 
v nahrbtniku pa 6 zadavljenih ko
koši. Moped je star 20 do 25 let, 
znamke Colibri, tip 12, enosedežni, 
modre barve. Miličniki prosijo 
občane, da jim  sporoče, kdo bi bil 
lastnik tega mopeda. Morda je tudi 
moped ukraden, vendar kraje ni ni
hče prijavil.

ZADEL BLATNIK
VRČICE — 46-letni Angelbert Te- 

šari iz Črnomlja seje 17. septembra ob 
(3.50 peljal z ose_bnim avtomobilom iz 
Črnomlja proti Črmošnjicam. V Vrči- 
cah je zmanjšal hitrost, da bi zavil levo 
na lokalno cesto proti Planini. V tem 
trenutku je za njim pripeljal z osebnim 
avtomobilom 23-letni Ljubiša Mihai
lovič iz Novega mesta in ga nameraval 
prehiteti. Ker je Tešari že zavijal, seje  
Mihailovič zaletel v zadnji blatnik. 
Škode je za okrog 1,7 milijona dinarjev.

SMRT V RIBNICI

RIBNICA — Na Gorenjski cesti 
v Ribnici je prišlo 16. septembra ob
9.40 do hude nesreče, v kateri je iz
gubil življenje 66-letni Stanislav 
Poje iz Grčaric 1. Nesreča se je 
zgodila, ko je 22-ietni Bojan Gornik 
iz Bukovice 16, k ije  peljal iz Rib
nice proti Ljubljani, prehiteval to
vornjak, ki gaje vozil Alojz Benčina 
iz Zapotoka 3. Prav takrat je pripel
jal nasproti Stanislav Poje. Pri čel
nem trčenju obeh osebnih avtomo
bilov je bil Stanislav Poje takoj 
mrtev, Bojan Gornik pa lažje poš
kodovan. Na vozilih je za okoli 4 
milijone dinarjev škode.

OSTAL BREZ MOTORJA — Nez
nan storilec je 15. septembra izred gostilne 
v Žužemberku odpeljal kolo z motorjem, 
katerega lastnik je Slavko Bijek iz Pra- 
proč. Slednji je tako oškodovan za okrog 
400 tisočakov. Storilca iščejo.

PREDČASNO IZ AVTOBUSA —
16. septembra so pridržali do iztreznitve
46-letnega Meha Feliča iz Gate pri Biha- 
ču. Na avtobusu Unatransa iz Bihača, ki 
vozi na progi Ljubljana—Bihač, seje sprl s 
sprevodnikom, ga prijel za ovratnik in mu 
potrgal gumbe. Na Otočcu je potem po
begnil iz avtobusa, a so ga miličniki prijeli 
in odpeljali na treznjenje. Sledi tudi ovad
ba sodniku za prekrške.

ČAKA GA SODNIK — 14. septem
bra pa so pridržali do iztreznitve 48- 
letnega Janka Kožarja iz Dol. Bukovca. 
Kožarje vinjen nadlegoval goste in osebje 
v slaščičarni gostišča na Glavnem trgu. 
Moral bo tudi k sodniku za prekrške.

KRAJA KOKOŠI — V noči na 14. 
september je nezaklenjeni kokošnjak An
gelce Kužnik v Revah pri Dobrniču obis
kal neznan ljubitelj slastnih kokošjih 
bedrc. Odnesel je 6 kokoši in s tem oškod
oval lastnico za krog 15.000-din.

VZEL TORBICO — 19. septembra je 
neznan storilec iz odklenjenega avtomobi
la, ki gaje pustila pred lekarno Nika Lar- 
kovič iz Novega mesta, odnesel žensko 
trobico z dokumenti in 30.000 din. Skupaj 
je lastnica ob 80 tisočakov. Za storilcem 
poizvedujejo.

Nenavadna smrt lovca
Med v o žnjo s e  je puška sprožila in sm rtno ranila
STRUGE — Na nenavaden način je izgubil življenje lovec Jože Levstek iz 

Podtabora v Strugah (občina Kočevje), star 36 let.

TRČIL V TOVORNJAK
KRONOVO — 20-letni Jožko Go

lobič iz Bučke se je  14. septembra ob
20.10 peljal z osebnim avtomobilom iz 
Otočca proti Dobruški vasi. Ko je v ko
loni vozil pripeljal pri Kronovem v des
ni nepregledni ovinek, gaje miličnik us
tavljal zaradi stoječega tovornjaka na 
cestišču. Golobič je imel prekratko var
nostno razdaljo in seje pri tem zaletel v 
osebni avtomobil, ki gaje vozil 43-letni 
Mile Kočič, začasno na delu v ZRN. 
Golobiča je potem odbilo v levo in je 
trčil še v tovornjak, s katerim je pripeljal 
nasproti 28-letni Rafael Bijek iz Pra- 
proč. Škode je za okrog 7 milijonov 
dinarjev.

15. septembra sta z Antonom Me- 
glenom iz Kolenče vasi 14 lovila pse, ki 
so zašli v lovski revir, in enega tudi us-

PRISPEVKI ZA DRAGE 
MEDICINSKE 

INSTRUMENTE
NOVO MESTO — V sklad za drage 

medicinske instrumente pri občinskem 
odboru Rdečega križa Novo mesto so 
prispevali: Kati Povše in Majda Ambrožič 
iz Novega mesta, Trubarjeva 1 — 16.000 
din namesto cvetja Andreju Sedaju; 
občinska raziskovalna skupnost Postojna 
v imenu dr. D. Pluta 21.000 din za opravl
jeno recenzijo RN; Alojz Bukovec iz Kota 
84 pri Semiču 10.000 din; Marija Udovič 
iz Novega mesta, Kettejev drevored 14 —
20.000 din v spomin na moža Jožeta in 
obletnico smrti hčerke Darje; osnovna or
ganizacija sindikata Kompresorji Črno
melj 50.000 din; KUD Brusnice 25.000 
din namesto venca na grob Ernesta Jazbe
ca; Štefan in Vida Simončič iz Novega 
mesta, Ragovska 21 a — 20.000 din; dipl. 
ing. Vladimir Breznik iz Črnomlja, 21. ok
tobra 17b, 35.000 din; Roman Tomažin iz 
Zameškega 7 — 20.000 din namesto cvet
ja na grob Jožetu Avžinu; osnovna orga
nizacija sindikata Splošne bolnice Novo 
mesto 30.000 din namesto venca za po
kojno mamo dr. Branke Stracensky iz Za
greba, Biakinijeva 15; DS SIS stanovanjs
ka in komunalnega gospodarstva občine 
Novo mesto 50.000 din namesto obda
ritve delavk za 8. marec; Cestno podjetje 
— TOZD Gradnje Novo mesto — 
IOOOS 30.000 din; Alojz Božič iz Ljubl
jane 48.034 din.

Osnovna organizacija sindikata IMV- 
TOZD Tehnoservis Novo mesto je za 
nabavo dragih medicinskih instrumentov 
v Splošni bolnišnici Novo mesto prispeva
la 41.500 din namesto venca na grob 
mame Marka Rudmana. Splošna bolniš
nica Novo mesto se za prispevek toplo 
zahvaljuje.

Doslej so darovalci prispevali za atom
ski absorber 7.874.436 din. Občinski od
bor Rdečega križa Novo mesto se vsem 
iskreno zahvaljuje.

trelila. Nato sta se odpeljala proti domu 
in vmes v vasi Potiskavec vzela v fička 
Meglenovo ženo, ki je bila tam pri so
rodnikih. Meglen, k ije  vozil, in njegova 
žena sta sedela spredaj' Levstek na 
zadnjem sedežu v sredini, puško pa je 
imel s kopitom naslonjeno na tla med 
prednjima sedežma in njeno cev uper
jeno sebi v prsi. Po komaj 20 do 30 m 
vožnje se je puška sprožila in Jožeta 
Levstka smrtno ranila.

Komisija, k ije prišla na mesto nesre
če je ugotovila, daje imel Levstek naboj 
v cevi puške, puško pa pripravljeno za 
rahlo proženje. Zaradi tresenja se je 
sprožila in Jože Levstek je bil zadet v 
desno stran prsi ter je zaradi rane hitro 
izkrvavel.

J. P.

PREPREČUJMO 
POŽARE

VAS-FARA — V okviru dneva pionir
jev bomo na osnovni šoli Vas-Fara izvedli 
v torek, 29. septembra, bogat program. 
Ob tej priložnosti bodo podelili značke 
»Preprečujmo požare«. Dobili jih bodo 
učenci, ki so uspešno opravili naloge s po
dročja gasilstvo. Skupno bo podeljenih 
14 bronastih, 12 srebrnih in 17 zlatih 
značk.

UKRADEL 
DENARNICO 

IZ ŽEPA
NOVO MESTO — 27-letni 

Emir Rizvanovič iz Prnjavoraje 18. 
septembra potoval z avtobusom 
preko Novega mesta. Na novomeš
ki avtobusni postaji mu je pri izsto
panju iz avtobusa neznanec iz des
nega hlačnega ž e p  ukradel denarni
co, v kateri je Rizvanovič imel 800 
zahodnonemških mark in 40.000 
din. Za storilcem poizvedujejo.

ZARADI UTRUJENOTI V DREVO 
— 31 -letni Enes Kizingul iz ZRN seje 20. 
septembra ob 4.25 peljal z osebnim avto
mobilom iz Zagreba proti Ljubljani. Pri 
Lešnici je v levem preglednem ovinku za
radi utrujenosti zapljal v desno na banki
no, nekaj časa vozil po njej, nato pa trči! v 
drevo in se prevrnil na štreno. V nesreči sta 
se voznik in sopotnica Nazaket Kizingul, 
31 let, lažje poškodovala, 44-letni sopot
nik Mustafa Kose pa težje in je ostal na 
zdravljenju v nov omeški bolniSnici. Mate
rialne škode jc za okrog 4 milijone 
dinarjev.

TRČENJE V OVINKU — 38-lctni 
Stanko Peruš iz Trebnjega se je 16. sep
tembra ob 18.30 peljal z osebnim avto
mobilom iz Dolge njive proti Šentlovren- 
cu. V ovinek, ki je okrog 200 metrov iz 
vasi Dolge njive, je pripeljal s preveliko hi
trostjo, zato je zavrl. Pri tem ga je zaneslo v 
levo, v tem trenutku pa seje nasproti pri
peljal z osebnim avtomobilom 38-letni 
Stanislav Ravnikar s Čateža. Vozili sta 
trčili, pri tem pa na srečo ni bilo ranjenih. 
Materialne škode je za 2,5 milijona 
dinatjev.
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VNO VIČNA P RE M O Č  Š T A JE R S K IH  P E R E S —  M inulo sredo j e  bi
lo na novomeških teniških igriščih pod  pokroviteljstvom Dolenjskega  
lista že 11. ekipno prvenstvo slovenskih novinarskih hiš v tenisu. Ude
ležba j e  bila rekordna, saj so loparje vihteli predstavniki kar iz štirinaj
stih uredništev, največ znanja in sreče pa  j e  bilo tudi tokrat za eresa iz 
Štajerske. V polfinalnih obračunih j e  namreč ekipa mariborske R T V  
ugnala mestne kolege iz mariborskega Večera, medtem ko  j e  bil 7 D  
boljši od Dolenjskega lista I, za katerega sta igrala Jože Splichal in B o
ja n  Budja. V  borbi za L mesto sta tako Uroš M encinger in Dragiša M o
drinjak (na posnetku) iz 7 D  premagala dvojico R T V  M aribor (Jože 
Jagodnik, Saša Šnuderl), večerovca Fric in Kancler pa Splichala in 
Budjo. K ončni vrstni red j e  takšen: 1. 7 D, 2. R T V  Maribor, 3. Večer, 4. 
D olenjski lis ti, 5. R T V  Koper, 6. A n ten a /K m ečk i glas. 7. Primorske 
novice, 8. Delo, Ljubljana, 9. Ljubljanski dnevnik, 10. R T V  Ljubljana, 
11. Radio Ljubljana, 12. Teleks Ljubljana, 13. Dolenjski list I I  (Iztok  
Gačnik, S lavko Dokl), 14. Kaj, Maribor. Pri organizaciji letošnjega 
prvenstva so z  darili pomagali m irenska Dana, Novoles iz Straže in 
K rka  Novo mesto. (Foto: B. B.)

NOVOMEŠČANKE
ZMAGALE

MARIBOR — Ženska ekipa Medob
činske organizacije slepih in slabovidnih 
Novo mesto seje udeležila 7. republiškega 
prvenstva slepih in slabovidnih v mini 
kegljanju. Ekipno so bile v Mariboru No- 
vomeščanke prve, med posameznicami je 
v skupini popolnoma slepih Marjana 
Malnarič osvojila 1. mesto, Nežka Furlan 
je bila 3. Med slepimi z ostankom vida se 
je uvrstila Fani Pate ha 6. in Majda Mežan 
na 7. mesto.

ELAN IZGUBIL S 
SLAVIJO

ČRNOMELJ — Na igrišču na Loki so 
se nogometaši novomeškega Elana pome
rili z vevško Slavijo in izgubili srečanje z 0 
: 4. Slavija sicer ni pokazala posebno žive 
igre, vendar je znala izkoristiti hitre pro
tinapade. Slabih rezultatov so se bali ela- 
novci že v predsezoni, saj morajo zaradi 
popravila novomeškega stadiona gostova
ti v Črnomlju.

Tesna Inlesova pot k uspehu
Drugo kolo republiške rokometne lige — Zanimivo v Sevnici — Novomeščankam  
v Kranju poraz — Iskra popravila vtis — Igralke Itasa klonile pred Cerkljankami

V drugem kolu SRL so pri moških zmagovale ekipe gostiteljice, pri ženskah 
velja omeniti, da so igralke Iskre popravile slabi vtis iz prejšnjega kola, medtem 
ko so si Kočevje na domačem igrišču znova priigrale poraz. Ob zmago so bile v 
gosteh tudi rokometašice Novega mesta. O posameznih tekmah bo več povedal 
pogled na športna igrišča, najprej k moškim ekipam.

INLES—ŠOŠTANJ 25 : 24 (12:11) točki. Pri gostih sta pokazala dobro igro
— K zmagi Inlesove ekipejeodločno pri
pomogel njen vratar Viktor Žagar, ki je v 
odločilnih trenutkih ubranil dve sedem
metrovki. Sicer so bili maloštevilni gledal
ci v Ribnici razočarani nad nepovezano 
igro obeh moštev.

Inles: Lapajne, Džokič, Mihelič, T. Ilc 
4, Lukič 2, Cirovič 6, J urič 1, Lesar, T om- 
šič, Mate 8, Fajdiga 4, Žagar.

SEVNICA—BAKOVCI 29 : 24 
(11:16) — Sevničani so doma zasluženo 
premagali ekipo Bakovcev. V prvem delu 
srečanja so gostje izkoristili vse napake 
domačinov, medtem ko je v drugem delu, 
ko je trener Svažič povsem spremenil tak
tiko igre, igralo pravzaprav samo moštvo 
Sevnice. Strokovno vodstvo sevniških 
prvoligašev je prevzel Tomo Svažič, po
tem ko je dosedanji trener prestopil spora
zumno s klubom k finskemu prvoligašu 
Helsinki.

Sevnica: Kovačič, Regner, Starina 5, 
Kostevc 7, Sunta 1, Špan 8, Svažič 1. 
Kneževič 1, Hrovat 1, Trbovc 5, Možic.

ČRNOMELJ—SLOVENJ GRADEC 
25 :v22 (13:14) — V odločilnih trenutkih 
so Črnomaljci zaigrali bolje in pred do
mačim občinstvom osvojili dragoceni

vratar Mavrič in Virant.
Črnomelj: Plut, Bohte, M. Papež 8, 

Kavšek, Hodelja 5, Novak, Možina, J. 
Papež 6, Pezdirc 2, Adlešič, Orlič 4, 
Kmetič.

Pari 3. kola: Bakovci-Inles, Prule- 
Sevnica, STT Rudar-Črnomelj itd.

KRANJ—NOVO MESTO 25 : 17 
(11:4) — Kranjske rokometašice so s pre
pričljivo zmago dale vedeti, da jih tudi le
tos mika vrh. Sobotno zmago so si zagot
ovile z zelo dobro igro v prvem polčasu in 
v začetku drugega.

Novo mesto: Hočevar, Kramar 3, Pate 
14, Uičin 1, Jakše 3, Simonič, Knafeljc, 
Veselič, Repinc, Rebolj, Butala, Opruc 4.

ISKRA—OLIM PIJA 23:19 (13:11)
— Medtem ko sta bili v prvem delu igre 
ekipi dokaj izenačeni, so v drugem polča
su blestele gostiteljice. Med njimi zaslužijo 
pohvalo Jakšetova, Selanova in Rangus- 
ova, pri Ljubljančankah pa Martonova, 
Sturmova in Kapidžičeva.

Iskra: Jakše, Gorenc 2, Dolar 2, Kegl- 
jevič, Kirn, Turk 3, Selan 7, Rangus 5, 
Vide 4, Lužar, Bolte, Kos.

ITAS—CERKNO 15 : 19 (4:9) — 
Pomlajena vrsta gostiteljicje naredila pre
več napak, posebej v napadu, kar so znale 
gostje spretno izkoristiti. Sodeč po prika
zani igri, čakajo Kočevke težki rokometni 
časi.

Itas: Filipovič, Dragičevih, P. Softič, 
Guštin 1, Vuk 4, S. Jerič 6, Klančar, Jan
kovič, Bejtovič 2, D. Softič 1, Zalar 1, 
Štefanišin.

Pari prihodnjega kola: Mlinotest—Itas, 
Novo mesto—Iskra itd.

SLEPI IN 
SLABOVIDNI 

TEKMUJEJO V HOJI
NOVO MESTO — Medobčinska 

organizacija slepih in slabovidnih 
Novo mesto bo organizirala v soboto, 
26. septembra, I. republiško prvenst
vo slepih in slabovidnih v hoji na 10 
km. Tekmovanje, ki se bo začelo ob 
9.30, bo potekalo na območju Grma. 
Tekmovalci, razdeljeni v tri skupine, 
bodo hodili s spremstvom, ko gre za 
skupino A, medtem ko to za druge ni 
predpisano. Udeležencem bo na voljo 
skupno kosilo. Na dan prvenstva bo 
veljala od 9.30 do 12.30 na območju 
tekmovanj zapora cest.

Pavlič zapravil zmago
6. dirka za DP v motociklizmu — Pavlič padel na tre
ningu — Lavrič sp et navdušil

REKA — V nedeljo, 20. septembra, so na grobniški lepotici spet zahrumeli 
motoiji na 6. letošnji dirki za državno prvenstvo v cestnohitrostnem motocik
lizmu, tokrat v organizaciji AM D Domžale ob izdatni pomoči kolegov iz AMD  
Matulji. Nastopili so tudi vsi štirje dolenjski predstavniki, njihov izkupiček pa je 
bil mnogo manjši kot pred mesecem dni.

Lojze Pavlič, AMD Novo mesto, kije v Y nedeljo v Banja luki. V odsotnosti Pav-
kategoriji do 80 ccm že na prvem urad- J® zrnagal Matulja iz Matuljev, pred
nem treningu dosegel najboljši čas kroga, Domžalčanom Pintarjem in Brankom
je hotel v drugem treningu rezultat še iz- Rokavcem iz AMD Trebnje,
boljšati, kar je povzročilo padec v reškem V kategoriji do 125 ccm je na treningu
ovinku m zaradi prevelikih poškodb na dosegel najboljši čas lanski državni prvak
motorju dirke ni vozil. Če bi Pavlič nas- Robert Hmeljak iz AMD Novo mesto
topil na dirki, bi po vsej verjetnosti zma
gal, saj mu Grobnik od vseh stez najbolj 
»leži« in bi si s to zmago že zagotovil nas
lov letošnjega prvaka, tako pa bo moral na 
razplet počakati do naslednje dirke, ki bo

TENIŠKA ZMAGA 
ŠEFMANU

NOVO MESTO — V okviru priredit
ev meseca turizma na Dolenjskem se je 
pomerilo 65 igralcev tenisa iz Novega 
mesta, Dolenjskih Toplic in Kočevja na 
odprtem prvenstvu Dolenjske. Zmagal je 
domačin Šefman, kije v finalu obračuna
val s Stokanovičem, tretji pa je bil Guštin, 
kije zmagal brez boja z Lovkom. Rezulta
ti: četrtfinale — Stokanovič: Struna 6 :1 , 
6: O^Lovko: S. Guštin 6 :2 ,6 :3 ; G, Guš
tin : Šekoranja 6 :2 ,6 : 3; Šefman : Wach- 
ter 6 : 3, 7 : 6; polfinale — Stokanovič : 
Lovko 6 :4 ,7 :6 , Šefman: G. Guštin 6:1 , 
2 :6 ,6 :3 ;  finale: Sefman : Stokanovič 6 : 
3, 6 — 2. Prvim 8 igralcem je Dolenjska 
turistična zveza podarila posebne nagrade. 
Naslednje teniško tekmovanje bo spo
minski turnir Roberta Aša.

Kolesaril
dirkali
dvakrat

Zaletelu zlato v Gorici

SREČANJE ŠOLSKIH 
PEDAGOGOV

LESKOVEC — Na tukajšnji os
novni šoli se bodo zbrali 28. septem
bra na strokovnem srečanju športni 
pedagogi Dolenjske in Posavja. Ob 
praktičnem prikazu nekaterih vaj in 
športnih panog bodo razpravljali o 
urah telesne vzgoje in o uporabi video 
tehnike na tem področju. Podrob
nejše informacije o pedagoškem zbo
ru dajejo na brežiški ZTKO in v os
novni šoli Leskovec.

LJUBLJANA, NOVA GORICA 
— Kolesarji so vozili pretekli konec 
tedna na dveh preizkušnjah. V Savl
jah so jim pripravili že 15. medklubs
ko dirko okoli Savelj, v kateri je nas
topilo okoli 150 tekmovalcev. Največ 
zanimanja je pritegnil nastop članov 
in starejših mladincev, ki so vozili 
skupaj. skupnem točkovanju je 
zmagal Župan (Astra), 2. je bil Bonča 
(Kobarid), 3. Zaletel (Nm). Zaletelje 
vozil kot mladinec za člansko katego
rijo, zato je bron lepi uspeh. Izkazal se 
je predvsem v zadnjem sprintu, ki ga 
je celo dobil, vendar je imel za skupno 
zmago premalo točit. K uspehu No- 
vomeščanov v skupni vožnji starejših 
mladincev in članov sta precej pripo
mogla Eržen in Fink, ki sta se v skupi
ni ves čas dobro držala. Na dobro or
ganiziranem saveljskem tekmovanju 
seje pri Novomeščanih izkazal zlasti 
Judež, ki je zmagal v konkurenci sta
rejših mladincev. Z uspehi pinorijev 
se tokrat ne morejo pohvaliti, saj je bil 
Kavšek šele peti.

Novogoriški kolesarski klub pa je 
organiziral prvi kriterij po ulicah 
svojega mesta. Od Novomeščanov se 
je uvrstil med mlajšimi mladinci Fink 
na 2. mesto, pri starejših mladincih je 
odnesel Zaletel zlato, med člani pa je 
Papež zasedel tretje mesto.

MORALNI ZMAGOVALEC — Zvon
ko Lavrič na ramenih navijačev. (Foto: 
Marko Klinc)

drugi čas pa je imel Rokavec, ki pa na dir
ki iz nepojasnjenih razlogov ni startal. 
Dirka tako zaradi premajhnega števila 
tekmovalcev ni štela za DP, Devet krogov 
je vodil Hmeljak, v zadnjem krogu pa ga 
je Pintar prehitel in zmagal.

Najrazburljivejšo predstavo so spet pri
pravili dirkači kategorije do 250 ccm, kjer 
je od dirke do dirke boljši Zvonko Lavrič 
iz AMD Ribnica, ki je skoraj neveijetno 
hitro prebolel težke poškodbe po padcu 
na spomladanskem treningu. Zvonko je 
imel izmed vseh dirkačev tudi največ navi
jačev na Grobniku, saj so prišli stiškat 
palce zanj celo s posebnimi avtobusi. Po 
odličnem času na treningu je bilo pričako
vati. da bo Zvonko tokrat zanesljivo zma
gal, vendar je domačin Srdoč s tovarniško 
hondo — HB na dirki presenetil celo sam
ega sebe. Dirko je Zvonko vodil od same
ga starta za njegovim hrbtom pa je Lavrič 
bil neusmiljen boj s Srajem in Stefancem, 
ter ju prepričljivo premagal, v zadnjem 
krogu prehitel celo vodečega Srdoča, toda 
močnejša honda je na zadnji ravnini pred 
ciljem spet pokazala zobe in Lavrič je bil 
za dolžino motoija prekratek za zmago. 
Kljub drugemu mestu je bilo navdušenje 
navijačev nepopisno in lahko zapišemo1, 
da je Lavrič moralni zmagovlec Grotr-
nika. M. K.

Vse olimpiade Leona Štuklja
Slavni telovadec in dobitnik priznanja olimpijskega gibanja o sebi in gim- 
 nastiki svojega časa  — Prevelika obleka in kraljevsko

Na predvečer 14. svetovnih štu
dentskih iger, poznanih kot Univerzi- 
ada ’87, je  iz rok prvega človeka sve
tovnega olimpijskega gibanja, 60-let- 
nega Spanca Huana Antonia Sama
rancha, prejel veliko priznanje olim
pijskega gibanja 89-letni Leon Štu
kelj, predvojni telovadec in osvajalec 
velikih svetovnih in olimpijskih priz
nanj tistega časa. Še petdeset let po 
zadnjem uradnem nastopu za repre
zentanco sijajnega in nepremagljive
ga Leona niso pozabili, in kot je  sam 
poudaril ob prejemu, je priznanje na
grada vsem športnikom, ki so branili 
barve tedanje države.

Leon živi z ženo Lidijo v Mariboru 
v Kersnikovi ulici, v stari zgradbi ne
daleč od avtobusne postaje. Ob obis
ku smo ga našli v gori papirjev, kar je 
razumljivo, saj gimnastični starosta 
piše spomine, teh pa je veliko. Poseb
no pozornost posveča prav telovad
nim dogajanjem predvojnih let. Kot 
pravi, je lani končal knjigo, v kateri je 
na 400 straneh zajel obdobje športne
ga delovanja v letih 1929— 1939. 
Sicer je športni življenjepis Leona 
Štuklja — rojen 12. novembra 1898, 
diplomirani pravnik, ki živi v mestu 
pod Pohorjem od 1927. leta in pravi 
zase, da je Dolenjec, na delu na Šta
jerskem — bogat in, reklo bi se, 
večen. Spomnili bomo na najzanimi
vejše dogodke iz njegove kariere.

»Po nastanku nove države, Kralje
vine Srbov, Hrvatov in Slovencev, 
smo se mi prvič udeležili olimpijskih 
iger 1924. leta v Parizu. Dobrosem se 
odrezal, saj sem v močni konkurenci 
osvojil dve medalji, zlato v mnogobo
ju in na drogu. Štiri leta pozneje smo 
potovali na olimpijske igre v Amster
dam, kjer sem tekmovanje zaključil 
nadvse uspešno z dvema bronastima 
medaljama v mnogoboju in na krog
ih. Na olimpiado v Los Angeles 1932. 
leta nismo potovali, ker je prišlo do 
razdora v reprezentanci, nastopilo je 
novo vodstvo in sploh so bile težke 
tudi razmere v deželi. Na moji zadnji 
olimpiadi v Berlinu leta 1936 sem 
imel 38 let in tedaj sem z osvojeno 
srebrno medaljo na krogih praktično 
končal kariero, čeprav sem z repre
zentanco nastopal še kasneje,« se 
spominja Štukelj.

Ko govori 6 športu tistega časa, ne 
more mimo Sokola, združenja levo 
usmerjenih naprednih mladincev, 
kjer je bilo članstvo menda posebej 
častno. Ta čast in ponos sta bila vred
na več kot ves denar in vsa priznanja, 
kijih danes dobivajo športniki. Soko
li so bili posebej pri srcu mladim nar
odom, kot so bili Slovenci, in ti naro
di so se tudi na podlagi take pripadno
sti držali bolj sami zase, dokler niso 
ločenosti v tem pogledu presegli z 
združitvijo sokolskih zvez.

»Ta zgodovina je del moje športne 
preteklosti. T oda ko prihajajo danes k 
meni na obisk, se bolj zanimajo, kako 
da z 89 leti izgledam tako dobro, in le 
malo povprašujejo o moji pretekli 
športni poti, na katero sem izredno 
ponosen. Glede dolgega življenja ne 
morem ponuditi nikakršnega poseb
nega recepta, ker ga enostavno ni
mam. Celo življenje sem bil pri vsem 
zmeren, tako v hrani kot v športu in 
drugem. Veliko uživam sadja in 
povrtnin, alkohola nisem nikoli pil. 
Pri meni čaka vino na vrsto tudi po 
dva meseca, medtem ko zadnjih pet 
let po kosilu obvezno popijem kavo. 
Zelo veliko hodim, med drugim vsak 
dan do »Piramide«. Hodim hitro in 
pri tem delam vaje za krepitev srčne 
mišice in krvnega obtoka...,« pravi ve
liki telovadni as. Očitno brez telo
vadbe res ne shaja. Ko zanosno govo
ri o zdravj življenju in potrebi stalne 
krepitve organizma tudi s pomočjo 
znanstvenih metod rekreacije, pos
tane v naslonjaču skrajno nemiren.

Leon Štukelj: »Medalje s pariške 
olimpiade so mi najdražje.«

Pokaže nam vajo, stojo na rokah z iz
tegnjenima nogama. Naloga bi bila 
težka celo za mladega tekmovalca, 
vendar Štukelj je do sebe neusmiljen, 
povrhu vsega pa dela z lahkoto. 
»Ampak ne slikajte tega, da ne bi kdo 
porekel: kaj pa je s tem dedkom, mar 
je znorel? —  Lahko pogledate mišice 
in muskulaturo ramenskega sklepa. 
Močneje pritisnite — ni kaj: trdo ko 
kamen,« pravi skromno in ponosno 
obenem.

V športnikovem življenju so najbrž 
najlepše zapisana v spomin potovan
ja, srečanja, doživetja z velikih tek
movanj, vrnitve po zmagoslavjih. 
Vemo, kako danes sprejemamo naj
boljše, a Leon Štukelj pozna to iz 
tridesetih let tega stoletja. »Resje bilo 
veliko tega, vendar bi izpostavil leto 
1924 in svojo vrnitev iz Pariza v No
vo mesto. Someščani so mi pripravili 
veličasten sprejem, pravzaprav ne
pojmljiv za tisti čas. Iz Ljubljane sem

kosilo
najprej celo dobil pooblastilo, s kate
rim sem se lahko vozil v vlaku v dru
gem razredu, k ije  bil tedaj rezerviran 
za pomembne posameznike. Ko sem 
stopil iz vlaka, je množica vzklikala, 
vriskala in mahala s številnimi trans
parenti z napisom Ave, triumafor. Is
tega leta meje v vili Suvobor na Bledu 
v svoji rezidenci sprejel kralj Alek
sander. Na to srečanje sem se dolgo 
pripravljal, to pa iz preprostega razlo
ga, ker nisem našel dostojne obleke. 
Tedaj je  bil v modi žaket in našli so mi 
neke zelo velike hlače, za katere se 
spomnim, da sem jih zapenjal nekje 
pod pazduho. Nato so mi nataknili 
velik sako, ki je  prekril preostali del 
oblačila, in tak sem odšel pred kralja. 
,Aha, ti si ta mali, ki tako dobro telo
vadi. Čestitam ti, junak, kar nadaljuj 
tako za dobrobit naše kraljevine1, je 
rekel tedaj Aleksander in me povabil 
še na kosilo. Potem mi je  izročil priz
nanje s. Save V. stopnje,« pripoveduje 
slavni olimpijec.

Spomine je skril tudi v slike, ki v 
glavnem pričajo o berlinskih olim
pijskih igrah. Leon nam kaže z njimi 
svoja srečanja z velikimi imeni tistega 
časa. Na vidnejšem mestu so fotogra
fije srečanja z velikim Jessejem Ow- 
ensom, štirikratnim zmagovalcem ber
linske olimpiade, čmopoltim fantom, 
katerega uspehi so pregnali s tribune 
velikega diktatorja rajha Adolfa Hi
tlerja. Kamera je zabeležila tudi sreč
anja z Richardom Štrausom in Puc
cinijem in v mestu ob Krki skupino 
novomeških sokolov, med katerimi 
sta Leon in slikar Božidar Jakac. To je 
del opreme prostorne delovne sobe, v 
kateri so seveda še medalje, diplome 
in trofeje. Med njimi se najdejo celo 
originalni podpisi Pierra De Couber
tina.

Po tem pregledu zavije znova k 
Sokolom. »Veste, tedaj so bila v modi 
lepo oblikovana telesa in močne mi
šice, zato smo fantje, menda da bi 
ugajali dekletom, preprosto tekmova
li, kdo bo videti lepši. To je bila čud
ovita oblika množične rekreacije, 
športa in zdravja, mitinge smo pri
pravljali ob vsakem prazniku. Take 
načine še danes negujeta Finska in 
Češkoslovaška, o čemer mi stalno 
pišejo prijatelji iz teh držav. Ne vem, 
zakaj pri nas ni tega. Sicer je gimnas
tika danes zelo napredovala, gre v 
smeri akrobatike, in razvija težje, za
pletenejše in za oko lepše elemente. 
Gimnastika mojega časa je imela za 
cilj napraviti zdrave in dobre ljudi, ki 
bodo lahko dolgo živeli. Takrat ni bi
lo medikamentov, znanstvenega pris
topa in »laboratorijskega« oblikovan
ja  športnika ...« pogleda Leon Štukelj 
z malce skrbi na sedanjost.

D aje bilo zares tako, dokazuje tudi 
sam Leon Štukelj.

MILAN GLAVONJIČ

Na oviri ob dobro uvrstitev
Jspešne mlade topliške atletinje — Tanja Krašovec na oviri izgubila medaljo, 
>peličeva druga na troboju — Šimunič četrti na Grand Prixu — Počitniška vadba

DOLENJSKE TOPLICE — Topliške atletinje, ki še vse obiskujejo osnovno 
šolo Baza 20, se lahko ta hip pohvalijo z vidnimi dosežki, h katerim je nekaj 
prispevala tudi marljiva vadba med počitnicami. Mlade dolenjske tekmovalke 
so se pred časom poskusile v republiškem in državnem merilu.

■ V finalu atletskega pokala Slovenije za 
mladinke je pionirka Damjana Markovič 
dosegla dve četrti mesti: v teku na 400 m z 
rezultatom 60,1 in na enaki progi z ovira
mi. V finalu atletskega pokala Jugoslavije, 
kije bilo 12. in 13. septembra vBeogradu, 
je Markovičeva dosegla svoj,, največji us
peh: v teku na 400 m je z odličnim časom 
58,9, kije hkrati njen rekord,Q SV ojil^ os
mo mesto v državi, osma pa je  bila tild i v 
teku na 400 m z ovirami. Uspeh je še toli
ko večji, ker je bila Markovičeva še le tos 
pionirka.

Ravno takrat so tekmovale Topličanke 
na republiškem pionirskem atletskem 
prvenstvu v Postojni. Daleč najbolje seje 
odrezala Irena Špelič, učenka 7. razreda, 
kije prvi dan odlično skakala v višino in s 
148 cm, to je z rezultatom zmagovalke, 
osvojila drugo mesto. Prijetno pa je prese
netila v daljavi, kjer je z odličnimi skoki 
osvojila naslov slovenske prvakinje. Za to 
j i je zadostovalo 51 V cm, kar je njen naj
večji dosedanji uspeh. V daljavo je skaka
la tudi Vanja Lukšič in s 486 cm in četrtim 
mestom le za las zgrešila medaljo. Osvoji
la pa jo je v metu kopja, kjer je z 31,5 m 
dosegla tretje mesto. Topliške atletinje so 
tekmovale tudi v štafetnem teku 4 x 100 m 
ter dosegle s časom 52,20 s drugo mesto v 
republiki, vendar so bile zaradi nepravilne 
predaje diskvalificirane. Da pa je bila

7. TEK V DOLENJSKIH 
BENETKAH

KOSTANJEVICA — Športno društ
vo Partizan Kostanjevica na Krki bo or
ganiziralo v soboto, 26. septembra, 7. 
množični tek po ulicah dolenjskih Benetk. 
Prireditev, ki sodi v okvir praznovanja 
krajevnega praznika, se bo pričela nave
denega dne ob 15.30. Poimenske prijave z 
imenom, priimkom, letnico rojstva in 
tekmovalno kategorijo nastopajočega spre
jemajo do 25. septembra na OS Jože Gor
jup v Kostanjevici.

napaka zgolj slučajna, so dokazale na
slednji dan, ko so v teku 4 x 300 m osvojile 
bronasto medaljo. Omeniti velja tudi tek 
čez ovire, kjer sta Markovičeva in Luk- 
ščeva osvojili peto in šesto mesto in kjer 
je Tanja Krašovec v glavni skupini vodila

•  Špeličeva je upravičila svojo 
udeležbo na troboju v Wolfsbergu. 
Kot najmlajša tekmovalka je skočila v 
daljino 5,08 m in zasedla drugo mes
to. Nastop med mladimi športniki 
treh dežel je bil njen prvi nastop za 
republiško reprezentanco.

in na predzadnji oviri nesrečno padla ter 
bila ob medaljo. Izkazala seje tudi Brigita 
Lampe, ki je z novim osebnim rekordom 
1:46 osvojila v teku na 600 m 7. mesto v 
Sloveniji.

Na koncu velja dodati, da so mlade to
pliške atletinje osvojile kar 8 medalj, daje 
bila Špeličeva druga najboljša udeleženka 
prvenstva in daje ravno zaradi nje moral 
selektor slovenske reprezentance spreme
niti svoj načrt: uvrstil jo je v republiško re
prezentanco za nastop na srečanju Frulani- 
je-Julijskc krajine. Koroške in Slovenije, 
čeprav naj bi po prvotnih načrtih odpoto
vala tja druga tekmovalka.

Topliški atleti so nastopili še na zelo 
dobro organiziranem mitingu v Brežicah. 
Damajana Markovič je zasedla v teku na

200 m z rezultatom 27,50 drugo mesto in 
na 800 m z 2:25,3 tretje. Brigita Lampe je 
prepričljivo zmagala med pionirkami v 
teku na 600 m, Milan Šimunič pa je pos
tavil kar dva nova rekorda brežiškega sta
diona: v daljavo je skočil 7,06 m in v tros
koku 15,54 m in obakrat zmagal.

Šimunič je nastopil še na nekaj tekmo
vanjih. Na drugem republiškem prvenstvu 
veteranov, ki so ga dobro organizirali 
Kranjčani, je osvojil zlato na 100 m, v dal
javi in troboju. Kot edini dolenjski pred
stavnik je nastopil v finalu jugoslovanske
ga Grand Prix tekmovanja v atletiki in 
zasedel četrto mesto v troskoku. Da zmore 
več, je dokazal v finalnem nastopu, ko je z 
rezultatom 15,74 pre. jčljivo osvojil dru
go mesto.

M. ŠIMUNIČ

TEČAJ KARATEJA
TREBNJE — Tukajšnji karate 

klub je začel vpisovati nove člane v 
brezplačno šolo karateja, in sicer za 
treninge sankukai sloga te borilne 
Veščine. Prijave zbirajo vsak torek 
in četrtek od 19.30 do 20. ure v 
dvorani osnovne šole Trebnje, do 
vključno 8. oktobra. Vadbo karate
ja bo nadzoroval mentor sankukai 
sloga Vlado Paradižnik (peti dan).

SPET PIONIRSKA 
OLIMPIADA

ŠENTJERNEJ — 29. septembra, 
na dan slovenskih pionirjev, se bo ob 
10. uri na stadionu osnovne šole Mar
tina Kotarja v Šentjerneju začela 3. 
pionirska atletska olimpiada osnov-1 
nih šol novomeške občine. Pionirji in 
pionirke se bodo za medalje potego
vali v teku na 60, 200, 300 in 600 
metrov, skoku v višino in daljino, me
tu žogice in štafetnih tekih. Za posa
mezne panoge in starostne skupine so 
razpisane norme, kar bo pripomoglo 
k še zanimivejšemu in kvalitetnemu 
tekmovanju. Pokrovitelj letošnje pio- ‘ 
nirske olimpiade je Iskra-Tenel, pri 
organizaciji pa pomagajo še ZOTK in 
občinska zveza prijateljev mladine.

KRŠKO—BREŽICE 
39:18

KRŠKO — Krški rokometaši so po 
povratku v drugo slovensko ligo na sob
otnem srečanju z Brežicami pokazali do
bro igro. Z rezultatom 39:18 so razveselili 
kakih 1 SGgledalcev, ki so se zbrali ob igri
šču v Leskovcu.
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MEDNARODNI JESENSKI GRAŠKI SEJEM Gradec, 26. septembra
— 4. oktobra '87 

•  s posebnimi razstavami sodelujejo 
Kitajska, Madžarska, Italija, ZRN, Grčija,

•  več kot 2000 razstavljalcev iz 40 dežel
•  tekstil, krzno, radio, TV, muzikalije, »Pisarna 
90«, vseh vrst stroji in pripomočki za obrt, mle

č n i  proizvodi in mesna predelava, sanitarije, ke
ramika, gradbeništvo, kmetijski stroji in pripo
močki, pohištvo, vse za dom in gospodinjstvo 
itd...

Mercator - Kmetijski kombinat Sevnica
S ev n ica , Glavni trg 41 
Razpisna komisi)a

razpisuje prosta d e la  in n a lo g e

INDIVIDUALNEGA POSLOVODNEGA ORGANA 
— DIREKTORJA DELOVNE ORGANIZACIJE
P o leg  v zakonu  d o lo čen ih  p ogojev  morajo kandidati izpoln jeva
ti š e  naslednje:
— d a  imajo k on čan o  v isok o  šo lo
— d a  im ajo najmanj 5  let delovnih izkušenj pri odgovornih  delih
— d a  imajo u strezn e m oralno-politične kvalitete 
Kandidati z a  z a se d b o  prostih del in na log  naj pošljejo p ism en e  
prijave z dokazili o  izpolnjevanju p ogojev  v 8  dneh  po razpisu  
na n a ved en i n a slo v  z o zn a k o  »za razp isno  komisijo«. Kandi
date  bom o obvestili o  izbiri v  8  d n eh  po im enovanju.

7 4 1 /3 8

kmetijska zadruga krka
n sub o . novo m esto  ce s ta  komandanta staneta 10

Mercator

TZO KMETOVALEC, n.su.o.
NOVO MESTO
C e sta  kom andanta S tan eta  34  
Komisija za delovna razmerja

objavlja prosta d e la  in n a lo g e

VODJE ZADRUŽNE ENOTE MIRNA PEČ
Kandidati m orajo po leg  sp lošn ih  pogojev, d o ločen ih  z zakonom  
in družbenim  d ogovorom  o  izvajanju kadrovske politike, izpoln
jevati š e  nasled n je  pogoje:
— v iso k a  ali višja strokovna izobrazba km etijske sm eri ter d ve  
ozirom a tri leta ustreznih delovnih izkušeni 
P isn e  prijave z dokazili o  izpolnjevanju zahtevanih  p og o jev  in 
o p iso m  d osed an jih  delovnih  izkušenj naj kandidati pošljejo  na  
gornji n a slov  v 15  d n eh  po objavi.
O izbiri b om o kandidate obvestili v 3 0  d n eh  po k o n ča n em  zb i
ranju ponudb. 7 4 4 /3 8

DO GORJANCI, Vavta vas
Komisiji za delovna razmerja TOZD Tovorni promet in 
TOZD Avtobusni promet

objavlja prosta  d e la  in naloge:

1. vodja izm ene
2. več  avtom ehanikov
3. več  avtoelektrikarjev
4. dva avtokleparja
5. kovinostrugarja
6. čistilka avtobusov.
P o leg  sp lošn ih  p og o jev  m orajo kandidati izpolnjevati š e  n a
sled n je  pogoje:
pod 1: izob razba  V. stop nje  a v to m eh a n sk e  ali strojne sm eri ter 
tri leta delovnih  izkušenj.
P od  2, 3 , 4 , 5: poklicna šo la  ali IV. stopnja SUI odgovarja joče  
sm eri.
P od  6 : k on ča n a  o sn o v n a  šola .
D e la  in n a lo g e  pod 1 in 6  s e  opravljajo v N ovem  m estu , pod  2 ,3  
in 4  v N ovem  m estu  šli Vavti, pod 5  pa v Vavti vasi.
Za v s a  d e la  in n a lo g e  je d o lo č en o  p o sk u sn o  delo , ki traja 3  
m e se c e .
P o n u d b e  z  dokazili d o stav ite  na naslov: DO GORJANCI, Vavta  
v a s, p. Straža, v 8  d n eh  po objavi.
O izbiri b od o  kandidati o b v e šč e n i v 3 0  d n eh  po k on čan em  zbi
ranju prijav.

7 4 3 /3 8

^ ___
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SALON POHIŠTVA
Lesna industrija Idrija, n sol o  65281 Spodnja Idrija

KAKO DO NOVE SPALNICE 
ALI SAMSKE SOBE?

STARO ZA NOVO
inform acije:

LESNA INDUSTRIJA IDRIJA 
tel. 065/71-266, 71-267

vsak  d an  od 8 . - 1 8 .  ure, tudi v soboto in nedeljo !

Peru, Češkoslovaška in Jugoslavija
V sto p n ice  p ro d a ja jo  za d in a r je  K o m p aso v e  

p o s lo v a ln ic e  v  Ljubljani,  M a r ib o ru  t e r  na  m ejn ih  
p re ho d ih  Šen ti l j  in G orn ja  R a d g o n a .

OK ZSMS TREBNJE

razpisuje d e la  in n a lo g e

TAJNICE — KNJIGOVODJE
D elo  s e  sk le n e  z a  d o lo č en  č a s  (do 18. 2. 1988), s  štiriurnim
delavnikom .
pogoji:
— srednja ek o n o m sk a  oz. adm inistrativna šo la
— 1 leto oz . 2  leti delovnih  izkušenj
Prijave z  dokazili o  izpolnjevanju p og o jev  m orajo kandidati(tke) 
poslati na naslov: OK Z SM S Trebnje.
Rok prijave: 15  dni po objavi.
P o  izteku p o g o d b e  z a  d o lo č en  č a s  je m o žn o st nadaljnje  
zaposlitve.

7 3 9 /3 8

H I D R O M E K O R O I O Š K I  ZAVOD 
S R  S I O V I N I I I

61000 LJUBLJANA, VOJKOVA 1/b 
T elefon (061) 327 461

RAZPISNA KOMISIJA RAZPISUJE

PR O STA  DELA IN NALOGE

1. VODJA RADARSKO-RAČUNALNIŠKEGA 
CENTRA NA USCI

2. METEOROLOŠKEGA QPAZOVALCA NA 
GLAVNI METEOROLOŠKI POSTAJI V 
NOVEM MESTU

POGOJI:
pod 1 : — višja strokovna izobrazba, teh n ičn a  sm er
—  3  leta delovnih izkušenj
— znanje programiranja
— izpit B kategorije
pod 2 : — srednja izobrazba, štiriletni program  n aravoslovne  
sm eri
— 6  m e s e c e v  delovnih  izkušenj
P o le g  gornjih pogojev  morajo kandidati izpolnjevati š e  sp lo šn e ,  
z  zakonom  d o lo č e n e  pogoje.
D elo  združujem o z a  n e d o lo č e n  č a s ,  s  polnim  delovnim  č a so m .  
P o sk u sn o  d e lo  je  v  sk ladu s  pravilnikom o  organizaciji in delu  
zav o d a . P isn e  prijave z  življenjep isom  in dokazili o  izpolnjevan
ju p ogojev  pošljite v 8  d n eh  po razpisu razpisni komisiji Hid
ro m eteoro lošk ega  z a v o d a  S R  S lovenije, Ljubljana, V ojkova 1 b. 
N epopoln ih  prijav n e  b om o obravnavali. Kandidate bom o o izi
du izbire obvestili v 3 0  d n eh  po k on čan em  zbiranju prijav.

7 3 7 /3 8

DOM POČITKA METLIKA 
METLIKA, Mestni trg 16
Svet doma razpisuje

prosta d e la  in n a lo g e

VODJA ODDELKA ZA NEGO IN STREŽBO
Kandidati m orajo p o leg  sp lošn ih  pogojev, do ločen ih  z  z a k o 
nom , izpolnjevati naslednje:
—  višja šo la  zd ravstven e  sm eri s  strokovnim  izpitom,
— najmanj 3  leta delovnih  izkušenj pri enakih ali podobnih  
opravilih.
Kandidati naj prijave z dokazili o  izpolnjevanju razpisanih p o
g o jev  pošljejo  v 15  d n eh  po objavi razp isa  na gornji n a s lo v  z  
o zn a k o  »Za razp isno  komisijo«. K andidate b om o o  izbiri o b v e s 
tili v 15  dn eh  po k on čan em  zbiranju prijav.

7 3 9 /3 8

V se in teresente za nastanitev v Domu počitka 
Črnomelj ob veščam o, da lahko pošljejo v loge na 
O bčinsko skupnost socia lnega skrbstva Črnomelj, 
Mirana Jarca 2, ali na Dom počitka Metlika. V se do
datne informacije dobite na omenjenih naslovih. 
Dom bo predvidom a začel delovati v decembru  
1987.

PROIZVODNJA IN TRGOVINA/  V . PROIZVODNJA I\AB E x p o  r t  — Im  p o  r t

B R E 2  I C E

Komisija za DR TOZD Cvetje Čatež AGRARIA 
BREŽICE

objavlja prosta d e la  in n a loge

DEŽURNEGA DELAVCA V PE Vrtnarija Čatež
Pogoji: KV strojni ključavničar ali KV vodovodni inštalater z  
najmanj 2  letom a delovnih  izkušenj ter o d slu žen im  vojaškim  
rokom.
D ela  in n a lo g e  s e  objavljajo z a  n ed o lo čen  č a s ,  s  polnim d e lo v 
nim č a so m  in p o sk u sn o  d ob o  3  m e se c e v .
P isn e  prijave z dokazili o  izpolnjevanju pogojev je treba poslati 
v 8  d n eh  po objavi KOMISIJI ZA DR TOZD CVETJE -  ČATEŽ  
AGRARIA BREŽICE, 6 8 2 5 0  B režice.
Kandidati b o d o  o  izbiri o b v e šč e n i n ajp ozn eje  v 3 0  d n eh  po  
poteku ob ja v n eg a  roka.

7 3 5 /3 8

Razpisna kQmisija 
OSNOVNE SOLE I. DOLENJSKEGA „ „ 
PARTIZANSKEGA BATALJONA, TRZISCE,

razpisuje d e la  in n a loge

— RAVNATELJA
Kandidat m ora izpolnjevati pogoje , ki jih d o lo ča  zakon  o  o sn o v 
ni šoli. M andat traja 4  leta. Pričetek d ela  1 .1 2 .1 9 8 7 . S tanovanje  
je zagotovljeno.
Kandidati naj pošljejo  prijave z dokazili o  izpolnjevanju p ogojev  
v 15 d n eh  po objavi razpisa. O izbiri bodo o b v e šč e n i v 3 0  dneh  
po izteku roka z a  prijavo.

7 3 6 /3 8

h »  g o z d n o  g o s p o d a r s tv o

b r e ž i c e n . s o l .  o .

JAVNO LICITACIJO za naslednja osnovna  
sredstva:
1. Motorna žaga — Husqvarna — 4 kom, izklicna cena od
100.000 do 150.000 din
2. Vrtalni stroj PIONER 120, izklicna cena, 1.000.000 din
3. Traktor IMT 558,1.1987, z IGLAND vitlom, izklicna ce
na 2.200.000 din
4. Osebni avto Z 850, I. 1981 — 2 kom., izklicna cena
400.000 din in 520.000 din
5. Dve skladiščni stavbi brez zemljišča, izklicna cena
50.000 in 90.000 din
Licitacija bo v TOZD G OZDARSTVO  M okronog d n e  28. IX. 
1 9 8 7  ob  8 . uri. N a v e d e n a  o sn o v n a  sred stv a  si lahko o g led a te  v 
d elo v n em  č a su  v TOZD G OZDARSTVO  MOKRONOG. Intere
senti bod o  pred začetk om  licitacije vplačali 10-od st. varščino. V 
c e n o  ni vračunan prometni davek. Nakup je po s istem u  »videno  
— kupljeno«.

7 5 0 /3 8

O snovna šo la  Vinica

razpisuje javno licitacijo z a  odprodajo osn ovn ih  sredstev:

a) kombi IMV 2200 D, star 8 let
b) kombi Zastava 850 AK, star 5 let
O be vozili sta  v vozn em  stanju in registrirani.
Izklicna c e n a  pod a) 2 .6 0 0 .0 0 0  din 
b) 1 .6 0 0 .0 0 0  din
Licitacija bo v sred o , 3 0 .9 .1 9 8 7 ,  ob  8 . uri v osn ovn i šoli Vinica. 
K upec m ora kupnino takoj plačati pri blagajni O Š.

7 4 8 /3 8

35
let

»TABOR« “"S2KK
TRGOVINA, GOSTINSTVO in TURIZEM 

n .sol.o.

Telefon: 061/772-315, 772-120

Komisija za delovna razmerja TOZD Polževo

objavlja
prosta d e la  in naloge:

1. VEČ NATAKARJEV za PE na obm očju Iva
nčne gorice, Šentvida pri Stični, Turjaka, Vid- 
ma-Dobrepolje in Grosupljega
Pogoj: k o n ča n a  G ostinska šo la  ali v e č  let prakse pri opravljanju 
del in nalog natakarja.

2. KUHARICE za PE v Ivančni gorici in Šentvidu  
pri Stični
Pogoj: k o n ča n a  G ostinska šo la  ali v e č  let prakse pri opravljanju 
podobnih del in nalog.
Na razp olago  s o  so b e .
Prijave sp rejem a kadrovska s lu žb a  8  dni po objavi.
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emona dolenjka
68000 n ovo m e s to , g lavn i trg š t . 28

PRODAJA OZIMNICE
v vseh  marketih in sam opostrežnih prodajalnah

O sn o v n e  organizacije sindikata lahko nabavijo ozim nico v sk lad išču , Ljubljanska 31, N ovo  
m esto.

CENA ZA SINDIKALNE 
ORGANIZACIJE

CENA V 
PRODAJALNAH

JABOLKA:
— jonatan, I. kvaliteta, bruto-neto
— zlati d e lišes , I. kvaliteta, bruto-neto
— jonagold, I. kvaliteta, bruto-neto
— ajdared, I. kvaliteta, bruto-neto
— čeb u la  v vrečah  po 10  kg
— krompir v vrečah  po 30  kg

3 4 0  din /kg  
3 4 0  din/kg  
4 2 0  din/kg 
4 2 0  din/kg 
5 8 5  din/kg  
155 din kg

4 0 0  din/kg  
4 0 0  din/kg  
5 0 0  din/kg  
5 0 0  din/kg 
6 5 0  din/kg 
160  din/kg

D odatno vam  nudim o tudi pakete ETA in s v e ž e  svinjske polovice po ugodni ceni.

Z A H V A L A

V 79. letu starosti je  za vedno prenehalo biti srce naši dobri mami, babici, praba
bici, sestri in teti

BARBARI PEZDIRC
iz Gribelj 70

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki so nam  ustno ali pismeno 
izrazili sožalje, nam kakorkoli pomagali in počastili spomin na našo drago m am o z venci in cvetjem ter jo  
pospremili na njeni zadnji poti. Posebno zahvalo izrekamo delovnim organizacijam Novoles-TOZD BLP 
Novo mesto, Novoles T K O  Metlika, M KZ Metlika, IG O  Ljubljana, IM P-TO ZD  TELEK O M  Ljubljana, 
ZZB NOV Griblje, tov. Antonu Kralju za poslovilne besede, pevcem za ubrano petje in duhovniku za lepo 
opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni 

Griblje, Semič, Ljubljana, Slamna vas, Maribor, Dragatuš, Črnomelj

Sklad stavbnih zemljišč občine Krško na podlagi 52. člena Zakona o 
stavbnih zemljiščih (Uradni list št. 18 /84) in 8. člena Odloka o pogojih, 
načinu in postopku oddajanja stavbnih zemljišč občine Krško (Sku
pščinski Dčlenjski list 3 /8 6 )

JAVNI RAZPIS

za oddajo stavbnih zemljišč za individualno stanovanjsko gradnjo 

a) Razpisane parcele

I. k.o. KO STA N JEV ICA  
1. št. pare. 1439/3  v izmeri 
zemljišče
kom unalna infrastruktura, 
kanalizacija, vodovod, elektrika, 
sprem em ba namembnosti, cesta v 
asfaltni izvedbi in urbanistična do
kumentacija 
cena
Skupna vrednost parcele:

941 m2 
4.250 d in /m 2

8.799 d in /m 2 
13.049 d in /m 2 
12.279.109 din

2. št. parcele 1458/11 ob Ljubljanski cesti v Kostanjevici v izmeri 615 
m 2
zemljišče 4.250 d in /m
kanalizacija, vodovod,
elektrika, sprememba namembnosti, cesta v asfaltni izvedbi, 
urbanistična dokumentacija 8.688 d in /m 2
cena 12.938 d in /m 2
Skupna vrednost parcele: 7.956.870 din
3. št. pare. 1458/14 ob Ljubljanski cesti v Kostanjevici
v izmeri 799 ra2 
zemljišče
kanalizacija vodovod, cesta v asfaltni izvedbi, 
elektrika, sprememba namembnosti 
in urbanistična dokumentacija 
cena
Skupna vrednost parcele:

4.250 d in /m 2

8.332 d in /m 2 
12.582 d in /m 2 
10.053.018 din

II. k.o. KRŠKO
1. št. pare. 2 9 9 2 /5  v izmeri 673 m2 v Humekovi ulici, Krško 
zemljišče, 5.545 d in /m 2
kanalizacija, vodovod, elektrika,
sprememba namembnosti, cesta v makadam , 
izvedbi,
urbanistična dokum entacija 4.823 d in /m 2
cena 10.368 d in /m 2
Skupna vrednost parcele: 6.977.664 din
2. št. parcele 3 0 0 1 /8  .v izmeri 602 m 2 v Humekovi ulici, Krško 
zemljišče 5.545 d in /m 2
kanalizacija, vodovod, elektrika,
sprememba namembnosti,
urbanistična dokumentacija 6.135 d in /m 2
cena 11.680 d in /m 2
Skupna vrednost parcele: 7.031.360 din

III. k.o. STARA VAS
1. št. pare. 4 7 4 /5 'v  izmeri 452 in pare. št. 4 7 4 /4  v izmeri 397 m 2
zemljišče 
kanalizacija, vodovod, elektrika, 
sprememba namembnosti, cesta v 
makadamski izvedbi, 
urbanistična dokumentacija 
cena
Skupna vrednost parcele št. 474 /5 : 
Skupna vrednost parcele št. 474/4:

5.585 d in /m 2

7.432 d in /m 2 
13.017 d in /m 2 
5.883.684 din 

5.167.749 d in /m 2

IV. ko.o. PO D B O Č JE
št. pare. 643, 6 4 3 /3 4  v izmeri 
zemljišče
priključek za elektriko 
sprememba namembnosti, urbanist, 
dokumentacija, zunanja rarazsvetljava, 
kanalizacija in vodovod 
cena
Skupna vrednost parcele:

V. k.o. STARA VAS — RESA 
št. pare. 4 4 6 /2 3  v izmeri 
zemljišče
priključki za vodo, kanalizacija 
elektrika, urbanistična dokum en
tacija, sprememba namembnosti 
cena
Skupna vrednost parcele:

VI. k.o. LESKOVEC
št. pare. 2 5 8 /6 7  v izmeri 553 m2 
zemljišče
priključki za vodo, kanalizacija, elektrika, 
sprememba namembnosti, urbanistična 
dokumentacija 
cena
Skupna vrednost parcele:

495 m2 
3.262 d in /m 2

9.088 d in /m 2 
12.350 d in /m 2 
6.113.250 din

642 m2 
5.545 d in /m 2

7.212 d in /m 2 
12.757 d in /m 2 
8.189.994 din

4.119

3.318 d in /m 2 
7.437 d in /m 2 
4.112.661 din

b) Rok plačila cene stavbnega zemljišča in prispevka k stroškom ure
janja  stavbnega zemljišča v skupni vrednostije 15 dni po veljavnos
ti pogodbe o oddaji stavbnega zemljišča.

c) Rok za sklenitev pogodbe iz prejšnje točke je  30 dni po odločitvi 
komisije o izboru ponudnikov, ki v največji meri izpolnjujejo 
pogoje.

d) Rok za začetek gradnje je  6 mesecev, Tok za zgrdditev’' objekta do 
tretje faze pa tri leta po sklenitvi pogodbe.

e) N a stavbnem  zemljišču je  dovoljeno graditi individualno stano
vanjsko hišo po določilih lokacijskega dovoljenja, k ije  sestavni del 
pogodbe.

f) Kom isija bo  ponudbe obravnavala v 15 dneh po poteku razpisa in 
določila najugodnejšega ponudnika na osnovi Odloka o pogojih, 
načinu in postopku oddajanja stavbnih zemljišč v občini Krško 
(Skupščinski Dolenjski list št. 3 /8 6 ), to  je  po  točkovnem  sistemu. 
Vsaka ponudba m ora vsebovati naslednje podatke: 
stanovanjska površina na družinskega člana, ali je  ponudnik imet
nik stanovanjske pravice, uporabnik oz. lastnik stanovanja v objek
tu, predvidenem za rušenje po prostorskem izvedbenem načrtu

—  število družinskih članov
—  mlade družine, ki imajo vsaj enega otroka in v kateri noben od za

koncev ni starejši od 30 let
—  skupni dohodek na družinskega člana
—  zdravstveno stanje (m orebitna invalidnost oz. kronična bolezen 

družinskega člana)
—  delovni pogoji

—  oddaljenost prebivališča od organizacije, kjer je  ponudnik v 
delovnem razmerju

—  doba namenskega varčevanja
—  višina privarčevanih sredstev
—  neuspela udeležba pri že izvedenem javnem  razpisu h . . 3 f v i;ti
—  udeleženec NOB

Gornje navedbe m orajo dokazati s potrdilom ustreznih organov in
služb. ______ __

Interesenti morajo pismene ponudbe vložiti v 15 dneh po dnevu ob
jave tega razpisa v Dolenjskem listu na naslov: Sklad stavbnifižim ljišč 
občine Krško, komisija za oddajo stavbnega zemljišča, Krško, Cesta 
krških žrtev 14, z oznako »za javni razpis«. Ponudbi m orajo biti pri
loženi zahtevani dokum enti. M orebitno dodatno pojasnilo dobijo in
teresenti pri Skladu stavbnih zemljišč občine Krško, Cesta krških žrtev 
14, Krško, telefon 068-71-711 oz. soba 214.

Komisija za oddajo stavbnih zemljišč 
747/38

m  a  ,

— Z d a j, ko bi nam  G o li o to k  n a jbo lj prav p riše l, pa ga gredo u k in it:

r i f t a v r e '  i M O G U  k a c a t l  
V o/m n OR8.ESTI? I I

V S P O M I N

Danes mineva leto dni, odkar nas je  mnogo 
prezgodaj zapustil naš dragi mož in oče

ALOJZ — SLAVKO 
DERGANC

iz Jurke vasi 31

Iskrena hvala vsem, ki se ga spominjate, mu prinašate cvetje in prižigate 
sveče na njegovem preranem grobu.

Žalujoči: vsi njegovi

99-$

(POLITIKA)

Z A H V A L A

O b prerani izgubi našega dragega sina, 
očeta, starega očeta, brata in strica

STANISLAVA
BAHORJA

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem, 
ki ste z nami delili bolečino. Hvala vsem, ki ste nam izrekli sožalje, po
kojnem u darovali cvetje in ga spremljali na zadnji poti. Se posebej se 
zahvaljujemo D O  Iskraa Semič za vsestransko pomoč, pevskemu zbo
ru iz Metlike, godbi na pihala iz Črnom lja, G D  Semič, župniku za 
opravljeni obred in govornikom za poslovilne besede.

Žalujoči: sin Stane, hčerka Danica z družino, mama, sestra Mimica, 
brata Jože in Tone z družinami
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O TROKOM  — V občinski Zvezi prijateljev mladine Ribnica so  poskrbeli, 
da otrokom  ni dolgčas. Na Prijateljevem in Trgu Veljka Vlahoviča so pri
pravili najmlajšim pisan karneval iger in dobre volje pod skupnim naslo
vom Juhej. Del tega je zabeležila tudi kamera. (Foto: M. Gavonjič) -

■ ••■C;

M O ST ČEZ LAH INJO  — D ela pri gradnji mostu čez Lahinjo pri Geršičih 
lepo napredujejo. Čeprav so zaradi nepredvidenih dodatnih del pri temel
jenju nekaj dni v zaostanku, delavci Slovenijagpst-Tehnike računajo, da boi 
most zgrajen do roka/se  pira vi do srede decembra. Če pa jim vreme ne boj 
preveč nagajalo —  do sedaj je kot nalašč zatkko gradnjo — pa bi ga lahko/ 
že za dan republike slovesno predali namppp. (Foto: A. B.)
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tedenski koledar

Četrtek, 24. septembra — Nada 
Petek, 25. septembra — Uroš 
ffcbota, 26. septembra — Damjan 
Nedelja, 27. septembra — Adolf 
Ponedeljek, 28. septembra — Venče
slav
Torek, 29. septembra — Mihael 
Sreda, 30. septembra — Rafael 
Četrtek, 1. oktobra — Terezija

LUNINE MENE
30. septembra ob 11.40 — prvi krajec

kino
BREŽICE: 24. in 25. 9. ameriški 

glasbeni film Plesalci iz prve vrste. 26.9. 
ameriški znanstvenofant. film Odiseja v 
-'Ssolju 2010. 27. in 28. 9. ameriški ak
cijski film Top gun. 29. 9. ameriška 
drama Jolandina skrivnost. 30.9. amer
iška komedija Mladi volkodlak.

ČRNOMELJ: 24. 9. ameriški kri
minalni film Preprosto krvavo. 25. in 
27.9. francoski film Nedotakljivi. 27.9. 
(pb 17.) mehiški kriminalni film Pod
gane na asfaltu. 29. 9. ameriški akcijski 
film Beg iz EfDiabla.

mužbo dobi
TAKOJŠNO ZAPOSLITEV dobi ku

harica. (Tel. (068) 71-352. (pol. SL-38)

KV KUHARICO zaposlimo v redno 
delovno razmerje. Gostilna Pavlin, Mač
kovec 31, Novo mesto, tel. 22-308. (P 38- 
llAVIO)

DEKLE za strežbo v bifeju zaposlim 
takoj. Tel. (061) 873-374. (4925-SD-38)

stanovanja
MLADA DRUŽINA išče enosobno 

stanovanje ali garsonjero v okolici Nove
l i  mesta. Poličnik, Ratež 16. (4938- 
ST-38)

IŠČEM stanovanje v Novem mestu ali 
bližnji okolici. Možnost predplačila. Tel.
26-738. (4941-ST-38)

ODDAM STANOVANJE. Naslov v 
upravi lista. (5584/87)

motorna vozila
GOLF, letnik 1978, odlično ohranjen, 

prodam. Ogled: Breg 16, Novo mesto, oz. 
tel. 21-934. (4961-MV-38)

GOLF bencinar, letnik 1982, oh
ranjen, prodam. Tel. (068) 23-850 od 19. 
do 20. ure. (P38-14 MO) 

AVTOMATIK Tomos, zračno puško, 
16-basno harmoniko, fantovsko in otroš
ko kolo prodam, kupim pony ekspres. 
Tel. 23-529 v soboto — Miha. (4971- 
MV-38)

Z 128, staro 6 mesecev, prodam ali za
menjam za golf z doplačilom. Tel. 57-318 
zvečer. (P38-16 MO)

LADO 1500, letnik 1980, 38000 km, 
registracija do septembra 1988, prodam. 
Janko Babič, Velika vas 25, Leskovec, tel. 
32-351. (pol. MV-38)

T OMOS AUTOMATIC 3 ML, star 3 
mesece, kot nov, prodam. Andrej Simčič, 
Orehovec 37 a, Kostanjevica na Krki. 
(P36-22 MO)

Z 750, letnik 1980, prodam. Franc 
Janežič, Hrastovica, Mokronog, (pol. 
MV-38)

JUGO 45, julij 1985, prodam. Planinc, 
Črnomelj, tel. (068) 51-529. (pol. MV- 
38)

ETZ 250 prodam. Mali Podljuben 2, 
Novo mesto. (4964-MV-38)

ZASTAVO 101, letnik 1984, prodam. 
Tel. 79-094. (4965-MV-38)

R 18, letnik 1983, 47.000 km, garaži- 
ran, dobro ohranjen, prodam. Drago Ču- 
dič, Brezje 9, Jesenice na Dolenjskem. 
(4968-MV-38)

R 4 TLS, letnik 1977, ugodno prodam. 
Registriran je do marca 1988. Janc, Šent
jernej, tel. 42-404. (4921-MV-38) 

ZASTAVO 750, letnik 1985,prodam. 
Tel. (068) 42-413. (4922-MV-38)

R 4 GTL, letnik 1984, ugodno pro
dam. Tel. 65-122. (4927-MV-38)

KRŠKO: 24. 9. ameriška komedija 
Zadnja priložnost. 25.9. (21.30) in 26. 
9. (ob 20.) ameriška melodrama Nekaj 
vijoličastega. 27. 9. (18.) ameriški ak
cijski film Zadnja vojakova naloga. 29. 
9. (17.) program risank in (20.) am. 
znanstvenofantastični film Čarovnice. 
30. 9. (18.) ameriška komedija Nevar
na kupčija.

NOVO MESTO — Dom kulture:
24. 9. ameriška ljubezenska drama Biti 
zaljubljen. 25. (18. in 20.) ter 26. in 27. 
9. (16. in 18.) ameriška komedija Mladi 
volkodlak. 26. in 27.9. (20.) italijanski 
erotični film Perverzna služkinja. 28. in 
29. 9. ameriška komedija Obupno 
iščem Suzano. 30. 9. in 1. 10. ameriški 
akcijski kriminalni film FX — umor s 
trikom.

NOVO M ESTO — D OM  JLA: Od
25. do 27. 9. ameriški kriminalni film 
Divji otok. Od 28. do 30. 9. ameriški 
film Most, ki ne vodi nikamor.

SEVNICA: 24. in 25. 9. jugoslo
vanska komedija Prostovoljci. 26. in
27. 9. ameriški akcijski film Ninda —
III.

TREBNJE: 26. in 27. 9. ameriški 
film Karate Kid.

UGODNO prodam Z 101 comfort in 
126 P, oba letnik 1981. Cegelnica 54, No
vo mesto. (4847-MV-38)

R 4 GTL, oktober 1983, prevoženih
16.000 km, prodam. Tel. 21-784 popol
dne. (4960-MV-381 

Z 750, zelo dobro ohranjeno, letnik 
1981, prodam. Ratko Banjac, Cesta he
rojev 56, Novo mesto, tel. 24-794. 
(4932-MV-38)

GOLF D, letnik 1983, 70.000 km, 
prodam ali menjam za cenejši avto. Tel.
27-341. (4950-MV-38)

Z 101, letnik 1979, prodam. Tel. 22- 
159 dopoldne. (4948-MV-38)

R 4 GTL, letnik 1984, in spačka pro
dam. Tel. 21-506 popoldne. (4949-MV- 
38)

R 4 TL, letnik 1984, ugodno prodam. 
Tel. 23-813. (P38-10 MO)

JUGO 45, letnik 1984, dobro oh
ranjen, prodam. Ogled popoldne. Lauka, 
Sadinja vas 13, Dvor. (P38-9 MO) 

MOTOR MZ 250, letnik 1980, poceni 
prodam. Anton Gašperič, Dol. Straža 22. 
(4933-MV-38)

Z 101, letnik 1987, prodam. Miha Ur
banč, CKZ 48, Krško. Ogled od 18. ure 
dalje. (4935-MV-38)

126 P, letnik 1978, registriran dojunija 
1988, prodam. Tel. 23-742 po 16. ud. 
(4936-MV-38)

R 30, letnik 1981, registriran do sep
tembra 1988, ugodno prodam. Tel. 24- 
275. (4939-MV-38)

ZASTAVO 101 GTL 55, prva regis
tracija januar 1987, prodam, ali zamen
jam za zastavo 750, do štiri leta staro. Tel. 
56-230 int. 432 dopoldne ali na naslov: 
Lojze Malenšek, Gradac 21. (4944-MV- 
38)

R 12 TL, letnik 1975, prodam. Prešer
en, Smolenja vas 36, tel. 21-108. (4945- 
MV-38)

GOLF JL, letnik 1979, prodam. Tel.
22-216. (4946-MV-38)

R 1 8 ,letnik 1983, prodam. Tel. 23-946 
od 20. do 22. ure. (4943-MV-38) 

UGODNO PRODAM lepo ohranjen 
garažiran R 18 TL, letnik 1982, prevožen
ih 22.800 km. Ogled popoldne. Bančič, 
Pod Trško goro 93, Novo mesto. (4933- 
MV-38)

OPEL KADETT 1,3, avgust 82, od
lično ohranjen, prodam. Tel. 56-270. 
(4951-MV-38)

JUGO 45 E, starega pet mesecev, pro
dam. Tel. 22-278. (P38-13MO) 

CITOREN GSX 1,2,1978, prevožen
ih 125.000 km, z rezervnimi deli, ugodno 
prodam. Ogled od 16. ure dalje. Grobov- 
šek, Kristanova 30, Novo mesto. (P38-11 
MO)

Z 750 LE, letnik 1982, prodam za 120 
SM. Zupan, Potok 7, tel. 84-874. (4952- 
MV-38)

NSU 1200 C, letnik 1971, prodam za 
30 SM. Ivan Vuger, Gor. Skopice 36, 
Krška vas. (4957-MV-38)

KOMBI IMV s kasonom prodam. 
Ločna 3, NNovo mesto. (4958-MV-38)

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DIC, tozd  Dolenjski list, Novo m esto .

IZ občinske konference SZDL Brežice, Črnomelj,
Krško, Metlika, Novo m esto , Sevnica in T rebnje.

SKUPŠČINA D olen jskega lista je  o rg an  upravljanja tozda. 
P redsednik: N ace Š tam car. k i j

, >  ČASOPISNI SVET je o rg an  d ru žb en eg a  vpliva na program sko  
za.8.?,0™ J n “ redn i*ko politiko. P redsednik : A nton Š tefanič 

UREDNIŠTVO: D rago R ustja (glavni u rednik  in vodja tozda) 
M arjan L egan (odgovorn i urednik), A ndrej Bartelj, M arjan B auer 
(u rednik  Priloge), Mirjam B ezek-Jakše , Bojan Budja, A nton Ja k še  
(novinarski servis in EP), Z denka L indič-D ragaš, Milan Markelj,

.Vli a* !? ’ Ji >l e !Lr ^ c ’̂ ože  S im čič- Jo ž ica  T ePPe y in Ivan Zoran. 
IZHAJA ob  četrtk ih . P o sam ezn a  številka 300 din, naročn ina  za 

2 . polletje  7.000 din, za delovne in d ru žb en e  o rgan izacije  22 000 din 
n a  leto; za tujino 40 am eriških  dolarjev ali 70 DM (ozirom a d ru q a  
valuta v tej vrednosti) na leto.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo m esto: 52100-603-30624. Devizni 
račun: 52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB — T em eljna 
do len jska banka Novo m esto). em eijna

OGLASI: 1 cm  v enem  sto lp cu  za ek onom ske  og lase  4.500 din na 
prvi ali zadnji stran i 9.000 din; za  razpise, licitacije ipd. 5.000 din. 

.  d e se * b esed  2.500 din, vsaka nadaljn ja b esed a  250 din.
NASLOV: D olenjski list, 68001 Novo m esto , G erm ova 3, p p 130 

u redn ,s,vo  (°68) 23-606 in 24-200, novinarski servis 
Ž iS I S ’ ekor,om ska p ro p ag an d a , mali oglasi in naročn išk i oddelek  
24-006 N enaročen ih  rokopisov in fotografij ne  vračam o. Na
Pa. .7 l1 eni a„ sek re ta ria ,a  za inform acije i s  sk u p šč in e  SRS 
(št. 421-1/72 od 28. 3 .1974) se  za Dolenjski list ne  p lačuje  davek od 
p rom eta  proizvodov, č a so p isn i stavek, prelom  in filmi: DIC, tozd  
Grafika, Novo m esto . Tisk: L judska pravica, Ljubljana.

LADO 1500, letnik 1975, obnovljeno, 
registrirano za eno leto, prodam po ugod
ni ceni. Ucman, Smolenja vas 65, Novo 
mesto. (4959-MV-38)
. R 4, letnik 1979, prodam. Žnidaršič, 
Segova 18, Novo mesto, tel. 25-536. Cena 
130 SM. (4940-MV-38)

GOLF, letnik 1984, in 126 P, letnik 
1977, celega ali po delih, prodam. Go
renje Kamence 23, Novo mesto. (P38-8

PRODAM WV limuzino (tudi po del
ih) in tomos avtomatik. Stanko Hosta, Se

da 16, Šentjernej. (4868-MV-38)
ZASTAVO 101, dobro ohranjeno, re

gistrirano do 30. 9. 1988, prodam za 1,5 
M. Stanišič. Milana Majcna 4, Novo mes
to, tel. 26-573 popoldne. (4869-MV-38) 

GOLF DIESEL, letnik 1985-maj, 
bele barve, prodam. Tel. (068) 22-871. 
(4867-MV-38)

ZASTAVO 101, letnik 1981, prodam. 
Tel. 88-856. (4863-MV-38)

ZASTAVO 750 SC, letnik 1980, 
ugodno prodam. Tel. 23-881. (4849- 
MV-38)

Z 101, letnik 1984-november, nujno 
prodam. Cena 265 M. Jože Vovk, Vratno 
1, Šentjernej. (4850-MV-38)

R 4, letnik 1981, prodam. Roman Leš- 
nak, Dobravica 11. (4850-MV-38)

126P,letnik 1981 (cena 125 M) nujno 
prodam. Anton Grubar, Gor. Vrhpolje 1, 
tel. 42-020 (dopoldne) ali 42-081 (po
poldne). (4850-MV-38)

Z 101, letnik 1986, odlično ohranjeno, 
prodam. Tel. 27-112. (4851-MV-38) 

ZASTAVO750, letnik 1979, prodam. 
Marjana Bukovec, Slavka Gruma 30, 
Novo mesto. (4853-MV-38)

ZASTAVO 750, letnik 1984, prodam. 
Tel. 24-830. (4856-MV-38)

POCENI PRODAM ZASTAVO 
850, karambolirano, letnik 1984-oktober. 
Tel. 56-173 od 17. do 22. ure. (ček- 
MV-38)

Z 101 GTL 55, letnik 1985, prodam. 
Zanoški, Cesta herojev 26, Novo mesto. 
(4857-MV-38)

ZASTAVO 101 GT 55, staro dve leti, 
ugodno prodam. Nikola Lončarevič, Nad 
mlini 23, tel/ 26-829 popoldne. (4858- 
MV-38)

TOYOTA-COROLLA, starejši let
nik, in prešo (901) prodam. Tel. 84-828 
od 10. do 20. ure, Dular. (4853-MV-38) 

ZASTAVO 750, obnovljeno, prodam. 
Ogled vsak dan. Dušan Kopač, Pot na 
Gorjance 9 b (Žabja vas), Novo mesto. 
(4860-MV-38)

MOTOR A3ML 1985, dobro oh
ranjen, z litimi platišči, prodam. Rozman, 
Kristanova 1, Novo mesto. (4846-MV- 
38)

ZASTAVO 101,letnik 1979, prodam. 
Marija Judež, Dol. Kamence 71, Novo 
mesto. (4821-MV-38)

Z 101, letnik 1982, prevoženih 36.000 
km, garažirano, prodam. Tel. 65-198. 
(P38-2-MO)

GOLF DIESEL, december 1984, štiri 
vrata, prodam. Klobčar, Kotaijeva 1, 
Šentjernej. (4829-MV-38)

ZASTAVO 101,letnik 1979/80,ugod
no prodam. Tel. 27-433 popoldne. (4830- 
MV-38)

GOLF, letnik 1977, prodam. Tel. 84- 
644 (dopoldne) ali 25-334 (popoldne). 
(4832-MV-38)

GOLF JL, 79, dobro ohranjen, pro
dam. Tel. 56-695. (4834-MV-38) 

ZASTAVO 850, letnik 1984, prodam. 
Jože Zorko, Šmalčja vas 10, Šentjernej, 
tel. 85-958. (4836-MV-38)

FIAT UNO 55 S, letnik 1985-junij, 
prodam. Tel. 25-332 med 20. in 22. uro. 
(4838-MV-38)

R 4, letnik 1984, prodam. Tel. 26-060 
popoldne, četrtek in petek. (4842-MV- 
38)

KARAMBOLIRAN GOLF JGL, let
nik 1982, z nadomestnimi deli, in škodo 
120 L, letnik 1984, prodam. Jože Jerman, 
Kot 30, 68333 Semič. (4844-MV-38)

R 4 ugodno prodam. Tel. 22-228 po 
15. uri. (4845-MV-38)

126 P, letnik 1980, prodam za 100 SM. 
Tel. 24-249. (4870-MV-38)

DOBRO OHRANJENO 3 leta staro 
lado ugodno prodam. Tel. 26-511 po 21. 
uri. (4772-MV-38)

R 4, letnik 1983-november, prodam. 
Tel. 84-862 od 20. ure dalje. (4784-MV- 
38)

ZASTAVO 128, letnik 1986, z dodat
no opremo, prodam. Tel. 74-643. (4787- 
MV-38)

ZASTAVO 101 1979, oktober, odlič
no ohranjeno, in novo kolo Botteccnia gi- 
ro št. 57 prodam 10% ceneje. Ogled do
poldne. Matjaž Žvar, Trg 19, Brestanica. 
(4789-MV-38)

126 P, star dve leti, registriran septem
bra 1987, prodam. Tel. 25-627. (4813- 
MV-38)

126 P, letnik 1980, prodam. Vrhpeč 
19, Mirna peč. (4792-MV-38)

SIMCO GLS (77.000 km) in kopirni 
stroj Metem 20 prodam. Tel. (068) 44- 
135. (4793-MV-38)

MOTOR ELEKTRONIK 9 z vso 
opremo ugodno prodam. Tel. (068) 56- 
615. (4797-MV-38)

MOTOR IN STREHO za Z 101 pro
dam. Tel. 84-727. (4802-MV-38)

ZA ZASTAVO 101 prodam motor 
(69.000 km), menjalnik, 4 lita platišča z 
gumami Michelin in 5 platišč z gumami za 
jugo. Tel. (068) 79-261. (pol. MV-38) 

GOLF JL, letnik 1979, prodam. 
Godler, Pečice 39, tel. 77-316. (pol.MV- 
38)

GOLF DIESEL, letnik 1983, dobro 
ohranjen, ugodno prodam. Tel. 43-748. 
(4905-MV-38)

Z 750, letnik 1978 in 1982, poceni 
prodam. Tel. 84-982. (4919-MV-38)

LADO 2105-1300, staro 24 mesecev, 
prodam. Anton Kos, Malenška vas, Mirna 
peč, tel. 84-317. (4871-MV-38)

R 4, letnikj 978, prodam. Udovič, Ap- 
nenik 7 pri Šentjerneju, tel. 42-289 po
poldne. (4873-MV-38)

126P,letnik 1980, prodam za 120 SM. 
Milan Novak, Dolenjske Toplice 72. 
(4874-MV-38)

LADO 1200, letnik 1977, prodam. 
Jože Matoh, Vrhpeč 6, Mirna peč. 
(4877-MV-38)

GOLF DIESEL, letnik 1984, prodam. 
Tel. 67-247. (4878-MV-38)

126 P, letnik 1981, dobro ohranjen, 
prodam. Kobe, Uršna sela 92. (P38- 
3-MO)

ZASTAVO 101 L, letnik 1977, regis
trirano do septembra 1988, prodam. Mar
jan Kovačič, Leskovec 11, 68321 Brus
nice. (4879-MV-38)

LADO 1200, letnik 1986, prodam. 
Tel. 43-769. (4882-MV-38)

OPEL KADETT 12/1975 prodam. 
Milan Merlin, Dol. Kamence 38, tel. 25- 
905. (ček-MV-38)

KOMBI VW, letnik 1973, s kasonom, 
prodam. Sanjkovič, Ragovo 13, Novo 
mesto. (4884-MV-38)

VISO SUPER E, letnik 7/82, pro
dam. Tel. 26-561. (ček.-MV-38)

Z 101, letnik 1978, prodam. Tel. 25- 
449. (4885-MV-38)

LADO 1300 S, letnik 1985, prevožen
ih 24.000 km, ugodno prodam. Pureber, 
na Lazu 33, tel. 27-785 popoldne. 
(4887-MV-38)

Z 750, letnik 1978, prevoženih 32.000 
km, registrirano do septembra 1988 pro
dam. Jožefa Šime, Rajnušče 5, Novo mes
to. (4888-MV-38)
v Z 101 GTL 55, letnik 1984, prodam. 
Šiško, Mali Slatnik 4, Novo mesto. 
(4912-MV-38)

ZASTAVO 101, letnik 1979-novem- 
ber, prodam. Lado Urigelj, Cesta herojev 
68, Novo mesto. (4911 -MV-38)

R 4, letnik 1978, prodam. Marjan Šeč- 
ak, Bušinec 21 a, Dolenjske Toplice, tel. 
65-021. (4887-MV-38)

R 4 TL, letnik 1983, prodam. Vodnik, 
Volčičeva 19, Novo mesto. tel. 21-176. 
(4914-MV-38)

GOLF, letnik 1977,75.000 km, dobro 
ohranjen, prodam. Slavko Macedoni, 
Šmarjeta 11, 68222 Šmarješke Toplice. 
(4913-MV-38)

126 P, letnik 1979v prodam. Tatjana 
Cujnik, Groblje 53, Šentjernej. (4893- 
MV-38)

OPEL KADETT, letnik 1973-decem- 
ber, zelo ugodno prodam. Bojan Kobe, 
Dobindol 17, 68323 Uršna sela pri No
vem mestu. (4915-MV-38)

ZASTAVO 750, letnik 1978, prodam. 
Zagorc, Dol. Brezovica 20, 68310 Šent
jernej. (4894-MV-38)

GOLF DIESEL, star 4 leta in pol, oh
ranjen, 60.000 km, rdeče barve ugodno 
prodam. Tel. (068 24-390 od 15. ure 
dalje. (4897-MV-38)

126 P, letnik 1979, prodam. Tel. 20- 
391. (4916-MV-38)

ZASTAVO 101 z okvarjenim motor
jem prodam. Tel. (068) 44-687. (4899- 
MV-38)

126 P, letnik 1985, prodam. Tel. 26- 
728 od 19. do 20. ure. (4900-MV-38) 

AVTOMATIK 3 ML, letnik 1986, 
prodam. Motor je še pod garancijo. Tel. 
20-375 od 16. do 19. ure. (4901-MV-38) 

ZASTAVO 101 GTL 55, letnik 1984, 
prodam. Tel. 84-869, Dušan Zupančič, 
Potok 42, Straža, Novo mesto. (4902- 
MV-38)

Z 101 prodam. Tel. 60-063 po 15. uri 
ali Ulica talcev 6, Kostanjevica na Krki. 
(P38-4-MO)

FIAT 132 GLS 1800,Jetn ik  1975, 
prodam. Božo Jačmenjak, Šegova 6, No
vo mesto. (4918-MV-38)

ZASTAVO 750 lux, letnik 1978, reg. 
do avgusta 1988, iz Dalmacije (nesoljene 
ceste), prodam. Telefon: 24-919 (od 13. 
do 14. ure) in 24-251 (od 15. do 16. ure).

kmetijski stroji
TRAKTOR PASQUALI (29 KM) s

kabino, plugi in brano prodam. Pezdirc, 
Gradac 29 v Beli krajini. (4780-KS-38) 

VRTNO KOSILNICO Tomos agroal, 
strižno, pod garancijo, prodam. Tel. 44- 
753. (4783-KS-38)

TRAKTOR UNIVERZAL 445, nov, 
prodam. Primostek 18, Metlika. (4801- 
KS-38)

TRAKTOR MF 35 KS, starejši, ob
novljen, prodam. Franc Koren, Ob Težki 
vodi 90, Novo mesto, tel. 27-143. (4811- 
KS-38)

TRAKTOR IMT 551 ugodno pro
dam. Vinko Vrabec, Martinja vas 19, 
Mokronog, tel. 47-180 od 19. do 21. ure. 
(4883-KS-38)

PRODAM traktor Kramer, licenca 
DEUTZ 33 KM, letnik 1967. Traktorje v 
dobrem delovnem stanju. Jožica Mlakar, 
Žadovinek 2, 68273 Leskovec, Krško. 
(4876-KS-38)

PRODAM silokombajn Merks II in 
apno za gašenje. Franc Bartelj, Jablan 41, 
Mirna peč, tel. 84-331. (4875-KS-38) 

Nov traktor Ursus 360 prodam. Rudi 
Povše, Dol. Podboršt 8, Mirna peč. 
(4872-KS-38) _

PRODAM nov trosilec gnoja (4t) s 
kipeijem 40 M ceneje od novega ali men
jam za manjšega. Ivan Jagrič, Goijane 17, 
Podsreda. (P 38-5-MO)

PRODAM zetor 4718 in ZASTAVO 
750, letnik 1979. Anton Zajc, Velike Pol
jane 9, Škocjan. (4847-KS-38)

TRAKTOR Univerzal 550 DTC (hi
dravlični volan) prodam. Franc Stipan, V. 
Paka 19,47272 Ribnik, tel. (068) 58-319. 
(4852-KS-38)

TRAKTOR Hanomag (16 KM) s hid
ravliko in koso poceni prodam. Ogled 
vsak dan. Marica Štefanič, Podbočje 28. 
(4826-KS-38)

TRAKTOR Ursus 360 prodam. Ba
nič, Hrvaški Brod 2, Šentjernej. (4835- 
KS-38)

TRAKTOR DEUTZ 4006 prodam. 
Ogled v soboto in nedeljo. Martin Vid
majer, Selce 12, Blanca. (4966-KS-38)

kupim
STAREJŠO HIŠO z vrtom kupim v 

trebanjski občini. Ponudbe pošljite pod ši
fro »GOTOVINA«. (4794-KU-38)

prodam
PREŠO IN VEČJI MLIN za grozdje 

prodam. Potočar, T rška gora 75 (nad gos
tilno Pugelj). 4761-PR-38) 

SMREKOVE DESKE (5 cm in 2,5 
cm) prodam. Tel. 24-456. (4777-PR-38) 

PLETILNI STROJ Singer Memomat- 
ic z motoijem in karticami prodam. Tel.
25-940. (4769-PR-38)

OMARO za šivalni stroj, rabljeno, 
prodam za 8 SM. Tel. 26-978, četrtek, 
petek popoldne. (4773-PR-38)

PRALNI STROJ CANDY (3 kg) 
prodam. Tel. 26-115 popoldne. (4776- 
PR-38)

PRODAM ali zamenjam za drva
2.000 kosov rabljene strešne opeke. Pu
reber, Pot na Gorjance 23, Novo mesto 
(Žabja vas). (4782-PR-38)

RADIO HSR 160 (2 x 60 W) z zvoč
niki prodam. Tel. 22-460 po 16. uri. 
(4785-PR-37)

500 1 belega vina in 800 kg grozdja 
(šmarnice) prodam. Franc Mum, Podturn 
65. (4791-PR-38)

NOVO HRASTOVO KAD (10001) 
ugodno prodam. Tel. 65-374 v večernih 
urah. (4798-PR-38) 

ELEKTROMOTOR 5,5 KW/1400 
obratov, nov, prodam. Gruča 1, 68310 
Šentjernej. (4799-PR-38)

25 AŽ družin na satju, dobro razvitih, 
prodam. Tel. (068) 67-328. (P34-5-MO)

ZAMRZOVALNO SKRINJO (410 
1), rabljeno eno leto, novo 80-basno kla
virsko harmoniko in popolnoma novo 
termoakumulacijsko peč prodam. Velimir 
Ilič, Bršljin 44, Novo mesto, tel. 23-686. 
(ček-PR-38)

OTROŠKO POSTELJICO z jogi
jem, TV Grundig color na daljinsko up
ravljanje, kasetofon Telefunken in Audi 
60 ugodno prodam. Jože Novak, Gor. 
Straža 215, Štraža. (4812-PR-38)

NOVO MOTORNO ŽAGO STIHL 
056 prodam. Tel. 52-018 zvečer. (4816- 
PR-38)

GARAŽO na Kristanovi prodam. Po
nudbe na oglasni oddelek pod šifro 
»UGODNO«. (4817-PR-38)

8 NASELJENIH AŽ PANJEV 10 sa- 
toijev prodam. Mara Zamida, Uršna sela 
18 A. (4810-PR-38)

VEČ SAMSKIH POSTEU, jogijev, 
odej in stolov, lahko posamezno, prodam. 
Tel. (061) 851-526 ali 861-440. (5600- 
PR-37)

SPALNICO, kompletno, z jogijem, 
prodam. Tel. 26-341, od 18. do 20. ure. 
(4962-PR-38)

PRODAM malo rabljena zastekljena 
okna 1.20/1.20 m (3 kom), balkonska 
zastekljena vrata dim. 90/2,05 m (1 
kom.), balkonsko ograjo (kovinsko, dol
žine 9 m) in pocinkane žlebove (dolžine 
20 m). Vse informacije po tel. 21-140. 
(ček PR-38)

ŠIVALNI STROJ (dvoredni) Dur- 
kop, primeren za jeans, prodam. Tel. 21- 
934. (4961-PR-38)

VEČJO KOLIČINO kvalitetnega gro
zdja prodam. Marija Novak, Nestoplja 
vas 8, Semič. (P38-17 MO)

JOGI 180 x 190 ugodno prodam in 
kupim ali zamenjam za jogi 140 x 190. 
Tel. 71-722. (P38-18 MO)

ČRNO-BELI TELEVIZOR ugodno 
prodam. Tel. 25-468. (4975-PR-38) 

AVTOPRIKOLICO (500 kg nosil
nosti) ugodno prodam. Tel. 62-987. (P38- 
15 MO)

UGODNO prodam štedilnik (4 plin, 2 
elektrika). Tel. 26-445, popoldne. (4942- 
PR-38)

VEČJO količino lesenih gajbic (za 
sadje, krompir) prodam. Karol Mišič, Do
lenja vas 41, 61331 Dolenja vas. (4967- 
PR-38)

PRALNI STROJ Gorenje, nov, ne
rabljen, prodam. Tel. 25-231, popoldne. 
(4920-PR-38)

MOTORNO ŽAGO Homelite XL 
poceni prodam. Janc, Šentjernej, 42-404. 
(4921-PR-38)

UGODNO prodam rabljeni barvni tel
evizor Gorenje v brezhibnem stanju in 
garderobno omaro z regalom. Telefon 21 - 
051, Karpljuk, Nad mlini 7 a, Novo mes
to. (4924-PR-38)

TELEVIZOR, nov, čmo-beli, pro
dam. Ogled možen samo popoldne. 
Žibert, Šmaijeta, n.h. (4926-PR-38) 

KOMBINIRKO Mio Standard (5 
operacij) ugodno prodam. Jože Mum, 
Dvor 20 a. (4928-PR-38)

KORUZO za siliranje in krhanje pro
dam. Janez Zupančič, Cešnjevek 7, Treb
nje. (4929-PR-38)

UGODNO prodam ZOOM teleobjek
tiv za PRAKTICO. Mali, Nad mlini 42. 
(4930-PR-38)

PRIKOLICO ADIRA 440 S (cen
tralno gretje) prodam. Telefon (068) 23- 
850 od 19. do 20. ure. (P 38-14 MO) 

HLADILNIK BOSCH, rabljen, ugo
dno prodam. Inforamcije na Telefon 23- 
591. (4931-PR-38)

PRODAM žensko kolo, otroški vo
ziček in otroško posteljico. Tel. 85-344, 
popoldne. (4937-PR-38)

ELEKTRIČNI ŠTEDILNIK (3 leta), 
zelo ohranjen, prodam za 7 SM. Telefon
26-231. (4953-PR-38)

SPALNICO, skoraj novo, prodam. 
Telefon 21-970. (4909-PR-38) 

■HRASTOV SOD (13001), nov, pro
dam. Telefon 27-022. (4862-PR-38)

20 m3 drv prodam. Jelovec 10, Boštanj. 
(P38-6MO)

GARDEROBNO OMARO, popol
noma novo, ugodno prodam. Tel. 65-198. 
(P38-2MO)

PRENOSNI radiokasetofon Hitachi 
super woofer 60 W s papirji prodam. Tel.
22-977. (4680-PR-37)

FOTELJA, kot nova, in gugalnik 
ugodno prodam. Tel. 22-200. (4908- 
PR-38)

SEDEŽNO GARNITURO (žamet), 
dva fotelja, kavča, vitrino prodam. Marija 
Pibernik Adamičeva 39, Novo mesto, tel.
23-104. (4823-PR-38)

AVTOGUME 155/70/13 Sava (top-
grip) in frezo 14 KS — D prodam. Tele
fon 65-077 zvečer. (4677-PR-37) 

MOTORNO ŽAGO Alpine (prof. 45) 
prodam. Strgar, Kostanjevica, tel. 60-315. 
(4824-PR-38)

PRODAM več sort grozdja in bukova 
drva. Anton Marn, Dol. Dobrava, Treb
nje. (4828-PR-38)

KOBILO, štiriletno, brejo 9 mesecev, 
prodam. Fabjan, Gradišče 9, Šentjernej. 
(4836-PR-38)

KAVČ, nov krznen plašč št. 46 in tran- 
sistor Philips zelo ugodno prodam. Koso
va 1, tel. (068) 21-127. (4866-PR-38) 

GROZDJE po ugodni ceni prodam. 
Ludvik Matoh, Vrhpeč 6, Mirna peč. 
(4877-PR-38)

BARVNI TELEVIZOR Iskra Azur, 
star eno leto, in čmo-beli portabel televiz
or, star štiri leta, prodam. Informacije na 
telefon 26-561. (ček-PR-38)

PRODAM novo leseno prešo in priko
lico za osebni avto. Jurka vas 37, Straža. 
(4891-PR-38)

PRODAM RADIOKASETOFON, 
dvojni kasetar 2 x 20 W. Kaferle Roman, 
V Brezov log 27 (popoldne). (4892- 
PR-38)

ŠMARNICO (grozdje) prodam. Jože 
Ambrožič, Žerjavin, Šentjernej. Cena po 
dogovoru. (4895-PR-38)

GLASBENI CENTER Gerard stereo, 
2 x 130 W, ugodno prodam. Informacije 
od 15. ure dalje na telefon (068) 24-390. 
(4897-PR-38) 

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ 
(2,5 KW) prodam. Cenak, Levstikova 3, 
Novo mesto, telefon 27-777 popoldne. 
(4904-PR-38)

ŠMARNIČO v Ljubnu prodam. Tel. 
25-195. (4889-PR-38)

Z A H V A L A

V 79. letu starosti je  ugasnilo življenje naše drage mame, babice in prababice ter
sestre

ANE BOŽIC
iz Gabrja 58

O b boleči izgubi naše m am e se zahvaljujemo vsem sorodnikom  in vaščanom, posebno sosedom, ki so z nami 
sočustvovali, izrazili sožalje, podarili pokojni cvetje in jo  v tako velikem številu pospremili na zadnji poti. 
Posebna hvala D U  Gabrje, IMV-tozd Avtomobili Novo mesto, pevskemu društvu Gabije, gospodu župniku 
za opravljeni obred ter tov. Francu Luzaiju za iz srca izgovotjene besede pri odprtem  grobu.

Žalujoči: vsi njeni
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SEDEŽNO GARNITURO, rabljeno, 
prodam. Ivanka Mestnik, Nad mlini 41, 
68000 Novo mesto, tel. 25-072. (4906- 
PR-38)

PRODAM mlin za grozdje — pecljal- 
nik Zambeli z motorjem. Florjančič, Loka 
14, Šentjernej. (4907-PR-38) 

PLASTIFICIRANE OBLOGE (bor, 
18 mm) in podpornike (punte) prodam. 
Tel. 26-665 do 7. ure zjutraj. (pol.-PR-38) 

PRODAM dve avto prikolici, kozo, 
staro 6 mesecev, in kueppersbusch. Tele
fon 85-921. (4910-PR-38)

PRODAM prešo za sadje (polžev pre
nos, 76 1), koso za DEUTZ (30 KS) in 
konjski obračalni plug. Stanko Hosta, Se
la 16, Šentjernej. (4868-PR-38)

TV HITACHI (color), rabljen, 49 cm, 
prodam. Tel. 24-682 popoldne. (4864- 
PR-38)

ZAMRZOVALNO SKRINJO (210 
1), malo rabljeno, prodam. Alojz Hočevar, 
Dule 3, Bučka. (4848-PR-38) 

GROZDJE (šmarnico) prodam. Ivan 
Ambrožič, Šentjošt 14, Štopiče. (4854- 
PR-38)

KOZE prodam. Muren, Lobetova 8, 
Novo mesto. (4855-PR-38)

UGODNO prodam novo strešno ope
ko (rdeči zareznik, 3500 komadov). Tel. 
56-034. (ček-PR-38)

MARLESOVO KUHINJO s predel
nimi omarami, dobro ohranjeno, prodam. 
Tel. (068) 71-984. (pol.-PR-38)

posest
UGODNO PRODAM 60 arov njive v 

Mirni peči. Naslov v upravi lista. 
(5583/87)

PARCELO (40 arov), primemo za vi
kend in vinograd v Semiški gori prodam. 
Tel. 58-763. (pol. PO-38)

VINOGRAD in sadovnjak s hramom 
ter kolosek v Šutenskem vrhu prodam. In
formacije na tel. 61-660 dopoldne in 61- 
706 popoldne. (P 38-7-MO)

PRODAM vinograd (300 trt), sadni 
vrt in 1200 kg grozdja. Vinji vrh pri Škoc
janu. Informacije zvečer: tel. 22-831. 
(4865-PO-38)

PARCELO z gradbenim dovoljenjem 
v Dolenjskih Toplicah prodam ali zamen
jam za avto. Kličite na tel. (061) 213-961. 
(4898-PO-38)

VINOGRAD v Grčevju, primeren za 
dva vikenda, prodam. Leopold Kranjčič, 
Gor. Karteljevo 2. (4841-PO-38)

razno
IŠČEM DELAVNICO ali garažo za 

mimo obrt. Tel. 21-657. (4805-RA-38) 
LEPO NAGRADO dam ženski, ki bi 

pazila dve leti starega fantka na našem 
domu. Tel. 84-781. (4796-RA-38) 

PAZIM otroke doma. Tel. 26-743. 
(4972-RA-39)

ZA DOBO 6 mesecev potrebujem 
prostor ali sobo s posebnim vhodom za 
mimo dejavnost. Ponudbe pod šifro: 
»DOBER PLAČNIK«. (4955-RA-38) 

DELAVNICO prodam v Boštanju. 
Naslov v upravi lista. (4963/38). (4963- 
RA-38)

STAREJŠO žensko iščem za pomoč v 
gospodinjstvu. Oglasite se na naslov: Mar
tina Bele, Birčna vas 33, Novo mesto. 
(4880-RA-38)

preklici
JOŽE DOVŠAK, Radovlja 32, opo

zarjam JANEZA MRGOLETA in nje
govo ženo, Zbure pri Šmarjeti, naj prek
ličeta neresnične besede, sicer ja  bom 
sodno preganjal. (P38-18 MO)

FRANC in JOŽEFA ZALETEU 
prepovedujeva vsa pota in steze po par
celah kmetije Poljane 3. Kdor tega ne bo 
upošteval, ga bova sodno preganjala. 
(4890-PRE-38)

MARIJA in IVAN GORENC, Črešn- 
jice 4, Otočec, prepovedujeva vsakršno 
vožnjo po najini parceli pod Razborami, 
p.št. 860/29, k.o. Črešnjice, vsem lastni
kom sosednih parcel. Prepoved velja za 
vedno. V nasprotnem primeru bova 
kršilce sodno preganjala. (4839-PRE-38)

čestitke
JOŽETU GAZVODI iz Šentjošta za 

88. rojstni dan in vnuku TINETU AN
DREJČIČU za 21. rojstni dan želijo vse 
najboljše in še mnogo let vsi njegovi, po
sebno otroci iz Kanade. (4827-CE-38) 

Dragi teti REZKI KLOBUČAR iz 
Doma starejših občanov čestitamo za njen 
visoki jubilej in želimo še veliko lepih dni. 
Nečaki, nečakinje. (4866-ČF.-38) 

Dragemu atu ALOJZU ZUPANČI
ČU, K Roku 30, Novo mesto, za živl
jenjski praznik želita mnogo sreče, poseb
no pa zdravja, žena Štefka in sin Simon. 
(4917-ČE-38)

Z A H V A L A

V 79. letu starosti nas je  za vedno zapustil naš dragi brat in stric

FRANC PUCELJ
z Vrhpeči pri M im i peči

Zahvaljujem o se vsem sorodnikom , posebno pa dobrim  sosedom z 
Vrhpeči in družini Gašparac za vsestransko pom oč ter g. župniku za 
lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

Trpljenje si presta l 
v grobu zdaj boš m im o  spal

Z A H V A L A

O b tragični izgubi našega

DRAGA 
DVORŠČAKA

iz M etlike, 1. maj 6

se iskreno zahvaljujem o vsem sorodnikom , sosedom  in prijateljem, ki 
ste v teh težkih trenutkih sočustvovali z nami, nam  pomagali, izrekli 
sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnika v tako velikem številu 
spremili k zadnjemu počitku. Posebna hvala tovarni IMV Črnomelj za 
vence in vsestransko pom oč, tovarni Beti za vence in za denarno pom oč 
in delavkam, ki so bile ob strani v težkih trenutkih.

Žalujoči: vsi njegovi

SVOJI DRAGI VNUKINJI I II - 
IJANI TEKSTOR z Malega Slatnika 
iskreno čestita za uspešno opravljeno di
plomo na ljubljanski fakulteti-smer kemi
ja  in želi, da seji izpolnijo vse skrite žejje, 
njena mama Anica Tekstor. (4814-CS- 
38)

obvestila
SNEGOBRANE za opečno in salonitno 

kritino izdeluje, po potrebi tudi montira 
OBRTNA DELAVNICA DANE MI- 
ŽIGOJ, 68270 Krško, p.p. 26, tel. (068) 
71-513. (P37-15-MO)

STRANKE OBVEŠČAM, da bom 
spremenil delovni čas prodaje svežih jajc: 
namesto ob sredah bom prodajal ob 
ponedeljkih od 8. do 12. ure, in sicer od
28. 9. dalje. Priporočam se Janez Kos, 
Cesta komandanta Staneta 5, Novo mes
to. (4804-OB-38)

OBVEŠČAMO znance in prijatelje, 
da jevnova telefonska številka za PEZ- 
DERŠKOVE (Marija, Mara) 27-560. 
Enako velja tudi za Davorinove stranke. 
(4903-OB-38)

PRODAJAL bom bele piščance, stare 
pet tednov, od četrtka do nedelje. Piščanci 
za zakol pa bodo od 10. oktobra dalje. 
Jože Jeršin, Račje selo, Trebnje, tel. 44- 
389. (4956-OB-38)

SNEGOBRANE za opečno in salo
nitno kritino izdeluje, po potrebi tudi 
montira, Obrtna delavnica DANE MIŽI- 
GOJ, 68270 Krško, p. p. 26, tel. (068) 71-
513. (tel-OB-37)____

KERAMIK polaga keramiko. Kuletič, 
tel. 26-480. (4655-OB-37)

zahvale
NAJLEPŠE se zahvaljujem sošolcem 

in profesoijem, ki ste mi 14. septembra 
1987 pomagali pri nesreči v gorah. Mar
jan Menger, Novo mesto.

OB NESREČI, ki nas je prizadela 2. 
julija 1987, se zahvaljujemo za vsestrans
ko pomoč vaščanom vasi Straža, GO 
Mokronog, HP Kolinski, IMV Mirna, za
varovalnici Triglav ter izvršnemu svetu 
Trebnje. Še enkrat vsem iskrena hvala! 
VIDMARJEV! iz Straže nri Šentrupertu. 
(4808-ZA-38)

Z A H V A L A

V 82. letu starosti nas je  zapustil naš dragi 
oče, brat, stari oče, dedek, pradedek, tast in 

stric

FRANC 
HOMAN

iz Šmalčje vasi 2 pri Šentjerneju

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, znancem, prijateljem, posebno 
pa sosedom in vaščanom, ki so nam  v težkih trenutkih tako požrtvoval
no stali ob strani, šentjernejski godbi, kolektivu Iskre-TO ZD HIPOT, 
osnovni šoli ter gospodu kaplanu za lepo opravljeni obred. Vsem po
novno prisrčna hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

O b nenadni smrti dragega moža in očima

LUDVIKA 
HOČEVARJA

iz Stopič 18

se iskreno zahvaljujemo sosedom, prijateljem in znancem, ki ste v tež
kih trenutkih sočustvovali z nami, nam  pomagali, izrekli sožalje, daro
vali vence in cvetje ter pokojnika v tako velikem številu spremili k  zadn
jem u počitku. Posebno zahvalo smo dolžni D O  Em ona Dolenjka, 
pevcem in gospodu župniku za ganljive besede in lepo opravljeni obred.

Žalujoča: žena Marija in Tone z družino

Z A H V A L A

V 55. letu nas je  zapustila sestra, teta in 
svakinja

ANA
LJUBI

iz Muhabera 13, N ovo mesto

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, sorodnikom, prijateljem, znancem in 
sošolkam, ki so nam pomagali v težkih trenutkih, darovali cvetje, izrekli 
sožalje ter pokojno spremili k zadnjemu počitku. Posebej se zahval
ju jem o kolektivom  SGP Pionir, NO VOLES T D P, Ž TO -TO Z D  VV 
Novo mesto, zdravnikom in bolniškemu osebju bolnice Novo mesto ter 
g. župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni

V S P O M I N

29. septem bra bo minilo žalostno leto, od
kar ni več med nami našega dragega moža 

in očeta

ALOJZA 
MIRTIČA

iz Semiča 21

Naša srca so polna žalosti in bolečine, k ijih  čas ne izbriše. Hvala vsem, 
ki se ga spominjate ter prižigate sveče na njegovem grobu.

Vsi njegovi

Z A H V A L A

V 89. letu starosti nas je  zapustila naša dra
ga mama

NEZA 
MILEK
roj. ADLEŠIČ

iz Adlešičev 22

Zahvaljujem o se sorodnikom  in prijateljem za podaijeno cvetje in iz
rečeno sožalje ter vsem,dri ste pokojno spremili na zadnji poti. Posebna 
zahvala sosedom, ki ste nam  pomagali, tov. Olgi Požek za poslovilne 
besede, pevkam, zastavonoši in g. župniku za opravljeni obred.

Mm

Žalujoči:i: vsi njeni

V S P O M I N

FRANCU 
KNAVSU

iz Podpreske 22

Z bolečino v srcih se spominjamo 4. oktobra 1986, ko nas je v 33. letu 
starosti tragično zapustil dragi sin, brat in stric

Srce je  tvoje dalo vse, ka r j e  imelo, 
nobene bilke zase ni poželo, 
spomini nate še živijo, 
zdaj solze naše tvoj prerani grob rosijo.

Hvala vsem, ki se ga spominjate, mu krasite grob s cvetjem in prižigate 
svečke.

Neutolažljiva mama in ostali

Z A H V A L A

O b boleči izgubi dragega moža, očeta, star
ega očeta in brata

JOŽETA 
BOBNIČA

z Rožnega

se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v težkih trenutkih pomagali, darovali 
vence in cvetje ter pokojnika v tako velikem številu pospremili na nje
govi zadnji poti. Hvala osebju pljučnega oddelka Splošne bolnice Novo 
mesto za trud, družinam Rostohar, Cizelj in Žibert za nesebično pomoč, 
godbi in pevcem za zapete žalostinke ter govorniku tov. Mirtu za besede 
slovesa od  dom a in ob odprtem grobu. Hvala tudi gospodu župniku za 
lepo opravljen obred.

VSI NJEGOVI

K o bi ljubezen govorila, 
solza mrtve obudila, 
ne bi krila te gomila.

Z A H V A L A

V 53. letu starosti nas je  m nogo prezgodaj zapustil naš dragi mož, oče, sin, brat in
stric

SLAVKO GORŠE
Pristava 11

Iskreno se zahvaljujemo vsem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in vence ter tako številno udeležbo na 
zadnji poti. Posebno zahvalo smo dolžni vaščanom, bolnici v Novem  mestu, IM V Novo mesto, LB Ljubljana, 
pleskarstvu Bobič, G D  M okro polje, L D  Orehovica, g. kaplanu za lepo opravljeni obred, skratka vsem, ki ste 
nam denarno ali kakorkoli pomagali. Vsem in vsakemu posebej še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Mimi, sinova M irko in Jože, mama, bratje, sestre ter ostalo sorodstvo

Vinska trta že  zori, 
a tebe, dargi ata, več med nami ni.

Z A H V A L A

V 74. letu starosti nas je  nepričakovano zapustil naš dragi mož, ata, stari ata, 
praded, brat in stric

MATIJA MURN
z Rdečega kala 13 pri Dobrniču

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom , sosedom in ostalim vaščanom, prijateljem in znancem, ki ste v 
težkih trenutkih sočustvovali z nami, nam  pomagali, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnega v 
tako velikem številu spremjli k zadnjemu počitku. Posebno zahvalo smo dolžni Metalki Ljubljana-tozd Skla
dišča, D O  Trim o T O Z D  Žaga Straža, pevcem in župniku za opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Ana, sinovi Matija. Jože in Tone, hčerke Anica in Marija z družinami, bratje in sestre ter
ostalo sorodstvo
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DUŠAN PA
Spoznal sem  ga po  naključju. 

Bilo j e  pozno ponoči, in v Metro- 
polu, k jer smo ob vinu še razpre
dali misli o literamo-likovniprire
ditvi, k i  se j e  neka j ur prej 
končala v D olenjskem  muzeju, so 
že  odslovili druge goste, ko  se 
nam je  pridružil s  svojo kitaro. Ig 
ral j e  melodijo za melodijo, znane  
in neznane, zanosne in prilegajo
če se našemu razpoloženju.

K o  Dušanu Pavleniču zdaj 
omenim, k a ko  prijetno ga j e  bilo 
takrat poslušati, se namuzne: 
» T ako  da j e  bilo, pravite?« Spet 
sediva skupaj, tokrat v kavarni ob 
pivu in sama za  mizo. Ura j e  nek
a j čez osmo zvečer in Dušan je  
imel od  ene popoldne pa  vse do 
zdaj p o u k  na Glasbeni šoli M ar
ja n a  Kozine. Poučuje kitaro. Do- ' 
deljenih mu je  devetindvajset učen
cev. P ouk za začetnike j e  v 
supinah po  štiri do pe t učencev, 
kasneje, ko  j e  program zahtevnej
ši, pa  individualen. Mimogrede 
vprašam, ali so res vsi otroci, k i 

j ih  starši pošljejo v to šolo, vsaj po  
nagnjenju glasbeniki »Ne vem,« 
odvrne, »toda na nekem  seminar
ju  sem  slišal, da za to potrebuješ 
bister razum in ognjevito srce.«

D ušan je  bil na šo li k jer pouč
uje, nekoč sam  učenec. V  prvi let
n ik  j e  prišel, ko  j e  na O S  Katja 
Rupena obiskoval četrti razred. 
Pravi, da se j e  začel učiti klarine
ta, a ker  ga instrument ni veselil, 
j e  po  p o l leta odnehal. Podobno j e  
bilo s harmoniko. »K o sem  se 
navdušil za kitaro, sem  bil že  v 
sedmem osnovnošolskem razre
du. Od tedaj kitare nisem odložil,« 
pristavi. Šolanje j e  nadaljeval na 
gim naziji obenem pa  uspešno 
obiskoval glasbeno šolo. Iz  nje
govega razreda j e  kar polovica di
ja k o v  hodila še na glasbeno šolo, 
tako da so eden drugega spodbu
ja l i  H krati j e  zaključil šolanje na

obeh šolah. Na glasbeni j e  dobil 
spričevalo za končanih šest let
nikov kitare.

»Po gim naziji me j e  močno 
vleklo na kemijo, saj sem  imel ta 
predm et zelo rad in sem  celo so
deloval na tekmovanjih. Študija 
glasbe takrat nisem imel v mislih, 
čeprav m e je  malo tudi m ik a l Vse 
pa  se j e  končalo tako, da sem  se 
vpisal na ekonomijo, obenem pa  
še na srednjo glasbeno šolo v 
Ljubljani.« D ušan pojasni, da je  
zanj posiaio usodno prav dejstvo, 
da se j e  vpisal v srednjo glasbeno 
šolo. K ajti prav takrat so ga na
prosili, da j e  začel honorarno 
poučevati na novomeški glasbeni 
šoli K er se j e  še pred  koncem  šo
lanja na srednji glasbeni šoli red
no in za stalno zaposlil na glasbe
ni šoli Marjana Kozine, j e  študij 
ekonomije obesil na klin.

Zdaj j e  D ušan Pavlenič samo 
še glasbenik. Vsak dan po l dneva 
prebije  v razredu, preostali čas pa  
ima za lastno izpopolnjevanje. 
R a d  bi še globlje prodrl v magični 
svet zvokov in harmonije, si teore
tično in praktično razširil znanje, 
naštudiral nove skladbe. Letos se 
j e  že  drugič udeležil Tedna kitare 
v Titovem Velenju in zablestel na 
zaključnem  koncertu. K ritik  ga je  
v svojem zapisu posebej omenil 
zaradi m uzikalnih vrlin, k i  j ih  je  
Dušan pokazal, ko  j e  na kitari 
spremljal tenorista v treh pesmih  
zgodnjega baroka.

»Pedagoško usmerjanje prire
ditve, ka kšna  j e  ta v Titovem Ve.- 
lenju, k i  že  postaja v tradicional
na, niso dobrodošle samo zavoljo  
izkušenj, k i  jih  pridobiš pod  
vodstvom visoko strokovno up- 
osobljenega mentorja, am pak ti 
tudi omogočajo, da se dokoplješ 
do novih načinov kitarske igre, 
piliš svoj slog in podobno,«pravi 
Dušan. »Zelo pomemben je  sam  
zaključni koncert, sa j nastopiti 
pred  takšnim  avditorijem navse
zadnje ni majhna stvar. Tako se 
pač kališ.«

Velenjski uspeh j e  kitarista Pa- 
vleniča spodbudil, da j e  začel 
razmišljati o lastnih nastopih ozi
roma koncertih. Igral bo mojstre, 
k i so mu blizu. Bach, Tarrega, 
južnoam eriški avtorji Zdaj se 
ukvarja s Scarlattijem, staroan- 
gleškim i skladbami. Najraje ima 
spevne skladbe. M inuli petek  je  
igral na otvoritvi slikarske raz
stave  v K rškem . Vabijo ga v No
vem mestu. Ž e li si nastopati, po 
kaza ti ka j zn a

»Kitara j e  zam e nenehen izziv. 
Tako velik in močan, da bi nekoč  
sam rad izdeloval kitare. Ob tem  
pa  naučil igranja na tem instru
mentu čimveč mladih.«

I. Z O R A N
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Kolajna 
pionirkam 

iz Dolge vasi
Z republiškega gasilsk e
ga tekmovanja v Ribnici

RIBNICA — Republiško tekmo
vanje pionirjev in veteranov gasilcev, ki 
je bilo 19. in 20. septembra v Ribnici, je 
bilo posvečeno 11. kongresu Gasilske 
zveze Slovenije, ki bo junija prihodnje 
leto v Celju. Na njem je sodelovalo 115 
ekip iz vse Slovenije, ki so se sem uv
rstile iz poprejšnjih območnih tekmo
vanj.

V skupini pionirjev A (mlajši) je 
zmagala ekipa Gorij... 9. Stara cerkev, 
10. Šentjernej (sodelovalo je 17 ekip). 
Pri pionirkah A  je  zmaga! Vuhred, od
lično tretje mesto je zasedla ekipa 
pionirk-gasilk iz Dolge vasi pri Kočevju 
(in tako osvojila bronasto kolajno)... 
13. Krmelj (sodelovalo je 13 ekip).

Pionirji B (starejši): 1. Lapoije, 7. 
Ribnica, 18. Otočec, 20. Bršljin, 26. 
Stranska vas (sodelovalo je 27 ekip).' 
Pionirke B: 1. Laporje, 13. Grosuplje, 
16. Šentjernej (sodelovalo je 20 ekip).

Veterani: 1. Mengeš, 21. Boštanj 
(sodelovalo je 24 ekip). V skupini vete
rank je nastopila le ena ekipa. V vseh 
konkurencah pa je sodelovalo izven 
konkurence še po nekaj ekip.

V okviru dvodnevnega srečanja ga
silcev je bila v Ribnici še seja predsed
nikov in tajnikov občinskih gasilskih 
zvez, na kateri so razpravljali o priprav
ah na gasilski kongres in o dokumentih 
zanj, o gasilskem tisku in o poteku del 
pri urejanju rekreacijsko-izčbraževlane- 
ga središča slovenskih gasilcev na Trav
ni gori. Ta center so si nato ogledali tudi 
udeleženci seje.

Pionirji-gasilci so si ogledali tudi Je
lenov žleb, Ogenjco in Travno goro. V 
nedeljo je  bila še parada in zaključna 
svečanost. Pokrovitelj tekmovanja je bil 
ribniški Riko.

Tekmovanje mladincev in članov bo 
10. in 11. oktobra v Kopru. Zahodno 
Dolenjsko bodo na njem zastopali: pri 
članskih ekipah Mahovnik (pri Kočev
ju) in Radohova vas, pri ženskih ekipah 
Ribnica in Struge, pri mladincih Ribni
ca in pri mladinkah Kočevska Reka.

J. P.

POZDRAV 
HIDROELEKTRARNAM  

NA SAVI
SEVNICA  — Sevniško elitistično 

pivsko-športno društvo Primož Truber 
(da, tako je  prav, ne Trubar, saj so tudi 
Nemci našega Primoža imenovali Pri- 
mus Truber)jeza petek, 2. oktobra, po
vabilo na merjenje moči Foto grupo M =  
M  Punk United Team. Med drugim bo 
ob 18. uri na igrišču Partizana tudi nek
aj nogometa. Zatem bosta na koncertu 
nastopili skupini Free 48, k i j i  pravijo 
tudi kralji dolenjskega rocka, in Center 
za dehumanizacijo, letošnja nagrajenca 
Zlate ptice. Hkrati bo to promocija nji
hove kasete. Za zabavo bo nato do poz
nih ur poskrbel Martin Krpan. Sevniški 
mladinci bodo na ekološki stojnici zbi
rali podpise zoper gradnjo atomskih 
central. Tudi zato na svidenje 2. 
oktobra!

Arheologi raziskujejo gradišče
Delavci novom eškega Zavoda za varstvo naravne in kulturne dediščine že drugo 

leto raziskujejo prazgodovinsko naselbino na Cvingerju

Za otroke 
bo Vrtiljak 

lepo doživetje
V sob oto  bo v Sevnici 
pestra kulturno-zabav- 

na prireditev

SEVNICA — Občinska zveza 
kulturnih organizacij, turistično dru
štvo in društvo prijateljev mladine 
Sevnica priredijo 26. septembra pri 
osrednjem otroškem vrtcu v naselju 
heroja Maroka pestro občinsko 
kulturno-zabavno prireditev Vrtil
jak. Pričela se bo ob 11. uri in se, 
vsaj za otroke, končala okrog 19. 
ure, ko bodo prišli na račun tudi 
odrasli na družabnem srečanju.

Ves čas se bo dogajalo kaj zani
mivega. Otroci bodo spoznali novo 
kaseto Svetlane Makarovič Mali 
kakadu, Janez Bitenc bo pripravil 
glasbeno pravljico, ki jo bodo otro
ci z vedno bujno domišljijo kar na
risali. Z Ivanom Razborškom bodo 
risali ornamente, otroci bodo druž
no narisali tudi najdaljšo risbo. Po
membno besedo bodo imele tudi 
lutkovne skupine osnovnih šol in 
seveda Lutkovno gledališče Toneta 
Čufarja z Jesenic. Preproste ročne 
lutke bodo izdelali otroci kar sami, 
poskrbeli pa bodo še za skromne 
nagrade na otroškem srečelovu, 
kjer vsaka srečka obeta spominek z 
Vrtiljaka. Otroška modna revija, ri
sanke in filmi ter vse dejavnosti bo
do naravnane tako, da bodo lahko 
otroci sodelovali pri različnem do
gajanju. Dobro založene stojnice z 
igračami, slikanicami ter jedačo in 
pijačo naj bi bile le še dodatno zago
tovilo, da nikomur ne bo na sobot

n e m  Vrtiljaku prav nič dolgčas. Ce- 
10 najbolj zahtevnim odraslim ne!

P P

Medved ostal neznanka
Z analizo s e  ni dalo več  ugotoviti, če  je odstreljeni 

medved pravi — Priporočajo skrajno previdnost

K O Č EV JE  —  Še vedno ni znano, 
če je  odstreljeni medved, ki so ga našli 
10. septem bra mrtvega pri Vrbovcu, 
res tisti, k i je  27. avgusta raztrgal 65- 
letno Jožico Kranjc, ko je  nabirala 
gobe v gozdu m ed Strugami in Am 
brusom . To smo v ponedeljek zvedeli

PREČENSKI GASILCI 
NAJBOLJŠI

DOLENJE M OKRO POLJE — 
Tukajšnje društvo je v nedeljo, 20. sep
tembra, organiziralo že tretje tradicio
nalne športne igre prostovoljnih gasils
kih društev novomeške občine. Gasilci 
so se pomerili v balinanju, mini no
gometu, streljanju z zračno puško, šahu, 
polaganju cevi in vaji z vedrovko. Zma
gala je ekipa,GD Prečna, pred domačini 
iz Dolenjega Mokrega polja in GD iz 
Šentjerneja.

KONCERT V TERMAH
ČATEŽ — Moški pevski zbor Plan

ina iz Cerkelj ob Krki je imel v ponedel
jek celovečerni koncert v Termah v 
Čatežu. Na programu so bile skladbe 
slovenskih in jugoslovanskih avtorjev 
ter narodne pesmi.

TV O PTT PROBLEMIH
NA SENOVEM

SENOVO — Senovčani si bodo 
lahko danes ob 18.20 na TV ogledali, 
kako so se njihovih problemov s telefo
nijo lotili v oddaji Potrošniška porota. 
Gre za probleme okoli napeljave tele
fonskih priključkov, ki sojih stanovalci 
Delavske ulice plačali že pred enim le
tom, pa še sedaj nimajo telefonov. Po
trošniška porota sicer nima te moči, da 
bi reševala take in podobne težave, bo
do pa v njej spregovorili predstavniki 
PTT, stanovanjske skupnosti, krajevne 
skupnosti Senovo ip  tudi krajani.

DOLENJSKE TOPLICE — De
lavci Zavoda za varstvo naravne in kul
turne dediščine Novo mesto pod vodst
vom arheologa Boruta Križa in ob 
pomoči študentov te zadnje septembr
ske dni končujejo dober mesec trajajoče 
letošnje raziskovanje prazgodovinskega 
naselja iz halštatskega in deloma la
tenskega obdobja na hribu Cvinger nad 
Dolenjskimi Toplicami. Raziskovanje 
financira novomeška raziskovalna skup
nost, poteka že drugo leto, upajo pa, da 
ga bodo lahko nadaljevali tudi pri
hodnje leto, kajti dela, da bi prišli do 
jasnejše podobe takratnega življenja, je 
še veliko.

Gradišča, prazgodovinske naselbine, 
so v Sloveniji naspion zeio slabe razis
kane. Doslej so raziskovali le obzidje 
gradišča v Stični in na Libni pri 
Krškem, notranjost naselja pa le v Mos
tu na Soči, kjer so odkrili zelo lepe praz
godovinske hiše. Podobno bo verjetno 
tudi na Cvingerju, saj so dolenjske na
selbine in najdišča iz tega obdobja vo
dilna v Sloveniji in celo v Evropi. Bist-

Prve pogodbe za 
KATV na levem b.

Včeraj popoldne so začeli v krajev
nih skupnostih levega brega v Novem 
mestu podpisovati pogodbe za pri
ključke na kabelsko omrežje. Sedanja 
cena za priključek in obresti za obroč
no odplačevanje velja samo do konca 
septembra, zato je zanimanje izredno 
veliko, čeprav so družinske blagajne te 
dni že močno suhe. Jutri bodo kra
jevne skupnosti levega brega izdale 
posebno glasilo spodobnimi navodili, 
kje, kdaj in kako lahko naročite svoj 
kabelski priključek.

pri tehničnem  sekretarju kočevsko- 
belokranjskega lovsko-gojitvenega 
obm očja Ivanu Bartolu.

Sekretar B artolje nadalje povedal, 
da analiza medvedjih šap, ki so jo  
opravili pri UNZ Ljubljana —  okoli
ca, ni dala nobenih dokazov, da je 
m edved pravi pa tudi, da  ni. Inšpek
tor UN Z Vojko Robnik je  dejal, da je  
od dneva nesreče do najdbe medveda 
očitno preteklo preveč časa, da bi na 
medvedovih šapah še ostali zanesljivi 
znaki.

Vsi pa upajo, da je  uplenjeni 
medved pravi. D o 21. septem bra na 
ogroženem obm očju ni bilo zabe
leženo nobeno nenavadno srečanje z 
medvedom  ali napad m edveda na 
človeka. Kljub tem u pa naj bi bili 
občani še vedno previdni. T o velja 
predvsem za gobarje.

J. P.

Jutri bo ta ansam bel 
n a sto p il v Črnom lju  
ob obletnici diskoteke

ČRNOMELJ — Pred osmimi 
leti so Mladen Einsidler, Vojko Pe
tje in Janez Doltar s pomočjo direk
torja Viatorja-tozd Gostinstvo Va
lentina Papeža, v sklopu restavra
cije Grad v Črnomlju odprli disko
teko Belokranjska klet. Vse od 
takrat deluje neprekinjeno, s svoji
mi dobrimi in slabšimi časi. Takoj 
po nastanku so prihajali v črno
maljsko diskoteko mladi iz vse Do
lenjske in celo iz Karlovca, toda 
bencinska kriza je obisk zmanjšala 
in zabavišče se je omejilo bolj na 
domače goste.

Značilnost črnomaljske diskote
ke je, da raznoliko glasbo popestri z 
nastopi različnih priznanih glasbe
nikov, saj se lahko pohvali, da so na 
njenem odru doslej prepevali Sla- 
dana Miloševič, Gu-gu^ Oliver Man
dič, Aske, Karamela, Željko Bebek, 
Janez Bončina idr. V petek, 25. sep
tembra, bo v počastitev obletnice 
ustanovitve diskoteke nastopil po
pularni ansambel Martin Krpan, 
naslednji dan pa skupina Grande 
Bretanija. Diskoteka dobiva v teh 
dneh tudi novo preobleko in poleg 
sedanjih stalnih gostov vabi tudi 
starejše, ki so nekdaj obiskovali to 
priljubljeno zabavišče.

veno bolje od gradišč so nasploh 
raziskane gomile —  tudi po pobočju 
Cvingeija so jih delno raziskali že ob 
prelomu stoletja, dosti bogate najdbe, 
od sulic, nožev in sekir do figuralne si
tule pa so žal večinoma na Dunaju — 
kjer so zagotovljene dokaj hitre in lepe 
najdbe. Za izdelavo slike o takratnem 
vsakdanjem življenju pa je treba razis
kati tudi naselja.

Prazgodovinsko gradišče na Cvin
gerju je bilo precej veliko. Obzidje ima 
obseg 750 metrov. Vhod v naselje je bil 
z južne strani. Raziskave so pokazale, 
da gre za dve vrsti obzidja, da je bilo 
prvotno obzidje kasneje dozidano. Mlaj
še je il  kamna, zidano na suho, široko 
meter in pol, videti je tudi, da so biii v 
obzidju za ojačanje postavljeni poko
nčni koli. Na skale in kamne so naleteli 
tudi znotraj obzidja in dosedanje razis
kave že potrjujejo, da so jih takratni 
prebivalci uporabili za to, da so nanje

OBČINSKO 
PRVENSTVO 

V KROSU
TREBNJE — Zveza telesnokultumih 

organizacij občine Trebnje priredi 2. ok
tobra na travnikih za igriščem OS Mima 
občinsko prvenstvo v krosu. Ob 16. uri 
bodo startali pionirji, ki bodo tekmovali 
kar v osmih kategorijah, ob 17. uri pa bo
do tekli še mladinci in člani. Zmagovalci 
po kategorijah se bodo kot občinska re
prezentanca udeležili 22. krosa Dela, ki bo 
17. oktobra v Titovem Velenju. Prijave 
sprejema ZTKO Trebnje, tudi po telefonu 
44-157, vse do pol ure pred pričetkom 
krosa.

»naslonili« svoje hiše. Naleteli so tudi že 
na prazgodovinsko hišo, vendar do po
polnega tlorisa le-te letos ne bodo mogli 
priti, zato upajo, da bodo z odkopavan
jem lahko nadaljevali prihodnje leto.

Pri odkopavanju so našli uteži za 
statve, posodo na treh nogah, železno 
dleto, ki je edina kovinska najdba, pa 
veliko značilne halštatske keramike ter 
živalske kosti, ki bodo precej pripomo
gle k določanju načina takratnega živl
jenja in prehrane. Naleteli so tudi na ve
liko ostankov železove žlindre, pod 
gradiščem pa je precej ostankov žele
zovih talilnih peči. Skupaj s topliškimi 
jamaiji raziskujejo tudi brezno, kije na
tančno sredi naselja.

Z. l i n d i č -D k AGAŠ

PRIREDITVE NA 
LOKI

NOVO MESTO — V petek, 25. 
septembra, bo tu gostovala ena 
najboljših rock skupin Riblja čorba 
iz Beograda. Pričetek koncerta bo 
ob 19. uri. Naslednji dan se bo ob 
18. uri začel turistični ples, ob 20. 
uri pa bo izbor mis meseca turizma 
(kandidatke naj se prijavijo v re
cepciji hotela Metropol ali v gosti
šču na Loki pri Rudiju Lihteneger- 
ju). Na turističnem plesu, kjer bo na 
sporedu tudi bingo igra na srečo s. 
sodelovanjem Pivovarne Union, bo 
igrala skupina Domino iz Kopra, ki 
bo na Loki igrala tudi dva dni prej, 
to je danes, z začetkom ob 18. uri. 
Vabljeni!

POLŠJI LOV
KOČEVJE — Sezona lova na polhe 

je  že tu. Lovci pa pravijo, da bo letošnji 
lov slab. Vzroka sta predvsem dva: pol
hov je malo, polhaiji pa zaradi srahu 
pred medvedi tudi niso več tako nav
dušeni za polšji lov na kočevskem.

JELENJI RUK
KOČEVJE — Lov jelenov je  odprt 

od avgusta do konca leta, glavni lov pa 
je med jelenjim rukom, se pravi nekako 
od 20. septembra do 5. oktobra. Na 
območju kočevsko-belokranjskega lov- 
skogojitvenega območja je bilo lani 
namesto 1891 jelenov in košut odstrel
jenih le 1682. Letošnji načrt odstrela je 
podoben lanskemu, pri vodstvu gojit
venega območja pa smo zvedeli, da do
slej odstrel poteka skladno z načrtom.

Še M artin  K rpan

h

PRVIČ »STRAŠKA JESEN« — Prizadevni turistični in kulturni delavci v 
Straži so minulo nedeljo pri Straškem gasilskem domu ob pomoči gasilcev in 
članov drugih društev izvedli prvo kultumo-turistično prireditev pod imenom 
Straška jesen. Začela se je že zgodaj popoldne s povorko okrašenih kmečkih 
voz s konjsko vprego skozi kraj. Na vozovih so mladi domačini in domačinke v 
delovnih oblekah prikazali nekatera gospodarska opravila na kmetih v prejšn
jih časih. Paša za oči so bile narodne noše, manjkalo pa ni tudi veselih domačih 
poskočnih viž, ki so jih na frajtonarice izvajali trije fantje. Na stojnicah, kot je 
tale na posnetku, so bili naprodaj domači kruh in potice, ki sojih napekle gos
podinje iz več vasi Straške krajevne skupnosti, in niso ostali nezaužiti, s takimi 
dobrotami pa so sodelovala tudi nekatera gostinska podjetja. Prireditev se je 
kmalu spremenila v družabno srečanje številnih krajanov in drugih obiskoval
cev od blizu in daleč. Za veselo razpoloženje in ples je skrbel ansambel Slavček, 
s humorno razvedrilnimi vložki, mestoma na moč popopranimi in bodičastimi, 
pa je skrbel televizijec Boris Kopitar. (Foto: I. Z.)
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Jackson je priplezal na vrh lestvice in pustil za seboj dosedanji konkurentki 
Susanne in Madonno, vendar pa obe še vedno vztrajata tik p<xl vrhom in se ne 
dasta. Novosti ta teden ni nobene, razen seveda te, daje žreb izbral za nagrado 
ANDREJO BUČAR iz Dol. Vrhpolja pri Šentjerneju, ki bo prejela majico z 
znakom Diskoteke Otočec. Za to nagrado se lahko potegujete vsak teden že s 
tem, da pošljete na naslov: KRKA, Zdravilišča, Diskoteka Otočec, 68222 
Otočec, s pripisom LESTVICA, svoje predloge, katere od znanih hitov naj bi 
uvrstili na lestvico. In potem seveda, če se vas žreb ne usmili, vsaj lahko izbrane 
melodije slišite v otoški diskoteki.

Ta teden je lestvica takšna:
1. Just can’t stop loving you — M. JACKSON
2. Luka — SUSANNE VEGA
3. Who’s that girl — MADONNA
4. Pseudo echo — FUNKS TOWN
5. I want you sex — G. MICHAEL
6. Nothing gonna stop me now — S. FOX
7. Goodbye stranger — PEPSI & SHIRLEY
8. Svveet sixteen — BILLY IDOL
9. Never gonna give you up — RICK ASTEL 

10. Living in a box — LIVING IN A BOX

•kozerija«
MARTIN, PIJ KAJ KREPKEGA!

V Repičevino je  prišel nastopat 
angleški pevec ljudskih pesmi M ar
tin Scott. T o je  bil za Repičane velik 
dogodek, saj si niso mogli zaradi 
pom anjkanja denarja privoščiti v 
goste niti dom ačih popevkarjev. 
Scotta so dobili v Repičevino po 
rodbinskih zvezah, kajti O točan je 
prepričan, da izhaja njegov rod iz 
okolice Repičeve drage.

M artin Scott še ni zaprl vrat spo
sojenega avtom obila, že so ga od
vlekli pripravljalci njegovega kon
certa v gostilno Pri debelem medve
du, da bi si nabral pogum a in moči 
za prepevanje.

—  Vino, konjak, vinjak, slivovi- 
co, pivo, liker? je  silila vanj pred
sednica občinske zveze kulturnih 
organizacij tovarišica Blesača, in da 
bi ga opogumila, je  še dodala: »Jaz 
bom  pivo.«

—  Pri debelem m edvedu imajo 
super žganje. Sedemdesetodstotni 
alkohol, si je  lomil z angleščino je 
zik predsednik kulturne skupnosti 
tovariš Kozlač.

—  Meni dvojno žganje! je  zatu
lil proti šanku.

—  Jaz pa bom  stock. Im a pri
jetno  arom o blag je  in se te hitro 
prime, se je  hihiteia repuška reži

serka tovarišica Zakulisar.
—  Deci mentola, je  bil kratek 

Tone Odrov, fant, ki je  navadno 
igral glavne vloge, največkrat ka
rakterne.

—  Napravi mi coctail. Pa ne kot 
zadnjič. Brez paradižnikovega so
ka, zgolj žgane pijače, je  naročal 
John, vodja ansambla Krvave ku- 
zle.

—  Meni pa liter belega, repiš- 
kega, je  več žvepla, je  duhovičil 
M axim, m ladenič, ki je  šel na jetra  
vsem v Repičevini zato, ker je  zga
njal a lternativno sceno. Pa še lase si 
je  barval z zelenim sprejem.

—  In vi? je  vprašal natakar 
M artina Scotta.

—  Sok.
—  Daj, M artin, daj, m enda ne 

boš pil pred nastopom  soka? se je  
zarežal predsednik kulturne skup
nosti tovariš Kozlač.

—  Sok, sok. Preden grem na 
oder, nikoli ne pijem alkohola, je 
vztrajal M artin Scott.

—  T aje  pa slika! Pravo nasprot
je  mene, ki me vsi svetniki ne spra
vijo pred publiko, dokler nisem do
dobra zadet, se je  hihital John, 
vodja ansambla Krvave kuzle.

T O N I GA ŠPERIČ


